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V današnji prilogi 
NA SVOJI ZEMLJI berite 
vse o spomladanskili 

opravilih na vrtu -
Priprava tal - Kraljice 
cvetja - v topli gredi -
Rez sadnega drevja. 

MRAK TREH 
ZLOČINOV 

Tri je najhujši zločini, Ici so se v devetdeset ih letih zgodili na 
Celjskem, ostajajo zavi t i v tenčico skr ivnost i . 

Tema tedna na strani 5. 

RAJE BARKA KOT BARCA 
T r e n e r celjskih rokometašev Josip šojat rad ribari . Kaj bo ujel v Montpellieru? Stran 19-20. 

HOPLA, STE KRADLI? 
Kdo vse in s kakšno pravico izrablja naše d o m n e v n o zaščitene osebne podatke? 

Vroča tema na strani 4. 

.OVSKA VOJNA ZA DEL REVIRJA 
l̂ a kamniški upravni enot i oči tno menijo, da nj ihove pristojnosti presegajo vladne in s t e m 

1 ^ nagajajo Lučanom. s t ran 11. 

SLABŠE KOT S PRITEPENIM PSOM 
Alojz Sovine je svojega podnajemnika Roberta zagradišnika postavil pred v ra ta , zdaj 

spi kar na dvor išču in čuva izseljeno borno imetje. Stran 14.. 



2 DOGODKI 

Kdo bo nosil breme kulture 
Kako bodo financirani kulturni zavodi v prihodnjih letih še ni povsem jasno, naložbe pa bodo odvisne tudi od uspeha na razpisu 

v petek je bila na delovnem 
obisku v Celju ministrica za 
kulturo Andreja Rihter. Z 
vodstvom Mestne občine Ce
lje in direktorji kulturnih us
tanov se je pogovarjala o na
ložbah ter o financiranju na 
področju kulture. Slednje bo 
letos še na plečih države, v 
prihodnjem letu pa se bo to 
spremenilo. 

Zato se namerava Rihterjeva 
že kmalu sestati z župani 25 slo
venskih občin, v katerih imajo 
sedeže kulturni zavodi, da se do
govorijo o načinu financiranja, 
o novem definiranju kulturnih 
ustanov in soustanovitelj stvu. 
Pomembno je tudi, je dejala 
Rihterjeva, da se občine prič
nejo zavedati, da ima večina 
kulturnih zavodov regijski po
men, zato breme financiranja 
ne more biti zgolj na plečih OIJ-
čine, kjer je njihov sedež. 

Celje v e , kaj S 
Knežjim dvorcem 
Ministrstvo za kulturo bo 

predvidoma maja letos objavilo 
razpis za naložbe v kulturni pro
stor. Ta bo zajemal obdobje 
dveh, ali morebiti celo treh let. 

zato je na njem pomembno so
delovati. Mestna občina Celje 
že pripravlja dokumentacijo za 
to. Letos namreč nameravajo 
po županovih besedah nadalje
vati obnovo Knežjega dvorca in 
Starega gradu. Za slednjega so 
lani končno pridobili geodetski 
posnetek zemljišča, kar je po
membno za nadaljnjo obnovo. 

Zahodni trakt Knežjega dvor
ca občina načrtuje obnoviti v 
slogu 19. stoletja, ker bi obno
va v prvotno stanje pomenila 
prevelik finančni zalogaj. Se
verni stolp pa nameravajo ven
darle obnoviti v slogu 15. sto
letja. Pritličje obnovljenega za
hodnega trakta namerava ob
čina urediti v gostinski lokal. 

ali ga nameniti za antikvariat. 
Zgornje prostore pa bi preure
dili v galerijo, v kateri bi me
sto dobili stalna razstava Kele-
ia ter kiparska dela Vasilija Čet-
koviča. Slednji je mestu pri
pravljen odstopiti svoja dela, 
če bo le-to zanje našla primer
ne galerijske prostore. V obnov
ljeni severni stolp Knežjega 
dvorca pa načrtujejo preseliti 
stalno razstavo o Celjskih gro
fih, ki trenutno gostuje v Ljub
ljani. 

Depoza muzeja in 
gledališče 

Celjski župan Bojan Šrot je 
zagotovil, da je Mestna občina 
Celje pripravljena odstopiti ko
munalno urejeno zemljišče za 
izgradnjo depoja, ki bi služil 
muzejema in SLO Celje. Grad
njo bo financirala država, saj 

je projekt depojev slovensk 
ga značaja in jo načrtujejo v vst 
večjih mestih, kjer imajo st 
deže muzeji, je dejala Andrep 
Rihter. 

Za letos je napovedala tu( 
selitev celjskega zgodovinski 
ga arhiva v nove prostore T1Q 
nine ob Teharski cesti. V Pro 
hasijev dvorec, ki je v lasti Q\ 
čine, pa se bodo nato razširi 
pravosodni organi, je dodal ži 
pan, ki pravi, da so dogovoi 
že v teku. 

Celjski župan je ministric 
seznanil tudi z načrti o presi 
litvi Osrednje knjižnice v pro 
store Celjskega doma, za 1Q 
trenutno občina še pridobil 
strokovna mnenja. Še vedno p 
je aktualna ureditev gledalii 
ke kavarne v prostorih sedanj 
knjižnice ob gledališki stavb 

NATAŠA GERKEŠ LEDNI 
Foto: GAŠPER DOMJAl 

Sladica za vrlickar je 
in gradbenike 

Danes se pričenja štiridnev
ni sejemski dvojček, ki zdru
žuje sejma Flora in Domofin, 
namenjena vrtnarstvu, cvet
ličarstvu in krajinski arhitek
turi ter zaključnim delom v 
gradbeništvu in obnovi. Ob 
sejemski dejavnosti prireja 
podjetje Cespo, ki združuje 
nemško družbo za prirejanje 
obrtniških sejmov GHM, Celj
ski sejem in Obrtno zbornico 
Slovenije, tudi številne sprem
ljevalne prireditve. 

S podjetjem Cespo sodeluje 
tudi Sekcija cvetličarjev in vrt
narjev pri Območni obrtni zbor
nici Slovenije, s katerimi so tu
di pripravili poseben demonstra
cijski prostor v prvem nadstrop
ju dvorane L, kjer bodo vse dni 
sejma na ogled prikazi v živo in 
večina predavanj za obiskoval
ce. Slednji bodo lahko danes od 
11. do 15. ure v živo spremljaU 
prikaz izdelovanja cvetličnih 
aranžmajev na temo prosti čas, 
razstavljeni pa bodo tudi izdel
ki žalne floristike. Popoldne bo 
posvečeno načrtovanju sadne
ga vrta, barvam v hišnem vrtu 
in osnovam gnojenja. Jutri se 
bodo od 10. do 12. ure predsta
vili bodoči vrtnarji in cvetličar
ji, njihove izdelke pa bo oceni
la komisija in najboljšim po
delila nagrade in priznanja. Na 
strokovnih predavanjih ob 13., 
15. in 16. uri boste izvedeli vse 
o zeliščnem vrtu, trajnicah, vrt
nih iglavcih in okrasnih rastli
nah. Sobota bo združila cvetje 
in modo, tema dneva pa bo po
roka. Obiskovalcem sejma bo
do na voljo informacije o načr
tovanju obvodnih zasaditev in 
izbiri vodnih rasUin ter vzgoji 
trajnic. V nedeljo se bodo ob 
9.30 z izdelovanjem cvedičnih 
aranžmajev predstavili senior-
ji, na svoj račun pa bodo prišli 
tudi ljubitelu vrtnic in buč. Se

jem bodo zaključili s tekmova
njem in izborom cvetličarke in 
cvedičarja, ki se bo pričelo ob 
13., zaključilo pa ob 16. uri. 

Na sejmu Domofin, ki po
staja v strokovnih krogih vse 
bolj priznana in vodilna stro
kovna poslovna manifestacija 
s področja zaključnih del v 
gradbeništvu in obnovi, bodo 
danes ob 10. uri podelili znak 
kakovosti v graditeljstvu ter 
častna priznanja arhitektom in 
investitorjem za zgradbe in ob
jekte, ki so bili končani v zad

njih dveh letih. Jutri ob 11. i 
bodo obiskovalcem predsta 
li projekt Znak kakovosti v gi 
diteljstvu, ob 14. uri pa obr 
vo parlamenta. Soboto so p' 
menovali dan izolacij, saj t 
ste lahko kaj več izvedeli o k 
sičnih apnenih ometih, arr 
ranih betonskih tlakih, vgri 
nji toplotne izolacije ipd. F 
reditev torej ne bo manjka 
zato bo vsakdo našel kaj za: 
zagotavljajo razstavljavci. 

BOJANA JANČ 
:mm- Foto: GREGOR KAl 

Denacionalizacija 
na polovici 

Na območju Upravne eno
te Celje so do konca leta za
ključili približno polovico de-
nacionalizacijskih postop
kov, saj so med 913 vloženi
mi zahtevki v celoti zaklju
čili 447 primerov s pravomoč-
nimi odločbami. Pri tem pa 
je treba dodati, da je bilo v ve
čini primerov potrebnih veČ 
delnih odločb, saj so bili zah
tevki vloženi glede na različ
ne vrste premoženja. 

Kot poudarja načelnik UE Ce
lje Damjan Vrečko, je v zad
njem času večina pozitivno re
šenih denacionalizacij skih po
stopkov zaključenih s povrači
lom odvzetega premoženja v 
obliki odškodnine, vračanje v 
naravi pa je prednjačilo na za
četku. Zato je razveseljivo, da 
se je v delo upravnih enot in 
drugih upravnih organov, ki se 

ukvarjajo z denacionalizacijo, 
po lanskem vladnem sklepu o 
pospešitvi postopkov, aktivneje 
vključil odškodninski sklad. Še 
vedno pa se zatika pri možno
stih vračanja nadomestnih zem
ljišč in kmetijskih površin, saj 
v državnem skladu kmetijskih 
zemljišč in gozdov še niso pri
pravili pregleda razmejitve last
ništva za vsa zemljišča. Sicer 
pa, kot ugotavljajo v Celju, med 
denacionalizacij skimi i^pravi-
čenci tudi ni pretiranega zani
manja za vračanje nadomest
nih nepremičnin. 

V UE Celje na denacionali-
zacijskih postopkih zdaj dela 
11 upravnih delavcev, do kon
ca decembra pa je bilo na po
dročju vračanja stanovanj, sta
novanjskih hiš, poslovnih pro
storov in stavb ter stavbnih zem
ljišč izdanih 359 odločb (vlo

ženih zahtevkov je 700) , pri 
vračanju podjetij 35 odločb 
(vloženih 64 zahtevkov) ter pri 
vračanju kmetijskih zemljišč. 

Vrečko poudarja, da je bilo 
v denacionalizacijski zadevi 
za Linhartovo 18 v Celju (v 
javnosti znana po nenehnih 
opozorilih črkoslikarja Ladi
slava Perčiča, da gre za ne
pravilnosti) vse dosedanje 
ravnanje upravnih delavcev 
zakonito in je zadeva pravo-
močno zaključena vse do w-
hovnega sodišča. Vse pristoj
ne instance so namreč odloč
bo UE Celje doslej potrdile kot 
pravilno. 

gozdov in kmečkih gospodar
stev 53 odločb (vloženih 149 
zahtevkov). 

I. STAMEJČIČ 

2\. seja Mestnega sveta 
Podžupan Mestne občine Celje Marko Zidanšek sklicuje v sredo, 28. februarja ob 13. uri, v 

veliki dvorani Narodnega doma v Celju, 21. sejo Mestnega sveta Mestne občine Celje. Na seji 
bodo svetniki obravnavali naslednji dnevni red: 

pod točko 3 - poročilo o realizaciji sklepov Mestnega sveta Mestne občine Celje od 11. 11. 1999 do 
22. 2.2001 in potrditev zapisnika 20. seje mestnega sveta z dne 30.1 . 2001; pod 4 - predlogi Komisije 
za mandatna vprašanja, volitve, imenovanja, priznanja in nagrade: a) predlog za podelitev priznanj 
Mestne občine Celje za leto 2001, b) imenovanje predstavnika lokalne skupnosti v Svetu Splošne 
bolnišnice Celje, c) razrešitev predstavnika zainteresirane javnosti v Svetu Javnega zavoda za 
požarno, reševalno in tehnično službo Celje in imenovanje novega predstavnika; pod 5 - sklep o 
osnovah in merilih za financiranje delovanja mestnih četrti in krajevnih skupnosti v Mestni občini 
Celje; pod 6 - spremembe Sklepa o financiranju političnih strank in dela svetnikov Mestnega sveta 
Mestne občine Celje; pod 7 - Odlok o proračunu Mestne občine Celje za leto 2001 - prva obravnava; 
pod 8 - sprejem akta o ustanovitvi družbe Lokalni podjetniški center d.o.o.; pod 9 - Odlok o 
zazidalnem načrtu Prekorje-Toplak (prva obravnava) in pod 10 - a) odgovori na vprašanja, pobude 
in predloge ter b) vprašanja, pobude in predlogi. 



DOGODKI 3 

Z debatami 
do rešitev 

Mladinski center Celje pri-
ceja v sodelovanju z Andre
jo Rihter, dr. Iztokom Pod-
t,i-egarjem in dr. Slavkom Ga-
l̂ rom v ponedeljek ob 19. 
0 v Celjskem domu prvo v 
yrsti Celjskih debat, ki naj 
[li predstavljale spodbudo za 
,az[irave o perečih vpraša
njih Celjanov in prebivalcev 
okolice. Na ta način naj bi 
oblikovali prostor razprave 
jn druženja ljudi različnih 
poklicnih, miselnih in tudi 
siceršnjih orientacij. Pone
deljkova razprava nosi na-
s\o\' Kam bodo šle milijar
de, tema pogovorov pa bo 
državni in občinski prora
čun. V predstavitvi in raz
pravi bodo sodelovali mini
ster za finance mag. Tone 
Rop, ministrica za kulturo 
Andreja Rihter in podžupan 
Mestne občine Celje Zdene 
Podlesnik. B o . J . 

Čistilna bo Na gmajni! 
čistilna naprava v Vitanju 

bo tam, kjer so jo prvotno na
črtovali, torej Na gmajni. Ta
ko so, po vrsti protestov, pre
govarjanj in okrogli mizi, na 
petkovi seji občinskega sveta 
svetniki dokončno odločili. 

Župan Slavko Krajnc je 
svetnike pred glasovanjem 
opozoril, da je bil sklep o 
gradnji čistilne naprave Na 
gmajni enkrat že sprejet, prav 
tako so se izrekli o načinu 
financiranja.. »Opravljene so 
bile tudi dodatne študije, ki so 
pokazale, da bi bila druga lo
kacija za čistilno napravo neu
strezna in povezana s preveli
kimi stroški. Prav tako je bilo 
ugotovljeno, da naprave ne 
povzročajo hrupa, v primeru 
smradu pa se lahko vgradijo še 
dodatna varovala.« Opozoril 

jih je, da so pred dvema leto
ma glasovali za gradnjo na tej 
lokaciji, in da morajo z delom 
začeti saj bo sicer izvajalec 
zahteval pogodbeno kazen v 
višini tridesetih odstotkov 
vrednosti investicije. »Če se 
svetniki danes ne izrečete dru
gače, ostaja prvotni sklep v 
veljavi in z gradnjo začnemo. 
Lahko pa legitimno sprejet 
sklep na tej seji razveljavite in 
ob tem sprejmete novega,« je 
še povedal Krajnc. 

Svetnik in podžupan Zden
ko Plankl je prisotnim pred

stavil primer, kako se lahko 
konča neutemeljeno onemo
gočanje podobnih projektov. 
Predstavnik LDS Gustimir La-
mot je povedal, da bodo grad
njo podprli, saj ne vidijo no
bene zakonske ovire. Pred
stavnik SDS Tone Ošlak pa, 
da se občinski odbor stranke z 
gradnjo strinja, ne strinja pa 
se z lokacijo naprave. Zato 
bodo, kot je povedal, če bo 
potrebno, gradnjo tudi fizično 
preprečili. Srečko Fijavž pa 
je menil, da pri zavlačevanju 
gradnje ne igrajo argumenti, 

ampak le nesposobnost razu
mevanja posameznikov. 

Po tej krajši razpravi so svet
niki glasovali o razveljavitvi pr
votnega sklepa o gradnji na 
predvideni lokaciji. Ker pa je za 
razveljavitev glasovalo samo 
pet svetnikov (Tone Ošlak, Pa
vel Trnovšek, Vili Špegelj, 
Alojz Gorenjak in Rudi Pesjak), 
je le-ta ostal v veljavi. Vitanjsko 
čistilno napravo bodo torej gra
dili na mestu, ki je za to predvi
deno že dvajset let in pred dve
ma letoma potrjeno. 

URBAN KODRIČ 

IZ OBČINSKIH SVETOV 
r Pungartnik v Peking, Diaci v Šentjur 
ŠENTJUR - Na zadnji seji je slovesno prisegel novi svetnik 

ilarko Diaci iz Vrbnega, sicer poslanec Stranke mladih Slove-
lije v slovenskem državnem zboru. Po prenehanju mandata svet
lika Ota Pungartnika (iz Neodvisne liste za razvoj šentjurske 
)bčine), ki je odšel na delo v veleposlaništvo na Kitajskem, je 
rolilna komisija ugotovila, da pripada mandat Diaciju kot na-
ilednjemu iz omenjene liste. (BJ) 

Ustanavljanje TIG 
ŠENTJUR - Občina bo ustanoviteljica Turistično informacij-

iiega centra, ki naj bi med drugim prispeval k boljšemu infor-
niranju, opravljal vodniško službo, prodajal spominke ter pris-
leval k splošnemu razvoju tamkajšnjega turizma. Za začetek 
ačunajo na zaposlitev ene osebe v okviru javnega dela. Pisarna 
) 0 v pritličju poslopja šentjurske tržnice. (BJ) 

Odškodnina za travnik 
VITANJE - Cerkev kot denacionalizacijski upravičenec zah-

eva vrnitev travnika pri vitanjski šoli v naravi. Za šolo pa bi to 
»menilo izgubo edine površine, ki je namenjena gibanju učen-
:ev. Svetniki so zato soglasno odločili, da se zemljišče vrne v 
)bliki odškodnine in ne v naravi. (UK) 

Brez nepravilnosti 
VITANJE - Svetniki so se seznanili s poročilom davčne inš-

)ekcije v zvezi s pregledom poslovanja podjetja Vit Pro. Inšpek
cija nepravilnosti ni ugotovila. (UK) 

Pet milijonov za mladinski center 
ŽALEC - Potrdili so odlok o ustanovitvi Mladinskega centra 

'alec, za katerega ima občina pripravljeni 2 lokaciji, v proraču-
lu pa predvidenih 5 milijonov tolarjev. V centru bo redno zapo
rna ena delavka. Dnevni center za odvisnike bodo prestavili 
la primernejšo lokacijo, v Levstikovo ulico v Žalcu. (NL) 

Dražja pomoč na domu 
ŽALEC - Občina bo objavila javni razpis za dodelitev koncesi-

^ za izvajanje pomoči na domu. To dejavnost sedaj opravlja 
'enter za socialno delo Žalec, ki bo junija od pogodbe odstopil, 
êr še vedno ni prejel pravilnika o metodologiji oblikovanja 
•ene. Kljub temu se bo v Žalcu cena za pomoč na domu 1. marca 
'ovišala za 19 odstotkov in bo po novem 1.785 tolarjev na uro. 
Ni) 

Spor bo reševalo sodišče 
PREBOLD - Zamude pri začetku gradnje kanalizacije v Dole

nji vasi razburjajo svetnike. Projektant občini po dveh letih še 
'edno ni predal načrtov, kljub temu, da je že leta 1998 zanje 

J iobil 4 milijone tolarjev. Občina do danes tudi ni uspela prido-
ji^in lokacijskega dovoljenja. Župan Vinko Debelak je zato od 
..''bčinskih služb zahteval, da se zapleti čim prej rešijo, spor s 
^('^''ojektantom pa bodo reševali na sodišču. (NL) 

iz enega dva zavoda 
1; ŽALEC - Sedanji Zavod za kulturo se bo preoblikoval oziro-

razdelil na dva nova in med seboj ločena zavoda. Medtem, 
i( ^0 bo občina Žalec v celoti prevzela ustanoviteljske pravice nad 
,j Novoustanovljenim Zavodom za kulturo, šport in turizem Ža-
li ^c, bodo te pravice za medobčinsko matično knjižnico razde-
J^iie med vseh šest občin v razmerju Polzela (13 odstotkov), 

^faslovče in Prebold 12, Vransko 6, tabor 4 in Žalec 53 odstot-
,jl̂ ov, Premoženje starega zavoda bodo med občine ustanovitelji-
•jl''̂  razdelili skladno z delitveno bilanco. (T.T.) 

Za še prijaznejši Stari trg 
Konjiško mestno jedro je zanimiva turistič

na točka. Lani si ga je pod vodstvom turistič
nih vodičev ogledalo približno 15 tisoč izlet
nikov, letos jih načrtujejo 25 tisoč. Prvi večji 
obisk izletnikov pričakujejo že 21. aprila, ko 
se bo v Konjicah začelo tradicionalno jurje-
vanje. 

»Letos mineva 855 let od prve pisne omembe 
Konjic in Stari trg pod cerkvijo svetega Jurija je 
bil vseskozi duša naselja. Doživljal je lepe, pa 
tudi slabe čase - tukaj je morila kuga in enkrat 
je bil požgan. Vseskozi pa je bil ponos mesta. 
Konjiško mestno jedro je že petkrat prispevalo 
k naslovu najlepšega izletniškega mesta in k na

slovu zlatega evropskega mesta na tekmovanju 
Entente florale. Ta priznanja so naš ponos in 
uspeh, ki obvezuje tudi za vnaprej. Stari trg mora 
spet postati mesto druženja Konjičanov. Dobro 
sodelovanje z zreškim Unior Turizmom in po
nudba vinorodnih Škalc, golf igrišča, graščine 
Trebnik in drugih izletniških točk v okolici, pa 
so priložnost za nadaljnji razvoj turizma,« je 
poudaril konjiški župan Janez Jazbec na okrogli 
mizi, ki jo je prejšnji teden o Starem trgu pri
pravil njegov urad. Zbrani udeleženci so spre
govorili o aktivnostih, ki bodo poživile utrip 
starega mestnega jedra in povečale turistično 
ponudbo kraja. U.K. 

Hiter napredek Rogatca 
S proračunom Občine Rogatec za leto 2001, 

ki ga je sprejel tamkajšnji občinski svet v 
prvi obravnavi, nadaljujejo izrazito nalož
beno usmerjenost. 

Predvideni skupni proračunski prihodki bo
do letos 375 milijonov tolarjev, skupni odhod
ki pa 415 milijonov. Pri 40 milijonih presežka 
gre za od lani prenesena sredstva od nezaklju
čenih naložb. 

Za naložbe nameravajo porabiti kar 201 mi
lijon tolarjev. Načrtujejo zaključek celovite ob
nove podružnične šole Donačka Gora, izgrad
njo štirih neprofitnih stanovanj na Ptujski ce
sti, prenovo mrliške vežice v Svetem Juriju ter 
celovito obnovo rogaškega gasilskega doma. Prav 

tako želijo zgraditi vodovodno zajetje v Trlič-
nem ter primarni vodovod za nekatera naselja 
v KS Dobovec in Donačka Gora, cesto v Trške 
Gorce, pomembna pa je tudi izgradnja nove po
vezovalne ceste med trgom in železniško po
stajo v Rogatcu ter ceste v rogaško obrtno cono 
ter delna komunalna ureditev novega križišča v 
bodoči poslovni coni C3. 

Med velikimi rogaškimi naložbami je prav 
tako nadaljnja obnova graščine Strmol, nekaj 
denarja bo za prometno rešitev mejnega preho
da Rogatec, precejšnji znesek pa namenjajo še 
za novo gasilsko vozilo rogaških gasilcev, ki se 
spominjajo 130-letnice dela. 

BRANE JERANKO 

Delegacija Phare v SentjiirJM 
Mednarodna delegacija Phare je bila v orga

nizaciji ministrstva za kmetijstvo, z državnim 
sekretarjem Iztokom Jeclom (drugi z leve v pr
vi vrsti) na delovnem obisku v občini Šentjur, 

Po predstavitvenem pogovoru v Ipavčevi hiši 
so si gostje ogledali sadovnjak in hladilnico na 
Slomu, Mastnakovo kmetijo v Lokarjah in Sred
njo kmetijsko in gospodinjsko šolo. Najbolj so 
bili navdušeni nad kmetijo Mastnak, ki se po 
svoji organiziranosti že lahko primerja s po
dobnimi v Evropi. Gostje iz mnogih evropskih 
držav so izredno ugodno ocenili obisk, mini

strstvo za kmetijstvo pa je občini Šentjur ponu
dilo še obisk delegacije Sapart, ki se ukvarja z 
urejanjem okolja. Delegacija bo na obisku v 
Šentjurju 15. marca, ogledala pa si bo Rifnik, 
kjer želijo urediti vodovod in razširiti cesto, ki 
bi omogočala lažji dostop do arheoloških izko
panin. Šentjurski klavnici so tudi predlagali pri
javo na ugoden mednarodni natečaj za kredit 
in ureditev čistilne naprave. Delegaciji Phare 
so predstavili precej načrtov in upajo, da jih 
bodo lahko vsaj nekaj z madnarodno pomočjo 
tudi uresničih. TV 

POSVETU^ 

EU bo odkupila 
34.000 ton 

govedine 
EU, 16. februarja - Da bi 

preprečili propad trga gove
dine v okviru EU, ki ga je pov
zročil izbruh bolezni norih 
krav (BSE), bo EU odkupila 
34.000 ton govejega mesa od 
sedmih članic unije. V Italiji 
pa so potrdili drugi primer 
BSE. Okuženo žival so našli 
v bližini mesta Mantova. Ita
lijansko ministrstvo za 
zdravstvo ocenjuje, da je v Ita
liji z BSE okuženih približno 
30 govedi. 

Ameriški napad 
na Irak 

VVASHINGTON, 16. fe
bruarja - Ameriška letala so 
prvič po koncu Zalivske voj
ne napadla cilje v neposred
ni bližini iraške prestolnice 
Bagdad. Ameriška in britan
ska letala so napadla položa
je in radarje iraške vojske se
verno od 33. vzporednika in 
obstreljevala šest ciljev v oko
lici Bagdada, med njimi po
ložaj iraške protiletalske 
obrambe. Napad naj bi bil od
govor na »okrepljene dejav
nosti Iraka« na območju pre
povedi poletov. 

Napad na srbski 
konvoj 

PRIŠTINA, 16. februarja 
- V napadu na srbski konvoj 
bhzu Podujeva je bilo ubitih 
sedem ljudi, 43 ranjenih, od 
tega deset huje. Močna eks
plozija je odjeknila kmalu po
tem, ko je konvoj štirih avto
busov Niš ekspresa, ki je v 
spremstvu sil KFOR iz Niša 
peljal v Gračanico, prečkal ad
ministrativno mejo s Koso
vom. Prvi avtobus iz konvoja 
je bil v eksploziji povsem uni
čen. 

Proti vojnim 
zločinom 

ZAGREB, 19. februarja -
V središču Zagreba se je zbra
lo med 15 in 20 tisoč ljudi, 
ki so na mirnem protestu izra
zili podporo miru, strpnosti 
in pravni državi, in naspro
tovanje razpisu predčasnih vo
litev in nekaznovanosti voj
nih zlo-činov. Vse to so minu
li teden zahtevali udeleženci 
demonstracij v podporo nek
danjemu generalu Mirku Nor
cu, obtoženemu vojnih zlo
činov, ki je že dvanajsti dan 
na begu. 

Haiderza nove 
študije o varnosti 

JEK 
CELOVEC, 20. februarja -

Za avstrijsko Koroško so nuj
no potrebne nadaljnje študije 
o jedrski elektrarni Krško, saj 
študija o potresni varnosti nu-
klearke, ki jo je sofinancirala 
Evropska unija, ni v celoti za
dovoljila, trdi deželni glavar 
avstrijske Koroške Joerg Hai-
der. Po njegovem mnenju bi 
morali v študiji razširiti ob
močje, kjer so ugotavljali seiz
mološko nevarnost, saj je bi
lo v preteklem stoletju v bliž
nji okolici več potresov. 
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Hopla, ste kradli? 
Osebni podatki so le osebni - dokler jih ne začnejo izrabljati 

Večina nas je še iz časov 
nekdanje države vajenih, da 
brez ugovarjanja na plan iz
vlečemo osebne dokumente, 
ko nas kakšen »pristojen« or
gan pobara zanje. Pa čeprav 
je po novi ustavi in zakono
daji pravica do zasebnosti po
tisnjena med najbolj svete. A 
se ljudje tega vse premalo za
vedajo, zato se s to »svetinjo« 
ravna zelo mačehovsko. Pr
vi primer smo našli kar v do
mači hiši. 

Zakon o preprečevanju dela 
in zaposlovanja na črno v dru
gem odstavku 6. člena določa, 
da morajo mediji, ki objavlja
jo (male) oglase o zaposlova
nju in ponujanju dela, ob nji
hovem naročilu od naročnika 
zahtevati podatke o njegovi 
identiteti (oziroma jih mora za
gotoviti naročnik, kar v praksi 
pomeni, da jih mora zahtevati 
sam medij). Podatki se nato 
shranijo in morajo biti dve leti 
na razpolago inšpektorjem, če 
jih ti zahtevajo. Ob tem člove
ka zbodeta dve stvari. Prvič, da 
so ustrezne listine o identiteti 
(za pravne osebe, po domače 
podjetja in zasebnike) dokaj 
zahtevni dokumenti, njihovo 
zbiranje pa zahteva določeno 
znanje o gospodarskem pravu. 
Kar pomeni, da bi tako rekoč 
morali zaposliti pravnika za 
zbiranje malih oglasov. Drža
va si je očitno na eleganten na
čin oprala roke in preložila del 
svojih nalog (nadzor nad po
nujanjem dela na črno v malih 
oglasih), za katere je plačana z 
denarjem davkoplačevalcev, na 
pleča medijev. Na območnih 
enotah inšpektorata za delo bo
do ob tem seveda takoj skočili 
pokonci in vam zagotovili, da 
s sedanjim številom inšpektor
jev niti v sanjah ne morejo opra
viti vsega z zakoni naloženega 

dela. In smo spet pri državi, ki 
ne zaposluje dovolj (potrebne) 
delovne sile, zaradi česar ma
lomarno opravlja svoje nalo
ge. 

Druga sporna stvar je še ena 
zbirka osebnih podatkov, ki 
nastaja ob takšnem zbiranju. 
Naročnik malega oglasa mo
ra za nekaj vrstic v časopisu 
izročiti kup podatkov o sebi, 
vključno s fotokopijo osebne 
izkaznice, če je fizična oseba. 
V skladu z zakonom o varstvu, 
osebnih podatkov bi moral ob 
tem še podpisati izjavo, s ka
tero bi medijem dovolil upo
rabo svojih podatkov izključ
no za morebitni inšpekcijski 
nadzor. A jo ne, kar pomeni, 
da mediji kršijo zakonodajo. 
Tudi Novi tednik. 

Spornost 
telefonskega 

imenika 
Slovenska ustava državlja

nom zagotavlja pravico zaseb
nosti - vsak ima pravico, da in
formacije o sebi zadrži zase. 
Razen seveda, ko te pravice 
omejuje zakon. Po pravni de
finiciji lahko osebne podatke 
zbira samo tisti, ki je za to poob
laščen z zakonom ali pisnim 
privoljenjem posameznika, na 
katerega se ti podatki nanaša
jo. Zakonodaja za posamezno 
področje tako natančno dolo
ča, katere zbirke osebnih po
datkov konkretna institucija 
lahko vzpostavi, katere vrste 
osebnih podatkov lahko zbira, 
način zbiranja in namen, za ka
terega se zbrani podatki lahko 
uporabijo. Ge zakonske pod
lage ni, je zbiranje osebnih po
datkov dovoljeno le na osnovi 
pisne privolitve posameznika, 
tudi v tem primeru pa morajo 
biti namen zbiranja in druge 
okoliščine natančno opredelje
ni. Če, na primer, podatke spo

ročite turistični agenciji zara
di organizacije potovanja, va
ših podatkov agencija ne sme 
uporabiti za to, da vam pošilja 
svoj propagandni material. S 
trenutkom, ko se je končalo po
tovanje, je njihova pravica raz
polaganja z vašimi podatki uga
snila, razen če niste izrecno pod
pisali, da želite, da vas obveš
čajo o njihovi dejavnosti. 

Sodobna družba je vsak dan 
bolj prestreljena z novimi in 
novimi zbirkami osebnih po
datkov, ki jih je mogoče vse 
prelahko izrabiti. Tipičen pri

mer je kataloška prodaja, ko 
podjetja na podlagi telefonske
ga imenika pošiljajo lastnikom 
telefonskega priključka na ku
pe reklamnih ponudb. Čeprav 
je telefonski imenik javna zbir
ka osebnih podatkov, saj so po
samezniki sami privolili v ob
javo svoje številke in naslova, 
pa gre po mnenju inšpektorjev 
za kršitev zakona o varstvu oseb
nih podatkov, saj imetniki te
lefonskih priključkov objave 
svojih podatkov niso dopustili 
v ta namen. Podatki v telefon
skem imeniku so namenjeni iz
ključno telefoniranju, ne pa zbi
ranju podatkov v namene po
šiljanja propagandnega mate
riala. 

Kandidati iz 
redovalnic 

še bolj je zanimiv primer 
podjetij, ki ciljajo na določe
no ciljno skupino. Recimo av
to šole, ki najraje »plenijo« svoje 
stranke med dijaki zadnjih let
nikov. Najučinkovitejši načina 
reklamiranja je seveda pisno va
bilo bodočemu kandidatu, naj 
ravno v tej-in-tej avto šoli pr
vič zgrabi za volan, zato se last
niki avto šol na vse kriplje tru
dijo priti do seznamov srednje
šolcev. Tudi na nedovoljene na
čine. Tako se je več naših bral
cev pritožilo, da so dobili na 
dom vabilo iz žalske avto šole 
Čadej, v katerem so bili njiho
vi natančni osebni podatki. Ta
koj se postavi vprašanje, kje so 
jih dobili. Direktor podjetja Mi
lan Čadej pravi, da so podatke 
pridobili s pomočjo dijakov, ki 
so pri njih opravili šoferski te
čaj in izpit. »Prosil sem jih, če 

lahko dobijo naslove iz redo
valnic, ti pa so mi naredili to 
uslugo,« trdi Čadej. Po njegovi 
besedah je bila večina naslov
nikov, ki so prejeli vabilo, »ve
selih in hvaležnih, saj je naše 
pismo po mojem mnenju vljud
no, poslali pa smo ga z najbolj
šimi nameni«. A so vseeno kr
šili zakon. Čeprav mu je men
da eden od inšpektorjev dejal, 
da »se zaenkrat nima česa ba
ti«. 

Detektivi za 
blagajnami 

Neupravičeno in čezmerno 
poseganje v integriteto člove
kove osebnosti so si privoščili 
tudi v podjetjih Engrotuš, Tri-
pex in še kje. Po novem namreč 
blagajničarke od strank, ki že
lijo plačati z boni tega podjet
ja, zahtevajo osebne dokumen
te. Menda zato, da preverijo, 
če so ukradeni. Kar je smešno 
že s plati zdrave pameti, saj nik
jer na bonu ni zapisanih podat
kov o lastniku, kot so na pla
čilnih karticah, in torej ni ja
sno, kako lahko ugotovijo, da 
gre za krajo. Prav tako nikjer 
ne piše, da imetniki plačilne
ga bona tega ne smejo dati ko
mu drugemu. Po tej logiki bi 
morale blagajničarke osebne 
podatke zahtevati tudi od vsa
kega kupca, ki plača z desetti-
sočakom^rav lahko ga je ukra
del... Jasno je, da se s krajami 
ne ukvarjajo trgovke, ampak po
licija, pa še ta mora imeti ute
meljeni sum. 

V Enrgotušu se zaradi dopu
stov in službenih odsotnosti ni 
dalo dobiti uradnega pojasni
la, uspelo pa nam je izvedeti, 
da izdajajo darilne in nagrad
ne bone, pri slednjih pa mora
jo od kupca dobiti osebne po
datke vključno z davčno številk, 
saj morajo državi plačati do
hodnino. Do legitimiranja kup
cev, ki so plačevali z darilnimi 
boni pa je menda prišlo samo v 
posameznih trgovinah. V de
cembru je namreč prišlo do 
množičnega ponarejanja teh bo
nov, zato so nekateri poslovod
je, ki morajo sami pokrivati luk
nje v blagajni, sklenili, da bo
do jemali podatke kupcev in na 
ta način skušali odvrniti pona
rejevalce. Poleg tega pa so v pod-
jetju začeli tiskati nove bone, 
»odpornejše« na ponarejanje. 

Kljub vsemu pa ne obstaja za
kon, ki bi trgovke pooblaščal, 
da lahko zbirajo osebne podat
ke za te namene. Res pa je, da 
to lahko počnejo na podlagi pri
voljenja kupca. Ki jim s tem, 
ko pokaže osebno izkaznico, 
to dovoli. A če bi dosledno upo
števali zakon o varovanju oseb
nih podatkov, bi morala bla-
gajničarka ob tem kupcu v pod
pis ponuditi izjavo, da dovo
ljujete vpis svojih podatkov sa
mo z namenom preprečevanja 
kraje in ponarejanja... 

Pa smo spet tam, kjer se je 
jara kača našega raziskovanja 
pričela. 
mm SEBASTIJAN KOPUŠAR 

Foto: GREGOR KATIC 

KOMENTAR 

Aroganca in ignoranca 
Praktični anglosak^onci so si pred časom iz

mislili službo za odnose z javnostmi, priročen 
človeški tampon, s katerim obložijo državne 
uradnike in z njimi filtrirajo nadležno novi
narsko brenčanje okoli njihovih posvečenih ura
dov. Če sistem deluje, je tudi s stališa noviiuir-
jev to ponavadi čisto uporaben in prijazen na
čin komuniciranja. Slabo je, če se stvar zalo
mi. 

Tako smo želeli od ministrsta za delo, druži
no in socialne zadeve komentar naše trditve, 
da je država z novim zakonom o delu na črno 
svoje naloge in obveznosti preložila na pleča 
podanikom, konkretno medijskim hišam. Pr
vo prošnjo srno »javnostnikom« na ministrstvo 
poslaU natanko 1. februarja. Po nekaj dneh je 
prispel odgovor, na žalost ne naše vprašanje, 
ampak so si roke oprali z dvema pravniškima 
razlagama zakona. Ko smo se pritožili, da smo 
namesto jabolk dobiU hruške, so polni razu
mevanja obljubili odgovor državne podsekre
tarke. Čakali smo cel teden in ko ni bilo niče
sar, znova pobarali ministrske piarovce, če so 
pozabili na nas. Seveda so obljubili, da bo »od

govor prišel še isti dan«, pa tega istega dne še 
nismo dočakali. 

hi to človeku da misliti. Res, da državni mlini 
nikoU niso sloveli po svoji urnosti, a v treh ted
nih bi lahko svoj odgovor vklesali v karrmito ploščo 
in jo s kamelami pritovorili do Celja. Bolj verjet
ni sta dve razlagi. Ali je služba za odnose z jav-
nostnu na ministrstvu vredrm polpiškavega oreha 
in ima zaposlene kronične sklerotike, ki se pož
vižgajo na rmše mile prošnje. Ah pa se državne 
sekretarke in podsekretarke požvižgajo na mile 
prošnje svojih piarovcev, ti pa nato zardevajo s 
telefonskimi slušalkami ob ušesih in skušajo z 
medlimi obljubami ohraniti zadnje trohice ug
leda institucije, ki jo zastopajo. 

V vsakem primeru to ni dobro. Celo zelo sla
bo je. Arogantno in ignoransko. V predmar-
čevskili dneh dohodnin si človek ne more kaj, 
da ne bi zaklel, zakaj vraga jih sploh plačuje
mo. Hkrati pa ne gre drugače, da si molk mini
strstva razlagamo kot zelo zgovoren. Kot tiho 
priznanje, da je naše razmišljanje pravilno in 
je država res svoje delo naložila drugim. 

SEBASTIJAN KOPUŠAR 

PO DRŽAVI 

Cadež ponovno 
potrjen 

LJUBLJANA, 19. februar 
ja - Svet RTV Slovenija je 
vršilca dolžnosti generalnega 
direktorja tega javnega zavo 
da izvolil Janeza Čadeža. Zai 
je glasovalo 16, proti pa je bil-
7 članov sveta. Čadež bo ome. 
njeno funkcijo opravljal do: 
zaključka postopka v DZ, ki 
mora dati končno soglasje \ 
imenovanju novega general
nega direktorja RTVS. 

Podpisi za 
prostocarinske 

prodajalne 
LJUBLJANA, 19. februar 

ja - Zveza svobodnih sindi
katov Slovenije in Sindikat de
lavcev gostinstva in turizma 
Slovenije sta zbrala več kot 
5100 podpisov v podporo pre
ložitvi preoblikovanja prosto-
carinskih prodajaln na cest
nih mejnih prehodih z Italijo 
in Avstrijo s 1. junija letos na 
1. januar 2002. 

Spet dražji ] 
derivati 

LJUBLJANA, 19. februa 
ja - Od torka so na vseh beri 
cinskih servisih po državi ce
ne vseh štirih vrst motornih 
bencinov višje v povprečju za 
približno tri tolarje na liter, 
za približno toliko se je po-
draž-ilo tudi dizelsko gorivo, 
za skoraj sedem tolarjev pa 
je dražje kurilno olje za ogre
vanje. Razlog za podražitev 
so višje svetovne cene pogon
skih goriv v zadnjih dveh ted
nih. 

Mladi in ilegalne 
droge 

UUBLJANA, 20. februarja 
- Izkušnjo z uporabo ilegalnih 
drog ima kar 26 odstotkov mla
dih v Sloveniji, kar je za 12 
odstotkov več kot leta 1995^ 
je pokazala leta 1999 izvede 
na evropska raziskava o alko 
holu in preostalih drogah mec 
šolsko mladino, v kateri je so 
delovalo 30 držav. 

Kučan: Itanžka za 
ombudsmana 

LJUBLJANA, 20. februar 
ja - Predsednik republike Mi 
lan Kučan je državnemu zbo 
ru za varuha človekovih pra 
vic predlagal Matjaža Hanž 
ka. Podporo so mu kot ne 
strankarskemu kandidatu za 
gotovile vse poslanske skupin^ 
razen SLS+SKD, ki vztraja pi 
svojih kandidatih. 

Drnovšek V Rimu 
LJUBLJANA, 21. februar 

ja - Predsednik vlade Jane: 
Drnovšek se je na povabil* 
italijanskega kolega Giulian 
Amata dva dni mudil v Rimu 
kjer ga je spremljal tudi zu 
nanji minister Dimitrij Rupel 
Poleg srečanja z Amatom 
bili na programu pogovori 
predsednikom republike Ca) 
lom Azegliom Giampijem, 
predsednikoma poslansk 
zbornice in senata Lucianor 
Violantejem in Nicolo Mar 
činom, pa tudi z državnim ta 
nikom Svetega sedeža Ang« 
lom Sodanom. 
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Mrak treh zločinov 
v devetdesetih letih so se na Celjskem zgodili trije najhujši zločini, ki še danes veljajo za neraziskane 

pa popolnega zločina ni? To trditev bi bilo preuranjeno 
j^nikati tudi ob treh zločinih na Celjskem, ki so se zgodili v 
j3(injem desetletju minulega stoletja in ki veljajo za nerazi-
j l c a i i e . Neraziskane zato, ker so trije morilci šestih ljudi še 
j,g(ino neznane osebe. Pregon najhujšega kaznivega deja
nja, umora, namreč nikoli ne zastara. 

' prvi umor, katerega storilec 
jgŠe vedno neznan, se je zgo-
0 aprila leta 1990, ko so de
lavci cestne baze, v greznici pred 
janitarnimi prostori ob hitri ce-
jtimed Celjem in Mariborom, 
jned rednim čiščenjem jame 
pasli žensko truplo, na katerem 
so bili očitni znaki nasilja. Bi
lo je že toliko spremenjeno, da 
ga ob najdbi ni bilo mogoče 
identificirati. Po ugotovitvah 
;odnih medicincev je truplo le-
;alo v greznici nekaj tednov, 
ato je šele sodnomedicinska 
ireiskava pokazala, da gre za 
17-letno Ando Klarič iz Košni-
ce 10 pri Celju, dijakinjo prve
ga letnika srednje poklicne šo-
e (tekstilna smer). 
Drugi nerešen primer umo-

aje iz leta 1994. V strugi po
toka Šahov graben blizu nase-
|a Lisce v Celju, so 6. avgusta 
lašli truplo Franca Kavčiča, 
med prijatelji znanega pod 
vzdevkom Čuha, starega enain-
Uidesel let. Tudi pri tej najdbi 
lebilo očitno, da je šlo za na-
iiliio smrt. 
Tretji zločin, ki je le delno 

aziskan in ki velja za enega naj-
mj.ših v zgodovini slovenske 
triminologije, pa se je zgodil 
L marca leta 1997 v Tekače-
rem blizu Rogaške Slatine, ko 
>ov stanovanjski hiši Tekače
vo 9 našli umorjene štiri ljudi: 
akonca Štefana in Frančiške 
'oharc ter njuni sostanovalki 
leleno Krošlin in njeno hčer
jo Viktorijo, srednješolko. 

Osumljenca tega zločina, (ta-
m) 25-letnega Kristijana Ka-
neiiika, so policisti aretirali 

soncem aprila, na maraton
skem sodnem procesu na 
Okrožnem sodišču v Celju, ki 
»e je na prvi stopnji končal de
cembra 1999, pa je bil Kame-
lik spoznan za krivega in ob

sojen na najvišjo kazen, dvaj-
. 'Pt let zapora. To kazen je po-
rdilo še Višje sodišče v Celju, 

. 0̂ se je obtoženi pritožil in do 

.^3dnjega vztrajal, da je nedol-

. ên, da umorjenih ni nikoli sre-
,̂ 3l ter da v Tekačevem ni bil 
^Piikoli. Na izredno zahtevni glav-
'jP' obravnavi (senatu je predse-
l̂ ovala sodnica Ingrid Lešnik), 
N je bila kar nekajkrat preki-
h^na, pa se je ob pomoči sod-

, fiih izvedencev dokazalo, da je 
^'^'la na kraju zločina v Tekače-
l̂̂ em §e gj-13 oseba, ki je morila 

kako drugače sodelovala pri 
pikratnem umoru. Ta oseba 
'̂'-'še do danes neznana. 

^ Kamen na duši, joic 
i v šolski Iclopi 

Anda Klarič je v Košnici ve-
^ ' '^'3 za prijazno, pridno in le-

vzgojeno dekle. Njen oče 
^ ^ v poznih osemdesetih letih 
'Prišel iz Bosne v Slovenijo, s. 
|_.'̂ ^buhom za boljšim kruhom 

''̂  se zaposlil pri Ingradu ter 
"'^'^znal tudi družino Verbič iz 

Anda Klarič, umorjena, ker 
ni mogla ali smela izdati 
nekoga, ki jo je trpinčil, 

zlorabljal? 
Košnice, kjer je občasno delal. 
Doma je pustil ženo in tri otro
ke, med njimi najstarejšo Ando, 
ki se je rodila z izpahnjenim 
kolkom. Spomladi leta 1979,. 
ko je bilo Andi šest let, jo je po 
dopustu v Bosni pripeljal s se
boj v Celje, da bi jo v bolnišni
ci operirali, Verbičeve pa pro
sil, če bi bila lahko hčerka ne
kaj časa po operaciji pri njih v 
oskrbi. Ando so v Kliničnem 
centri^ v Ljubljani res operira
li, a njen oče tega ni doživel. 
Nekaj tednov pred tem ga je 
na cesti zbil avto, posledice pa 
so bile smrtne. Bledikava, suh
ljata in plašna Anda je po vrni
tvi iz bolnišnice ostala pri Ver-
bičevih, se na družino vse bolj 
navezala in postala njihova, nji
hov tretji otrok. Končala je 
osemletko, se vpisala v poklic
no šolo in dokončno zavrnila 
misel, da bi se še kdaj vrnila v 
rodno Bosno. 

V pe\ek, 16. januarja 1990, 
je šla Anda zadnjič od doma. 
Zjutraj je ni nihče videl, po
poldne pa se ni vrnila. Tudi zve
čer je še ni bilo, zato so krušni 
starši poklicali v šolo in nato 
njene sošolke, te pa so pove
dale, da tega dne Ande sploh 

ni bilo pri pouku. Istega veče
ra so Verbičevi klicali na poli
cijo, naslednji dan pa so jo urad
no prijavili kot pogrešano. V 
slovenskem tisku so se potem 
pojavile Andine fotografije z 
njenim opisom, a odziva ni bi
lo, nihče je ni videl, opazil. 

V težkih tednih upanja in vse 
do srhljive najdbe, je Danica 
Verbič nenehno razmišljala, kaj 
se je z Ando dogajalo, kako se 
je obnašala, kam je zahajala ipd. 
Med drugim je Verbičeva po
vedala, da je bilo dekle zadnje 
tedne nekam spremenjeno, za
skrbljeno. Domači so opažali 
tudi to, da je nekam veliko spa
la, da jo je nekaj obremenje
valo, a na njihova številna vpra
šanja ni hotela odgovarjati. So
šolke pa so povedale, da je 
Anda, ko je bila zadnjič v šoli, 
med poukom jokala, učitelji
ci pa ni hotela povedati, kaj jo 
teži. 

Prej vedno nasmejana, zad
nje tedne življenja pa zagrenje
na, tiha, molčeča. Je hotela ko
mu kaj povedati, a si ni upala? 
Je morda komu zagrozila, da 
ga bo izdala? Je. . . Ista in še mno
ga druga vprašanja ostajajo brez 
odgovora. Odgovore pozna le 
ena oseba. Bo za vselej ostala 
edina? 

Odeja, polna 
pasjih dlak 

Ko so mimoidoči 6. avgusta 
1994 slučajno zagledali velik 
zavitek, ki je ležal v potoku Ša
hov graben, so takoj posumili, 
da gre za telo človeka in o najdbi 
obvestili policijo. Preiskoval
ci so se nemudoma lotili dela. 
Truplo je bilo zavito v črno pvc 
folijo in prevezano z vrvico, pod 
folijo pa je bila odeja s karo 
vzorcem, verjetno doma izde
lana. Na truplu so bile le spod
njice ali kopalke s tigrastim vzor
cem, nogi pa sta bili pri glež-
njih zvezani. Poleg odeje sta ob 
truplu ležali še kuhinjska krpa 
in vlečna vrv z vzmetnima kav-
Ijema. 

Sicer veselega in družabne
ga Čuho so nazadnje videli šti
ri dni pred najdbo v potoku, 
zvečer je bilo, na Špici ob Sa
vinji, kjer je igral namizni no
gomet s prijateljem in dvema 
neznancema. Oblečen je bil v 
vzorčasto srajco kratkih roka
vov in modre kavbojke Wran-
gler, obut pa je bil v superge. 
Preiskava je pokazala, da je umrl 
zaradi izkrvavitve, povzročene 
z vbodom z nožem, na telesu 
pa je bilo tudi nekaj drugih poš

kodb in ran. Glede na to, da je 
bil najden le v spodnjicah, je 
bil usodnega dne ali večera naj
verjetneje pri kom v stanova
nju. Pri osebi, ki ga je poznala 
ali pa ga je poznal tisti, ki ga 
je, zvezanega, pripeljal v Lisce 
in ga položil v potok. Franc Kav
čič je imel namreč navado, da 
je v družbi, ki jo je dobro poz
nal, hodil kar v spodnjem pe
rilu. Kot so ugotovili izveden
ci sodnomedicinske stroke, 
poškodba z nožem ni bila smrt
na, ampak je nesrečnik umrl 
zaradi izkrvavitve. 

Obstaja možnost, da je v druž
bi, kjer se je nahajal Čuha, priš
lo do spora in obračunavanja s 
hladnim orožjem, ko so ude
leženci »ugotovili«, da gre za 
umor, pa so se hoteli trupla 
znebiti, da bi se izognili kakr
šnim koli stikom s policijo. Da 
se je vse to dogajalo nekje v sta
novanju, kaže najdba dveh raz
ličnih lepilnih trakov, s kateri
ma je bilo zavito truplo pre-
lepljeno, dveh različnih trakov 
pa ponavadi nimamo v vozilu. 
Odeja, ki je bila najdena pod 
folijo, je bila polna dlak rjave
ga dolgodlakega psa. PoUcija 
je v nadaljevanju preiskave za
slišala na desetine oseb, opra
vila vrsto hišnih preiskav itd.. 

a brez prvega uspeha, še do da
nes ne. 

Dvoje krvavih 
sledov 

Kristijan Kamenik je bil na so
dišču spoznan za krivega, da je 
iz koristoljubja in z motivom 
prikrivanja umoril ljudi, žive
če na domačiji v Tekačevem. Na 
svoje žrtve je streljal s predela
nim samokresom tipa makarov 
kalibra 7,65 mm. Viktorijo Kroš
lin je ustrelil v glavo v kuhinji, 
ko je, nič hudega sluteč, v ve
černem času brala časopis, umr
la pa je po nekajurni strašni ago
niji. V glavo je ustrelil tudi He
leno Krošlin, v kleti gospodar
skega poslopja, kjer je bila ta
koj mrtva. Na grozovit način 
(predhodno mučenje, ustraho
vanje) je bil s smrtnim strelom 
umorjen tudi Štefan Poharc, pri 
vratih v veži stanovanjske hiše 
pa še njegova žena Frančiška. 
Storilčev glavni motiv je bilo ko-
ristoljubje, saj se je hotel do
kopati do precejšnjega imetja 
(denar, zlatnina) Poharčevih. 

Kristijana Kamenika so izda-
U njegovi športni copati, ki so 
jih policisti našli med hišno prei
skavo pri njem doma 8. aprila 
1997. Sledi teh copat so bile naj
dene v krvi in blatu v hiši Po
harčevih, identičnost teh sledov 
pa so pokazale številne strokov
ne analize. O Kamenikovi vple
tenosti v zločin v Tekačevem so 
na sodišču govoriU tudi mnogi 
drugi posredni dokazi, ki so jih 
izdelali vrhunski strokovnjaki 
za posameziia področja. Na kraju 
zločina pa niso bile najdene le 
Kamenikove sledi. Pri tej mo
riji je neposredno sodelovala 
vsaj še ena oseba, ki se nekje 
skriva, Kamenik pa je ne more 
in ne sme izdati. Ne more, ker 
bi s tem priznal, da je bil v hiši 
v Tekačevem 9, ne sme pa zato, 
ker mora določeno osebo, naj
brž pa še več vpletenih storil
cev, ščititi in zaščititi pred maš
čevanjem (kogar koli), če bi 
spregovoril. 

Če je težko predvidevati, da 
bosta storilca iz prvih dveh opi
sanih umorov nekoč razkrita in 
kaznovana, pa je v zadnjem pri
meru zelo verjetno, da bo roka 
pravice razmeroma kmalu do
segla tudi sostorilca zločina iz 
Tekačevega. Nemara pa so med 
nami neznanci, ki kaj vedo, ki 
še vedno lahko postrežejo s kak
šnim koristnim podatkom, a 
molčijo. In trpijo, če imajo ko
ličkaj vesti. Prav na njihovo vest 
smo želeli tokrat potrkati. 

MARJELA AGREŽ 
Kuhinjska krpa in vlečna vrv z vzmetnima kabloma, predmeta, ki so ju našli ob truplu 

Franca Kavčiča. 

Marec 1997: pretresljivo slovo od štirih žrtev zločincev iz Tekačevega. Tekačevo št. 9. 
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Nezavidljiv položaj 
lesne industrije 

Na pobudo nekdanjega di
rektorja gornjegrajske Smre
ke Franca Miklavca so se na 
delovnega srečanja zbrali 
predstavniki tega podjetja ter 
lokalne skupnosti. Srečanja 
sta se udeležila še sekretar 
združenja za lesarstvo dr. Jože 
Korber in direktor Centra za 
mednarodno konkurenco 
mag. Miran Zager. 

Direktor Smreke Bruno Za
gode je goste seznanil z rezul
tati poslovanja in perspektiva
mi tega največjega gornjegraj-
skega podjetja po dokončani sa
naciji. 

Kljub pozitivnim premikom 
je slovenska lesna industrija v 
preteklih letih vseskozi poslo

vala v rdečih številkah, izgu
ba je celo večja kot v tekstilni 
in usnjarski industriji, ugotav
lja Miran Zager. Poleg tega je 
branža bolj zadolžena, kot iz
vozniki pa so lesarji ostali pod 
povprečjem industrije, čeprav 
ima slovenska lesna industri
ja na ravni predelovalne sko
raj trikrat večji pomen, kot ga 
ima ta v Evropski uniji. Naj
več dobička, kar 34 odstotkov 
branže, dosežejo podjetja v Sa
vinjski dolini. Po Zagerjevih 
besedah sodi Smreka v skupi
no podjetij, ki še niso povsem 
vsebinsko izoblikovana, zato 
tudi imajo velike težave z ren
tabilnostjo. 

EDI MAVRIC 

Povezovanje le na 
enakopravni osnovi 

Cetis lani kljub številnim težavam povečal prihodke - Se dve leti za tehnološke 
posodobitve 

Skoraj 60-odstotno zvišanje cen papirja 
na svetovnem trgu je lani krepko vplivalo 
tudi na poslovanje celjskega Cetisa. Ker 
so lahko podražitev osnovne surovine le 
deloma prenesli na kupce, so morali po
šteno zadrgniti pasove in varčevati na prav 
vseh področjih. Povečali so tudi fizični ob
seg proizvodnje in predelali za tisoč ton 
več papirja. S takšnimi ukrepi jim je uspe
lo ustvariti okrog 5,4 milijarde tolarjev pri
hodka, kar je za 15 odstotkov več kot leta 
1999, kosmati donos na kapital pa je 5,6-
odstoten. 

Kolikšen bo dobiček, bo znano šele konec 
meseca, zagotovo pa ga bo nekaj deset mili
jonov. »Lanski rezultati sicer niso slabi, ven
dar boljše pričakujemo šele čez kakšni dve 
leti, ko bomo končali cikel intenzivnega vla
ganja v tehnologijo,« pravi direktor Drago 
Polak. V Cetisu so lani namenili za naložbe 
600 milijonov tolarjev. Kupili so nov digi
talni stroj za tiskanje etiket v manjših nakla
dah ter dodatno opremili nekatere druge stro
je. Z digitalizacijo proizvodnje bodo nada
ljevali tudi letos, saj bodo le tako lahko ujeli 
korak s tujo konkurenco ter za
dovoljili vse večje potrebe in 
zahteve naročnikov. 

Cetis že sedaj uspešno konku
rira večjim evropskim tiskar
nam. Lani jim je izvoz, ki je leta 
1999 predstavljal manj kot dvaj
set odstotkov, uspelo povečati na 
23 odstotkov celotne prodaje. Nji
hovi najpomembnejši trgi so bi
li Hrvaška, Nemčija, Poljska in 
Češka, vrednostne tiskovine so 
delali tudi za Bolgarijo in Alba
nijo, zelo uspešni pa so bili tudi 
pri prodaji fotovrečk, ki jih, ve
činoma na zahodu, tržijo sku
paj z nemškim podjetjem Grap-
ha, s katerim so leta 1999 pod
pisali petletno pogodbo o sode
lovanju. Od nemškega partner
ja oziroma od grupacije PMG, 
ki ima proizvodne in prodajne 
enote po vsej Evropi, pričakuje
jo veliko tudi na področju stra

teškega povezovanja. »Ker je na
še poslovanje že internacionali-
zirano, je povsem normalno, da 
se bo sčasoma internacionalizi-
ralo tudi lastništvo družbe. Do
ma na dolgi rok ne moremo ve
liko pričakovati, zato smo v tu
jini navezali že veliko poslovni 
stikov, tako za povezovanje po
sameznih delov proizvodnje kot 
za celotno delovanje. Strateške 
povezave so zato eno od temelj
nih razvojnih vprašanja našega 
podjetja, vendar smo se priprav
ljeni povezati le kot enakopra
ven partner,« pojasnjuje direk
tor Cetisa. 

Drago Polak, ki mu bo 1. apri
la potekel 5-letni mandat, ven
dar namerava na direktorsko 
mesto ponovno kandidirati, je 
prepričan, da bo po zaključku 
naložbenega cikla podjetju us
pelo povečati dobiček in s tem 
tudi dividende, višji naj bi bil 
tudi donos na kapital. Upa tu

di, da jim bo še pred vstopom 
naše države v Evropsko unijo 
uspelo povečati tržno kapita
lizacijo in bo vrednost podjet-

Lanski umik 20 .642 rednih 
delnic v nominalni vrednosti 
248 milijonov tolarjev iz borz
ne kotacije je ugodno vplival 
na konsolidacijo lastniške 
strukture, pravijo v Cetisu, re
zerve podjetja pa so se pove
čale na skoraj 600 milijonov 
tolarjev. Največji delničar je 
še vedno Cetis Graf, med več
jimi lastniki pa sta še Proban-
ka in Pivovarna Laško. 

ja na trgu čim višja. »Ker smo 
doslej zaradi velikega vlaganja 
v opremo in trg morali stiskati 
pri plačah, upam, da bomo 
kmalu lahko kaj naredili tudi 
za višjo motivacijo zaposlenih,« 
še dodaja Polak. 

JANJA INTIHAR 

Direktorju Cetisa Dragu Polaku se bo s 1. apri
lom iztekel 5-letni mandat, vendar pravi, da bo 

ponovno kandidiral. 

KOMENTAR 

Brez odgovornosti!? 
Verjetno bi zgrešili bistvo, če 

bi sedanji vodstveni garnituri 
gornjegrajske Smreke odreka
li ambicioznost. Pred letom in 
pol nastavljeni direktor Bruno 
Zagode si je poleg staro nove 
vodstvene garniture uspel v tem 
času pridobiti tudi nekaj odkri
tih nasprotnikov. Stvarnost, ki 
ne preseneča in tudi ne sme 
biti moteča. Njemu še najmanj, 
v kolikor so njegovi nameni re
snično povezani z interesi ob
stanka zaposlenih delavcev. 

Pa vendar je ob njegovih, priz
nati moramo suverenih in am
bicioznih nastopih, vedno znova 
izpostavljena preteklost podjet
ja. Čas torej, ki bi ga preneka-
teri, ki vedrijo in oblačijo po 
Zgornji Savinjski dolini in sa
mem Gornjem Gradu, rmjraje 
-potisnih v pozabo. Pa očitno ne 
gre. Program prisihie poravna
ve, ki ga je pripravila garnitu
ra Dominika Miklavca in po
trdila skupščina podjetja, je po 
Zagodetu zanič. Zatiskanjeoči 
lastnikov (še zlasti Zadruge Mo
zirje) pred dejanskim stanjem 
je bilo očhno in razunUjivo. 
Kljub vsemu se jim je računica 
izšla. Zmotno je misliti, da se 
je kolektiv rešil stečaja zaradi 
dušebrižnosti glavnih akterjev 
igre. Preprosto, igralni vložki 
so bih previsoki in ob morebit
nem kolapsu bi se ljudem celo 
začele odpirati oči. 

Odgovorni iz prejšnje garni
ture niso biU pripravljeni prev
zeti bremena, ki ga prinaša sa
nacija firme, ugotavlja Zago
de. Kako tudi bi. Gospodar, ki 
je zavozil kmetijo, je ni sposo
ben rešiti. To ve vsak hlapec. 
Namesto, da sedanji direktor 
jadikuje nad nesposobno ko
mercialo in še kom, naj ukre
pa. Krivično bi bilo za vse kri
viti Zagodetovega predhodni
ka Miklavca, dasiravno je lev
ji delež njegov. Ob vseh sveto
valcih in šepetalcih je bU one
mogočen že davno pred dejan
skim odhodom na varno me
sto v mozirsko občinsko upra
vo. Kriv je, ker je sprejel igro 
lastnikov. Ob velikem zaupa
nju zaposlenih, ki ga je kot »do
mačin« bil deležen ob prevze
mu firme, mu kaj takega ver
jetno ne bi bilo treba. Že zara

di lastnega ponosa, ki pa z do
bro plačano in varno službo, 
ki mu je bila zagotovljena po 
epizodi v Smreki, res nium kaj 
opraviti. 

Nenormalno visoki stroški so 
bili v preteklem letu v pretež
ni meri obvladani, tudi ugled 
in zaupanje partnerjev se men
da vračata, pa vendar bo po 
Zagodetu sanacija podjetja tra
jala še deset let. Torej je bil voz 
globlje v blatu, kot s(m)o sluti-
U pred leti in to slutnjo tudi ja
sno in glasno izrazih pristoj
nim. Vendar tudi Zagode ne 
bo zvozil v mirno luko zgolj in 
samo s priganjanjem ueslačev 
ob zakonskem minimumu 
mezde in z ustrahovanjem za
radi bolniških staležev. Delavci 
se prekleto bojijo za delovna 
mesta in gredo v stalež, kot za
gotavlja Irena Blažič-Lipnik, 
dr. med., ko je že skrajna sila. 
Vse je torej na meji relativne
ga, razen konkretne direktor
jeve moči in dejstva, da komur 
ni všeč, lahko gre. Vrata so to
rej odprta za vse - tudi za di
rektorja. EDI MAVRIC 

Kovinar uspešen 
v tujini 

Minulo leto je bilo zelo us
pešno za laško podjetje Ko
vinar, saj jim je v primerjavi 
z letom 1999 tako fizični ob
seg proizvodnje kot zaslužek 
uspelo povečati kar za 35 od
stotkov. 

Prihodek, ki so ga večinoma 
ustvarili na tujih trgih, znaša 
preko 400 milijonov tolarjev, 
dobička pa bo, je povedal di
rektor in solastnik podjetja Šte
fan Grosar, blizu 30 milijonov 
tolarjev. Kovinar, ki je specia
liziran za proizvodnjo strojne 
opreme in zaposluje štirideset 
ljudi, so konec leta 1996 usta-
irovili trije laški podjetniki. 
Pravzaprav so nadaljevali proi
zvodnjo propadlega Elektroko-
vinarja, ki ga je na dražbi ku
pila Pivovarna Laško. Ta je po
tem del proizvodnih prostorov 

dala v petletni najem Kovinar
ju. Strojno opremo so odkupi
li na leasing, kar pa jim zelo 
zvišuje stroške poslovanja. 

Grosar pravi, da so na pri
mer lani, stroški za najem pro
storov in odplačevanje opreme 
predstavljali kar 7 odstotkov ce
lotnega prihodka. Čeprav last
niki podjetja upajo, da bodo v 
objektu ob Celjski cesti lahko 
ostali tudi prihodnje leto, so 
že pred časom začeli razmiš
ljati o selitvi proizvodnje. Pred 
letom in pol so računali, da bo
do kupili celjsko podjetje Klju
čavničar v stečaju, vendar so 
jih na dražbi prehiteli drugi, 
zato se zdaj bolj nagibajo k te
mu, da bi zgradili nove proi
zvodne prostore, najverjetne
je v Rečici. 

JI 

i tro prehitel 
konkurenco 

Podjetju Itro iz Štor, ki se 
ukvarja s prodajo traktorjev 
in nadomestnih delov za kor-
poracijo New Holland, je la
ni kot enemu redkih v tej bran-
ži uspelo povečati prihodke 
od prodaje. 

Zaradi uvedbe davka na do
dano vrednost so namreč vsi 
prodajalci kmetijske mehani
zacije leta 1999 zabeležili iz
jemno porast prodaje, ki pa se 
je lani pri večini zelo zmanjša
la. V Itru pa je znašala za pre
ko 700 milijonov tolarjev, kar 
je krepko več kot predlani. Di
rektor Simon Pevcin pravi, da 
jim je uspelo ohraniti in tudi 
povečati prodajo predvsem za

radi uvajanja nekaterih tržnih 
prijemov, ki jih New Holland 
uporablja v zahodni Evropi. Gre 
predvsem za prodajne akcije po 
vzoru tistih, ki jih imajo trgovci 
z avtomobili. Podjetje, kjer je 
trenutno zaposlenih sedemnajst 
ljudi, bo imelo tudi dobiček, 
vendar bodo natančnejši podat
ki znani šele konec meseca. 

Itro je leta 1999 skupaj s še 
sedemnajstimi fizičnimi oseba
mi od Slovenskih železarn od
kupila celjska družba Saneko. 
Novi lastniki so 80-odstotni de
lež podjetja kupili za 20 mili
jonov tolarjev, prevzeli pa so tudi 
zunaj bilančne obveznosti v vi
šini 70 milijonov tolarjev. JI 

BAROMETEK 

CMC na borzi 
Uprava Ljubljanske borz^ 

je v začetku tedna sprejela 
odločbo o sprejemu 64.357 
navadnih imenskih delnic 
družbe CMC - Ceste mosto
vi Celje na prosti trg. Skup
na nominalna vrednost del
nic je 643 milijonov 570 ti
soč tolarjev, prvi dan trgo
vanja pa bo 1. marec. 

Kmalu otvoritev 
galvane 

v Gorenju, kjer imajo ta 
teden kolektivni dopust, so 
potrdili, da bo slovesna ot
voritev nove tovarne hladil
ne tehnike in nove galvane, 
ki so jo zgradili na pogoriš
ču prejšnjega objekta, 23, 
marca. V galvano so že pred 
dnevi pripeljali novo linijo 
za proizvodnjo hladilniških 
mrež, ki so jo v rekordnih 
treh mesecih izdelali v Go-
renjevi hčerinski družbi In-
dop. Zasnovana je po načr
tih prejšnje naprave, ki so 
jo prav tako naredili v Indo-
pu in je v požaru septembra 
lani v celoti zgorela. V novo 
linijo, ki je skoraj v celoti 
avtomatizirana, so vgradili 
nekaj izboljšav, tako da bo 
omogočala večjo zanesljivost 
delovanja in višjo produk
tivnost. S prestavitvijo stro
jev za sekanje žice ter dru
gih naprav bo torej v Gore
nju kmalu zopet stekla proi
zvodnja hladilniških mrež, 
v teh dneh pa bodo začeli 
sestavljati tudi novo linijo 
za kromiranje. 

V evropski družbi 
Evropska franšizna fede

racija je na letni skupščini 
sprejela v polnopravno člans
tvo sekcijo slovenskih fran-
šiznih družb, ki deluje v ok
viru Gospodarske zbornice 
Slovenije. Slovensko fran-
šizno združenje deluje tri leta 
in ima sedem rednih ter tn 
pridružene člane, med ka
terimi so tudi Merkur, Ko-
vinotehna, Žana in Steklar
na Rogaška. 

Tretja priložnost 
Republiški stanovanjski 

sklad je objavil javni razpis 
za izbor bank, ki bodo so
delovale že v tretji nacional
ni varčevalni shemi. Izbra
ne banke bodo z varčevalci 
sklepale petletne in desetlet
ne varčevalne pogodbe, naj
nižji mesečni obrok varče
vanja je 11 tisoč tolarjev 
Banke se lahko na razpis pri
javijo do vključno 6. mar
ca, izbor pa bo po predhod
nem mnenju Banke Slove
nije opravil stanovanjski 
sklad. Prednost bodo imele 
tiste banke, ki bodo varče 
valcem po izteku varčevanje 
lahko ponudile še dodatna 
stanovanjska posojila pod 
enakimi pogoji kot veljajc 
v zakonu o nacionalni sta 
novanjski varčevalni shemi 
Zanimanje za tovrstno ob
liko stanovanjskega varčeva-
nja je v Sloveniji zelo veli' 
ko, saj po dveh razpisih var 
čuje v shemi že več kot 4C 
tisoč Slovencev. 

Ji 
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Celjski borzniki prevzemajo 
CBH lani zdrsnila na lestvici prometa članic ljubljanske borze - Prvi z licenco za opravljanje vseh poslov 

eljska borzno posredniška hiša bo prev
zela posle ene od članic ljubljanske borze, 
predsednik uprave Zdenko Podlesnik še ne 
želi razkriti, za katero borzno družbo gre, 
pravi pa, da bo postopek zaključen še v prvi 
polovici leta. Celjski borzniki so kapitalske 
povezave napovedovali že v preteklemu le
tu, vendar pa jih, kot pravijo, niso mogli iz
peljati, ker so imeli preveč opravka s prilaga
janjem novemu zakonu o trgovanju z vred
nostnimi papirji. 

. . . . M lllllllllllllll • • I I I I I I M — 
Očitno so delo zelo dobro opravili, saj so ja

nuarja kot prva nebančna članica borze dobili 
licenco za opravljanje vseh poslov, ki jih zakon 
zahteva. »Licenca je dokaz in priznanje, da ima
mo notranje poslovanje dobro urejeno,« pou
darja Zdenko Podlesnik in dodaja, da so k te
mu pripomogle tudi številne davčne in redne 
revizije. Zadnjo so imeli pred 
nekaj dnevi. »Včasih se naše 
stranke jezijo, da se pri poslo
vanju spuščamo preveč v po
drobnosti, vendar drugače ne 
gre, če želimo delati v skladu s 
predpisi,« pravi Podlesnik. »Žal 
se mnogi še vedno ne zaveda
jo, da gre pri tem predvsem za 
zaščito njihovega premoženja. 
Na vsak način želimo prepre
čiti, da bi se zgodilo kaj po
dobnega, kot je bila lanska kraja 

vrednostnih papirjev v Klirinš
ko depotni družbi, v katero so 
bile vpletene tri borzne hiše.« 

CBH je ustvarila lani 292 
milijonov tolarjev prihodkov 
in 62 milijonov tolarjev bru
to dobička. 

CBH je imela lani 8.700 
strank, od tega jih je svoj prvi 
posel sklenilo natanko 6.666. 

To je za polovico manj kot v 
letu 1999, kar je glede na to, 
da jih ima veliko pri njih že 
odprt račun, povsem logično. 
Zaradi manjšega obiska je bi
lo manj tudi prometa, ki je s 
predlanskih 12,5 milijard to
larjev padel na 8,7 milijarde 
tolarjev, kar je povzročilo tudi 
zdrs celjske borzne hiše na les
tvici prometa borznih članic. 
»O vzrokih, zakaj je bil lani 

borzni indeks ob koncu leta 
enak kot na začetku, je bilo že 
veliko povedanega, za razume
vanje manjšega prometa naše 
borzne hiše pa je pomemben 
tudi podatek, da smo imeli ze
lo malo tako imenovanih blok 
poslov, oziroma smo zelo ma
lo trgovali s svežnji, ki sicer 
predstavljajo že več kot polo
vico vseh poslov na borzi. Pri 
tem pa je treba vedeti, da v ozad-
ju ni vedno šlo tudi za resnič
ne posle,« pojasnjuje Podlesnik. 

Kljub povečanju osnovnega 
kapitala na 190 milijonov to
larjev, se lastniška struktura 
CBH ni spremenila. Etol in hče
rinska družba Banke Celje Filba 
imata še vedno nekaj več kot 
tretjino lastništva, dve fizični 
osebi imata 15- oziroma 10-od-
stotni delež, preostali lastniki 
so zaposleni. CBH ima deleže 
v številnih podjetjih na Celj
skem, najvišji so v Gorenju, 
Cinkarni in Pivovarni Laško. 

Celjski borzniki so 35 odstot
kov prometa ustvarili izven or
ganiziranega trga, od tega po
lovico za stranke, polovico pa 

za ime in račun CBH. Tudi od 
prometa, ustvarjenega na bor
zi, je bila dobra petina za la
sten račun. Zdenko Podlesnik 
ugotavlja, da je bil za preteklo 
leto značilno tudi manjše šte
vilo nakupov vrednostnih pa
pirjev. V letih 1998 in 1999 so 
predstavljali nakupi 43 odstot
kov vseh naročil, lani pa le še 
dobrih 37 odstotkov. 

In še nekaj statistike: v zad
njih treh letih je Celjska borz-
noposredniška hiša imela pre
ko 33.300 strank, kar pomeni 
po dva člana iz vsakega gospo
dinjstva v celjski občini. Lani 
je opravila 30.000 poslov, ozi
roma v povprečju po tri za vsa
ko stranko, in napisala 18.500 
obračunov za borzne storitve. 
^ ^ M ^ H JANJA INTIHAR 

Zdenko Podlesnik Vrednostni papirji delniških družb 

Vrednostni papirji investicijskih družb 

Tečajnica 

Borzni indeksi 

Nova podoba Petrolovih postajališč 
Za prenovo bencinskega servisa in dveh restavracij na Tepanju 940 milijonov tolarjev - Marca začetek obnove servisa 

tudi na drugi strani avtoceste 

Petrol je prejšnji teden slo
vesno odprl prenovljeno po
čivališče Tepanje ob avtoce
sti Celje-Maribor. Na mestu 
nekdanjih zastarelih gostin
skih objektov sta v dobrih treh 
mesecih zrasli novi avtocestni 
restavraciji s pokritim parki
riščem, večji in sodobnejši je 
bencinski servis, na novo 
opremljeno pa je tudi počiva
lišče za avtobuse, tovornja
ke in avtodome. 

Celovita prenova oskrbne po
staje je stala 940 milijonov to
larjev, od tega so v posodobi
tev bencinskega servisa, ki je 
Večji kot prej, saj ima pod 770 
kvadratnimi metri velike nad-
slrešnicepet točilnih otokov, 
prodajni servis pa meri 130 
kvadratnih metrov, vložili 300 
'iiilijonov tolarjev. V Petrolu na-

Petrol je lani ustvaril re
kordne čiste prihodke od pro
daje, saj znašajo kar 246 mi
lijard tolarjev. Čisti dobiček 
Z n a š a 1,9 milijarde tolarjev, 
kar je bistveno več kot pred
lani in tudi več od načrtova-
•^ega, za naložbe pa so na-
iienili 6,2 milijarde tolarjev, 
sodstvo družbe načrtuje za 
'Ptos 7-odstotno rast čistih pri
hodkov, ki naj bi ob dodat-
•̂ m̂ zniževanju stroškov, po
večanju dodane vrednosti in 
selektivnem investiranju za-
Sotovili za 29 odstotkov višji 
čisti dobiček. 

i Povedujejo, da bodo marca za-
I ^eli obnavljati še bencinski ser
vis na drugi strani ceste v sme

ri Maribor-Celje. Nova gostin
ska objekta, ki so ju zgradili v 
skladu z že pred časom zasno
vanim konceptom verige avto
cestnih restavracij »Na jasi«, 
imata poleg prijetne restavra
cije še bistro in samopostrež
no ponudbo hrane. Hkrati z iz
gradnjo novih objektov so v Te
panju obnovili tudi vso promet
no signalizacijo, čistilno napra
vo, skoraj poldrugi kilometer 
vodovoda ter transformatorsko 
postajo in kabelske vode do po
čivališča. 

Restavraciji, kjer dela 52 lju
di, upravlja Petrol Gostinstvo, 
ki od letošnjega januarja po

sluje kot samostojno podjet
je. V Petrolu so se namreč od-
ločih za novo strategijo na po
dročju gostinstva, ki bo sedaj 
bolj specializirano in bo raz
vijalo izključno avtocestni tip 
gostinstva. Upajo, da bodo s 
tem zaustavili negativne tren
de poslovanja, saj bodo orga

nizacijske in vsebinske spre
membe te dejavnosti v pove
zavi s temeljno dejavnostjo ma
tične družbe zagotavljale več
je sinergijske učinke, večja pa 
sta tudi preglednost poslova
nja in podjetniška iniciativa za
poslenih. 

JANJA INTIHAR 

Petrolova družba Gostinstvo bo odslej razvijala le avtocestni tip gostinstva. Na novo 
zgrajeni restavraciji na Tepanju sta stali 640 milijonov tolarjev. 
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J e kal pognalo s e m e ! 
Dnevi komedije so se končali s podelitvijo festivalskih nagrad 

Na zaključni slovesnosti 
desetim Dnevom komedije v 
slovo je upravnik SLG Celje 
Borut Alujevič nagovor ob
činstvu in slavljencem začel 
s »prešernimi« besedami: 
»Pred desetimi leti še nismo 
prav vedeli, al' bo kal pogna
lo seme...« 

In je zraslo v košato drevo, 
ki se v vseh teh letih kiti z 
okoli 150 komedijami upri
zorjenimi na Dnevih komedi
je in z občinstvom, ki ga je 
mogoče preštevati v tisočih. 
Za krono ima žlahtne komedi
jante, komedijantke, režiser
je, komediografe in komedije 
in za povrhu še gostujoče an
samble iz tujine. Z glasbenim 
kabaretom Malo čezz... so za 
slovo od komedije prijetno 
presenetili zamejski Slovenci 
iz Glasbenega gledališča Ga-
briel Celovec. 

Vsi »žlahtni« 
Napeto pričakovanje pred 

zaključkom Dnevov komedi
je, ki so-trajali od 26. januarja 
do 18. februarja, je bilo čutiti 
že nekaj dni pred zadnjinr 
spustom zavese. Vedelo se je, 
da ostaja z oceno 4,9 nepre
magljiva predstava Gledališča 
Ptuj, Marjetka, stran 89 s sim
patično študentko zadnjega 
letnika igralske akademije 
Mojco Funkl in Gojmirjem 
Lešnjakom Gojcem, v režiji 
Sama Strelca. Žirija in občins
tvo sta si bila domala povsem 
enotna. Marjetka je za žlaht
nega komedijanta kronala 
Gojmira Lešnjaka - Gojca. 
Žlahtni na podelitvi ni skrival 
zadovoljstva nad naslovom in 
Mojčinim igralskim talen
tom, ki veliko obeta. Ista Mar
jetka s strani 89 je prinesla 
ptujski predstavi še en najvišji 
naslov in za žlahtnega režiser
ja (že drugič) razglasila Sama 
Strelca. Naslov žlahtne kome
dijantke pa je ostal doma, v 
Celju in je (tudi že drugič) 
pripadel igralki Anici Kumer 
za vlogo Ane Andrejevne v 
predstavi Revizor. 

Anico Kumer gledalci tako 
ali tako radi poistovetijo s ko
medijo, že iz časov Partljičevih 
»ščuk« in številnih drugih ko

mičnih vlog, ki jih je odigrala z 
vso resno disciplino profesio
nalke. Tako je tudi v vlogi Ane s 
svojim igralskim temperamen
tom razburkala in presunila 
hkrati. »Moč njene groteskne 
eksistence pa je rušilna, brez 
vsakršnega pretiravanja ali čez-
mernosti«, je utemeljil naslov 
predsednik žirije Miran Ken-
da. Anica Kumer je posebej 
vesela, da je v sebi našla takšno 
uravnovešenost med upodab
ljanjem likov v lahkotnejših ko
medijah in zahtevnejših, klasič
nih, kakršen je brez dvoma Re
vizor. »Rada igram like prepro
stih ljudi iz vsakdanjega življe
nja. Znam jim zlesti pod kožo 
in prisluhniti njihovim drob
nim ali pa velikim tegobam in 
najbrž je to najboljši recept za 
oblikovanje vloge.« Takšna je 
bila tudi (nagrajena) Mici, če se 
je spomnimo iz Hočevarjeve 
komedije Smejči. »Vesela sem 
obeh nagrad, ker mi dajeta potr
ditev, da sem na pravi poti.« 

Avtorja iščemo. 
...naj se javi sam... Gre ko

nec koncev za 300 tisočakov 
kot enakovredno tretjinsko 
nagrado iz anonimnega nate

čaja za žlahtno komedijsko 
pero. Na odru sta na slovesni 
zatvoritvi stala dva od treh 
nagrajenih avtorjev. Celjan, 
režiser in pisatelj Vinko 
Moderndorfer je bil letos na
grajen za komedijo Podnaje-
mik. Tema je v časih denacio
nalizacij še kako aktualna... je 
zaupal srž zgodbe. Drugi na
grajeni avtor je Janez Povše, 
prav tako režiser (prvo pred
stavo je pred davnimi leti po
stavil prav na celjskem'odru), 
ki je na natečaj poslal tudi 
večno aktualno in hvaležno 
temo za igranje komedij - lo
čitev. Tretji avtor se bo morda 
javil že po tem oglasu pod 
šifro njegove komedije: Hotel 
Evropa. 

Z a Trojkico 
Ljudomrznik 

Sicer pa se je minuli konec 
tedna zavrtel zares veselo. Za
to, ker so pred domačim ob
činstvom nastopili celjski 
igralci, to pot pod streho gle
dališča Dva obraza in zato, ker 

se je občinstvo smejalo kome
diji domačega avtorja, kakor 
jih je v komediji Trojka tfojki-
ca napisal Alfons Kumer. 
Predstava v režiji Mihe Aluje-
viča sicer ni bila umeščena v 
tekmovalni program, a bi si, 
če bi jo ocenjevali, prav goto
vo »prismejala« naklonjenost 
občinstva in žirije. 

Ansambel ljubljanske Dra
me, si je v soboto zvečer »prii
gral dobro trojkico«: 3,7. Ko
medijant večera je postal Jer
nej Šugman, ki je o Moliero-
vem Ljudomrzniku povedal, 
da sodi med klasične komedi
je, četudi se sam ob prebira
nju teksta ni niti nasmehnil. 
Intelektualna komedija pač, 
ki celjskemu občinstvu ni bila 
najbolj pisana na kožo. 

So pa Celjanom pisani na 
kožo Dnevi komedije, ki gre
do v najstniška leta. Za ob
činstvo se ni bati, za častne 
goste, tam so prepogosto zija
le luknje v dvorani, pa malo 
bolj! 

SMATEJA PODJED 
Foto: SHERPA 

Nagrajenci Dnevov komedije: Vinko Moderndorfer, Janez Povše, Anica Kumer, Gojmir 
Lešnjak, Samo Strele in Mojca Funkl. 

Berem - torej sem! 
5. knjižni teden v celjskem trgovskem centru Interspar 

se je v soboto končal. Založniki in organizator, Fit media, 
so zadovoljni. Kupcev je bilo več kot lani, cene knjig so 
zelo ugodne in tudi prodaja je bila boljša, čeprav so 
nekatere manjše založbe pričakovale več. 

Ali je ljubitelje knjig pritegnil slogan 5. knjižnega tedna -
Berem zase ali je bila ponudba knjig zelo raznovrstna, ob 
knjižnih stojnicah se ni ustavljajo še nikoli toliko kupcev kot 
letos. A tudi za celjski knjižni teden velja, da je največje 
zanimanje za strokovno literaturo in knjige za otroke. Med 
obiskovalci je bila dobro sprejeta tudi prvič organizirana 
posebna stojnica celjskih avtorjev. 

Med spremnimi prireditvami so se otroci zabavali ob 
lutkovnih igricah celjskih vrtcev Anice Černejeve, Tončke 
Čečeve in I. osnovne šole Celje ter ob glasbeni pravljici 
dramske skupine in pevskega zbora Sonček Osnovne šole 
Frana Roša Celje. TV tribuna Berem zase na celjski televiziji ni 
razkrila samo znanega težkega položaja založnikov in knjigo-
trštva. Knjižni uspeh mlade pisateljice Nejke Omahen doka
zuje, da kljub Internetu in novim tehnologijam, knjiga ostaja 
najboljša prijateljica. Posebnost letošnjega 5. knjižnega tedna 
je bil informativni pult informacijskega centra Delegacije 
evropske komisije v Sloveniji. AB 

Hiša Z letnico 1551 
v starem trškem jedru 

Podčetrtka so pred dnevi od
prli novo turistično zanimi
vost, Galerijo na štepihu. Ta 
je v prostorih mogočne, naj
starejše hiše zgodovinskega 
kraja. 

V galeriji, ki obsega dva pro
stora, je predstavljena bogata 
zgodovina trga ter gradu. Na 
ogled so pisno gradivo in 
predmeti, ki so jih našli med 
temeljito obnovo letos že 450 
let stare hiše. Med njimi so 
stare fotografije, kovanci, lon
čeni izdelki, različne knjige in 
podobno. Galerija bo lahko 
prav tako odprta za prilož
nostne likovne razstave. 

Novo razstavišče ima ime 
po štepihu, kot pravijo v tem 
kraju vodnjaku, ki predstavlja 
posebno zanimivost te stavbe. 
Stavbo je družina Šalamon, ki 
je njena lastnica, do konca 
obnovila lani, pri čemer so 

upoštevali smernice zavoda za 
varstvo kulturne dediščine. 
Zdaj načrtujejo le še njeno 
preobleko v starem slogu, po
dobno kot jo ima grad Olimje. 

Ob odprtju je izšla brošura s 
predstavitvijo zgodovine trga 
in gradu Podčetrtek, ki jo je 
napisal lastnik stavbe, Ivan 
Šalamon. BJ 

Tajni agent v Forumu 
Tajni agent je naslov monodrame, ki jo bo jutri, v petek, 

23. februarja, ob 20. uri v dvorani Plesnega foruma Celje 
uprizoril Miha Nemec. 

Besedilo je napisal Nebojša Pop-Tasič, glasbenik, pisatelj, 
rojen 1962 v Zemunu. Naše občinstvo ga pozna po delih 
Kabaret Karla Jedermana (SNG Maribor), Mali raj (poletni 
festival Ptuj) in Rumpelkamra(KGB Maribor). Monodramo 
je režiral Mariborčan Aleš Novak, ki je trenutno zaposlen v 
SLG Celje. Zgodba Tajnega agenta je postpsihološka mono-
dramska etida za par mrtvih muh, odišavljenega policaja in 
vrsto naključij, ki pa nikakor ne morejo biti zgolj naključ
na... AB 

ZAPISOVANJA 

britneyspears.com 
če na planeta Zemlja ob

staja kakšno zares veliko 
podjetje, potem je to gotovo 
podjetje, ki združuje vso glas
beno industrijo. Hollywood je 
le tovarna. Ja, tovarna sanj, 
ki ne potrebuje dimnikov. In 
vojaška industrija, ki pa 
kljub vsem topovom in rake
tam, s katerimi razpolaga, 
ne more brez pomoči Billa 
Gatesa. Paradoksalno; Brec-
htov stavek o knjigi kot orožju 
se ob takem razmerju popol
noma razleti. Na koščke. Re
nesančni umetnik Camillo, 
ki je že davno pred Berthol-
dorn Brechtorn načrtoval sve
tovno knjižnico, gojil iluzijo, 
ki se je zdela uresničljiva, 
zbrati na enem mestu vse 
knjige tega sveta in razpola
gati z neskončno informaci
jami in goro znanja, je imel 
le delno prav; informacije so 
moč, so orožje, ki pa ni nepre
magljivo. Svetovni splet, ah, 
internet, saj je vseeno kako to 
imenujemo, je gotovo veliko 
podjetje. Težka firma. Ki pa 
je ranljiva. Ki pa ni vsemogo
ča. Kljub vsemu znanju in 
kljub vsem informacijam. 
Brechtu in Camillu bi se zavr
telo, če bi lahko razpolagala 
z enim samim strežnikom. 
Svetovni splet je premagala 
glasbena industrija. Glasbe
ni lobi. Neverjetno! Svetovna 
»knjižnica« in zakladnica 
informacij je klecnila pod te
žo Britney Spears. Pod težo 
Hajnija Blagneta. Pod težo 
skupine Zaklonišče prepeva. 
Saj je vseeno. Pod težo glasbe
ne industrije, kije dobila tož
bo proti podjetju Napster, kije 
preko Interneta omogočalo 
gratis glasbo vsaj šestdesetim 
milijonom ljudi. Si predstav
ljate, kakšen deimr je to. Si 
predstavljate izgubo, ki jo je 
imela glasbena industrija. In 
to samo zaradi nekega raču
nalniškega frika. Shawna 
Fandinga. Ko je imel osem
najst let, je ugotovil, da lahko 
svojemu prijatelju iz Bostona 
v Virginijo pošlje glasbo pre
ko formata M P 3 ; kupi zgoš
čenko, jo lansira na internet 
in kot tako ponudi prijatelju 
in vsem uporabnikom Inter
neta. Zelo preprosto. Zami
slite si sedaj naslednje; vsak 
petdeseti zemljan kupi eno 
zgoščenko in jo prilepi na 
internet. In tako celemu sve
tu ponudi brezplačno poslu
šanje glasbe in kopiranje 
zgoščenkine datoteke na kak
šnega od nosilcev datotek ali 
pa kar rm disk. Zelo praktič
no. In udobno. Toda nihče 
izmed tistih, ki so zgoščenko 
lansirah na internet, ni pla
čal enega samega bodisi to-

Piše: TADEJ ČATER 

larja bodisi dolarja avtorskih 
pravic. Britney, Hajrii in Za
klonišče prepeva so ostuh 
brez zasluženega denarja od 
avtorskih pravic. Žalostno, 
In krivično. 

Krivico pa je popravilo ame
riško federahio sodišče - Nap
ster lahko distribuira le tisto 
glasbo, ki ni avtorsko določe
na. Buli shit. Katera glasba 
pa ni avtorsko zaščitena? In 
koliko je sploh takšne glasbe. 
In kdo bo surfal in snemal 
glasbo, ki nima avtorskega 
predznaka? Z Napsterjem je 
konec. Prav! Toda Napster je 
le eno takšno podjetje. Na in-
ternetuje teh podjetij in naslo
vov, ki ponujajo gratis glasbo, 
še veliko, hi filmskih distribu
terjev. In vseh tistih, ki proda
jajo stvari, katerih lastniki ni
so. Neskončno. 

In uničenje Napsterja je le 
prvi korak k uničenju vseh 
tistih, ki nepooblaščeno pro
dajajo tuje stvari in se s tujim 
delom okoriščajo. Toda, 
funm, to je sekanje drevesa 
pri njegovem vrhu. Korenine 
so še globoko v zemlji. Nespo-
štovanje avtorskih pravic je še 
vedno na zelo nizki stopnji. 
Dokler bomo lahko v navad
nih trgovinah kupovali glas
bene zgoščenke, ki so produk
cija »pečenja« z interneta, do 
takrat smo še vedno na stop
nji pračloveka iz prejšnjega 
stoletja. In dokler bodo lahko 
kakšno televizijsko oddajo, ki 
jo bodo pred tem prav fino in 
preprosto doma posneli na 
videorekorder, predvajali na 
raznoraznih sejmih, do ta
krat je o spoštovanju avtor
skih pravic in preganjanju 
piratov nesmiselno sploh go
voriti. Hja, saj niti vse televi
zije in vse radijske postaje ne 
plačujejo avtorjem njihov au-
torskih pravic. Da o vseh ti
stih radijskih postajah, kijih 
je mogoče poslušati preko, in
terneta, preko luinarnp pro
grama, denimo, sploh ne 
razmišljamo. Dovolimo si špe
kulacijo, ki pa je navsezadnje 
zelo realna; internet bo postal 
največji supermarket. Kjer ne 
bo prav nič zastonj. Z drugimi 
besedami; renesančne sanje 
Camilla in utopistične sociali
stične ideje Bertholda Brechta 
bodo popolnoma zbledele. 
Nobena informacija in nobe
no orožje ne bo več zastonj. 
Gratis karte bodo le še muzej
ski primerki. Glasbena indu
strija pa bo še močnejša. Tako 
zelo, da bomo nekega dne za 
pisalno mizo v ovalni pisarni 
Bele hiše srečah celo Brhney 
Spears. AU pa vsaj pod mizo. 
Ni pomembno. Iti, ko se bo 
Hajni končno postrigel, bo 
imel tudi kakšne možnosti na 
slovenskih predsedniških vo
litvah. Ah pa vsaj na lokal
nih. Na Jesenicah. 

http://britneyspears.com
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Sonatni večer 
Violončelist Miloš Mlejnik in pianist Rainer Gepp 

v torek, 13. februarja, je v dvorani Na
rodnega doma izzvenel tretji abonmaj
ski koncert. Nastopila sta priznana umet
nika, violončelist Miloš Mlejnik in pia
nist Rainer Gepp, ki sta za svoj celove
černi nastop izbrala tri sonate znanih 
skladateljev: v g-molu, op .5, št. 2 Lud-
wiga van Beethovna; v F-duru, op.6 Ric-
harda Straussa ter sonato za violonče
lo in klavir Uroša Kreka; skratka sklad
be, katere lahko uvrstimo v železni re
pertoar prekaljenih in izkušenih kon-
certantov. 

Umetnika sta uvodoma zaigrala sonato 
v g-molu, op.5, št. 2 ki jo je skladatelj 
posvetil kralju Friederichu Wilhelmu III. 
Pri tej skladbi je zanimiva predvsem vse
binska zasnova stavkov, saj glavni in hiter 
drugi stavek (Allegro molto piu tosto pre
sto), oklepata uvodni počasni, ki ga pri
pravlja (Adagio sostenuto e espressivo) ter 

živahen tretji stavek (Rondo-Allegro), ki 
z svojo lahkotnostjo in sproščenostjo za
ključuje skladbo. 

Umetnika sta se do potankosti zavedala 
celote (skladbe) ter z interpretacijskim 
stopnjevanjem intenzivnosti igre ter med
sebojno »uglašenostjo« izkazala visoko 
stopnjo umetniške zrelosti, ki se je izka
zala tudi v nadaljevanju koncerta. 

Edino slovensko, lahko bi zapisali, s tem 
tudi osrednje celovečerno delo torkovega 
recitala je bila izvedba Sonate za violon
čelo in klavir iz leta 1984, Uroša Kreka. 
Do potankosti izdelan ton violončela, se 
je v prvem (Allegretto comodo) ter dru
gem (Quasi marcia lenta) stavku še pose
bej v dinamičnih in prefinjenih segmen
tih klavirskega tonskega barvanja elegič-
no dopolnjeval ter zaključil v tretjem (Al
legro) zadnjem stavku. Umetnika sta s poz
navalskim pristopom in profesionalnost
jo poudarila vsebinske in izrazne kvalite
te sonate, ter z veliko mero glasbene za

vesti poustvarila delo, vredno izvedbe na 
koncertnih odrih. 

Slednje se je izrazilo tudi v zadnji, za
ključni skladbi celovečernega recitala, v 
F- dur sonati za violončelo in klavir, op. 
6, Richarda Straussa, katere vsebinska za
snova še ne kaže na pravega, zrelega Straus
sa, temveč je v njej še moč prepoznati vplive 
Schumanna in predvsem Mendelssohna. 
Celotna interpretacija te sonate v izvedbi 
dua Mlejnik-Gepp, je tako bila odraz nju-
nega»dobrega poznavanja tovrstne glasbe
ne literature, ki je z njuno pomočjo tako 
še enkrat oživela na koncertnem odru. 

Z veliko profesionalnostjo in odgovor
nostjo do izbire koncertnega programa, ki 
ga je vodil dober poznavalski pristop (so
nata zavzema v koncertni literaturi poseb
no mesto), je bila izbira iz tovrstne glasbe
ne literature toliko večja odgovornost za 
poustvarjalca. Violončelist Miloš Mlejnik 
in pianist Rainer Gepp sta z izvrstnim poz
navanjem tovrstne glasbene literature, op
lemenitenem umetniškem dojemanjem 
glasbenega teksta, z izvrstnim muziciranjem 
ter nenazadnje glasbeno zanesenostjo do
kazala, da lahko tudi sonatni večer enako
pravno zapolni celovečerni koncert abon
maja Zavoda za kulturne prireditve Celje. 
• • • • • • • • • • H KATJA KRAŠEVAC 

Neobičajne dvojice: 
Barši in radio 

Likovni salon je že pred časom zasnoval serijo raz
stav pod skupnim naslovom Neobičajne dvojice. Prva 
sta se lani predstavila Narcis Kantardžič in Nebojša Še-
rič-Šoba. Tokrat si je na svojstven način neobičajne dvojice 
zamislil akademski kipar in diplomirani arhitekt ter pre
davatelj na Akademiji za likovno umetnost, Jože Barši. 

Nenavadne dvojice so v njegovem primeru nastajale kot 
pogovori z različnimi osebami, večinoma ženskami, ki raz
mišljajo o partnerstvu. Ko si je zamislil, da bi te pogovore 
do ljudi prenesel s pomočjo radijskega medija, ki doseže 
več ljudi kot je običajno obiskovalcev likovnih galerij, se 
je odločil za sodelovanje z Radiom Celje. Ob tem se je 
poglobil tudi v radijsko novinarstvo, ki je bilo doslej zanj 
neznanka, a ga je pritegnilo. Nastala je vrsta desetminut-
nih intervjujev, ki bodo v času razstave, torej od petka do 
16. marca vsak dan, ob 22. uri, na sporedu Radia Celje. 
Likovni salon bo ves ta čas prazen. V njem bo le informaci
ja, kje in kdaj bodo pogovori vsak dan na sporedu. Jože 
Barši je prepričan, da mora biti umetnost praktično upo
rabna in doseči čimveč ljudi. Zato eksperiment z radij
skim medijem. Ta ga je ob ustvarjanju oddaj, ki jih bodo 
na Radiu Celje prav tako predvajali pod naslovom Nena
vadne dvojice, očaral. NGL 

Ob stoletnici rojstva 
pesnilca Franceta Oniča 

V Občinski matični knjiž
nici Žalec so počastili stolet
nico rojstva pesnika France
ta Oniča, rojenega v Petrov-
čah. 

Onič je študiral biologijo, s 
prvega službenega mesta v Mur
ski Soboti pa je prišel na Ptuj. 
Bil je profesor ali ravnatelj na 
gimnazijah ali učiteljiščih v Ma
riboru, Kočevju in Ljubljani. 

Pisal je gledališke kritike, ese
je, urejal je častnike, ves čas 
pa je ostal šolnik. Hkrati je v 
njem nenehno žuborela pesem. 
Njegove pesniške zbirke Daro
vanje, Luči na obali, Iz vrtov 
ljubezni in Osviti so plod" nje
govega večnega vračanja k ma
teri, k hiši na gmajni, k njego
vim ljudem. 

Na dobro obiskanem spo-
'"ninskem večeru so njegovo de
lo predstavile prof. Božena Oro
žen, recitatorke Irena Štusej, 
Jolanda Železnik in Irena Sre-
l^ot-Črepinšek, za glasbeno 
podlago pa je poskrbela kita-
••istka Lucija Laubič. Poseben 
pozdrav so gostitelji namenili 

edini pesnikovi hčerki dr. He
leni Novak in enemu od sinov, 
ki sta bila častna gosta. 

T TAVČAR 

Pred jubilejem 
Celjsko Pevsko društvo 

upokojencev bo letos obele
žilo 40. obletnico svojega de
lovanja. Temu dogodku je bil 
namenjen tudi dobršni del 
rednega občnega zbora, ki so 
ga pevci z vodstvom društva 
pripravili na Valentinovo. 

Pevsko društvo upokojencev 
Celje ima trenutno, skupaj s 
podpornimi, 60 članov, od te
ga jih je pri zboru aktivnih 44. 
Letno nastopijo do 30-krat, med 
nastopi sta vsako leto dva red
na letna koncerta, pa sodelo
vanje na območni reviji pev

skih zborov, na reviji upoko
jenskih pevskih zborov, sode
lovanje na pevskem taboru v 
Stični in tako dalje. 

4o-letnico bodo počastili z 
dvema jubilejnima koncertoma 
v celjskem Narodnem domu: 19. 
aprila in 25. maja. Koncertni pro
gram pevke in pevci pod taktir
ko zborovodkinje Jožice Soko, 
ki je na čelu tega zbora že 9. 
leto, intenzivno pripravljajo. Na 
občnem zboru je predsedniško 
krmilo zbora od Milana Bati-
stiča prevzel mag. Rudi Zanož-
kar. ŽIVKO BEŠKOVNIK 

Dan bralnega virusa 
Pod pokroviteljstvom an-

dragoškega centra in dr. Man-
ce Košir se je v soboto v Ljub
ljanski Nami dogajala prire
ditev s skupnim naslovom V 
Nami niste sami, knjige so z 
vami. 

Prireditev so odprli godba na 
pihala (pod vodstvom klovne-
se Eve Škofič-Maurer), direk
tor Name Tevž Tavčar, Jerca Mr
zel, dr. Manca Košir ter mini
strica za kulturo, Celjanka An
dreja Rihter. 

V pritličju so avtorji kot Bo
ris A. Novak, Neža Maurer, 
Nejka Omahen, Alojz Ihan, Ja
nja Vidmar, Maja Novak pod

pisovali svoje knjige; obenem 
so tam zastonj delile knjige 
dvajsetih slovenskih založb. 
Bralni krožki iz vse Slovenije 
so se udeležili prireditve, med 
njih pa se je s svojim progra
mom uvrstil tudi bralni krožek 
iz Polzele, ki je edini tovrstni 
v regiji. Pod vodstvom mento
rice Magde Novak in z gostja
ma rojakinjo Nežo Maurer ter 
profesorico dr. Meto Grosman 
so predstavili nekaj utrinkov iz 
čtiva mladinske literature ter 
obiskovalcem podelili misli o 
knjigah in telohove šopke - po
vezavo z knjigo Neže Maurer 
Dom za telohov cvet. P. Z. 

Literarni večer ob stoletnici Franceta Oniča. 

PRIREDITVE 

GLEDALIŠČE { 
SLG - Markiza de Sade 23 . 

in 24. 2. ob 20. uri na Odru 
pod odrom, za ab«nma po po
sebnem razporedu in za izven; 
Kralj Lear 26. ob 16. za abon
ma Poslovno-komercialna šo
la II, 27. ob 11.30 za abonma 
Šolski center I in 28. 2. ob 11.30 
za abonma Šolski center II. 

Mladinski center Velenje 
24. 2. ob 15. in 19. uri gleda
liška improvizacija Kajetana Čo
pa. 

Plesni forum Celje 23. 2. ob 
20. uri premiera monodrame 
»Tajni agent«, avtorja Nebojše 
Popa Tasiča. 

KONCERTI 
Kulturni center Laško 22 . 

2. ob 19.30 koncert Celjskega 
instrumentalnega kvinteta z go
sti, v okviru Avsenikovega vr
tiljaka polk in valčkov. 

Dom II. slovenskega tabo
ra Žalec 26. 2. ob 19. uri kon
cert orkestra Žabe, ki praznu
je 55 let. 

Glasbena šola Velenje 28. 
2. ob 19.30 koncert organista 
Zsigmonda Szathmaryja. 

Prostor ŠKMŠ v Kulturnem 
domu Šentjur 24. 2. jazz ve
čer z Gregorjem Bezenškom. 

RAZSTAVE 
Likovni salon Celje 23. 2. 

ob 19. uri otvoritev razstave 
Neobičajne dvojice II: Jože Bar
ši. 

Pokrajinski muzej Celje 
razstava »Potočka Zijalka - no
va izkopavanja«. 

Galerija sodobne umetno
sti Celje razstava »Rekonstruk
cija fikcija«, sestavljena iz ar-
tefaktov treh umetniških zbirk: 
Salona De Fleurus, Zadnje fu-
turistične razstave Kazimira Ma-
leviča in Mednarodne razstave 
moderne umetnosti, do 16. 3. 

Pokrajinski muzej Celje, 
pritličje Stare grofije Prazgo
dovinska umetnost Slavonije in 
Baranje, do 1. 5. 

Galerija Mozaik razstava del 
kiparke Milene Braniselj in sli
karja Rudija Skočirja, do 24. 2. 

Galerija likovnih del mla
dih na celjskem Starem gra
du - stalna razstava iz arhiva 
revije Likovni svet, do 1. 3. 2001 
ter razstava izdelkov iz gline 
otrok iz Hrvaške, retrospektiv

na razstava nagrajenih grafik 
Grafičnega bienala otrok Slo
venije iz Žalca ter razstava grafik 
otrok z vseh kontinentov. Og
led ob sobotah in nedeljah od 
11. do 17. ure. 

Muzej novejše zgodovine 
Živeti v Celju, stalna razstava. 
2 3 . 2. od 10. do 11. in od 16.30 
do 17.30 demonstracija obrt
nika urarja. 

Občasni razstavni prostor 
Muzeja novejše zgodovine 
26. 2. ob 12. uri otvoritev raz
stave »V deželi klobukov«. Na 
ogled bo do 9. 3. 

Avla Splošne bolnišnice Ce
lje «Slovenska velikana Preše
ren in Slomšek« do 28. 2. 

Razstavišče Kulturnega 
centra Laško razstava Milana 
Lamovca. ^ 

Galerija Velenje Emerik Ber
nard, do 7. 3. 

Etol Alica Javšnik iz Celja, 
do 28.2 . ; galerija »Otto« Škofja 
vas Dragan Ilič, do 28. 2.; ga
lerija Volk Darija Cvikl, do 28. 
2.; Galerija Borovo Vesna Fi-
lipič, do 2 8 . 3 . ; hotel Merx Ali
ca Javšnik, do 28. 2.; 

F OSTALO 
Mladinski center Celje 22. 

2. od 16. do 18. angleška delav
nica, od 17. do 18. tae-bo in ob 
20. uri potopisno predavanje: 
Treking in alpinizem po Pata
goniji; 23. 2. od 15. do 18. ple
sna, od 16. do 19. likovna de
lavnica in ob 19. uri koncert 
Klubbing-step 2; 24 .2 . ob 19.30 
impro večer; 26. 2. od 17. do 
18. tae-bo in od 17.30 do 19. ure 
nemška delavnica; 27. 2. od 
18.30 do 20. francoska delav
nica; 28. 2. od 16. do 17.50 ple
sna, od 17.30 do 19. nemška de
lavnica in od 20. do 22. tae-bo. 

Hotel Žonta Šentjur 23. 2. 
ob 18.30 proglasitev »naj« šport
nikov občine Šentjur za leto 
2 0 0 0 . 

Levstikova soba Osrednje 
knjižnice Celje 22. 2. ob 19. 
uri predstavitev knjige dr. Iva
na Stoparja »Stari grad Celje«. 

Knjižnica Laško 23. 2. ob 
19. uri srečanje s pesnikom Ni-
kom Grafenauerjem in piani
stom Benjaminom Govžetom. 

Celjski dom 24. 2. ob 17. uri 
VIII. Brezova metla - predsta
vitev otroških pustnih mask v 
plesu in glasbi. 

Knjižnica Velenje 22. 2. ob 
19. uri kulturni večer z Bogda
nom Novakom. 

Univerzalni jezik glasbe 
v Lučah spoštujejo Blaža Arniča, slovenskega skla

datelja, ki se je pred sto leti rodil na hribovski kmetiji 
Zales. Temu primerna je bila slavnostna akademija v 
osnovni šoli, prerez dela enega najizrazitejših sloven
skih skladateljev. 

Drugega za drugim je nizal življenjske cilje, zaradi nje
gove prezgodnje smrti je ostalo veliko stvari nedokonča
nih, je ugotavljala ravnateljica Valerija Robnik. Talent 
brez truda je kakor mlin brez vode, je z Arničevo mislijo 
ravnateljico dopolnila muzikologinja Simona Moličnik-
Šivic. Program akademije so vsebinsko zapolnili učenci 
osnovne šole in zbor Viva la muzica. Lična knjižica o 
Blažu Arniču, predstavljena ob tej priložnosti, je plod 
raziskovalne naloge učencev o rojaku, akademijo pa sta 
s prisotnostjo počastila tudi hčerka in sin Blaženka in 
Lovro Arnič, oba priznana glasbenika. 

Program, posvečen Arniču, so sklenili s podelitvijo 
priznanj za najboljša likovna dela učencev iz vse Slove
nije, ki so ustvarjalne motive črpali v Arničevem Plesu 
čarovnic. 

EDI MAVRIC 



10 KULTURA 

Smeh od mlečnega 
do modrostnega 

Kar 1060 kar ika tur na tenu) zobozdravs 
tvo je prispelo na 1. mednarodni na teča j , 
ki ga je lani organiz i ra lo ce l j sko zoboz-
dravniško društvo, razstavo izbranih del 
pa so odprli minul i petek v Cel j skem do
mu. Do 17. marca bodo kar ika ture na ogled 
v Centru Interspar v Celju. 

Odziv na povabilo organizatorja je prese
gel vsa pričakovanja, saj so karikature v 
originalih prispele iz 46 držav sveta, poslalo 
jih je 580 avtorjev. Samo iz Kitajske je 
prispelo sto karikatur. Največ zaslug za ta 
podvig imata karikaturist Milan Alaševič , 
ki je bil tudi predsednik mednarodne žirije, 
in mag. Žel jko Vrank ič , dr . s tom. , ki je ob 
otvoritvi razstave dejal: »Cilj razstave je 
prikazati zobozdravstvo, ki je vse prej kot 
smešna dejavnost, iz zornega kota karikatu
ristov, in to z enim samim ciljem - lažje 
razumeti vse pacientove strahove pred beli
mi haljami. Smejmo se sebi in spoznali 
bomo druge, smejmo se drugim in s tem 
bomo največ izvedeli o sebi.« 

Likovne tehnike, ki so zastopane na kari
katurah, so od risbe in akvarelov do meša
nih tehnik in kolažev. »Pred gledalcem je 
zelo bogata, izrazno raznolika, po duhov
nosti pronicljiva in žlahtna likovna govori
ca, ki dosledno uveljavlja avtorjeve miselne 
ambicije,« je na otvoritvi razstave, dejal 
publicist Drago Medved in opozoril tudi na 
fenomen odnosa ljudi do zobozdravstva, 
zobozdravnikov in zobobola . Na zelo zani-

Nikolaj Kapiista, Ukrajina. 

miv in duhovit način ga ljudje kažejo tudi 
skozi humor. 

Posebna poslastica na otvoritvi je bila mini 
predstava slovitega dramskega umetnika Zija-
ha A. Sokoloviča, ki je prav tako kot karikatu
re izvabljala smeh med gledalci, ob razstavi pa 
je izšel tudi imeniten zbornik karikatur. 

Najvišje priznanje, grand prix 1. medna
rodnega natečaja karikatur, je prejel Ivan 

Pahernik (Hrvaška), prvo 
nagrado Vladimir Kazanev-
ski (Ukrajina), drugo nagra
do Yuri Ochakovsky 
(Izrael), tretjo Davor Štam-
buk (Hrvaška), četrto San-
tiago Cornejo (Argentina) 
ter peto Grzegorz Sobczaik 
(Pol j ska) . 

Razstava karikatur je bila 
tudi spremljajoča prireditev 
ob tradicionalnem stomato
loškem kongresu (CEDENS), 
ki je sočasno potekal v Celju, 
gmotno pa so jo omogočili 
številni sponzorji. 

» • » J M MARJELA AGREŽ 

Humor na borzi 
v Rogaški Slatini se pripravljajo na veliko slovensko 

Borzo humorja. Do konca roka, v prvi polovici februarja, 
so prejeli na naslov občine, ki je organizator, nad 180 
različnih humorno obarvanih pisnih prispevkov. 

To je podobno kot prejšnja leta oziroma nekaj manj kot 
lani, ko je bilo poslanih približno 200 prispevkov. Letos so 
pisali na temo Kako sem postal pameten. Jutri, v petek, bo že 
prvi sestanek strokovne komisije pod vodstvom Jožeta Vol-
fanda, marca pa bo izšel katalog z najboljšimi prispevki. 

Slovesna javna razglasitev najboljših prispevkov bo na 
predvečer 1. aprila, ko bosta podarila slatinski župan mag. 
Branko Kidrič in predsednik strokovne komisije plakete, 
denarne nagrade in priznanja. Sicer pa je letošnja borza že 
šesta po vrsti. Na njej sodelujejo tako najbolj znana imena 
Slovenije kot še neuveljavljeni pisci. BJ 

O Zovneicu in Zovnešicili 
Ob praznovanju kulturne

ga praznika so na osnovni 
šoli Braslovče predstavili 
novo slovensko knjigo, delo 
zgodovinarja Franca Kralja, 
sicer domačina, Žovnek in 
Žovneški. To je že tretje nje
govo delo z zgodovinsko te
matiko. Že sam naslov pove, 
da je vsebina posvečena sta
remu žovneškemu gradu, ki 
stoji na zahodnem delu 
Spodnje Savinjske doline in 
njegovim prebivalcem. 

Knjiga Žovnek in Žovneški 
prinaša povzetek vsega, kar je 
bilo doslej že objavljenega v 
različnih publikacijah. Kralj 
je vse gradivo zbral v eni knji
gi in dodal nekaj novosti, ki 
doslej niso bile znane niti v 
strokovnih krogih. Nanašajo 
se predvsem na ideje in doka
ze o morebitnem prvotnem 
gradu Žovnek, žovneškem 
razglednem stolpu nad gra
dom, predvsem pa o gradu 
Libenštajn pri Preboldu. Ple
miška družina Žovneških je 
bila v svojem času zelo znana 
iii uveljavljena na sedanjem 
slovenskem prostoru, še bolj 
pa morda na območju srednje 
Evrope in v Panoniji. Žovneš
ki so se namreč v času svojega 
grofovanja in kneževanja 
povzpeli med najbolj znane 

srednjeevropske plemiške 
družine. Sorodstveno so bili 
povezani tudi^s kraji in cesarji 
ter drugimi uglednimi vodite-* 
Iji tistega časa. 

Zanimanje za Žovnek in 
Žovneške je ponovno oživelo 
po letu 1993, ko 4 ^ mlado 
Kulturno-zgodovinsko druš

tvo s skromnimi sredstvi pri
čelo obnavljati grad. To je bil 
začetek zanimanja slovenskih 
ljubiteljev zgodovine za doga
janja na gradu Žovnek. Število 
obiskovalcev se iz leta v leto 
veča, še posebej veliko zani
manja so Žovnek in Žovneški 
vzbujali v času razstave Celj
ski grofje. Izid knjige je pod
prlo kakih 80 ljubiteljev slo
venske zgodovine in deset ob
čin, med njimi so vse občine 
Spodnje Savinjske doline, 
vključno z Mestno občino Ce
lje. Pomoč je obljubilo tudi 
ministrstvo za kulturo. 

Na predstavitvi je zbrane poz
dravil podpredsednik Kultur-
no-zgodovinskega društva Bra
slovče Iztok Omladič, o knjigi 
je govoril avtor Franc Kralj, o 
nadaljnji usodi žovneških - celj
skih grofih in knezih pa Rolan-
da Fugger - Germadnik. 

T. TAVČAR 

Predstavitev knjige Franca Kralja Žovnek in Žovneški. 

Švejic v Antiici 
v celjski knjigarni in antikvariatu Antika so prejšnji 

četrtek ob sodelovanju članov amaterskega gledališkega 
ansambla KUD Zarja Trnovlje Celje predstavili ponatis 
znamenite zgodbe o dobrem vojaku Švejku, izpod peresa 
Jaroslava Haška. 

DZS je 'novembra lani pripravil ponatis Švejkovih zgod in 
prigod, novo izdajo pa so predstavili tudi v Antiki. Trnoveljski 
gledališčniki so sodelovali z odlomki iz istoimenske komedije, 
ki jo je na oder režijsko postavil Štefan Žvižej. Odlomke iz 
predstave sta predstavljala Srečko Centrih ter Milan Sevšek, 
sodelovali so tudi drugi ustvarjalci predstave v gledaliških 
kostumih. Predstavitev so organizatorji tudi zaokrožili po 
Švejkovo, z vrčkom piva. Ž. BEŠKOVNIK 

Medmavričje in Springsteen 
v prostorih Plesnega Foru

ma je celjska Območna izpo
stava Sklada za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti na Valen
tinovo predstavila knjižni no
vosti Celjana Mateja Krajnca. 

Krajnc je, pred sicer malo
številnim občinstvom, pred
stavil pesniški zbirki, ki jih je 
izdal pri KUD Štempihar v 
Ljubljani. Študent primerjal
ne književnosti na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani in nemš
kega jezika na Pedagoški fa
kulteti v Mariboru, piše pesmi 
že iz osnovnošolskih let, re
sneje od leta 1982. Leta 1988 

je, kot šestošolec na OŠ Lava v 
Celju, izdal svojo prvo pesniš
ko zbirko. Zadnja zbirka 
Medmavričje, ki jo je predsta
vil tokrat, je že njegova sedma 
po vrsti, izšla pa je v začetku 
tega leta. Krajnc se je z njo 
obrnil bolj v osebno lirično 
izpovednost. Poleg te je pred
stavil še zbirko Lirika Bruca 

Spingsteena, znanega ameriš
kega rockerja sedemdesetih 
let. Matej je prevedel lepo šte
vilo njegovih pesmi, v knjigi 
pa objavlja tudi študijo njego
vega ustvarjanja. In ker je Ma
tej Krajnc tudi glasbenik, je 
prepeval pesmi Bruca Spring-
steena v originalu in prevodu. 

Ž. BEŠKOVNIK 

Kolar razstavlja v Šoštanju 
Minuli teden se je v Mestni galeriji Šoštanj z razstavo 

med realnostjo in irealnostjo predstavil domači slikar mag. 
Ivo Kolar. 

Razstavo je odprl župan občine Šoštanj in poslanec Milan 
Kopušar, na pot pa jo je pospremila prof. Milena Koren 
Božiček, ki tudi sicer spremlja slikarja v njegovem razvoju. 
Razstava bo na ogled en mesec. 

Ivo Kolar, leta 1939 rojen Vojničan, se je s slikarstvom 
začel ukvarjati razmeroma pozno. Tečaj risanja pri prof. 
Muhaniču ga je vzpodbudil k nadaljnjemu ustvarjanju, tako 
da je leta 1983 postal član Društva šaleških likovnikov, kjer 
ga je v svet akvarela uvedel akademski slikar Lojze Zavolov-
šek, V številnih delavnicah se je slikarjeva ustvarjalnost 
izoblikovala, v kolonijah pa se je pri izmenjavi mnenj in 
skupnem delu dopolnila. Razstava, ki je na eni strani prikaz 
realnosti, na drugi pa irealnosti, je stvar slikarjevega videnja 
in nadgradnje. MILOJKA KOMPREJ 

Večer s Sivcem 
in Fleretom 

Velenjčani so četrtkov kul
turni večer z Ivanom Sivcem 
hkrati doživeli kot srečanje 
z iskrivim muzikantom 
Francem Fleretom. 

Prireditev je izzvenela v 
znamenju ljudske glasbe ter 
pripovedništva najplodnejše
ga slovenskega modernega 
pisca Ivana Sivca, še posebej 
zaradi poznavalke narodnoza-
bavne glasbe, voditeljice Dar
je Vrhovnik iz Slovenj Grad
ca, ter ljudskega godca Franca 
Flereta. 

Ivan Sivec je napisal že 41 
knjig, od tega 14 za mladino. 
Sam pravi, da bi ob šestde-
setletnici lahko bilo tudi 
šestdeset knjig. Njegov us
tvarjalni duh na področju 
poezije ter predvsem pisanja 
tekstov za slovenske an
samble pa je tako že triumfi-
ral z rekordnim številom ug
lasbenih pesmi, kar okrog 
2500 jih je . Godec v vicah je 
zgodba o ljudskem muzikan-
tu Francu Krajncu, v bistvu 
Francu Fleretu, ki mu je svo
je življenjske prigode pripo
vedoval, Sivec pa jih je zapi
soval s svojo živostjo ter ek-
sotiko izražanja 

JOŽE MIKLAVC 
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Lovska vojna za del revirja 
Na kamniški upravni enoti očitno menijo, da njihove pristojnosti presegajo vladne 

Lovski družini Luče na savinjski in Staho-
^,[ca na kranjski strani sta že drugo desetlet
je sprti zaradi Kranjske rebri, kakšnih 60 hek
tarjev velike planote nad prelazom Črnivec, 
l̂ i si ga lastita obe družini. Z na videz nepo-
niembnim vprašanjem se je ukvarjala celo 
slovenska vlada, ki je območje prisodila Lu
čanom. Zadeva naj bi bila s tem zaključena, 
vendar so na upravni enoti Kamnik menili 
drugače. 

Do O L l k n t e g a siH)ra med lovskima {.hiizuia-
ma je prišlo leta 1987, ko so stahovski lovci na 
Kasnem vrhu uplenili petelina ruševca. Lovska 
družina Luče jim je poslala zahtevek za plačdo 
lovske trofeje in hkrati napisala odločbo o kri-
volovu na njihovem lovišču. »Stahovska lovska 
družina se je iz nerodnega položaja izmotala 
tako, da so Kranjsko reber razglasili za del svo
jega lovskega revirja,« je prepričan Ivan Filip-
čič, predsednik lovske družine Luče. V tistem 
obdobju so nastajali prvi petletni gospodarski 
načrti lovskih družin in LD Stahovica je v svo
jem Kranjsko reber uvrstila v svoj revir. 

Stahovska zelena bratovščina je svoj sklep oprla 
na odločitev tajništva za gospodarstvo Okraj
nega ljudskega odbora Ljubljana iz leta 1954, 
kije sporno zemljišče uvrstilo v njeno lovišče. 
Sedanja upravna enota Mozirje pa dokazuje, 
da je ta odločitev od vsega začetka nična, saj 
omenjeno tajništvo ni bilo pristojno za spreje
manje takšnih sklepov, prav tako pa ni imel za
konsko potrebnega soglasja takratnega okraj

nega ljudskega odbora Šoštanj. »Očitno so ta
kratni uradniki smatrali, da je molk šoštanj-
skega odbora nekak tih pristanek, zato so spre
jeli takšen sklep,« meni predsednik lučkih lov
cev Filipčič. Svoj prav dokazujejo tudi s tem, 
da LD Stahovica nikoli ni gospodarila s spor
nim loviščem, saj to leži na območju upravne 
enote Mozirje, kar pomeni, da bi morali mne
nje o stahoviškem lovskogospodarskem načrtu 
izdati tudi v Mozirju, a ga nikoli niso. . 

»Do spornega petelina smo vedno lovili po 
Kranjski rebri, nikoli nismo videli stahoviških 
lovcev, pa tudi nobenega spora med nami ni 
bilo. Ko so sebi pripisali ta del lovišča, pa so 
kar naenkrat začeli postavljati krmilnice in ho
diti na Kranjsko reber,« pravi Filipčič. Lučki 
lovci so se takoj obrnili na takratno mozirsko 
občino in Zvezo lovskih družin Celje, naj po
sredujeta v sporu. Po koncu tedanje države pa 
je reševanje spora zastalo. »Dalo se je slutiti, da 
je posredovala močnejša politična oseba in za
devo potisnila na stranski tir,« so prepričani lučki 
lovci. Po začetku spora so še hodili na Kranjsko 
reber, vendar »nismo bili več tako sproščeni«. 
Med samimi lovci menda ni bilo hujših sporov, 
sta pa zato sprti lovski družini. 

Lovci pa se za Kranjsko reber ne pulijo zgolj 
zaradi prestiža. V začetku spora je bila Kranj
ska reber zanimiva predvsem zaradi ruševca, 
saj je bilo to edino mesto, kjer je v času spom
ladanskega petja pel mali petelin. »A še preden 

je postal zaščiten, so ustrelili še zadnjega,« pra
vi Filipčič. Sedaj se v rebri pasejo gamsi, jele
njad in divje svinje, saj divjad zelo rada prehaja 

preko sedla. Poleg tega je v starem gozdu veli
ko travnate paše, na vrhu pa je planinski pa
šnik. 

Na upravni enoti Mozirje so v preteklem letu 
zbrali vso potrebno dokumentacijo in dokazila 
ter vse skupaj predali kamniškim kolegom, ki 
naj bi zadevo končno uredili. Kamniška uprav
na enota je zahtevo odstopila v presojo sloven
ski vladi, ki je potrdila pravilno odločitev uprav
ne enote Mozirje. Lovišče lovske družine Sta
hovica je bilo s sklepom vlade določeno zno
traj kamniške upravne enote, slednji je bilo tu
di naloženo, da poskrbi za spremembo opisa 
meje lovišča za LD Stahovica. 

S sklepom vlade naj bi bil dolgoletni lovski 
spor rešen in meje določene, če se v Kamniku 
ne bi odločili zadeve reševati nekoliko po svo
je. Januarja letos so namreč lučki lovci sprejeli 
sklep upravne enote Kamnik o zavržbi zahteve 
za določitev meje. V Mozirju so bili nad po
stopki kamniških kolegov presenečeni, saj sklep 
predstavlja grobo kršitev postopka, ker je kam
niška upravna enota krajevno nepristojen or
gan. LD Luče je vložila pritožbo, kar seveda 
dokončen razplet spora zopet oddaljuje, vse sku
paj pa naj bi se vendarle končalo samo z admi
nistrativnim in pravniškim obstreljevanjem. 

SEBASTIJAN KOPUŠAR 
EDI MAVRIC 

Foto: S. KOPUŠAR in ARHIV NT 

Lovski pohodi v delu Zgornje Savinjske so po
stali vzrok za spor med stahoviško in lučko 

zeleno bratovščino. 

'^Kranjska reber po vseh pravnih vidikih pri
pada lovski družini Luče,« pravi njen pred

sednik Ivan Filipčič. 

našem revirju je zelo malo medvedov, največ dva, trije,« je namigovanja, da se lovci tako 
Pilijo za sporno zemljišče zaradi te prestižne trofeje, zanikal Filipčič. Ulovljeno mrcino na 

fotografiji pa so v Lučah razstavili daljnjega leta 1983. 

Boste dali ali dobili? 
Do konca marca bo treba oddati dohodninske napovedi za leto 2000 - Letos brez 

posebnih novosti 

v preteklih dneh si je naj
brž že marsikdo izračunal, 
koliko dohodnine bo moral 
plačati za lanske zaslužke, 

•ali pa mu bo država morda 
celo še kaj vrnila. Dohodnin
ska lestvica je znana, znani 
so tudi zneski posameznih 
olajšav, ki se bodo upošteva
li pri odmeri dohodnine. 

Dohodnine za leto 2000 ne 
bo treba plačati tistim, ki so 
lani zaslužili manj kot 253.003 
tolarjev bruto obdavčljivih pri
hodkov, prav tolikšen pa je tu
di znesek neobdavčljivega de
la, ki velja za vse davčne zave
zance. Kdor je zaslužil več, bo 
plačal dohodnino po enakih 
pravilih igre, kot so veljali že 
prejšnja leta. Poleg izjemnega 
znižanja dohodnine, ki velja za 
tiste, ki v preteklem letu niso 
dosegli 45 odstotkov povpreč
ne letne plače, je edina letoš
nja novost olajšava za dodatno 

prostovoljno pokojninsko za
varovanje. Kdor bo uveljavljal 
to olajšavo, mora vedeti, da let
no ne more biti višja kot 
360.000 tolarjev. 

Prav vsi davčni zavezanci lah
ko uveljavijo še triodstotno 
olajšavo, vendar morajo zanjo 
zbrati vse potrebne račune, ko
likšni so zneski posebnih olaj
šav za invalide, dijake in štu
dente ter vzdrževane družinske 
člane in otroke, pa lahko raz
berete iz tabele. 

V lestvici za odmero dohod
nine je tudi letos šest davčnih 
razredov. Glede na to, da mo
rajo vsi zavezanci že od 31. ja
nuarja imeti podatke o dohod
kih in že plačani akontaciji do
hodnine za preteklo leto (po
slati jih morajo tisti, ki so do
hodke plačali), lahko potem, 
ko boste sešteli vse olajšave, že 
izračunate, ali ste lani državi 
plačali preveč dohodnine ali pa 
vas v drugi polovici leta čaka 
»finančna kriza«. JI 

Lestvica za odmero dohodnine 

Olajšave za dohodnino 
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Pustna rajanja 
v številnih krajih na celj

skem območju hitijo z zad
njimi pripravami na večje in 
manjše pustne prireditve, ki 
jih letos res ne bo manjkalo. 
Želimo lahko le, da se bodo 
ljudje na vabilo k pustni še-
gavosti odzvali in da bo 
mask več kot zijal. 

Pripravili smo pregled po
membnejših pustnih priredi
tev na celjskem območju, vanj 
pa nismo zajeli številnih pust
nih zabav in plesov v gostiš
čih. 

CELJE, sobota, 24.2: Raz
stava pustnih mask osnovnih 
in srednjih šol v avli Muzeja 
novejše zgodovine (do 2. mar
ca), ob 11. uri pustna sobota v 
Intersparu, ob 17. uri Celjski 
dom Vlll. brezova metla -
otroške pustne maske v plesu 
in glasbi. Nedelja, 25.2. ob 
15. uri: Celjski dom Maškara-
da za cicibane in ob 17. uri 
maškarada za šolarje, pustne 
delavnice, kotiček za poslika-
vo obraza in otroški vrtec. Ob 
15. uri Gasilski dom Ljubečna 
- Otroška maškarada. Torek, 
27. 2.: Od 10. do 12. ure pred 
Muzejem novejše zgodovine 
otroški pustni živ-žav za pred
šolske otroke in razredno 
stopnjo osnovne šole, z živo 
glasbo, moderatorstvom, kro
fi, bonboni in baloni. Ob 16. 
uri na ulicah Celja Celjski 
pust 2001 (zbiranje mask pred 
MOC ob 15.30 uri). Ob 17. uri 
Center Interspar Pustni torek 
za najmlajše. Sreda, 2'S.2. ob 
17. uri pred Muzejem novejše 
zgodovine Celje in ob 18. uri 
pred Centrom Interspar po
kop pusta. 

NOVA CERKEV sobota, 
24.2: od 13-16.ure XIV. tradi
cionalna pustna povorka, ob 
16. uri Ples mask. 

DOBRNA nedelja, 25.2.: 
ob 14. uri v Zdraviliškem do
mu Pustno rajanje za otroke. 
Četrtek, 28.2. od 15. ure na
prej pred gostiščem Lovec og
led pusta, ob 16. uri V centru 
sprevod vozov in sežig pusta. 

FRANKOLOVO torek 27.2.: 
popoldan v telovadnici OŠ 
Ocenjevanje najlepših mask. 

ŠTORE sobota, 24 . 2. ob 
15.uri: Pustovanje na prostem 
na športnem igrišču na Žlajfi. 

ŠENTJUR sobota 24.2.: ob 
14. uri v kulturni dvorani na 
Ponikvi maškarada za otroke; 
torek, 27. 2.: ob 9. uri pustna 
povorka pri OŠ Franja Malga-
ja Šentjur in otroška maškara
da s povorko pri OŠ v Slivnici 
ter ob 15.30 tradicionalno 
pustno rajanje na Mestnem tr
gu v Šentjurju. 

ŠMARJE PRI JELŠAH to
rek, 27. 2.: ob 11. uri pustna 
povorka z otroci iz šole in 
vrtca do šmarskega kulturne
ga doma. Ob 16. uri v avli 
šmarske šole pustno rajanje 
otrok iz vse občine. 

ROGATEC sobota, 24 . 2.: 
ob 15. uri pustna povorka kar
nevala zelenega zmaja na 
ploščadi železniške postaje, 
pokop pusta v četrtek, 1.3. ob 
15.30 na osrednjem trgu. 

ROGAŠKA SLATINA to
rek, 27. 2.: ob 15. uri maška
rada pred restavracijo Pošta. 

MATKE sobota, 2 4 . fe
bruar, ob 15. uri otroška 

maškarada v gasilskem do
mu. 

GRIŽE sobota, 24 . februar, 
ob 19. uri pustovanje v Domu 
Svobode. 

PREBOLD nedelja, 25. fe
bruarja, ob 14. uri pustna 
nedelja v Preboldu s sprevo
dom, zbor maškar bo na šol
skem igrišču. 

POLZELA nedelja, 25 . fe
bruarja, ob 14. uri velika 
otroška maškarada v športni 
dvorani. 

PREBOLD torek, 27. fe
bruarja, pustna povorka od 
Latkove vasi do Prebolda, 
zbor maškar bo v gasilskem 
domu Latkova vas. 

VRANSKO torek, 27. fe
bruarja pustni karneval. 

VELENJE torek 27.2.: ob 
15.30 na Titovem trgu pustno 
rajanje - otroški živ-žav v ma
skah s čarovnikom Andyjem 
in klovnom Jolyjem. 

ŠMARTNO OB PAKI nede
lja, 25 . februarja, ob 13. uri 
otroška maškarada v središču 
vasi in kulturnem domu. 

ŠOŠTANJ nedelja, 25 . fe
bruarja, ob 14. uri karneval 
na Trgu bratov Mravijak z av
tohtonimi koši šoštanjskimi, 
nato pa velika maškerada v 
šoštanjski športni dvorani. 
Sreda, 28. februarja, tradi
cionalni pogreb pusta z zaži-
gom pod glavnim mostom čez 
Pako. 

MOZIRJE četrtek, 22 . fe
bruarja , ob 17. uri podelitev 
listine o trških pravicah, le
tos ministru Jakobu Preseč-
niku ter predstavitev pustnih 
šeg in običajev na prireditve
nem prostoru Mozirje. 
Petek, 23 . februarja, ob 19. 
uri izbor karnevalske kralji
ce. Sobota, 24 . februarja, 
ob 20 . uri gala maškarada. 
Nedelja, 25 . februarja, ob 
15. uri tradicionalna otroška 
maškarada. Ponedeljek, 26 . 
februarja okoloofiranje po 
Mozirju, pustni pohod od hi

še do hiše, ob 18. uri rok žur. 
Torek, 27. februarja, ob 8. > 
uri prevzem oblasti na obči- j 
ni in obhod domačega gos- 1 
podarstva, ob 10. uri živžav 
za osnovnošolce, ob 15. uri j 
povorka karnevalskih sku- ' 
pin. Sreda, 28 . februarja, ob ; 
15. uri pogrebni sprevod in • 
zažig pusta. ; 

ZREČE sobota 24.2.: Maš- ' 
karada 2001 s podelitvijo na-*| 
grad. Zbiranje pred tržnico j 
Zreče ob 14.30, rajanje na -i 
ploščadi pred Termami ob 15. ] 
uri; torek 27.2.: dopoldan t 
pustna povorka od vrtca po ; 
zreških ulicah 

KTC ROGLA torek 27.2.: '• 
Pustovanje na snegu z brez- r 
plačno smuko za maske. 

SLOVENSKE KONJICE to- i 
rek 27.2.: zbor mask med 15. i 
in 16. uro pred kulturnim do- ; 
mom, nato povorka proti \ 
športni dvorani, kjer bo pust- ! 
no rajanje. • 

LAŠKO nedelja, 25. 2.: ob • 
14. uri pustni karneval po uli- • 
cah Laškega ter rajanje na Aš- ^ 
kerčevem trgu. 

RADEČE sobota, 24.2.: ob j 
15. uri otroška maškerada v i 
diskoteki Jadran. ' 

Odprta igroteka 
Laška knjižnica se odslej ponaša z novo-

opremljenimi podstrešnimi prostori, name
njenimi domoznanski in prireditveni dejav
nosti ter študijskemu delu. Da bi po vzoru 
nekaterih slovenskih knjižnic še dodatno 
popestrili ponudbo, so v Laškem v preteklem 
tednu odprli tudi izposojevalnico igrač in 
tako ustvarili vez med knjižnico in otrokom 
kot bodočim uporabnikom. 

Pobuda za ustanovitev Igroteke, kot so jo 
poimenovali, je prišla z Oddelka za družbene 
dejavnosti, ki je v sodelovanju s knjižnico zbral 
štirideset igrač, zbirko pa naj bi v prihodnje še 
dopolnili. Igrače so iz naravnih materialov, 
običajno lesa, preproste, a poučne. Kot take 
predstavljajo sestavni del izobraževanja otrok, 
ki naj bi z igro razvijali tako motorične kot 
umske sposobnosti. Po besedah direktorice 
Knjižnice Laško Metke -Kovačič želijo pri tem 
upoštevati tudi želje oziroma interese otrok in 
njihovih staršev, ki bodo z denarjem za izposojo 

tudi sami prispevali delež za nakup novih igra{ 
za miselne in družabne igre. Veseli bodo tudi 
poklonjenih igrač, ki pa b9do seveda morale 
ustrezati zastavljenim kriterijem. Skupaj z igr^ 
čo naj bi si vsak izposodil tudi knjigo in taki 
postopoma spoznaval svet črk in znanja. 

B. JANČIČ, Foto: G. DOMJA^ 

Dolina Hunza 
v žalskem Domu II. slovenskega taboil 

bo v četrtek, 1. marca, ob 19. uri predavanj 
Braneta Kobala o Pakistanu z naslovon 
Življenje na pragu Himalaje. 

Avtor, ki bo nastopil v tradicionalnih pakistaj 
skih oblačilih, bo predstavil deželo in ljudi oi 
Islamabada do daljnega severa, kjer se med 
mogočnim gorovjem Karakoruma, Himalaje ii 
Hindukuša skriva znamenita dolina Hunza. Dol 
na najstarejših prebivalcev našega planeta. (AB 

V Celju znova Cankarjev klub 
v torek je na Glavnem trgu v Celju znova začel delovati Kuhurni klub Ivan Cankar. 
»Cankarjevega kluba nismo nikoli zaprli,« pravi njegova predsednica Majda Žličar. »Nadaljf 

vali smo delo kluba kulturnih delavcev, organizirali mnogo prireditev, ki so bile vedno dobr 
obiskane. Tovrstno kulturno dogajanje bi radi znova oživili.« Ob torkovem odprtju so 
predprostoru Atrija postavili na ogled tudi razstavo fotografij kulturno zgodovinskih objektov n 
Glavnem trgu skozi čas (na sliki). SIMONA ŠOLINIČ, Foto: G. DOMJAl 

Narediti bo Ireba vec 
v soboto so se v Žalcu in na Homu zbrali predsedniki 

vseh dvanajstih Meddruštvenih odborov Planinske zveze 
Slovenije, ki po zadnjih podatkih šteje 74 tisoč članov. 

Iz poročila za meddruštvene odbore je razvidno, da je bilo 
delo komisij dobro, bilo je 146 občnih zborov, veliko oblet
nic, podeljenih priznanj, zelo slabo pa je bilo izvedeno 
financiranje meddruštvenih odborov, kar se letos ne bi smelo 
zgoditi. 

V meddruštvenih odborih bodo še naprej delovale komi
sije za koče in pota, mladinska komisija, komisija za 
vzgojo in izobraževanja, komisija za varstvo gorske narave 
in vodniška komisija. Odbori lahko sami določajo komisi
je , ki imajo svojo tradicijo, značilnost, posebnost v okolju 
posameznega meddruštvenega odbora. Več bo treba naredi
ti za usposabljanje vodstev, izpeljati več izobraževalnih 
akcij za članstvo, izvesti programe finančnega poslovanja, 
pripraviti dan planincev v posameznih meddruštvenih od
borih itd. T. TAVČAR 

Zakaj ravno park? 
Mladinska sekcija Turističnega društva Celje bo lete 

pripravila okroglo mizo z naslovom Zakaj ravno pari 
Mladi, ki to tematiko že raziskujejo, bodo k sodelovanj 
povabili tudi številne institucije, ki se v vsakodnevnem del 
srečujejo z mladino, parkom, kriminalom in podobno. 

Vprašanja, na katera bodo poskušali odgovoriti na okrog 
mizi, se med drugim nanašajo na vzroke zahajanja mladih 
celjski park, reakcije njihovih staršev, pomen takšnega druženj 
oziroma preživljanja prostega časa, vzroke za zgražanje.odraslil 
iskanje konsenza med različnimi mnenji, vandalizem, varnost 
parku in podobno. Iz zaključkov bodo člani sekcije sestavi 
zloženko, ki bo javnost opozarjala na potrebo po ohranjanj 
parka, ki je sicer namenjen vsem občanom. O tem želij 
pridobiti tudi mnenje javnosti, zato vse Celjane pozivajo, da jii 
o tem pišejo na naslov: Turistično društvo Celje, Mladinsl* 
sekcija, Krekov trg 4, Celje, po elekronski pošti: turist.celj 
@siol.net ali na telefon: 492-69-20. B.JANČI' 
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Vrtec še vedno brez igrišča 
Igrišča pri vrtcu na Spodnji Hudinji ne bodo gradili pred sprejetjem proračuna - Otroci do igre šele po dolgem sprehodu 

»otroško igrišče v ulici Mil-
^inskega v Celju je popolno
ma zapuščeno in uničeno, kar 
2elo otežuje pedagoško delo 
v enoti vrtca Tončke Čečeve, 
l(i je v bloku... Na sestanku 
predstavnikov krajevne skup
nosti Gaberje s predstavnikom 
IVlestne občine Celje Jožetom 
smodilo pa je bilo dogovorje
no, da bo igrišče zgrajeno naj
kasneje do septembra.« 

Zapis z omenjenega sestanka 
smo v našem časopisu objavili 
13, julija lani, novo igrišče pa 
naj bi bilo dokončano do za
četka šolskega leta, torej lanske
ga septembra. Sedaj je februar, 
o igrišču pa ni ne duha in sluha. 

»Igrišča še vedno nimamo, za
to vodimo naše otroke po as
faltiranih poteh na Hudinjo, 
najstarejše pa na betonsko igriš
če pred šolo. Najteže je z najm
lajšimi, starimi od enega do treh 
let, ki jih je težko voditi čez 
prometno cesto in bi nujno po
trebovali igralne površine pred 
vrtcem,« pojasnjuje stisko na 
enoti Spodnja Hudinja ravna
teljica Vrtca Tončke Čečeve Bet-
ka Vrbovšek. »Odgovorne bi 
bilo treba vprašati, ali je bil 
sploh sprožen postopek za ure
janje dokumentacije in kolik
šna sredstva so za izgradnjo 
igrišča predvidena.« 

Jože Smodila s Komunalne 
direkcije Celje nam je pojasnil, 
da je gradnja igrišča v načrtu 
za letošnjo pomlad. »Vsi postop
ki za dokumentacijo so v teku, 
imamo že tudi načrte, ovira pa 
je nesprejetje proračuna.« Ali 

bo igrišče narejeno, ko bo spre
jet proračun in kdaj naj bi se 
to zgodilo? »Ko bo proračun 
sprejet, bomo igrišče začeli 
urejati že naslednje jutro,« je 
trdno zagotovil Smodila. Igrišče 
naj bi postavili v sodelovanju 
z vrtcem in s podjetjem Imont 
iz Slovenj Gradca. 

Igrišče na Hudinji ob vrtcu je 
nekoč že obstajalo, a ga je sta
rejša mladina iz sosednjih blo
kov postopoma uničevala, pol
no pa je bilo tudi pasjih iztreb
kov. Vrtec na ulici Milčinskega 
ima namreč nezavidljivo lego. 

Na stopnicah pred vhodom je 
zaradi nočnih zbiranj večkrat 
razbito steklo, otroci pa se v bli
žini vrtca nimajo kje igrati, saj 
so pred vhodom le travniki, kjer 
opravljajo potrebo psi, in par
kirišča. »Naš vrtec potrebuje za 

nemoteno pedagoško dejavnost 
zaprto, z ograjo pred psi zašči
teno igrišče, ki bo za otroke var
no,« želje vseh zaposlenih v vrtcu 
izraža Betka Vrbovšek. 

PRIMOŽ CIRMAN 
_ Fptp: .GAŠPER.DOMJAN. 

Že skoraj pol leta bi moralo biti na ulici Milčinskega ograjeno otroško igrišče. Bodo v 
letošnjem šolskem letu malčki le dočakali tobogane, plezala in gugalnice? 

Stare fotografije Zagrada 
Ob kulturnem prazniku so 

v Domu krajanov v Zagradu, 
poleg tradicionalne prireditve, 
pripravili še razstavo starih 
fotografij tega dela Celja. 

Prireditev je pripravilo Moš
ko pevsko društvo Pod gradom 
Celje, ki je pod vodstvom nove 
dirigentke Jasmine Maček tudi 
izvajalo del programa, skupaj 
z dramsko skupino KUD Svo
boda Zagrad, pod vodstvom Na
de Jelen in ansamblom Tremer-
ski dukat s pevci. Ob tem pa so 
si lahko obiskovalci ogledali tudi 
40 do 80 let stare fotografije, ki 
ponazarjajo krajevno skupnost 
Pod gradom iz prve polovice 
prejšnjega stoletja. Avtorji fo
tografij so Ignac Čater, Ivan Str-
mole in Foto Martini. Ž .B. 

N o v ve te r navdušenja 
v dvorani Zadružnega do

ma v Šempetru v Savinjski do
lini so se na občnem zboru 
sestale članice Društva kmeč
kih žena Spodnje Savinjske 
doline, ki imajo 232 včlanje
nih in so povezane v 8 kra
jevnih odborih v šestih obči
nah Spodnje Savinjske doli
ne. 

Po krajšem kulturnem pro
gramu najmlajših iz šempetr-
skega vrtca in OŠ Šempeter, je 
zbrane pozdravila predsedni
ca KO Šempeter Tanja Sedmi-
nek, o delu pa je poročala 
predsednica Nevenka Jelen. 
Kot je povedala Andreja Žol-
nir iz Enote za kmetijsko sve
tovanje Žalec, so lani s pomočjo 
te enote izvedli več kot 30 raž-
'lih tečajev. S tečaji peke kru
ha, potic, slanega peciva, drob-
'̂ ega peciva, so poglabljale in 
izpopolnjevale kulinarično 
Znanje. Več kot 100 članic je 
t̂ ilo na ekskurziji na Gor-enj-
skem. Posamezni krajevni od
bori so se na pot podali tudi 
^3mi. Ogledali so si kulturne 
prireditve v gledališču v Ljub
ljani. Članice se zelo rade vklju-
^}ijejo v vse prireditve. Po svo-
)'h močeh pomagajo popestri-
^'dogajanja s pogostitvami. La-

so sodelovale na kar 42 pri-
''^dit^ah. Med pomembne so-

sejem Alpe-Adria, pogosti-
so vseslovensko romanje 

'̂ '•netov pri baziliki v Petrov-

Predsednica Nevenka Jelen 
je srce društva. 

čah, na SIP-ovih dnevih v Šem
petru, na občinskih in krajev
nih praznikih. Posebej pa je tre
ba omeniti razstavo Zelenjav
ne jedi za zdravje ljudi na Jo-
žefovem sejmu v Petrovčah, 
kjer so predstavile zelo stare 
jedi iz zelja, kolerabe, hmelje-
vih brstičev in posebno jed iz 
repe, ki se imenuje aleluja. 

Izstopali sta prireditvi Kmeč
ko popoldne pod lipo in obi
ranje hmelja, za kar ima naj
več zaslug predsednica društva 
Nevenka Jelen, ki je v društvo 
lani prinesla nov veter navdu
šenja. Za svoje delo je lani pre
jela priznanje Andragoškega 
centra Slovenije za delo na po
dročju neformalnega izobraže

vanja. Skupaj s članicami KO 
Ponikve pa so prejeli ob letoš
njem kulturnem prazniku Sa-
vinovo nagrado s plaketo. 

T TAVČAR 

PLANINSKI KOTIČEK 
Občni zbor 

Planinsko društvo Zabukovi-
ca vabi vse člane in ljubitelje 
narave na občni zbor, ki bo ju
tri, v petek, ob 17. uri v veliki 
dvorani Doma upokojencev 
Griže. 

Pohod po 
Jurčičevi poti 

Planinska sekcija Društva 
upokojencev Dolgo polje va
bi planince na 8. kulturno li
terarni in spominski pohod 
po Jurčičevi poti. 

Pohod bo v soboto, 3. mar
ca. Odhod bo z avtobusne po
staje na Glaziji ob 6. uri. Prija
ve zbirajo do srede, 28. mar
ca, po telefonu 416-727. 

Marčevsici pohodi 
Planinsko društvo Zlatar

ne Celje pripravlja v začetku 
marca kar tri pohode. 

3. marca se lahko pridružite 
pohodnikom na Jurčičevi po
ti. Odhod bo z avtobusne po
staje ob Glaziji ob 6. uri. V nede

ljo, 4. marca, bo pohod na Ari-
hovo peč v Avstriji. Odhod bo 
ob 6. uri z avtobusne postaje na 
Glaziji. 10. marca pa bo zimski 
vzpon na Snežnik. Pohodnikom 
se lahko pridružite ob '5 . uri, 
ko bo avtobus odpeljal z avto
busne postaje ob Glaziji. 

Vse dodatne informacije do
bite po telefonu 545-29-27 

Prijavite se za 
prvomajski izlet 

Planinsko društvo Celje, 
sekcija Zavoda za zdravstve
no varstvo Celje, vabi na pr
vomajski izlet, ki bo od 27. 
aprila do 2. maja. 

Potovali bodo po Dalmaciji, 
bivali pa v Makarski, v prijet
nem hotelu Dalmacija, ki bo 
tudi izhodišče za potepanja. 
Med drugim se bodo povzpeli 
na Kozjak, Mosor in Biokovo. 

Če se jim želite pridružiti se 
prijavite v pisarni PD Celje ali 
po telefonu 492-48-50, do pet
ka, 9. marca. 

MOJCA MAROT 

NA KRATKO 
Pasji mali šolarji 
Kinološko društvo Celje bo 

konec februarja pričelo s te
čaji šolanja psov za življenje 
v urbanem okolju. 

Teoretični del predavanj, ki 
je namenjen predvsem udele
žencem male šole za mlade pse 
in začetnemu tečaju, bo v po
nedeljek, 26. februarja v druš
tvenih prostorih. Začetni tečaj 
se bo začel 1. marca ob 16.30 
uri, mala šola za mlade pse pa 
14. marca ob isti uri. Dodatne 
informacije dobite ob sredah 
na telefonski številki 03 5451 
867 od 17. do 19. ure oziroma 
v tem času na vadbišču v Lo-
krovcu. (N.P.) 

Mladinski center v 
Zrečah 

Pred kratkim je pod okri
ljem tabornikov odprl vrata 
na novo ustanovljeni Mla
dinski center interesnih de
javnosti Zreče . 

Prenovljeni prostori pod 
vrtcem na skoraj 150 kvadrat
nih metrih nudijo zreški mla
dini krajšanje popoldanskih 
uric z brezplačno uporabo ra
čunalnikov z dostopom do In
terneta, igranjem namiznega 
tenisa, streljanjem z zračno 
puško, igranjem ročnega no
gometa in pikada, v spomla
danskem in letnem času pa bo
do zreški taborniki ponudili 
tudi možnost streljanja z lo
kom. Mladi bodo v centru lah
ko dobili tudi informacije o 
delu preko mladinskega ser
visa in ostale informacije, ki 
jih nudita Mladinski servis in 
Klub Študentov Dravinjske 
doline. (M.K.) 

Bralna značka v 
vrtcu 

V vrtcu Vransko so pripra
vili kulturni maraton v spo
min na dr. Franceta Prešerna. 
Otroci so lahko sodelovali v 
različnih delavnicah. 

Lahko so prisluhnili pravlji
cam, plesali ali ustvarjali iz gli
ne. V avli so nato pripravili raz
stavo izdelkov in predstavili 
bralno značko, ki jo na Vran
skem že pet let uvajajo tudi v 
vrtec. Otrokom pravljico pri
povedujejo vzgojiteljice, nato 
pa jo preberejo tudi skupaj s 
starši. Le-ti nato po otrokovem 
pripovedovanju napišejo zgod
bo, otroci pa narišejo osebe iz 
pravljice. V vrtcu in na osnov
ni šoli Vransko bodo začeli tu
di s projektom Logo. Gre za po
seben projekt razvijanja likov
nih sposobnosti. Program vo
di ministrstvo za šolstvo, ki bo 
vrtcu in šoli prodalo 12 rablje
nih računalnikov. Usposobili so 
12 vzgojiteljic in učiteljev, saj 
bodo v projektu sodelovali tu
di učenci razredne stopnje. 
(S .B.] 

Tekstilci in frizerji 
na preizkušnji 

V Srednji strokovni in po
klicni šoli Celje se pripravljajo 
na državni tekmovanji, ki jih 
bodo gostili konec marca in 
v začetku aprila. 

V okviru vsakoletnih držav
nih tekmovanj se bodo v Celju 
najprej, 24. marca, pomerili v 
obvladovanju spretnosti iz tek

stilne stroke ter poznavanju tek-
stilij dijaki slovenskih tekstil
nih in usnjarske srednje šole 
Slovenije, ki bodo predstavili 
tudi rezultate raziskovalnih na
log, državno tekmovanje pa za
ključili z modno revijo, na ka
teri bodo tudi razglasili dose
žene rezultate dijakov. Štiri
najst dni kasneje, 6. aprila, pa 
se bodo na 4. državnem tekmo
vanju frizerskih šol pomerili bo
doči frizerji iz Maribora, Ljub
ljane, Sevnice, Kranja, Kopra 
in Celja. Ob poznavanju teore
tičnega znanja bo poudarek v 
srečanju bodočih frizerjev se
veda na praktičnem oblikova
nju pričesk, tekmovalci pa bo
do morali k oblikovani priče
ski poiskati tudi primerna ob
lačila ter predlagati način Uče
nja. (IS) 

Laški malčki na 
snegu 

Četrtošolčki centralne ter po
družničnih šol Primoža Tru
barja Laško so tudi letos v 
spremstvu učiteljev zimovali 
na Ložekarjevi turistični kme
tiji v Logarski dolini. Kljub po
manjkanju snega otroci za smu
ko niso bili prikrajšani. Za to 
je poskrbel lastnik kmetije. 
Prosti čas je bil namenjen ra
ziskovanju naravnih znameni
tosti Logarske doline. (D.K., 
I.R, R . T ) 

Delovni ločiški 
gasilci 

Prostovoljno gasilsko druš
tvo Ločica ob Savinji je imelo 
občni zbor. 

Veliko pozornost namenjajo 
gasilskemu domu, kjer so lani 
obnovili tla, dobili garderob
ne omare in zamenjali vrata, 
ter kupili motorno brizgalno. 
Tekmovanj so se lani udeležili 
s tremi desetinami, pregledali 
so vse hidrante iia svojem ob
močju, velik poudarek so na
menili izobraževanju in stro
kovnemu usposabljanju, je po
vedal predsednik društva Mar
tin Štajner. Ob koncu so po
delili še priznanje za dolgolet
no delo. Za 30 letno delo je 
priznanje prejel Jani Marovt, 
za 60 letno pa Tonček Vaši. 
Posebno priznanje je prejel po
džupan občine Polzela, Stan
ko Novak. (TT.) 

Azi l mladih 
Slatinčanov 

Za mlade iz Rogaške Slati
ne in okolice doslej ni bilo us
treznega prostora, kjer bi se 
lahko koristno družili. Zato 
so se pred nekaj dnevi razve
selili odprtja novega mladin
skega centra v prostorih kul
turnega centra. 

Denar za ureditev prostorov 
mladinskega centra je v celoti 
prispevala slatinska občina. 
Tam pričakujejo različne de
lavnice, pomoč dijakom z in-
strukcijami in podobne dejav
nosti. Trenutno delujeta v mla
dinskem centru že klub študen
tov šmarske regije in Obsote-
Ija (pod vodstvom Vesne Za-
goda) ter mladi forum zdru
žene liste Kristalčki (na čelu z 
Alešem Inkretom] , v delo cen
tra pa želijo vključiti še mla
de, ki niso vključeni v omenje
ni povezavi. (BJ) 
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Kot s pritepenim psom 
Alojzij Sovine je svojega podnajemnika Roberta Zagradišnika postavil pred vrata - Ta je q o č prespal kar na dvoriščUi 

Robert Zagradišnik je v 
ponedeljek popoldne v bol
nišnici obiskal svojo punco. 
Ko se je vrnil do svojega 
podnajemniškega stanova
nja, je na dvorišču ležal kup 
stvari. Ko pa je hotel vstopiti 
v stanovanje, je bilo to za
klenjeno in šele takrat je 
ugotovil, da so stvari na dvo
rišču njegove. V katerem gr
mu tiči zajec? 

m 
Ko se je RoLiert 12. januarja 

vselil v podnajemniško stano
vanje v Celju, sta z lastnikom 
Alojzijem Sovincem podpi
sala pogodbo za nedoločen 
čas. »Ko sem se vselil, sem mu 
pospravljal in čistil, tako mi 
za januar ni bilo treba plačati 
najemnine. Na začetku sva se 
prav lepo razumela. Dogovo
rila sva se tudi, da bom popra
vil hišo, uredil vrt in pospravil 
dvorišče,« pravi Robert. 

Mladenič se je iz Mozirja 
preselil v Celje, ker je tukaj 
videl možnost za boljše življe
nje: »Trenutno sem brezpo
seln in vztrajno iščem službo. 
Sedaj sem pa dobesedno na 
cesti. Z očetom sva skregana, 
brat ima le eno sobo, tako da 
nimam kam iti. Šokiralo me 
je, ko sem našel svoje stvari 
ležati na dvorišču. Prespal 
sem zunaj in tu bom spal, 
dokler ne bom imel kam iti. 
Finančno nisem sposoben naj
ti drugega stanovanja. Zveza
ne roke imam.« 

In kje se je po Robertovem 
mnenju zataknilo? »Nekega 
popoldneva je . prišel mojo 
punco prosit, da bi mu sestavi
la pogodbo za nekega drugega 
podnajemnika. Punca je priš
la domov, šla na stranišče in 
nato na kosilo. Potem je odšla 
k njemu, zamudila je pol ure 
in nastal je vik in krik. Prijo-

kala je nazaj k meni v stanova
nje, tako jo je šokiralo, da ni 
mogla niti povedati, kaj je 
narobe. Šel sem do njega in 
vprašal, kaj je bilo, pa je re
kel, da ni pomembno, kaj je 
bilo, da nič ni bilo, ampak da 
se bomo naprej pogovarjali po 
uradni poti. S tem sem se 
strinjal. Dodal je še, naj si 
začnem iskati novo stanova
nje. Takoj sem šel do odvetni
ce, ki je rekla, da tega ne sme 
storiti. Ko je obema poslala 
dopis, sem šel do njega in mu 
predlagal, da se normalno po
govoriva. Odvrnil je, da se 
nimava več kaj pogovarjati in 
mi zagrozil, da mi bo odklopil 
vodo in elektriko, kar je res 
storil. Strošek za elektriko 
sem poravnal, najemnino pa 
bi 15. marca normalno plačal. 
Brez pojasnila me je vrgel na 
cesto. Želim si, da bi malce 
lepše ravnali z mano, ne kot s 
pritepenim psom. Še njim se 
lepše godi. Psa z ulice vsaj kdo 
vzame pod streho in ga nahra
ni.« 

Ne najdeta 
skupnega jezika 
Zataknilo se je tudi pri me

sečnih stroških. Alojzij je 
predložil dokazila, da je, pre
den se je vselil Robert, plače
val mesečni znesek za vodo 
okoli tri tisoč tolarjev. V ja
nuarju pa je ta znesek narasel 
na okoli dvanajst tisoč tolar
jev. Tako bi moral Robert pla
čati devet tisoč tolarjev pris
pevka za vodo. »Normalno, da 
sem se vsak dan tuširal. Res je 
tudi, da sem med pomivanjem 
posode pustil vodo teči, pa 
kljub temu stroški ne bi smeli 
biti tako visoki,« priznava Ro
bert. 

Alojzij pravi, da je Robert' 
kršil najemno pogodbo: »Želel 

je preprečiti preverjanje pra
vilne uporabe stanovanja. Že 
večkrat sem ugotovil in ga opo
zoril, da stanovanje prekomer
no ogreva. Pokvaril je novo 
termoakomulacijsko peč, saj 
ventilator za dovajanje toplega 
zraka opleta, s tem pa se peč 
kvari. V mesecu dni bivanja 
sem ga večkrat opozoril na ne
normalno porabo vode in ok
vare, ki jih je povzročil zaradi 
malomarne uporabe. Ob pod
pisu pogodbe je bil dolžan Ob
čini Celje sporočiti spremem
bo prebivališča. 

Brez soglasja je nastanil tudi 
svoje dekle, pod pretvezo, da 
mu pomaga pri čiščenju in 
pospravljanju. S tem je kršil 

najemno pogodbo, zato sem 
pisno zahteval, da jo takoj 
odslovi.« 

Robert pa pravi drugače: 
»Že na začetku sva se z Alojzi
jem dogovorila, da ne bom 
tukaj živel sam, ampak s pun
co. Predvideno je bilo, da bo 
prišla čez eno leto, pa je prišla 
prej.« 

Alojzij si je želel nekoga, ki 
bi mu lahko zaupal: »Nekaj
krat sem ga prišel prosit in 
opozorit, pa me je nagnal. 
Ključavnico je zamenjal. Pa to 
bi še razumel. Sem diabetik in 
vsak čas čakam, da me pokli
čejo v Ljubljano, zato bi rad 
imel nekoga, ki bi mu lahko 
zaupal stanovanje. Na njego
vo punco še nisem bil toliko 
alergičen, saj je normalno, da 
ima mlad fant dekle. Saj bi bil 
čisto v redu fant, če se ne bi 
tako arogantno vedel do me
ne. Da mi bo pa grozil in me 
provociral, pa ne gre. Opozo
ril sem ga in mu dal odpoved
ni rok 30 dni, ki se res še ni 
iztekel. Dejansko sem moral 
ta rok prekršiti, da sem se 
zavaroval. S svojo pokojnino 
ne zmorem takih stroškov. 
Lahko me upravičeno krivite, 
da sem ga ven vrgel, ampak 
gre za moj življenjski obstoj. 
Sem proti temu, kar sem sto
ril, ampak sem bil prisiljen. 
Gre za moje zdravje. Spora
zumno se ni dalo pogovoriti, 
ker me je nagnal iz lastnega 
stanovanja. Če mi ne bi mogel 
plačati najemnine, bi že zalo
žil zanj, samo bi moral vedeti, 
da mi bo poravnal kasneje.« 

Tako lastnik stanovanja 
Alojzij Sovine kot podnajem
nik Robert Zagradišnik priz
navata svoje »napake«. Iz po
govora z obema je razvidno, 
da drug drugemu nočeta nič 
zalega, le skupnega jezika ne 
najdeta. Razumljivo, saj je pri 
obeh padlo precej trdih besed. 
Ostaja pa vprašanje, kaj bo z 
Robertom. Bo spal na dvoriš
ču? 

SABINA KRANJEC 
Foto: GREGOR KATlČ 

Nasilno izseljeni Robert pred kupom svojih stvari, ki jih je 
kar pred hišo postavil njegov najemodajalec Alojzij Sovine. 

D E S K A N J E 
P O S P L E T U 

Na prvo oko 
Kolikokrat ste se že po og

ledu kakšnega filma tolkli 
po glavi, češ, zakaj nisem 
raje tega časa in denarja po
rabil koristneje? Ste že kdaj 
kupili kakšno ploščo zaradi 
enega hita, samo zato, da bi 
že ob prvem poslušanju ugo
tovili, da je ta viža edina 
dobra stvar na celem plošč^ 
ku? Če ste odgovorili pozitiv
no, boste našli nepogrešlji
vega svetovalca v spletni 
strani FirstLook (www.first-
look.com). 

Na njej boste lahko našli 
več kot 3 mili jone naslo
vov: filme, glasbo, računal
niške igre in TV oddaje. Fi
no, kajne? Lahko iščete po 
naslovih ali po kategori jah, 
v vsakem primeru pa se vam 
ni treba več bati , da boste 
odslej odšli v kino ali v 
prodajalno s ploščami po
polnoma neobveščeni . Še 
več, ob vsakem naslovu vas 
mora poleg predstavitvene
ga filmčka pričakati tudi 

kratek opis in recenzi ja 
enega izmed uporabnikov 
tega portala. 

Vsako področje ima več 
podkategorij. Tako boste v 
filmskem kotičku našli fil
me, ki trenutno igrajo v kinih 
(ameriških, da ne bo pomo
te), filme, ki bodo še prišli v 
kinematografe, DVD in VHS 
rubriki, poseben kotiček za 
otroške in družinske filme ter 
FirstLookov izbor najboljših. 
Slednja rubrika je stalnica na 
vseh področjih. Jasno, z izbo
rom urednikov portala se 
vam ni treba strinjati, lahko 
pa si pogledate, kaj je trenut
no »IN«. Če ste ob nekoliko 
okorni delitvi na podkatego-
rije skomignili z rameni, se 
ne bojte. Izbira se znotraj vsa
kega področja zopet deli po 
žanrih, tako, da ne boste ime
li težkega dela z iskanjem 
risank, komedij ali akcioner-
jev. Podobno, čeprav malce 
bolj okleščeno, je tudi pri TV 
nadaljevankah. 

Pri igrah je delitev bolj lo^i, 
na. Za vsako igralno platfornit, 
pač. Izbirate lahko med D r e a i i i 
castom, Nintendom, Play^ 
tionom 1 in 2 ter PC-ji. Znoi 
teh se drevo veji naprej, Uc 
streljačine, avanture, arkadi: 
simulacije in podobno. Predo 
gledi so v flashu, vse igre pa so, 
tako kot vsi ostali naslovi v bazi, 
ocenjene z zvezdicami. 

Delitev glasbenih področij jf 
še najbolj intuitivna. Saj veste, 
ročk, pop, hip-hop, country, 
jazz, blues, alternativa... Tu na
daljnja delitev ni potrebna, lah-
ko pa prav tako iščete po avtor
jih in naslovih. In seveda po! 
obveznih ključnih besedah. Kai 
vam bo utegnilo priti prav, saj se 
je islandska pop diva Bjork 
znašla v kategoriji alternativne 
glasbe. Sicer pa morate biti pri 
Američanih navajeni na pos-' 
ploševanje. Se morda sporni 
njate, ko so U2 pred leti na MTV 
Music Avvards (ali pa so bili 
Grammyi?) dobili nagrado za 
najboljši alternativni bend? No, 

ja, nič hudega. Zdi se, da so vsa 
kategorijo Heavy Metal končiK 
zamenjali s predalčkom Han 
Ročk. Nekoč sem namreč ' 
RoUing Stone magazinu pre 
bral, da so Deep Purple metalci 
Ta leta so očitno mimo. 

Ker gre za multimedijam 
spletno stran, bodo na njej o( 
vas zahtevali razne dodatke 
takoimenovane plugine -
predvajanje predogledov. T 
utegne biti malce mučno, toda 
tem se bomo itak morali spri 
jazniti, saj se prihod druge gc 
neracije interneta n e z a d r ž i T 
bliža, ta pa nas bo poleg tekstov 
nih in grafičnih prikazov prec 
vsem bombardiral z gibljiviiT 
slikami in zvokom. Hja, pa š 
kaj se bo pojavilo, toda za začt 
tek je tudi to več kot dovolj. 

Vasja Ocvir 
vasja@slowwwenia.coi 

Ženske po izboru bralcev, ki so zaznamovale podobo knežjega mesta 

Milodd Kdlezic 
Mnogim se je vtisnila v spomin po izjemno 

odigrani vlogi Meri v slovenskem filmu To so 
gadi, glavno vlogo pa je igrala tudi v filmu 
Prestop. V Celje je prišla leta 1977 po končani 
Akademiji za film, radio in televizijo kot nado
budna mlada igralka. Že prvo leto je z vlogo 
Darinke v predstavi Čarovnica iz Zgornje Davče, 
za katero je besedilo napisal Rudi Šeligo, dožive
la izjemen uspeh. Zanjo je na festivalu v Sarajevu 
prejela Zlati lovorov venec. Nato je v dveh 
desetletjih odrskega dela igralsko in značajsko 
uspešno oblikovala vrsto likov in se razvila v 
nosilko repertoarja celjskega gledališča. 

V zadnjih letih je kot igralka premierno 
ustvarila nekaj nepozabnih ženskih likov: ba
ronico de Champigny v Florentinskem slamni
ku, Lauro v Dundo Maroju, markizo de Merte-
uil in vikonta Valmonta v Miillerjevi Eksploziji 
spomina, pa Katarine v Ukročeni ti-moglavki... 
Za zadnji dve vlogi je pred tremi leti prejela 
nagrado Prešernovega sklada. 

Poseben temperament in prepričljivost v 
njeni igri sta le dva elementa, ki ji omogočata 

velik igralski razpon, s katerim je osvojila tudi 
občinstvo. 

Sama je pred časom v enem izmed interv
jujev skromno izjavila: »Igra ni nujno to, da 
se odločiš, da boš igral, ampak je igra že to, 
da skriješ prave misli. Kar pa počne vsak
do.« 

BRANKO GOROPEVŠEK 

Beli konj za Štajerskih 7 
Ansambel Štajerskih 7 je prejemnik letne nagrade Bel 

konj in je s tem tudi zmagovalec tekmovanja za turističnt 
osebnost leta 2 0 0 0 v Občini Slovenske Konjice. 

To najvišje turistično priznanje občine je na slavnostni prireditv 
ambasadorjem konjiškega in slovenskega turizma podelil župai 
Janez Jazbec. Akcija, ki jo že šesto leto vodi komisija za rižvo 
turizma pod okriljem občine, se nadaljuje tudi letos z mesečnim 
pohvalami (Beli konj) in grajami (Konjska figa). . AB 

http://www.first-
http://look.com
mailto:vasja@slowwwenia.coi
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Priprava tal 
Pomladanska setev in sajenje v zelenjavnem vrtu se bo letos pričela prej 

Zaradi mile zime se bo, vsaj po opravilih, 
letos pomlad pričela mnogo prej. Vsaj z 
^elom v vašem vrtu ste ali boste lahko 
pričeli že v teh dneh. Narai^a se je pričela 
prebujati in sonce je že pred nekaj tedni iz 
zemlje pognalo rast pomladnega cvetja. Ta-
1(0 se je na marsikaterem zelenjavnem vrtu 

začela pomlad. 

Osnovna priprava tal 
Prva dela, ki nas spomladi čakajo v zelenjav

nem vrtu so osnovna obdelava tal, gnojenje in 
predsetvena priprava tal za sajenje oziroma 
setev prvih zelenjadarskih kultur v februarju in 
marcu. Vsem dobro znano opravilo je lopatanje 
zemlje, ki ga lahko opravimo že jeseni, po 
spravilu zadnjih pridelkov. Če pa tega nismo 
uspeli postoriti, lahko zemljo prelopatamo ta
koj ko je to mogoče - že v februarju. Pomen 
lopatanja ali globokega prekopavanja je rahlja
nje tal s hkratnim vnosom hranil v obliki 
mineralnih gnojil ali še bolje v organski obliki. 

Za uspešno rast in dober razvoj potrebujejo 
rastline dobro, rodovitno in rahlo zemljo. Pred
vsem s primernim in pravočasnim rahljanjem 
tal lahko izboljšujemo strukturo tal. Večina 
zelenjadarskih kultur potrebuje srednje težka 
tla in z vodo ter humusom dobro založena tla. V 
zbitih in za vodo slabo prepustnih tleh rastUne 
slabše rastejo, zato je dobro dolgoročno poskr
beti za izboljšanje strukturnosti tal. Ponavadi tal 
ne lopatamo globlje od 20 - 25 cm. Še posebej 
previdno moramo obračanje in rahljanje tal 
opravljati tam, kjer imamo plitva in prodnata 
tla. V takšnem primeru moramo poskrbeti za to, 
dane bomo na površje obračali večjih trdnih 
delcev, (kamnite podlage ali proda iz globin). 
Tako tudi rahljanje premokrih tal odsvetujemo^ 
Ker nam tudi zima in nizke temperature poma
gajo rahljati tla, le-ta pustimo v grudah do 
takrat, ko bomo pričeli s setvijo ali sajenjem 
vrtnin. -Na ta način nam bodo od padavin 
namočene grude ob nizkih temperaturah po-
mrznile in se ob taljenju potem drobile. S tem 
bomo pridobili na rahlosti tal, kar naj bo 
osnovni cilj vsakega pridelovalca zelenjave. 

Priprava setvenice in setev. 

Kakopognojiti? 
Za založno gnojenje, ki ga opravimo hkrati z 

lopatanjem vrtnih tal, je najbolje uporabljati 
star in preperel hlevski gnoj ali dober kompost, 
ki smo ga pripravili iz zdravih rastlinskih od
padkov. Uporabimo lahko tudi kompost, pri
dobljen z mešanjem preperelega hlevskega gno
ja in komposta rastlinskega izvora. Iz preperele
ga in uležanega komposta so hranila rastlinam 
hitreje dostopna in lažje topna v talni vodi, s 
katero se oskrbujejo v tleh rastoče gojene in 
plevelne rastline. Star kompost je dober vir 
organske snovi, s pomočjo katere dolgoročno 
izboljšujemo rodovitnost vrtnih tal. Če nimamo 
na razpolago organskih gnojil, lahko uporabi
mo ustrezno mineralno gnojilo kot je npr. NPK. 

Količine dodanih hranil so odvisne od kultu
re, ki jo bomo gojili in od zalog hranil v tleh. Le

te lahko najbolj natančno ugotovimo s pomočjo 
kemične analize tal. Zgodaj spomladi in pred 
gnojenjem je še čas za odvzem vzorca tal za 
takšno analizo. Ta nam pove nekaj osnovnih 
podatkov o založenosti z rastlinam dostopnim 
fosforjem (P) in kalijem (K), pove nam pH 
vrednost tal oz. kislost tal, in če to želimo, lahko 
tudi vsebnost nekaterih mikro elementov in 
odstotek humusa. Na osnovi tako pridobljenih 
rezultatov lahko naredimo gnojilni načrt, ki 
nam pove koliko in katera gnojila bomo potre
bovali. Na tak način bomo lahko pognojili le 
toliko, kot je poh-ebno in nič več. Takšna 
pridelava bo strokovna in natančna, z njo pa 
bomo poskrbeli tudi za zdrav odnos do okolja in 
ne bomo onesnaževali podtalnice, zraka in tal. 

Setvena priprava tal 
Ko se bodo tla dovolj ogrela, bo nastopil tudi čas 

setve ali sajenja zelenjadarskih kultur, ki toplotno 
niso tako zahtevne. V poštev pridejo solatnice 

(mehko in krhkolistne solate, redkvice, grah, 
korenček ) . Če imamo na razpolago zaščiten 
prostor za pridelovanje zelenjave, lahko s setvijo 
in sajenjem pričnemo še nekoliko prej, saj so v 
rasdinjaldh ali v toplih gredah rasdine zavarovane 
pred nizkimi temperaturami in jih lahko pridelu
jemo že veliko prej, kot pa je to normalno. 
Ponavadi pričnemo s setvijo prvih kultur na prosto 
takrat, ko se tla ogrejejo na najmanj 10-15 _bOC. 
Ko ugotovimo, da so tla že ogreta, lahko prekopa
na in prerahljana tla predsetveno pripravimo. To 
pomeni, da s pomočjo ročnega orodja (motika, 
grablje) tla poravnamo in razbijemo preostale 
večje grude. Naš cilj mora biti dobro pripravljen 
setveni sloj tal tja do 5 cm globine. V tako 
pripravljenih tieh bodo dani ugodni talni pogoji za 
vznik, rast in nadaljnji razvoj želene zelenjadarske 
kulture. Seveda za rast sama tla še niso dovolj, 
ampak za to potrebujemo še rasdinam dostopno 
vodo in dovolj ugodne temperaturne razmere. 

IGOR ŠKERBOT, univ. dipl. inž. agr. 

Lopatanje vrtnih tal Predsetvena priprava tal - grabljanje. 

Po izjemno ugodni ceni 
Podjetje Itro iz Štor, ki praznuje letos deseto obletnico delovanja, ima zaradi uspešnih prodajnih prijemov 

v preteklih letih danes v Sloveniji največji tržni delež pri prodaji zahodnoevropskih znamk traktorjev. 
Prodaja traktorjev največjega svetovnega proizvajalca New HoUand je tudi vrednostno že presegla prodajo, 
ki sojo pred desetletjem ustvarili na celotnem jugoslovanskem območju. 

Zaradi tolikšnega obsega prometa so se lahko bolje organizirali in kupcem ponudili veliko več kot tisti 
Z a s t o p n i k i , ki na leto prodajole nekaj traktorjev. Direktor Itra Simon Pevcin pri tem opozarja na nekatere 
t e ž a v e , še zlasti na neurejeno zakonodajo. Pri nas namreč lahko prodaja traktorje skoraj vsak, ne da bi imel 
U r e j e n servis in prodajo rezervnih delov, prav tako še vedno niso urejene razmere glede homologacije 
f a k t o r j e v . 

V Itm imajo stalno na zalogi večjo količino rezervnih delov, kar pomeni, da lahko kmetje marsikateri del 
dobijo takoj v njihovem skladišču v Štorah. Česar nimajo, takoj naročijo in zelo hitro tudi dobijo v New 
Hollandovih centralnih skladiščih v Italiji ali drugod po svetu. Za popravilo vozil skrbijo štirje serviserji v 
'astnem servisu. Imajo tudi dva pogodbena servisa - enega v vzhodni in enega v zahodni Sloveniji. Letos so 
J i a b a v i l i še servisno vozilo, ki omogoča opravljanje servisne dejavnosti kar na kmetijah. 

Itro, ki ga v korporaciji New HoUand postavljajo za zgled svojim zastopnikom v državah izven Evropske 
•uiije, želi tudi v prihodnje ohraniti največji deĵ ež traktorskega trga pri nas. Zato bo kakovostnemu servisu 
' N a m e n i l še več pozornosti kot doslej, uvedel pa bo tudi nekatere komercialne prijeme, kijih New Holland 
•uporablja v zahodni Evropi. Že sedaj pa kupcem na različne načine pomaga pri pridobivanju sredstev za 
' ^ a k u p traktorja. EP 
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Kraljice cvetja 
Vrtnice upravičeno poime

nujemo kraljice cvetja zara
di njihove velike cvetne bar
vitosti, raznolikosti cvetnih 
oblik, dolgotrajnega cvete
nja in njihove elegance. 
Razlikujemo različne sku
pine vrtnic od čajevk, flori-
bund, mnogocvetnic, grma-
stih, miniaturnih in pokrov-
nih vrtnic, do vzpenjavk. 
Znotraj teh skupin je nešteto 
sort, ki med seboj tekmujejo 
po barvi, obstojnosti cvetov, 
odpornosti na bolezni in pri
mernosti za rezanje. 

mmmm 
Sedaj je tudi pravi čas za 

nakup vrtnic. 
Ne glede na to, kje kupuje

mo vrtnice, naj izpolnjujejo 
naslednje pogoje: 
• vse vrtnice morajo imeti do

bro razvit koreninski sistem; 
• najmanj dva močna po
končna poganjka, debela kot 
svinčnik, idealno pa so 3 ali 4 
močni poganjki; 
• za vzpenjavke velja isto, le 
poganjki naj bodo precej dalj
še odrezani; 
• pri debelnih vrtnicah pazi
mo, da na vrhu debla izhajajo 
poganjki iz dveh različnih 
mest kar je znak kvalitetne 
sadike. 

Kakšne vrtnice 
kupiti? 

Danes lahko kupujemo vrt
nice v različnih oblikah. Pa
kirane vrtnice v plastičnih 
vrečkah so napolnjene z vlaž
no šoto, kar omogoča, da se 
rastline ne izsušijo. Vsaki rast
lini je dodana barvna fotogra
fija. To omogoča kupcem laž
je odločanje, še zlasti, če ne 
poznamo sort. Tako pakirane 
rastline lahko počakaj g na sa
jenje nekaj tednov, vendar jih 
hranimo na hladnem mestu, 
da ne rastejo. V nasprotnem 
primeru nastopi problem, da 
se zaradi skladiščenja v preto-
plih prostorih pojavijo prez
godnji pretegnjeni poganjki. 
Slaba lastnost tako pakiranih 
vrtnic je tudi, da so nekoliko 
slabše razvite, ponavadi 2. ali 
3. kakovosti. Slaba stran tak
šne prodaje je tudi, da nam pri 
nakupu nihče ne more sveto
vati. Bolj zanesljivo je, da ku
pujete vrtnice v drevesnici. 

Še vedno je najboljša kla
sična oblika sadik z golimi 
koreninami. Za prodajo se 
največkrat pripravijo tako, da 

se v drevesnici zakopljejo 
zakop. Korenine se dobro za
sujejo z zemljo ali vlažno šo
to, tako da se prepreči izsuši
te v korenin. Ob nakupu pa se 
lahko posvetujete o vzgoji in 

negi vrtnic. Le tako bo vzgoja 
vrtnic uspešna in bodo našo 
skrb nagrajevale z bogatim 
cvetenjem. 

Vrtnice, ki jih kupimo v 
posodah lahko sadimo ob 
vsakem času, vendar so takšne 
dražje od sadik z golimi kore
ninami. Sadike izbiramo po 
lepi rasti in zdravem videzu, 
ne pa zaradi nekaj lepih cve
tov. Prepričati se moramo, da 
je bila rastlina res vzgojena v 
loncu in je niso vanj samo 
prenesH, potem ko so jo vzgo
jili na gredi. 

Nakup po katalogu je lah
ko zadovoljiv le, če imamo 
opravka z znanim podjetjem. 
Vendar barvne slike še niso 
dosegle kakovosti, ki bi bila 
enakovredna nežnim odten
kom barv nekaterih vrtnic. 

Najbolj zanesljiv način je, 
da sami opazujemo rast sor
te in se tako prepričamo o 
njenih dobrih ali slabih last
nostih. 

Sajenje vrtnic 
Pred sajenjem si je pametno 

zastaviti nekaj vprašanj: koli
ko časa smo na tem mestu že 
gojili vrtnice; ali moramo iz
boljšati tla; ali je lega res 
primerna za vrtnice. 

Le ob upoštevanju nasvetov 
se lahko izognemo prenekate-
ri napaki. 

Vrtnice najlepše uspevajo 
na sončnem mestu, kjer je 
dovolj svetlobe in toplote. Od 
tega je namreč odvisno njiho

vo cvetenje in uspevanje. Na 
sončnem mestu, kjer je rastiš
če dovolj zračno, bodo vrtnice 
dolgo cvetele in ostale zdrave. 
V senčnih legah vrtnice sicer 
bujno rastejo, njihova rast pa 
je pretegnjena in cvetenje 
skromno. Prav tako so podvr
žene številnim boleznim, 
mnogo bolj kot .iste sorte po
sajene na primerno sončnem 
mestu. 

Najpomembnejša pa so pri
merna tla. Primerna je rahlo 
kisla, idealna srednje ilovnata 
prst, ki naj vsebuje precej hra
nil in komposta. 

Vrtnice uspevajo le tako do
bro, kot to omogočajo tla. 
Kljub temu niso zahtevne. Do
bro uspevajo v vsakih tleh, le 
da niso preveč vlažna. Sicer pa 
tla izboljšamo tako, da so pri
merna za vrtnice. 

V peščenih tleh, ki so zelo 
prepustna, imajo rastline pre
malo vode in v vodi raztoplje
nih hranilnih snovi. Že ob naj
manjšem sušnem vremenu pri
haja do pomanjkanja vode. V 
tem primeru dodamo šoto in 
težjo ilovnato prst. Če dodamo 
zemlji higromul ali katero 
drugo sredstvo za zadrževanje 
vlage in hranilnih snovi posta
ne zemlja idealna za vzgojo 
vrtnic. Tako bodo rasthne ime
le dovolj vode in hrane. 

Gnojenje in 
obrezovanje 

Ker vrtnice potrebujejo za 
rast in cvetenje mnogo hranil

nih snovi, moramo zemljišče 
že pred sajenjem dobro pog-
nojiti. Uporabljamo lahko do
bro predelan hlevski gnoj. Na
mesto hlevskega gnoja lahko 
uporabimo dobro preperel 
kompost. Ker hlevski gnoj ne 
vsebuje veliko P in K, ju mora
mo dodati z gnojili. Priporoč
ljivo je, da zemljišče pripravi
te vsaj mesec dni pred saje
njem. 

Vrtnico pred sajenjem te
meljito pregledamo in odre-
žemo vse bolne ali poškodo
vane dele. Dolge in debele 
korenine skrajšamo za prib
ližno eno tretjino, odstranimo 
poškodovane dele, kar vzpod
budi rast drobnih hranilnih 
koreninic. Če se nam zdijo 
korenine suhe, postavimo ko
reninski del v vedro z vodo za 
uro do dve. Korenine se ne 
smejo pred sajenjem nikoli 
izsušiti. Pazimo, da so pokri
te, zato jih do sajenja zagrne
mo v jarek. 

Najprej si označimo sadil
na mesta, da zagotovimo že
leno razporeditev. Razdalja 
med posajenimi rastlinami 
je odvisna od velikosti in 
načina rasti sorte. Za vrtnice 
na gredi je ustrezen povpre
čen razmak 60 cm. Sadilne 
jame morajo biti dovolj širo
ke, da se korenine lahko raz-
prostrejo enakomerno in ta
ko globoko, da je cepljeno 
mesto tik pod površino. Naj
pogostejša napaka je, da 
skopljemo pregloboko in ne 
dovolj široko sadilno jamo. 
Vrtnico postavimo v priprav
ljeno jamo tako, da so kore
nine normalno razporejene 
na vse strani. Okrog korenin 
natrosimo sadilno mešani
co, ki jo pripravimo iz ena

kih delov vrtne zemlje in 
vlažne šote, z dodatkom po
časi delujočega gnojila. Sa
diko potresemo, da zapolni
mo prazna mesta okoli kore
nin in mešanico utrdimo. 
Vrtnice posadimo tako glo
boko, da je cepljeno mesto 2 
do 3 cm pod površino. Na 
koncu pritrdimo etiketo z 
imenom vrtnice. 

Posajene rastline moramo 
takoj po sajenju temeljito za
liti. Voda mora zapolniti vse 
prazne prostore med koreni
nami in prstjo, da se korenine 
ne izsušijo. Spomladansko sa
jenje opravimo takrat, ko se 
zemlja toliko ogreje, da ni več 
zmrzjena. Zavarujemo jih 
pred sušo in vetrom, tako da 
jih obsujemo z zemljo 15 do 
20 cm visoko. Posajene sadike 
moramo redno zalivati. 
Spomladi saj ene vrtnice mo
ramo tudi obrezati. To lahko 
storimo že pred sajenjem ali 
pa takoj po sajenju. Močne 
poganjke prikrajšamo na 4 do 
5 očes, slabotne pa na 2 do 3 
očesa. Seveda pa je to odvisno 
od koreninskega sistema. Če 
je rastlina nadzemno dobro 
razvita, korenine pa so poško
dovane, moramo rastlino 
močno obrezati, ker sta od 
tega odvisna nadaljnja rast in 
cvetenje. S tem dosežemo, da 
se rastlina hitro vraste in kma
lu zacveti. Tako režemo čajev-
ke, floribunde, miniaturne 
vrtnice. 

Nekoliko drugače obrezuje
mo vzpenjavke. Pri teh so oče
sa nekoliko bolj razmaknjena 
in so tako poganjki nekoliko 
daljši. Če ima rastlina več po
ganjkov, pustimo 2 do 3 naj
močnejše, vse slabotne pa od
stranimo. Na vsakem poganj

ku naj bodo 2 do 3 očesa takO; 
da je poganjek dolg od 30 dc 
50 cm. Pri sajenju olTstene 
moramo paziti, da je vrhnje 
oko obrnjeno navzven, stran 
od stene, in da rastline posadi 
mo poševno ob zidu. Take 
imajo rastline mnogo vei 
možnosti, da pridejo do po 
trebne vode, ki je v bližin 
stene ni na voljo. Po sajenji 
jih prav tako temeljito zalije 
mo. 

Pri sajenju debelnih vrtnii 
moramo postaviti oporo, vrl 
opore mora biti tik pod kroš 
njo. Posadimo jih le tako glo 
boko, da pokrijemo korenini 
oziroma enako globoko kot ji 
bila prej. 

Spomladi posajene vrtnic 
se počasi navadijo na jesen ii 
lažje prenesejo zimo. 

Pri sajenju vrtnic je zeli 
pomembna tudi razdalja mei 
posameznimi rastlinami, ki j 
za različne skupine vrtnic ra2 
lična. Tako sadimo čajevke ii 
floribunde na razdaljo 50 ciii 
odvisno od bujnosti rasti. G) 
maste vrtnice sadimo na ra2 
daljo 1 do 1,5 m. Vzpenjavk 
sadimo na razdaljo 1,5 do 
m, odvisno od namena saj( 
nja. Debelne vrtnice sadim 
na razdaljo 1,2 m, pri povešc 
vih debelnih vrtnicah pa pov( 
čamo razdaljo sajenja do 1, 
m. 

Z vrtnicami zasajamo na 
različnejše grede, jih gojim 
ob stenah, zaslonih, razni 
oporah (kot npr. drevesa), k( 
žive meje, kot pokrovne ras 
line, zasaditve v skalnjakil 
Torej so možnosti zelo razli' 
ne, celo v posodah. 

KATJA ZUPAN( 
univ. dipl. in! 

Vrtnarstvo Celj 
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V topli gredi 
Setev ali sajenje prvih zelenjodnic v zgodnji pomladi 

o b daljšanju dneva naraš-
3̂ tudi moč sonca in se tako 

povečuje količina razpolož
ljive toplote, ki jo rastline 
potrebujejo za uspešno rast. 
predvsem je toplota zelo do-
Ijrodošla v času, ko jo je 
^alo in pomladanski čas je 
gden tistih, ko pride prav 
jjsaka.sončna ura. 

Prve posevke vrtnin na zele
njavnem vrtu lahko posejemo 
v dobro pripravljene tople 
grede. Če želimo prve posevke 
pridelovati v topli gredi, jo 
moramo za setev pripraviti 
vsaj 3 tedne prej. Za polnjenje 
tople grede potrebujemo or
ganski material: listje, suho 
slamo in hlevski gnoj. Za pol
njenje tople grede je najpri
mernejši svež konjski gnoj, ki 
ga pomešamo s slamo. Zaradi 
oddajanja toplote je pomem
bno, da uporabimo svež in ne 
prestar hlevski gnoj. Star in 
uležan gnoj se nam ne bo več 
segreval in nam ogreval tople 
grede. Na dno tople grede po
ložimo kot izolacijsko plast 
suho listje, ki nam preprečuje 
izgube toplote zaradi mrzlih 
tal kot podlaga. Na suho listje 
položimo gnoj, ki ga zalijemo 
s toplo vodo, še posebej če je 
gnoj suh. Pri pripravi tople 
grede moramo izolirati tudi 
zunanje stene grede, kar pa 
lahko storimo s pomočjo list
ja, slame ali z gnojem. Po 
preteku treh tednov oz. takrat, 
ko se pripravljena plast gnoja 
in listja v topli gredi ogreje, 
lahko pričnemo s setvijo. Ne 
smemo pozabiti tudi na izgu
be toplote skozi pokrovno ste
klo. Steklena okna zato čez 
noč zavarujemo s slamnato 
prekrivko, čez dan, ko sije 
sonce, pa jo odstranjujemo in 
zbiramo dragoceno sončno 

energijo, ki nam pomaga pri 
ogrevanju tople grede. Ko se 
plast gnoja v topli gredi ogre
je, jo temeljito podačimo in 
potem na vrh nasujemo še 
okrog 5 cm suhega listja. Na 
listje nasujemo še zemljo, v 
katero lahko posejemo posev
ke zelenjadnic. 

Najpogosteje izkoristimo 
pridelavo v toplih gredah za 
vzgojo puljenih sadik, ki jih 
potem presajamo na prosto v 
mesecu marcu oziroma v apri
lu. V poštev pridejo predvsem 
solatnice in kapusnice (zgod
nje zelje, zgodnja cvetača, ko-
lerabica). Ponavadi v toplo 
gredo zaradi večjega izkorist
ka prostora sejemo povprek. 
V tem primeru je potrebno 
posevke s puljenjem preredči-
ti, da bomo pridelali čvrste in 
močne sadike za presajanje. V 
primeru solatnic nam popu-
Ijene solatnice lahko služijo 
kot prva pomladanska zele
njava na našem krožniku in 
kot dobra popestritev mnogo
krat monotonega zimskega je
dilnika. 

Seveda ostane tudi možnost 
sajenja vzgojenih sadik v to
plo gredo. Na tak način lahko 
pridelamo prve glave ali vsaj 
rozete solatnic že v mesecu 
aprilu. Najpogostejši način 
pridelave sadik, ki jih pridelo
valci pulijo, smo pridelovali v 
preteklosti. Novejši in bolj so
dobni načini so se uveljavili v 
zadnjih 10 letih. To je pridela
va sadik s koreninsko grudico 
v posebnih gojitvenih ploščah 
ali tako imenovanih multi-
ploščah. Na tak način na 
majhni površini v ogrevanih 
rastlinjakih pridelovalci sadik 
zelenjave pričnejo že februar
ja pridelovati prve sadike. 
Najprej pričnejo s pridelavo 
sadik solate, ki jih potem pre
sadijo na pridelovalno gredo v 

drugih rastlinjakih. Kaj hitro 
začitejo pridelovati tudi sadi
ke toplotno bolj zahtevnih vrt
nin, kot so plodovke (paprika, 
paradižnik, solatne kumare, 
jajčevec) pa tudi že zgodnje 
kapusnice (zelje in cvetača). 

Tako vzgojene sadike imajo 
korenine obdane in zrastle v 
grudici zemlje. Takšna sadika 
ob izlončevanju iz gojitvene 
plošče in presajanju na stalno 
mesto ne podleže presaditve-
nemu šoku zaradi poškodb ko
renin. Sadike s koreninsko 
grudico že po dnevu ali dveh 
nadaljujejo rast, za razliko od 
puljenih sadik, kjer s pulje
njem mnogokrat poškoduje
mo in potrgamo preveč rastli
nam potrebnih korenin. Pulje-
ne sadike so zato po presajanju 
prizadete in ne nadaljujejo s 

svojo rastjo takoj, ampak šele 
po 7-10 dneh. Za vse pridelo
valce so to izgubljeni pridelo
valni dnevi, zaradi česar potem 
pridelamo pridelke zgodnjih 
vrtnin ustrezno kasneje. 

Za uspešno in zgodnjo pri
delavo zelenjave v aprilu in 
maju je veliko bolje uporab
ljati vzgojene sadike vrtnin s 
koreninsko grudico. Z njimi 
lahko ob ustreznih vrtnarskih 
pripomočkih in postopkih 
(ogrevanje rastlinjakov, pre
krivanje rastlin z vlakninasti-
mi prekrivakami, dognojeva
njem, namakanjem in ustrez
nem varstvu pred boleznimi 
in škodljivci) zelo uspešno, 
dobro in v kratkem času pri
delamo količinsko in kako
vostno zadovoljive pridelke 
zgodnje zelenjave. S setvijo pa 

lahko na manjši površini tople 
grede pridelamo manjše koli
čine zgodnjih vrtnin že zelo 
zgodaj v februarju ali pa si na 

takšen način pridelamo nekaj 
puljenih sadik za presajanje. 

IGOR ŠKERBOT, 
univ. dipl. inž. agr. 

kompostni kup 

V P O M L A D N E M V R T U 

Klic življenja vabi že naravo... 

In potem zgodi se cvet in plod in vsepovsod 

skrivnosten ples rasti. 

Semen nešteto v soncu se predrami... 

Sejmo skupaj - sejte z nami. 

Res, narava se prebuja in pomlad bo vsak čas tu. Da boste ohranili lep, bogat in zdrav vrt skozi 
vse leto pa bomo poskrbeli v S e m e n a r n i L j u b l j a n a . 
Pester izbor semen za obilen in kakovosten pridelek zelenjave boste našli v malih semenskih 
v r e č k a h S e m e n a r n e L j u b l j a n a in večjih v r e č k a h V a l e n t i n . Tu pa so še semena številnih zelišč 
in dišavnic ter seveda nepogrešljive cvetlice. Med slednjimi so mnoge v vrtu tudi koristne: 
kapucinka Žametnica in ognjič pa še kakšna bi se našla. 

Že lani smo vam v med semeni pripravili nekatere N O V O S T I : v malih vrečkah krhkolistno 
solato Teda\ ki dobro prenaša vročino, cve tačo 'fremont FT z belimi kompaktnimi rožami, 
o h r o v t 'taler F T , ki je primeren za sveŽb rabo in kisanje ter mo tov i l eč 'Žičar' z gladkimi 
svetlečimi listi v obliki Žice. Za okras vrta in doma poiščite seme o k r a s n i h b u č k - posejali jih 
boste v aprilu ali maju in jeseni občudovali majhne prikupne plodove različnih oblik in barvnih 
vzorcev. 

Tudi ponuja nekaj posebnega, na primer o k r o g l i k o r e n č e k 'pariški' - okusen in 
zanimiv na pogled, ka ta lonsk i rad i č , katerega liste lahko kuhamo kot samostojno jed ali pa 
uporabimo v solati in r u k o l o , ki bo z nekoliko ostrim okusom popestrila različne solate in 
morske jedi. 

Za izboljšanje vrtnih tal sejemo ras t l ine z a ze leno gno jen je . Na voljo je facelija in mešanica 
BIOVRT, v kateri so semena različnih rastlin, primernih za ta namen. Rastline za zeleno 
gnojenje hitro in bujno rastejo, da jih pozneje vkopljemo v tla. Z njimi vrtna tla rahljamo, jih 
razplevelimo, pognojimo in obogatimo Življenje v njih. 

Mešanice trav za o k r a s n e t ra te so dosegljive pod blagovno znamko Semenarne Ljubljana. 
Poleg Že poznanih Tivoli, Opatija, Oaza, Osoja, RoŽiik, Bled in mešanice za dosejevanje Pika, 
je letos na voljo nova travna mešanica MEDITERAN za obmorske in sušne kraje. 

V Semenarni Ljubljana skrbimo tudi za vse, ki sadik ne Želite vzgajati sami ali za to nimate 
primemih pogojev. Krepke in zdrave sad ike ze len jave so na voljo s koreninsko grudo in zato ob 
presajanju ne doŽvijo šoka. Razen vrtnin pa boste pri nas našh še sad ike z a č i m b n i c , eno le tn ic 
i n b a l k o n s k i h cvet l ic . 

V okrasnem vrtu so nepogrešljive spomladi in poleti cve toče o k r a s n e čebu ln ice . Med njimi 
boste letos v vrtnih centrih KALIA in prodajalnah Semenarne Ljubljana opazili nekaj novosti: 
gladiole Plumtart (temno škrlatna) in White prosperity (bela) ter dalije Little Robert s škrlatno 
konico in roza-belo sredino, mmeno Golden Torch in oranžio rdečo kaktusno dalijo Shining 
Star. 

Ne pozabite na sad ike v r t n i c , t r a j n i c , o k r a s n e g a d r e v j a i n g r m i č e v j a ter sadn ih ras t l i n . 

Razen semena, sadik in čebulnic, za lep vrt z obilnim pridelkom potrebujemo tudi primemo 
orodje in ostale pripomočke. Med o r o d j e m K A L I A boste našli lopate, grablje, motike, 
cvedično orodje... Za prekrivanje gredic zgodaj spomladi in jeseni, ko nas tako rade presenetijo 
nizke temperature, pa bo primerna a g r o k o p r e n a K A L I A . 

Ker si vrtnarienja prav gotovo ne moremo predstavljati brez kakovostne z e m l j e , gno j i l , šote in 
sreds tev z a v a r s t v o ras t l i n , smo poskrbeli tudi za to. 

Vsi ljubitelji malih Z v a l i boste v v r t n i h c e n t r i h K A L I A in p r o d a j a l n a h S e m e n a r n e 
L j u b l j a n a našli tudi hrano, opremo in poslastice za svoje male hišne prijatelje. 

SEMENARNA Ljubljana d.d. 
Z naravo v srcu 
TeL: (01) 427-33-01, HTTP: WWW.SEMENARNA.SI 

http://WWW.SEMENARNA.SI
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Rez sadnega drevja 
Pridelovalci jabolk in 

hrušk ste sedaj gotovo zapo
sleni z rezjo sadnega drevja. 
Rez je eno najpomembnej
ših opravil v nasadu. Z rezjo 
na drevesu vzdržujemo raz
merje med rastjo in rodnost
jo. To je pomembno, ker si 
tako lahko zagotovimo vsa
koletno rodnost ob hkratni 
rasti drevesa. Z načinom re
zi tako sami v veliki meri 
vplivamo na pridelek. 

Čas rezi 
Tisti, ki imate več dreves, 

ste začeli z rezjo že jeseni, 
kmalu po odpadanju listja. V 
krajih, kjer so hladnejše zime, 
začnemo obrezovati drevesa 
proti koncu zime, saj je velika 
možnost, da drevesa, ki jih 
obrežemo v začetku zime, po-
zebejo. Vendar pa, kot že prej 
omenjeno, si zaradi velikih 
površin ne moremo privoščiti 
rezi proti koncu zime, saj bi 
le-ta predolgo trajala. Na 
mraz občutljivejše sorte so: 
mutsu, jonagold, kanadka, jo-
natan, lonjon, prima... Kasne
je, vse do začetka cvetenja, 
lahko obrezujemo bujno ra
stoče sorte in tiste, ki imajo 
slab rodni nastavek (jonagold, 
mutsu...). S tem (kasnejšim) 
obrezovanjem bujnim sortam 
zmanjšamo rast. 

Na drevesih, ki imajo slab 
rodni nastavek, s kasnejšo rez
jo zanesljivo pustimo samo 
cvetni nastavek oz. cvetove. 
Šibko rastoče sorte režemo 
prej in s tem spodbudimo rast. 

Rez 
Ali drevo režemo bolj ali 

manj, je odvisno od tega, kak
šno je drevo, ki ga režemo. Če 

je drevo umirjene rasti, ga re
žemo malo, samo toliko, da 
razredčimo cvetni nastavek, če 
je le-ta prevelik, premočan. Pri 
šibki rasti drevesa režemo bolj 
močno, da ga spodbudimo k 
rasti, in pri močni rasti drevesa 
režemo manj, da drevo ne bi še 
bolj bujno poganjalo. 

Pri rezi odstranimo vse vod
ne poganjke in mladike, ki 
poganjajo navpično navzgor 
in v notranjost krošnje. Od
stranimo tudi vse pregosto ra
stoče veje, ki se križajo med 
sabo. To naredimo zato, da bo 
krošnja dovolj zračna in bo 
dobila dovolj svetlobe. Z zrač
nostjo in osvetljenostjo kroš
nje smo poskrbeli za manjšo 
možnost okužbe drevesa z bo
leznimi in škodljivci. 

Za pravilno rez je treba poz
nati osnovne zakonitosti rasti 
sadnega drevja: lega poganjka 
odloča o bujnosd. Pokončen 
poganjek raste bujneje kot po
ševen. Najvišji brst na poganj
ku ali v krošnji ponavadi raste 
najbolj bujno. 

Vrste rezi 
Za rez potrebujemo primer

no orodje: sadjarske škarje, 
žago, nož, cepilno smolo, vr
vico, žico. Če sami režemo 
bolj poredko, je treba pred 
začetkom rezi, obnoviti zna
nje o rezi drevja. 

V literaturi najdemo na
slednje izraze: 

krajšanje (mlad poganjek 
skrajšamo na različne dolži
ne); 

odvajanje (vejo odrežemo 
tako, da navzgor rastoč poga
njek odrežemo tik poleg prve
ga primernega položnega po
ganjka); 

spodrezovanje (povešeno 
vejo odrežemo tik poleg pri

mernega bolj pokonci rasto
čega poganjka); 

rez na čep (poganjek ali 
vejo skrajšamo na dva do štiri 
očesa. Gosto sajene jablane 
režemo na čep v spodnjem 
delu krošnje, breskve pa po 
celotni krošnji); 

rez na prstan (izrojeno ve
jo ali premočno vejo skrajša
mo na en brst, ki leži na spod
nji strani prstana. Jablane re
žemo na prstan v zgornjem 
delu krošnje.); 

vodni poganjek, bohotiv-
ka (bujno, pokončno rastoč 
enoletni poganjek s slabo raz
vitimi brsti - zlasti v spodnjem 
delu; izrašča iz slepih očes, ki 
so na hrbtu ogrodnih vej ali na 
deblu); 

izrezovanje (bujne poganj
ke, ki izraščajo na hrbtni stra
ni vej, in bohotivke ponavadi 
odrežemo tik pri osnovi. Tako 
preprečimo ponovno rast več
jega števila bujnih poganjkov, 
ki bi zrasli iz kratkega strelja, 
ki ostane pri površni rezi); 

poletna rez poganjkov ob 
plodu (poganjek skrajšamo 
približno 5 cm stran od ploda. 
Če bi bil štrcelj krajši, bi ob 
obiranju lahko poškodoval 
plod.); 

zarezovanje (spomladi, tik 
pred brstenjem, izrežemo ali 
zažagamo lub in del lesa tik 
nad očesom, da spodbudimo 
rast spečega brsta. Če pa zare-
žemo konec junija pod spe
čim brstom, spodbudimo raz
voj rodnega brsta.) 

obročkanje (drevesa, ki pre
več bujno rastejo in slabo rodi
jo, stisnemo z žico ah zareže-
mo okoli debla ali ogrodnih 
vej. Zato se razvije več rodnih 
brstov, ker ostane več asimila-
tov in nekaterih hormonov v 
zgornjem delu krošnje); 

pinciranje (odstranjevanje 
vršičkov poganjkov. Pincira-
mo predolge neobraščene po
ganjke, pri katerih želimo 
spodbuditi obraščanje po
ganjkov s stranskimi poganj
ki, npr. pri slivah. S pincira-
njem tudi slabimo rast in 
spodbujamo nastajanje rod
nih brstov. Pinciramo v maju, 
juniju in avgustu, ko imajo 
poganjki 6-8 listov. Vršiček 
odščipnemo nad 4. ali 5. li
stom); 

loretiranje (je zelo podob
no pinciranju. Vršiček po
ganjka odščipnemo takrat, ko 
je spodnji del poganjka že za
čel leseneti. Pustimo 3-5 li
stov, tu se do naslednje pomla
di lahko razvijejo rodni brsti. 
Tudi loretiranje slabi rast) 

mandanje (popolno odstra
njevanje poganjkov, ki so dolgi 
do 10 cm. To opravilo je zlasti 
pomembno pri mladih dreve
sih v prvih ledh po sajenju. Z 
mandanjem odstranimo vse 
konkurenčne poganjke in 
omogočimo, da se osnovne ve
je enakomerno razvijejo. Ker 
je ta ukrep opravljen v začetni 
fazi rasti poganjkov, je rana 
majhna in se hitro zaraste); 

sprostitev vrha krošnje in 
vrhov ogrodnih vej (vrsta re
zi, s katero izrežemo vse kon
kurenčne, močno rastoče po
ganjke v bližini vrha krošnje 
ali vrha ogrodnih vej, ihedtem 
ko vrh ostane neobrezan); 

upogibanje (mlade poganj
ke upogibamo zaradi boljše 

osvetlitve, oblikovanja kroš
nje in hitrejše rodnosti. Naj
manj upogibamo poganjke v 
spodnjem delu krošnje, naj
bolj pa v zgornjem; to velja 
zlasti za gojenje vitkega vrete-
na. Pri upogibanju vej si po
magamo z vrvico, žico, utež-
mi ali s plastičnimi upogibal-
niki) 

razpiranje (mlade, 5-10 cm 
dolge poganjke razpremo z 
zobotrebci -industrijsko ob
delanimi ali s ščipalkami za 
perilo). 

Rezpribstaii l i 
sadniii vrstah 

Oreh - 4-6 tednov pred br
stenjem (marec, april), polet
na rez: po cvetenju, konec 
maja ah v juniju, kasneje pa še 
v avgustu. 

Breskve, nektarine, man-
delj - v obdobju mirovanja 
(pozimi), in poleti (v vegeta
ciji). 

Mlade češnje in višnje -
obrežemo spomladi, starejša 
rodna drevesa pa med obira
njem ali takoj po njem. 

Marelice - v vegetaciji po 
cvetenju. 

Slive in češplje - v času 
zimskega počitka in v vegeta
ciji. 

Rdeči ribez in kosmulje -
po obiranju, dopolnilno pa 
spomladi. 

Črni ribez in josto - v času 
zimskega mirovanja, najbolje 
februarja, lahko pa tudi po 
obiranju izrezujemo cele 
izrojene veje. 

Kutina - v času mirovanja 
(konec februarja in v marcu). 

Leska - v času mirovanja in 
poleti. 

Maline in robide - obreze 
mo po obiranju. 

Predpomladansico 
škropljenje 

čas škropljenja je datumsko 
še oddaljen, ker pa so vremen, 
ske razmere netipične za 2i. 
mo, predFagam, da opazujeta 
vaše nasade in razvojne stadija 
v nasadu primerjate s tistimi 
ki so navedeni za primeren čaj 
škropljenja. Škropite, če ugo. 
tovite, da je presežen prag 
škodljivosti. 
• Jablane - Čas: prva polovic^ 
aprila; Razvojni stadij: brste-
nje do mišjega ušesa; Škodlji 

Priporočilo: pri škropljenju 
sadnega drevja se ravnajte \% 
navodilih, ki so zapisana \ 
knjigi: Slovenska integrira 
na pridelava sadja fSlPS). 

vec: ameriški kapar, jajčeca 
Ustnih uši, drugi škodljivci; 
Priporočena sredstva: Belo ol
je, Bijelo ulje, Frutapon ? 
koncentraciji: 2-3% oz. 10-15 
l/ha; Bolezen: škrlup - Pripo
ročena sredstva: bakreni pri
pravki v predpisanih koncen
tracijah. 

Hruške - Čas: konec marca, 
začetek aprila; Razvojni sta 
dij: brsti so napeti; Škodlji 
vec: jajčeca listnih uši, kapar; 
Priporočena sredstva: Belo ol 
je, Frutapon v koncentraciji 
2-3% oz. 10-15 l/ha; Bolezen: 
škrlup; Priporočena sredstva 
bakreni pripravki v predpisa 
nih koncentracijah. 

MATEJA ZORE, inž. agr. 
Oddelek za kmetijsko svetovanji 

pri Zavodu za živinorejo ir 
veterinarstvo Cefe 

Sadjarstvo Mirosan nadaljuje obnovo sadovnjakov, ki so jo pričeli že jeseni. Na novo bodo 
posadili 10 hektarjev, sadijo pa sorte gala, braeburn, idared, zlati delišes in olstar. Vrednost 

obnove bo okoli 45 milijonov tolarjev. 

Sajenje sadnega drevja 
Zadovoljstvo z lastnim go

jenjem, obiranjem in posku-
šanjem lastnega pridelka je 
med največjimi užitki vrt
narjenja. Sadni vrt je lahko 
dekorativen, prav tako pa 
tudi donosen. 

Večini sadnega drevja ustre
zajo dobra ilovnata tla in 
sončna lega. Če se odločimo le 
za nekaj sadnih dreves, jih 
raje posadimo na okrasni vrt, 
kot pa v urejen sadovnjak. Če 
je prostor zelo omejen, lahko 

večino sadnega drevja gojimo 
v posodah, bodisi da stojijo 
posamič ali pa jih napeljemo 
po opori. 

Če nameravamo gojiti sad
no drevje v večjem številu, je 
bolje, da oblikujemo znotraj 
vrta poseben sadni vrt. Tako 
gojimo sadno drevje s podob
nimi zahtevami skupaj in ga 
zaščitimo pred pozebo in pti
či. S premišljenim načrtova
njem, skrbno izbiro sort in 
načinov gojenja si je mogoče 

zagotoviti ustrezno sadje za 
nekaj mesecev. Če imamo na 
voljo shrambo in hladilni pro
stor, lahko uživamo pridelke s 
sadnega vrta vse leto. 

Dobre pridelke breskev, nek-
tarin, smokev, kakija in ostale
ga eksodčnega sadja, lahko 
pridelamo, če tem rasdinam 
nudimo zavetrne lege in pri
merno zaščito v zimskih dneh. 

MAJA PODGORNIK 
Vrtnarstvo Celje, 
Foto: T. TAVČAR 
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Gorenje pogasili, 
poraz Montpelliera 

Dejan Peric proti Francozom spet v golu, nastop Uroša Šerbca še kar pod vprašajem 

Celjani so se na prvenstve
nem derbiju v Velenju malce 
poigrali z živci svojih prista
šev. Po vodstvu s sedmimi za
detki so pred tisoč gledalci do-
,ustili Velenjčanom, da so 
.pet »zagoreli« in se približali 
e na gol zaostanka. 

K o n č n i c a ]v b i l a v c n c l a i i e v 
aianienju kakovostnejših pivo-
varjev, ki s o p o mnenju večine 
) O z n a v a l c e v v e č a l i manj že »za-
Jjučili« prvenstvo. Trener go-
;titeljev Miro Požun, bivši stro-
(ovni vodja v Golovcu, naj bi 
mel posebne motive za doka-
;ovanje, s a j naj b i mu vplivne-
;iže pred časom obljubljali p o 
datek. »Izdal« ga j e vedno neu-
'odni Iztok Rozman, k i po dol-
jotrajnih zdravniških preiska-
B\\ še ni izvedel za izvor bole
čin v podaljšku stegenske mi
lice. 

Poškodbe, 
poškodbe 

Težave s poškodbami s o o b e -
. e ž i l e ž e zagrebški obračun l i -
;e pravkov, vplivale pa b o d o 
udi na prvo tekmo četrtfinala 
ige prvakov med Montpellie-
:om i n Celjem Pivovarno Laš
ko, saj pestijo prav najvidnej
še ase. Rama Uroša Šerbca j e 
pod vsakodnevno terapijo Mi-
leta Maksimoviča, a za najtr
še kontakte Šerbec, k i j e pred 
dnevi na treningu dosegel za
detek, š e ni nared. »Njegove
mu golu smo zaploskali. Za 

Sodila bosta Grka Sotiris Mi
gaš in Fotis Bavas, ki ju je na 
EP v Zagrebu doletela velika 
čast deliti pravico med Šved-
sl\o in Rusijo, na letošnje SP 
pasta prišla preslabo priprav
ljena in se morala takoj vrni
li' domov. 

i Marsikoga je to obroben dogo-
' 'ek, mi smo to čutili drugače,« 
I ̂ priznal dolgoletni spremlje
v a l e c članskega moštva Rado 
ifetru. Operacija komolca De
jana Perica je pokazala nekaj 
N a t n i h prask, ki so se nabra-
P od tisočerih udarcev. Okre
v a n j e se je podaljšalo, vadba s 
Germanom VVirthom pa je 
pospešila povratek na igrišče, 
prič je sinoči poskusil zares 

prvenstveni tekmi s Slova

nom. Gregory Anquetil, pe
klensko desno krilo svetovnih 
prvakov, ki je v Parizu čudež
no priboril podaljšek, na zad
nji prvenstveni tekmi ni igral. 
Zaustavile so ga bolečine v hrb
tenici, Ivry pa je v prestolnici 
v domačem derbiju zadal Mont
pellieru prvi sezonski poraz. 

Tekma sezone? 
Da spopad z Montpellierom 

tekma sezone sta v en glas zatr
dila Josip Šojat in Rastko Ste-
fanovič. V evropskih pokalih 
je dejansko vsaka naslednja 
preizkušnja »tekma sezone«, 
vendar sodeč po željah, ki se
gajo do finala, bo takšnih na
povedi še nekaj. Upamo. V do
sedanjih štirih četrtfinalih je le 
lansko celjsko moštvo, ki ga je 
vodil Sead Hasanefendič, do
živelo poraz, v Leonu pri Ade-
marju. Pred revanšo se je raz
mišljalo tudi o Velimirju Kljai-
ču, a je Hasanefendič obstal, 
potem pa v polfinalu doživel 
debakl v Blau grani. 

Favorit je Celje! 
Celjski rekorder po številu na

stopov v najelitnejšem evrop
skem tekmovanju Roman Pun
gartnik (v DP in pokalu sta na 
čelu Tomaž Tomšič, ter Robi 
Šafarič!) je celjskim, šmarskim, 

velenjskim, inariborskim in 
ljubljanskim novinarjem dejal: 
»Zavedamo se, da smo favori
ti. V poštev pride le naš preboj 
v polfinale. Skušali bomo zma
gati v gosteh in v miru pričaka
ti drugi polčas. Poskrbeli bo
mo, da presenečenja ne bo!« 

Sedem zlatih 
Thierry Omeyer, Bruno Mar

tini, Didier Dinart, Laurent 
Puigsegur, Jerome Fernandez, 

Gregory Anquetil in Andrej Go-
lič, to je ponos mesta ob Sre
dozemskem morju. Na SP nihče 
od njih ni igral stranske vloge, 
še več, le eden ni vplival na fi
nalni izid". A krožni napadalec 
Puigsegur predstavlja srce 
Montpelliera, mož, ki vleče 
voz. Če se Celje Pivovarna Laš
ko prebije v polfinale, bo še en
krat potrjena teza, da so zaključ
ni boji lige prvakov kakovost
nejši od najmočnejših repre
zentančnih tekmovanj - 01, SP 
in EP. Nihče tega noče priznati 

Petek prinaša dve rokomet
ni obletnici. Prvi športni pre
nos na valovih Radia Celje je 
pred desetimi iz Velenja (z 
derbija druge jugoslovanske 
lige Gorenje-Celje Pivovarna 
Laško) opravil Dean Šuster, 
sedemkrat starejši od našega 
prenosa pa je Milan Zupan
čič , bivši predsednik Roko
metne zveze Jugoslavije in 
Slovenije. 

zaradi Švedske in Rusije, ki 
pa svoje »sinove« prepuščata 
Bundesligi in Asobalu, pa tu
di drugim državnim prvens
tvom, med katere spada tudi 
slovensko. Edvard Kokšarov 
je delil naslov najboljšega 
strelca na SP, najboljši igra
lec Štefan Loevgren pa je že 
pred leti odbil vabilo Celja. 
Zakaj? 

DEAN ŠUSTER 
l o t o : G. DOMJAN 

Najboljša strelca derbija v Velenju, Roman Pungartnik in 
Sergej Rutenko. 

Vafdič še dvakrat 
član celjskega smučarskega kluba Unior Bernard Vaj-

je nadaljeval z odličnim smučanjem na 20 . univerzi-
'̂ di na Poljskem in odličju iz superveleslaloma dodal še 
d v e . 

^ajžlahtnejše si je priboril v kombinaciji smuka in slalo-
^ ^ 3 , kjer je ugnal vso študentsko konkurenco in se okitil z 
^'^tom. Zgodilo se je zadnji dan tekmovanja v Zakopanih, 
^)6 r si je Slovenija prislužila kar 14 medalj. Velenjčan v celj-
ĵ̂ ^m klubu pa je odlični vožnji iz smuka dodal 3. mesto v 

^'slomu, ki mu je prineslo bron v specialni disciplini in zma-
v kombinaciji. T.L. | 

V Ve len ju atleta in 
nogometaš i 

Med zadnjimi so svoje najboljše športnike izbrali tudi v 
Velenju. Posebna komisija pri Športni zvezi j e po prejetih 
predlogih klubov za najboljša športnika izbrala atleta Jo -
lando Čeplak in Sergeja Šalamona, med ekipami pa je izsto
pal NK Rudar. 

Velenje s z obema nagrajencema ponaša še z eno olimpijko iz 
Sydneyja - Katarino Srebotnik, ki ji je tokrat nagrado prevzela 
srednjeprogašica, katere letošnji rezultati napovedujejo še bolj
šo sezono, zaradi zasedenosti se podelitve priznanj ni mogla 
udeležiti, na prireditvi sta se pojavila le najboljši velenjski športnik 
in predsednik NK Rudar Zdenko Lah (drugi in tretji z desne). 
Med številnimi nagrajenci pa je bil tudi invalid Janez Hudej (v 
ospredju), ki se je udeležil paraolimpijskih iger v Avstraliji. 

Foto: GAŠPER DOMJAN 

Dobri v Celfu, najboljši v tujini 
Po odhodu Gorana Sankoviča bo Skalno klet najbrž poleti zapustil tudi Amel Mujčinovic 

Strategija NK CM Celje Publikum je 
bila že skozi leta tržno naravnana, le 
da so v klubu v zadnjih leti spoznali, 
da prodaja nogometašev domači kon
kurenci ni najbolj pametna. »Odslej bodo 
naši najboljši nogometaši odhajali le še 
v tujino« pravi direktor Darko Klarič. 

Runieno-niodri so sredi priprav na spom
ladanski del sezone ostali brez Gorana 
Sankoviča, ki je bil že nekaj let zanimiv 
za številne slovenske prvoligaše, vendar 
nihče ni imel dovolj denarja, da bi plačal 
za naše razmere astronomsko odškodni
no. V Celju so se zavedali kakšnega talen
ta imajo v svojih vrstah, letos pa se niso 
mogli upreti ponudbi praške Slavije, ki je 
odpeljala člana slovenske mlade reprezen
tance. Mnogi so sicer dvomili v Sankovi-
čevo minutažo, toda 21-letni Celjan je že 
prejšnji teden debitiral v pokalu evrop
ske nogometne zveze, ko je njegov novi 
klub gostil sloviti Kaiserslautern (0:0). Sla-
vijin novinec je odigral odlično v obram
bi in bržčas si njegovi delodajalci že ma-
nejo roke, saj so kupili vrhunskega nogo
metaša, ki ga utegnejo še bolje prodati. 
Nogometni posel je pač tako dinamičen 
in finančno zahteven, da vplivneže ob re
zultatih zanima predvsem denar. Podob

no razmišljajo le v redkih slovenskih ko
lektivih, na srečo je izjema prav CM Celje 
Publikum. »Moramo gledati naprej in kal-
kulirati, kako bomo izpeljali naslednjo 
sezono, kako bomo preživeli,« pojasnju
je direktor Darko Klarič, ki je minuli pe
tek pričakoval oglednike belgijskega An-
derlechta. 

Mujčinovic le še spomladi 
»Nogometni posli so zapleteni in zah

tevni, zato se čez noč o prestopu nogome
tašev pač ne da dogovoriti vsega. Belgijci 
se zanimajo za našega vratarja, ki se mu 
pogodba izteče prihodnjo zimo, a če se bo-
mio z Anderlechtovimi predstavniki uspeli 
dogovoriti in če bo Mujčinovic pripravljen 
zamenjati klubske barve, mu bomo dovo
lili oditi že poleti,« utemeljuje tržno obna
šanje CM Celja Publikuma Klarič, v isti sa
pi pa opozarja, da ne gre za nikakršno raz
prodajo najboljših nogometašev: »Zaenkrat 
si ne moremo privoščiti zadrževanja naj
bolj >vročih< mož, ker enostavno nimamo 
dovolj denarja, da bi se lahko z njim poi
gravali. Naši cilji, ki so usmerjeni k vrhu, 
so vezani šele za prihodnje sezone in dot
lej bomo morali tudi kaj zaslužiti in pripe
ljati nove potenciale. Ko bo celjsko gospo
darstvo spoznalo, da nogomet potrebuje 
ogromno finančno podporo, si bomo lah

ko privoščili še boljše igralce. Če bi razpo
lagali le s četrtino gospodarske podpore, 
kakršno uživata mariborski in ljubljanski 
prvoligaš, bi se lahko enakovredno kosali 
z njima,« pravi celjski direktor, ki je tudi 
razkril, da Celjani najbrž ne bodo zadržali 
nikogar izmed tujcev, ki so bili na preiz
kušnji, najbolj zanimiv pa je bil 17-letni 
Bosanec Mirza Husič. 

S tem je pomiril tiste, ki so se ustrašili 
novega vala odhodov najboljših celjskih 
nogometašev in nakupa tujcev dvomlji
vih kvalitet. Na Skalni kleti,namreč ne 
odstopajo od visoko zastavljenih ciljev za 
"sezono 2 0 0 3 / 2 0 0 4 , toda zavedajo se, da 
dotlej v klubu ne bi mogli zadržati niti 
Sankoviča, kaj šele najboljšega vratarja v 
I. SNL Amela Mujčinoviča. Slednji se je 
celo prebil do reprezentance Bosne in Her
cegovine. Že letos je imel nekaj ruskih in 
turških ponudb, belgijska pa bo verjetno 
najbogatejša. O vrednosti prestopa, če bo 
do njega prišlo, bomo najbrž lahko poro
čali šele po prebiranju tujih časnikov, saj 
pri nas tovrstne podrobnosti poslov še ni
so dostopne. Brez pomisleka pa lahko pri
čakujemo še večji iztržek kot v Sankovi-
čevem primeru, o katerem se ugibanja vr
tijo okrog 500 tisoč nemških mark vred
nosti celotnega transferja. 

TOMAŽ LUKAČ 
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Raje barka kot Barca 
Trener rokometašev Celja Pivovarne Josip Šojat rad ribari - Mu bo četrtfinale lige prvakov prineslo »dober prijem«? 

Josip Šojat spet postaja 
ključni mož celjskega roko
meta. Izžareva karizmatič-
nost. Njegovo razpoloženje se 
spreminja kot nebo nad An
glijo. Če je slabe volje, se je 
bolje umakniti . Hitro pade 
kakšna opazka. Če vidite 
smeh pod brki, se bo takoj 
znal pošaliti. Bil je prvi, ki je 
Celjane pripeljal v ligo prva
kov! 

m 
»To je bila moja druga >celj-

ska< sezona. V prvi, leta 92 smo 
najprej v zadnjih sekundah po
vratne tekme predkroga na Reki 
izločili Zamet, potem pa v pre
polnem Golovcu brez zvenečih 
imen na kolena položili takrat 
aktualnega evropskega prvaka 
Zagreb. V Ledeni dvorani po
sebnih možnosti ni bilo. Leto 
kasneje smo preko Bitole, Gote-
borga in Luzerna prišli v no
voustanovljeno ligo prvakov, 
kjer nam ni veliko manjkalo 
do finala. Začeli smo igrati pra
vi rokomet, spomnite se, kako 
je recimo padel VVallau. Osva
jali smo z obrambo, >zažgali< 
smo občinstvo,« je povedal pri
ljubljeni »Šojka«. 

Tretja sezona ostaja vaš čr
ni madež celjske epizode! 

Prišel je tisti Veszprem, kaj 
morem. Dobil sem nogo. A raz
šli smo se prijateljsko. Kar pa 
je bistveno - po šoku je Tone 
Turnšek zajel sapo in še moč
neje zaoral ledino. Povejte mi, 
kdo v rokometni Evropi po vseh 
teh letih ne pozna Celja? Ko so 
me lani spet poklicali, nisem 
razmišljal niti pet sekund. 

Poznavalci ob tem prizna
vajo, da »smo« si doslej že za
služili kakšen finale. Se stri
njate? 

Objektivno gledano, žrebi 
polfinal so bili neusmiljeni. 
Zdaj me navdaja čuden obču
tek. Kot da smo sposobni zvo
ziti prav do konca! Če bi nam 
uspelo, bi bil prvi trener z naj
višjima lovorikama v obeh kon-
kurencah (s Podravko iz Ko
privnice se je Šojat že povzpel 
na »ženski Mont Blanc«). 

Kakšno ekipo imate? 
Predvsem zelo homogeno. 

Sami celo bolje od mene ve
ste, kakšne nevšečnosti so v 
preteklih sezonah prevevale gar
derobo. Vem za vse iskrice, ki 
so se zvrstile. Zdaj smo to ure
dili. Ni nas doletel niti en inci
dent. Golovec je dušila celo pre
velika konkurenca. V tekoči se
zoni imamo 15 zmag in dva re
mija, z Badlom in Prulami. 

Se bo niz nadaljeval v ne
deljo? 

V Montpellier gremo po zma
go. Ne zanašam se na domačo 

tekmo. Naj igra v Gorišnici, 
Barceloni ali sedaj na jugu Fran
cije, Celje si mora želeti »gol 
več«! 

Josip Šojat bo 6. marca star 
53 let. Z rokometašicami Po-
dravke je osvojil vse, kar.je 
možno: ligo prvakov, Super-
pokal in hrvaški lovoriki. V 
ženskem rokometu ima še na
slov IHF z zagrebško Loko
motivo. Rokometaše Medveš-
čaka je pripeljal do naslova 
pokalnih prvakov bivše Ju
goslavije, z istim klubom pa 
si je še kot igralec omenjeni 
naslov priigral prav v dvora
ni Golovec proti Aeru Celju. 
Poudaril je, da je ponosen na 
kamenček v mozaiku izjem
nega niza Celja Pivovarne 
Laško v slovenski konkuren
ci, na dve dvojni lovoriki. Ima 
čast, da v Golovec pripelje ju
bilejno, že deseto po osamos
vojitvi. 

Priča bomo reviji igralcev 
šestih reprezentanc, Franci
je, Švedske, Egipta, Jugosla
vije, Rusije in Slovenije. Lah
ko primerjate zasedbi? 

Na levih krilih Kokšarov in 
Frandesjo. Rus je rojeni zma
govalec, srčen, spustil bi se v 
Tysona, je izjemno hvaležen 
igralec, boljši v protinapadu. 
Šved je visok, hladen, spremen
ljiv. Bil je usoden za Slovenijo 
na 01 z izjemno realizacijo meta 
8-8. 

Pajovič in Fernandez? 

Slednji je postal »ekstra gol-
geter«. Zabija tudi z dvanajstih 
metrov. Pajovič mora dojeti, da 
ni vse v metu. Želim mu dozo
revanja, ki bi mu podarilo 
»vseh šestdeset minut«. Za vrat 
mu diha Bedekovič, ki bi dal 
roko, samo da zatrese mrežo. 
Lahko igra tudi na desni stra
ni. Če ga ne poznajo, bo to usod
no za njih. 

Stefanovič in Golič? 
Rastko se je spet dokazal v 

vseh elementih. Reprezentanč
no krilo Golič je v klubu diri
gent. Vidim, da zelo vpliven. 

Vugrinec in Burdet? 
Renato je svetovno prvenstvo 

začel fenomenalno, Burdeta pa 
tam ni bilo zaradi poškodbe. 

Pungartnik in Anquetil? 
Oba sta zelo lačna golov. Pun-

gi je pravi profesionalec, zna 
biti samokritičen. Vrnil sem ga 
v obrambo, samo tako je lah

ko nevaren v protinapadih. Ko 
Anquetil in Burdet nista igrala 
v Blau grani, je Barca dobila s 
plus sedem. V Franciji je bilo 
neodločeno. To pove vse, ali 
ne? Gregory Anquetil je stru
pen, kar je pokazal tudi v fina
lu SP 

Tomšič in Puigsegur? 
Oba sta zelo izkušena repre-

zentanta, pomembna dejavni
ka tako v obrambi kot v napa
du. 

Perič-Torlo in Martini-Ome-
yer? 

Dejan se vrača v moštvo. Mo
čan karakter vliva spoštovanje 
pri soigralcih. Ne le v golu, 
predvsem v glavah dobivamo 
novo dimenzijo. Martini je 
zveneče ime, vendar menim, 
da je Omeyer v ospredju tako 

v državni selekciji kot v klu
bu. Imajo zelo dober vratar
ski par. 

Ostali, na primer Uroš Šer-
bec? 

S Šerbom se bom pogovoril. 
Njegova poškodba terja odgo
vornost. Skupaj morava ugo
toviti dejansko stanje. Za dva-
najsterico kandidira tudi Alvaro 
Načinovič. Francozi imajo še 
Dinarta, ki pometa v obrambi 
5-1, Avvada... Ja, naš adut zna 
biti tudi Kulinčenko, predvsem 
njegove pronicljive poteze in 
podaje preko polovice. 

Dolgo časa ste kadili »naj
težje« cigarete, sedaj ste jih 
zamenjali z nekoliko lažjimi? 

Včasih dva, tri dneve ne ka
dim, zadnje tedne pa se zbu
jam ob sedmih in podzavest
no iščem umetno pomiritev. 
Loteva se me ustvarjalna tre
ma. 

Za »hlajenje« je najbrž idea
len rodni Senj? 

Že več kot 30 let živim v Za
grebu, a dva meseca na leto sta 
morska. Moj hobi je ribičija. 
Oh svitu odimemo s čobiom. 

Če ujamemo kaj posebnega,p 
tem praviloma to tudi zaljj 
mo. V Celju uteho iščem obj 
vinji, hranim ribe in race. î , 
moidoči me pozdravljajo, 
menijo kakšno lepo besedo 
Ne družim se le z direktorji; 
doktorji. 

Ob koncu spet rokomet. K, 
bo v polfinalu? 

Najbrž Celje Pivovarna La 
ko, Barcelona, Kiel in Portlaĵ  
Mi se moramo »postaviti« \ 
ekipa, posamezniki morajo^ 
tati v ozadju, potem bo vse O, 
Barcelona, ki smo se ji z d 
sežkom v Zagrebu izognili v( 
trtfinalu, je sicer izgubila v [ 
z Ademarjem, a z Badlom I 
morebitne tegobe rešila dom 
Trener Klela Serdarušič poa 
peklensko vzdušje v Cetinji 
kjer bo povratni obračun. Lo 
čenu dajem 40 odstotkov mo 
nosti, morda še več. V dvobi 
ju Portland-Braga je špansl 
moštvo favorit, čeprav so Po 
tugalci izkušenejši v evropski 
nastopih. 

DEAN ŠUSTE 
" Foto: GREGOR KATl 

Decembra mu je za veliko točko v Ledeni dvorani prvi 
čestital sin Ante. 

Obsojeni na uspeh 
Celjski rokometni klub ob »zlati« Pivovarni Laško močno podpira tudi 

Skupina Telekom Slovenije 
Predsednik uprave Skupi

ne Telekom Slovenije Marjan 
Podobnik in Tone Turnšek, 
predsednik RK Celje Pivovar
na Laško, sta si pred kratkim, 
ob podpisu pogodbe, s kate
ro je Telekom postal drugi naj
močnejši sponzor RK Celje Pi
vovarna Laško, segla v roke. 

Klub je pridobil uglednega 
sponzorja, kaj pa je k podpisu 
pogodbe vodilo prvega moža 
Telekoma, smo poizvedeli pri 
Marjanu Podobniku. 

Vaše podjetje je vse bolj pri
sotno v športu. Do kod ste raz
širili svojo mrežo? 

Podpiramo trenutno najuspe
šnejša košarkarska kolektiva 
Krko Telekom in Union Olim-
pijo. Njun medsebojni dvoboj 
v dvorani Tivoli je bil razpro
dan, kar nas je še posebej raz
veselilo. Z manjšimi deleži 
podpiramo tudi nogometne pr-

Marjan Podobnik 
voligaše, preko evropskega pr
venstva pa smo se pridružili re
prezentanci. Z Zoranom Jan-
kovičem se dogovarjava za so
delovanje pri rokometnih se
lekcijah. NK Olimpija? Ne bo

mo se ponujali in možnost z 
generalnega pokrovitelja j 
drobcena. Vlaganja v dobro a 
ganizirane klube, kot je na pr 
mer Maribor Pivovarna Laški 
se bodo dolgoročno prav got( 
vo obrestovala. 

Pogajanja s štirikratnii 
polfinalistom rokometne lig 
prvakov najbrž niso bila do 
ga? 

Pobudo Toneta Turnška sm 
takoj sprejeli. Naše sodelovi 
nje je obsojeno na uspeh. P 
nacionalnem operaterju teleki 
munikacij, ki ga sestavljajo Ti 
lekom, Mobitel in Siol, smo i 
takoj angažirali za projekt 0 
Ije v Evropi. 3. marca se boi 
na kongresu SLS v Murski Si 
boti poslovil od aktivnosti vpi 
litiki in skušal prihiteti v 0 
lovec na povratno tekmo 
Montpellierom. 

DEAN ŠUSTE 

Uspeh judoislov 
v avstrijskem Leondingu je na tekmi za svetovni A po

kal v judu nastopila številčna celjska ekipa, ki se je do
mov vrnila z zbirko kolajn. 

Celjan Klemen Ferjan, sicer član Bežigrada, je navdušil in 
presenetil vso konkurenco ter zmagal, njegov uspeh pa sta 
dopolnili še članici celjskega Sankakuja Urška Žolnir in Ma
ja Frece. Obe sta se v svojih kategorijah prebili do finala, tam 
pa izgubili in se zadovoljili s srebrnima odličjema. Zelo do
bro se je odrezala še Petra Nareks, ki je zasedla 5. mesto. 

T.L. 

Po sreči še smola na Dunaju 
Rokometašice Žalca v četrtfinalu pokala pokalnih zmagovalk - Izločile Funfhaus, dobile Besancon 

Po pričakovanju so se Žal-
čanke uvrstile med najbolj
ših osem v PPZ. Po domači 
zmagi (31:21) so slavile tudi 
na Dunaju pred številnimi 
svojimi navijači s 25:20. 

Pri domačem WAT Fiinfliau-
su sta manjkali najboljši igral
ki in trener Aleš Ftlipčič je v 
končnici srečanja na parket po
slal vse mlade igralke s klopi. 
Sonjo Zidar, ki je na prvi tekmi 
odigrala simultanko, so Avstrij-
ke tesno pokrivale že na sredi
ni igrišča, zato pa so se razigra
le soigralke. To je ponovitev naj
večjega uspeha, saj je Žalec že 
igral v četrtfinalu pokala EHF. 

Torkov žreb na sedežu Evrop
ske rokometne zveze na Duna
ju tokrat ni bil srečen za slo
venske predstavnice. Po banja-
luški Mladosti in WAT 
Funfhausu se bodo Žalčanke, 

tako kot lani, pomerile s fran
coskim Besanconom, ki jih je 
v osmini finala pokala EHF dva
krat porazil (26:21,27:18). Aleš 
Filipčič je povsem točno oce
nil zmožnosti Avstrijk, za Fran
cozinje pa pravi: »Dobili smo 
izjemnega nasprotnika, ki sku
paj z Metzom tvori francosko 
reprezentanco. Tujki sta Hasa-
gičeva in Antičeva. Lani smo 
dve minuti pred koncem uvod
nega obračuna zaostajali za tri 
gole in domov odpotovali s pe
timi minusa ter željo po maš
čevanju, kar nam ni uspelo. Be
sancon je letos še močnejši, mi 
pa pogrešamo poškodovano Ti
no Randl!« 

Prva tekma bo 3.marca, po
vratna pa teden dni kasneje v 
dvorani žalske Osnovne šole. 

DEAN ŠUSTER 
- foto; GAŠPER DOMJAbL Mojca Derčar je Avstrijkam skupno nasula 14 golov. 
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Med službo, družino in košarko 
Košarkarska trenerja Igor Pucko in Gorazd Bokšan sta se s svojima ekipama prebila v A-1 ligo, kjer presegata cilje 

35-letni Gorazd Bokšan je 
bil že predlani prepričan o svo-
jgpi članstvu v elitni drušči-

saj je Roglo pripeljal do 
najvišjega ranga. Toda v Zre-
ĵti so angažiral i Zorana 

l^artiča. Bokšan je na svojo 
priložnost počakal do letoš
nje sezone... Tri leta mlajši 
Igor Pucko ni doživel Bokša-
pove usode, saj so mu v Šent
jurju zaupali vodenje moštva 
Hidi v ligi Koliiiska. 

S Kemoplast Alposom je po 
[reh letih dela prišel do najviš-
ijega kakovostnega razreda, po
leni ko je dve leti napovedoval 
!»boom«, lani pa se je zgodilo. 
»S tem je bil poplačan trud od 
20. oktobra leta 1997, ko me 
je poklical predsednik Kemo-
plasta Peter Lapornik in mi po
nudil sodelovanje. Takrat sem 
iekipo prevzel po 4. krogu,« se 
spominja začetkov v Šentjurju 
Pucko, ki se je pred tem kalil v 
Celju. Seveda so sredi devet-
lesetih let že zdavnaj minili zla
ti časi celjske košarke, zato je 
)ilo delo v klubu vse prej kot 
prijetno. »Z Benčanom sva os
tala edina trenerja. Srečka Žgaj-
nerja, ki je bdel nad prvim moš
tvom nekajkrat ni bilo na tek
mo, in takrat sem vskočil. Med 
drugim sem v enem izmed tak
snih primerov ugnal tudi Ro
glo, takrat že z Gorazdom Bok-
anom na trenerskem stolčku,« 
e razkril. Tudi Bokšan, stra-
ieg trenutno šestouvrščene eki
pe na prvenstveni lestvici se spo
minja poraza v Celju, toda vr
nil je na zadnjem lokalnem der
biju v Zrečah. »Pri Rogli sem 
seže leta 1995 ponudil za vo
denje članske selekcije. Takrat 
smo igrali v C ligi, ki je bila 
četrta po vrsti. Skupaj smo se 
prebili do elitne druščine, na
to pa sem mesto moral prepu
stiti Zoranu Martiču, sam pa 
sem predlansko jesen postal 
trener Celja, ter odstopil prib
ližno pol leta kasneje, ko sem 
spoznal, da v takšnem okolju 
•le morem normalno delati, 
''red letošnjo sezono sem vno
vič poklical v Zreče in hitro smo 
se dogovorili za novo sodelo
vanje,« je opisal svojo doseda
njo trenersko pot Štorovčan. 

V senci 
v igralski karieri mu ni us

pevalo tako kot si je zamislil. 
Nikoli ni odigral vidne vloge v 

katerem izmed najboljših slo
venskih klubov. V najboljših 
dneh Rogaške je bil zraven, 
kmalu pa se je spet vrnil k niž-
jeligašu na Ponikvo. »Kot mla
dinec sem nekaj časa vadil s Ce
ljani, potem pa je prišel štu
dij, naporne vožnje in še kaj. 
V štorskem Kovinarju smo po
skušali marsikaj, a se je vse iz
jalovilo. Primanjkovalo mi je 
tudi sreče, nikogar nisem imel, 
ki bi me >zrinil< med najboljše, 
ob koncu pa so me^zdelale še 
poškodbe gležnja,«'oriše svo
jo igralsko pot Bokšan. 

Kolega na šentjurski klopi se 
lahko pohvali z nekaj sijajni
mi podatki: »V takratni I. SKL 
sem proti Jezici dosegel 43 
točk, proti Mariboru sem za
del kar 8 trojk, v mladinski kon
kurenci pa sem Litiji nasul kar 
71 točk. V celjski Libeli sem 
bil v senci takratnega zvezdni
ka Aleša Pipana, ki naj bi ga 
nasledil na njegovem položa
ju.« Osebnih rekordov bi bilo 
najbrž še več, če ga pri dvajse
tih ne bi zaustavila bolezen srč
ne mišice. »Potem sem se sicer 
še skušal vrniti, saj je za mla
dega športnika težko, če mora 
čez noč prekiniti z aktivnost: 
mi. A treniral bi lahko le en
krat dnevno, to pa je odločno 
premalo. Zato nisem odšel na 
Polzelo, kamor me je vabil Bo
ris Zrinski, ki je tedaj začenjal 

svojo trenersko pot v Savinj
ski dolini, namesto mene pa so 
pripeljali Stavrova. Ponudil 
sem se tudi Gorazdu Bokšanu, 
a tudi za Roglo nisem bil več 
zanimiv,« potoži uslužbenec PU 
Celje, ki se je sprva preizkusil 
kot nogometaš in je stal med 
vratnicami pri celjskem Kladi-
varju. Po evropskem mladin
skem prvenstvu v košarki 1980 
v Celju, ki je povzročilo pravo 
košarkarsko manijo v mestu ob 
Savinji, se je odločil za pot pod 
obroče. »Tudi sam sem najprej 
vzljubil črno-belo usnje, saj je 
bil oče, sicer Vojvodinec, no
gometaš. Tudi mati se je ukvar
jala s športom, tako da je bilo 
pričakovati, da bom stopal po 
stopinjah staršev,« pove Bokšan, 
ki je dal prednost oranžni ko
šarkarski žogi. Ni mu žal, če
prav (zaenkrat) od košarke ne 
more živeti: »Sem samostojni 
podjetnik, očitno pa me čaka 
še precej dela, da se bom lah
ko posvetil izključno košarki,« 
pravi. Podobnega mnenja je tu
di Pucko: »Sem eden najcenej
ših trenerjev pri nas in čeprav 
imam košarko rad, jemljem 
svoje delo izključno kot prido
bivanje sredstev za kolikor to
liko zgledno življenje.« 

Upanje na preboj 
Zaenkrat se oba zadovolju-

jeta s stranskima vlogama v slo
venski košarki. Zavedata se, da 
do »imena« ne prideš čez noč, 
temveč je vzpon plod trdega de
la in številnih odrekanj: »Brez 
podpore družin bi bili najini 
karieri precej manj opazni, 
skromnejši, zato zahvale sopro
gam,« pravita v en glas. Ambi
cij jima ne manjka,,kar je ra
zumljivo, saj sta šele na začet
ku poti, ki naj bi vodila navz
gor. »Seveda si želim vzpona 
in bom tudi čakal na priložnost, 
dotlej pa trdo delal. Toda v tre
nerske vode sem zaplul, ker ni
sem mogel preboleti dejstva, 
da zaradi zdravstvenih težav ne 
bom več mogel aktivno igrati. 
Izkazalo se je , da bi lahko do
segel kakšen odmevnejši rezul
tat in upanje ne umira, nisem 
pa s tem obremenjen,« pred

stavi svoje želje trener Kemo
plast Alposa. Konkurent z zreš
ke klopi ima podobne sanje: 
»Cilj je delo z vrhunsko ekipo 
v vrhunskih pogojih. Morda bi 
bil osebni uspeh že, če bi me k 
sodelovanju povabil kakšen 
priznan strokovnjak, da bi se 
naučil vseh skrivnosti košarkar

ske igre. Vsekakor si želim do
datnega dokazovanja.« 

Kljub občasnim namigom o 
nezadovoljstvu njunih deloda
jalcev, se oba počutita neogro-
ženo. Svojima upravnima od
boroma - tako pravita - zau
pata. Nihče ne zanika iskric 
in nepogrešljivih nasprotujo
čih si mnenj v klubu, toda tu
di te so sestavni del posla, ki 
ga opravljata. S svojimi dosež
ki v letošnji sezoni sta doka
zala, da nanju v prihodnje vse
kakor velja računati. Zrečanov 
namreč nihče ni uvrščal med 
kandidate za 6. mesto po red
nem delu državnega prvenstva, 
trenutno pa so prav tam in v 
zadnjih dveh krogih bi se mo
ral zgoditi čudež, da bi prista

li v ligi, kjer se bodo moštva 
borila za obstanek. Gorazd 
Bokšan po zmagi v Domžalah 
ni dovolil zabave, zanjo bo še 
dovolj časa. V spodnjem delu 
bo Kemoplast Alpos, ki je le
tos plačeval vse davke, ki »pri
padajo« novincu v elitni druš
čini: nekaj tekem s katastro
falnim sojenjem, obilo smole 
na začetku prvenstva. Toda sle
dil je vzpon in položaj na les
tvici, ki so ga šentjurski ekipi 
pripisovali le najbolj optimi
stični navijači. A realnost je 
drugačna. Kemoplast Alpos je 
predvsem po zaslugi Pučkovih 
improvizacijskih sposobnosti 
daleč od dna. 

TOMAŽ LUKAČ 
. , Foto: GREGOR KATIC 

Gorazd Bokšan Igor Pucko 

NA KRATKO 
Zagorje: Rokometašice PUV Nivo Celje so v 1. B ligi minulo 

;̂ ''ln)to gostovale v Zasavju in ugnale Zagorje s 33:25 (17:11). 
•̂ '•llioljša strelka je bila spet^Savičeva z 10 zadetki, Kikanoviče-

^•'Viih je dosegla 6. (J.K.) 
, '^elje: V 1. hokejski ligi za dekleta so Celjanke gostile Blejske 
|'vinje in izgubile z 1:3 (0:1, 0:1, 1:1) in zapravile priložnost, 

bi nastopile v končnici državnega prvenstva. Edini gol za 
^ a n k e je tokrat dosegla Teja Gajšek.(J.K.) 

'Kočevje: kegljavke celjskega Miroteksa so slavile tudi v 14. 
^ogu 1. lige. V gosteh so ugnale Kočevje s 6:2 v točkah (2511:2491) 
1 postavile rekord tamkajšnjega kegljišča. To je uspelo še Mari-
'̂ Kardinar s 483 podrtimi keglji. 
Pečica pri Laškem: V občinski ligi je v streljanju s serijsko 

"̂ č̂no puško slavila SD Tone Bostič Zidani Most, njeni člani pa 
Zmagali tudi v posamični konkurenci: pri članih Simon Ma-

• nied pionirji pa Jasmina Gorišek in Damjan Ojsteršek. 

ŠPORTNI 
KOLEDAR 

P E T t K , 2 3 . 2 

KOŠARKA 
l . B . SKL, 20 . krog-Šoštanj: 

Elektra - ZM Maribor (19). 

MAU NOGOMET 
1. SLMN, 14. krog - Škofije: 

TF Beton - Maxi klub (20). 

S O B O T A , 2 4 . 2 . 

K O Š A R K A 
Liga Kolinska, 21. krog -

Šentjur: Kemoplast Alpos - Pi
vovarna Laško (19), Polzela: 
Savinjski Hopsi - Rogla (19.30). 

L B SKL, 20. krog - Murska 
Sobota: Radenska Creativ - Ba-
nex (20). 

L SKL (ž) , 10. krog II. dela-
Ljubljana: Lek Jezica - Merkur 
Celje (18). 

ROKOMET 
L DRL (m), 13. krog - Škof

ja Loka: Termo - Gorenje (20). 
L DRL (ž) , 16. krog - Žalec: 

Žalec - Olimpija, Velenje: Ve-
grad - Burja (obe 19). 

ODBOJKA 
1. DOL (m), 16. krog-Mari

bor: Stavbar - SIP Šempeter 
(17) . 

L DOL (ž) , 16. krog - Šem
peter: B&L Utrip - Ljubljana 
(19) . 

N E D E U A , 2 5 . 2 . 

ROKOMH 
Liga prvakov, 1/4 finale -

Motpellier: Montpellier - Ce
lje Pivovarna Laško (17). 

PANORAMA 
R O K O M E T 

l . D R L H 
12. krog: Gorenje - Celje Pi

vovarna Laško 29:31 (14:18). 
Rutenko 10, Gajšek 4, Kavaš, 
Plaskan, Kukavica, M. Oštir 3, 
Kavtičnik 2, Sovič 1; Pungart
nik 7, Kokšarov, Pajovič 5, Ku-
linčenko, Vugrinec, Stefanovič, 
Tomšič 3, Bedekovič 2. Vrst
ni red: Celje Pivovarna Laško 
23, Mobitel Prule 20, Prevent 
19, Gorenje 17, AM Rudar 16, 
Velika Nedelja 14, Trimo 12, 
Termo 9, Slovan 8, Inles Riko 
4, Dobova 3, Pivka Perutninars-
tvo 1. 

PPZ(x) 
1/8 finala, povratna tekma: 

Funfhaus-Žalec20:25 (10:12); 
Derčar 6, V. Dolar 5, Uranker, 
T. Dolar 4, Jukič, Potočnik, Ir-
man 2. 

I.DRL(ž) 
15. krog: Sava - Vegrad Vele

nje 32:22 (14:12) ; Nojinovič 
8, Strmšek 5, Bubik 4, Rusmir 
3, Topič 2. Vrstni red: Krim 
Eta NR 28, M-Degro Piran 24, 
Olimpija 21, Žalec 19, Jelovi
ca 16, Izola 13, Sava 12, Gra-
miz 7, Vegrad in Burja po 4. 

M K A R K A UGAKOUNSKA 
19. krog: Savinjski Hopsi -

Zagorje BZ 88:91 (66 :53 , 
45:40, 20:25) ; Milačič 30, Si-
mič 16, Ručigaj 12, Kadič, To-
movič 8, Cizej 7, Kobale 4, Gor-
jup 3. Union Olimpija - Pivo
varna Laško 100:57 (70:41, 
43:32, 22:15); Duščak 11, Ju-
rak, Nakič 8, Lisica 7, Bajra-
movič, Udrih 6, Eržen 4, Bro-
lih 3, Ovčina, Tilinger 2. Ke
moplast Alpos - Krka Telekom 
81:104 (62:68, 44 :45 , 23:27) ; 
Misirača 27, Novakovič 19, Jo-
vanovič 17, Rovšnik 8, Kahve-
džič 4, Ribezi 3, Kočar 2, To-
mažin 1. Helios - Rogla 85:86 
(73:73, 56:49, 36:29, B : 1 5 ) ; 
Petranovič 16, Sivka, Šporar 
15, Zarič 11, Dundovič 9, Tem-
nik 8, Zinrajh 6, Benič 4, Sta-
rovasnik 2. Vrstni red: Union 
Olimpija, Krka Telekom 37, Pi
vovarna Laško 31, Geoplin Slo
van, Kraški zidar 30, Rogla 28 , 
Helios 27, Kemoplast Alpos, 

Triglav 26, Zagorje BZ, Savinj
ski Hopsi 24, Loka kava 22. 

1.BSKL 
19. krog: Banex - Nova Gori

ca 84:81 (56:63, 37:39, 21:16); 
Ravnihar 24, T Keblič 14, To-
mašič, Strnad 12, Pučnik 8, Lu-
šenc 6, Jesenek 5. Jurij Plava 
laguna - Elektra 71:79 (47:62, 
38:43, 13:23); Rizman 23, Taj
nik 16, Vugdalič 13, MILIC 10, 
Karlo 9, Nuhanovič, Brinovšek 
4. Vrstni red: Koper 32, ZM Ma
ribor, Elektra, Hrastnik 31, Ba-
nex 30, Jurij Plava laguna 28, 
Union Olimpija ml. 27, Ilirija, 
Radenska Creativ 26, Bežigrad, 
Nova Gorica 25, Radovljica 21. 

I.SKL(ž) 
8. krog II. dela: Merkur Ce

lje - Legrand BTC 109:35 
(89:25, 53:18, 29:4) ; Deak 19, 
Ramšak 18, Obrovnik 17, Ko-
madina, Potočnik 13, Veble 7, 
Perlič 6, Lesjak 5, Arbeiter 4, 
Pertinač 3, Fendre, Brkič 2. 
Vrstni red: Lek Jezica 40, Mer
kur Celje 37, Maribor 31, Ched-
dite Ilirija 29, BTC Legrand 27, 
Odeja Marmor 25. 

O D B O J K A 

l . D O L ( m ) 
15. krog: SIP Šempeter - Mer

kur Bled 0:3 (-21, -31, -18) . 
Vrstni red: Merkur Bled, Žur-
bi team Kamnik 40, Fužinar 29, 
Pomurje, Maribor, Salonit An
hovo 27, Olimpija 23, Granit 
15, Šempeter 8, Brezovica 4. 

I.DOL(ž) 
15. krog: Kemiplas - B&L 

Utrip 0:3 (15, 16, 15). Vrstni 
red: Nova KBM Meltal 48, Ke
miplas 36, Ljubljana 35, HIT 
Nova Gorica 31, Ljutomer ZM 
27, B&L Utrip Šempeter 25, TPV 
Novo mesto 15, Formis Bell 
Miklavž 12, Venus Frupi ŠOU 
6, Elektrologistika 5. 
" " " " ^ M A U N O G O M E T 

I.SIMN 
13. krog: Maxi klub - Naja 

2:4 (0:0) ; Hostnik (21.), Vid
mar (37.). Vrstni red: LI Litija 
32, Sevnica 28, Beton MTO 26, 
Meteorplast 23, Naja 19, pun-
tar Alpkomerc 18, TF Beton 13, 
Tomaž MP, Mizarstvo Širovnik 
8. Maxi klub 5. 
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•"PREJEIT* 
M T L ^ ^ ^ ^ FLMML 

Naj čorba 
sicleroličnili 
meščanov 

v izogib nadaljnjim brez
plodnim polemikam in zato, 
da bodo meščani našega mesta 
dobili pravo sliko o projektu 
Celjski biografski leksikon (v 
nadaljevanju CBL) in akciji 
Celjanke, želim, zaradi gro
bih podtikanj v nekaterih slo
venskih časnikih, podati ne
kaj pojasnil. 

Projekt CBL se je porodil 
med kolegi na domoznan
skem oddelku celjske knjižni
ce, kjer se že vrsto let srečuje
mo s povpraševanjem po raz
nih biografskih podatkih. Da 
bi uporabnikom in zaposle
nim olajšali zamudno iskanje 
podatkov po najrazličnejši re
ferenčni literaturi in drugih 
virih, smo se odločili pripra
viti projekt, ki bo že tako 
široko ponudbo naše knjižni
ce le še popestril. 

V CBL bodo zbrana imena 
predvsem tistih Celjank in Ce
ljanov, ki so si s svojim delom 
to zaslužili, tudi tistih, ki so 
šele na vrhuncu svojih ustvar
jalnih moči. In to ne glede na 
katerem področju so oziroma 
še delujejo. Da pa bi leksikon 
ostal vseskozi živ, bo uporab
nikom na voljo sprva le v elek
tronski obliki, ker je le v tem 
širokodostopnem mediju mo
goče bibliografska gesla sproti 
dodajati, dopolnjevati ali jih 
povezovati z drugimi refe
renčnimi viri. Naj ob tem do
dam, da je projekt CBL v tako 
zastavljeni obliki trenutno res 
prvi v Sloveniji, in bo zato 
delno tudi podprt s strani dr
žave, vendar pri tem verjetno 
ne bo ostalo dolgo, saj tudi 
ostale knjižnice, tako kot mi, 
sledijo zgledom razvitejših dr
žav, kjer so se omenjenih na
log precej uspešno lotili že 
pred leti. 

Glede projekta »Celjanke...« 
je bilo v medijih povedanega 
in napisanega že veliko, zato o 
tem ne bi imelo smisla izgub
ljati še več besed, če ne bi bilo 
v enem od slovenskih dnevni
kov navrženih vrsta grobih ne
resnic in podtikanj. Akcija ni 
bila nikoli zastavljena niti iz
peljana kot tekmovalna. Tudi 
na prireditvi v dvorani celj
skega gledališča 19. januarja 
nismo niti uradno niti neurad
no razglašali naj Celjanke sto
letja. Vsi, ki so prireditvi pri
sostvovali v živo ali jo poslu
šali v neposrednem prenosu 
preko Radia Celje, to gotovo 
vedo. 

Tudi natolcevanje, da smo 
pri glasovih »malo pogoljufa-
li«, ker da je v »šopku popular
nih« uradno zmagala Alma 
Karlin, neuradno pa da je naj
več glasov (sicer s pomočjo 
elektronske pošte) dobila Jo-
landa Thaler, je zgolj plod 
razmišljanj, ugibanj in natol
cevanj celjskih »dobro obveš
čenih krogov«. Po elektronski 
pošti namreč ni bilo mogoče 
glasovati, zato tudi do tovrst
nega manipuliranja ni moglo 
priti. In čemu bi to sploh po
čeli? 

Čeprav mi mnogi očitajo 
pomanjkljivo strokovnost. 

bom bralce Novega tednika 
vseeno opozoril na nekaj 
spoznanj, ki jih je glasovanje 
pokazalo. Pri povprečnem Ce
ljanu je poznavanje preteklo
sti nekoč tretjega slovenskega 
mesta, žal, precej skromno, o 
ljudeh, ki so mestno zgodovi
no ustvarjali, pa vedo/vemo 
še manj. Zato ne preseneča, da 
so ljudje ob imenovanju triin
tridesetih oseb, poimensko so 
bile predstavljene le v Novem 
tedniku in na Radiu Celje, iz
birali pretežno po načelu ak
tualnosti. Zato so v ospredje, z 
redkimi izjemami, potisnili 
predvsem gospe, ki so še da
nes na vrhuncu svoje ustvar
jalnosti. Razumem, da se nad 
izborom hudujejo pretežno 
Celjanke, ki bi lahko bile ali 
bi po njihovem celo »morale« 
biti zraven, pa zanje na njiho
vo žalost ni nihče glasoval, 
vendar me osebno, bolj kot to, 
skrbi zgodovinski spomin Ce
ljanov. 

Žal nam je lahko, da »stro
kovne nominacije« gostilniš
kih omizij in pouličnih kro
gov ljudi, ki več kot očitno 
niso ravno pogosti obiskoval
ci knjižnice in ne berejo radi 
Novega tednika, prihajajo po 
čudnih poteh šele sedaj. Ne
kaj njihovih imen je namreč 
vrednih »mestnega spomina«. 
Vseh »pozabljenih« pa tudi 
njim, kljub ogorčenosti nad 
»našim Ijubiteljstvom«, ni us
pelo »nominirati«. Naj jih ne 
skrbi, za te bomo poskrbeli 
sami in s pomočjo Celjanov, 
ki na projekt CBL gledajo s 
precej večjim zaupanjem. 

Ob koncu pa še to: akcijo 
»Celjanke...« smo izpeljali iz
ključno z lastnimi sredstvi in 
ob veliki medijski pomoči 
Novega tednika in Radia Ce
lje, za kar se jim zahvaljujem. 
Očitki, da so po moji zaslugi 
»Celjanke stoletja« že izbrane, 
pa ne drži. Kdor želi izbrati 
toliko želeno naj Celjanko 
stoletja, lahko to še vedno sto
ri. Nihče mu tega ne more 
braniti. Saj smo navsezadnje 
tudi mi vsako leto priča, kako 
različni mediji, od lokalnih 
do nacionalnih, »z velikim po
sluhom za ljudski humor« iz
peljejo številne izbore, od 
osebnosti leta, dogodkov leta, 
športnikov leta... In zakaj tega 
ne bi počeli, če to želijo njiho
vi bralci, gledalci ali poslušal
ci? Pa naj bo to posameznim 
»efitam« všeč ali ne. Toliko v 
pojasnilo in odgovor raznim 
»gostilniškim omizjem« in 
»pouličnim komentatorjem«. 

BRANKO GOROPEVŠEK, 
mag., 

vodja domoznanskega 
oddelka Osrednje knjižnice 

Celje 

Kam z mrtvim 
mobitelom? 

živimo v času, ko nas tehno
loški napredek skoraj prehite
va in mu komaj sledimo, na 
posledice tega hitenja pa ni
smo pripravljeni. 

Kot ostali v Evropi, smo tudi 
mi, po zagotovilih in podatkih 
naših distributerjev mobilne 
telefonije, že polnih žepov 
mobilnih aparatov. Po teh po
datkih imamo vsi Slovenci 
skupaj že milijon aparatov, tu 
pa niso všteti tudi pokvarjeni 
in tehnološko zastareli apara
ti, ki jih uporabniki hranijo za 
boljše čase. 

In tu sedaj postavljamo slo
venskim distributerjem (Mo

bitel, Debitel in Simobil) jav
no vprašanje, kako ste poskr
beli za zbiranje in odstranje
vanje odsluženih aparatov, 
vključno.z baterijami? 

Kakršen koli odgovor, v ka
terem boste skušali to svojo 
odgovornost za naše okolje 
prevaliti na trgovce z aparati, 
je nesprejemljiv, saj ste vi ti
sti, ki ste to tehniko prinesli v 
ta prostor. Ko niste zmogli več 
sami tržiti aparatov, so vam 
trgovci priskočili na pomoč. 

Spoštovani operaterji, pri
čakujemo vaše odgovore in 
predloge. 
KAREL LIPIČ, BOŽO DUKIČ, 

Slovensko ekološko 
gibanje - SEG 

Ne umrile z 
menoj 

Ali je res, da je najboljši 
človekov prijatelj pripravljen 
ubiti otroka svojega gospodar
ja? Pretresljiva besedila o »po
besnelem psu, ki je razmrcva-
ril dojenčka«, niso več, žal, 
črnokroniške redkosti. Pred 
kratkim je to storil ljubljen
ček neke družine v Budimpe
šti, ne tako davno se je podob
na tragedija zgodila v vasi Lo
parje na Štajerskem. 

S tem ko človek ne pozna 
dovolj narave psa, mu dela 
krivico in mu povzroča bole
čino. Dokler ne spozna neka
terih večnih pravil v življenju 
volčjega krdela - pes je udo
mačeni volk - bo človek kvaril 
sožitje s tem nežnim bitjem in 
povzročal nesporazume (kot 
vidimo, se nekateri tragično 
končajo). 

V volčjem krdelu imajo vsi 
člani natančno določen polo
žaj (hierarhija) in ga spoštuje
jo. Najvišji pripada najhra-
brejšemu, najizdržljivejšemu 
in najbolj preizkušenemu čla
nu. Vsak član krdela se želi 
približati vodji (vzpon na hie
rarhični lestvici). Toda to do
seže na viteški način. Morebit
no prevaro nekega člana ostali 
člani neusmiljeno kaznujejo. 
Gospodar je za psa vodja krde
la. S tem ko je pripravljen 
braniti »vodjo« od morebitnih 
napadalcev, s tem ko je zvest 
in je ubogljiv, se pes poskuša 
gospodarju čim bolj približati 
(izboriti si čim višje mesto na 
hierarhični lestvici). S svojim 
odnosom do psa (poboža ga 
ali ga vzame v naročje, dovoli 
mu priti.do hišnega praga ali v 
posteljo) človek označuje nje
gov položaj v »krdelu«. Pes se 
tega zaveda in se temu primer
no obnaša. 

S psom, ki živi v hiši in 
odrašča z otrokom kot starej
šim članom »krdela«, pravilo
ma ni nesporazumov. Kadar 
pa otrok pride na svet (v »kr
delo«) pozneje, ko pes že ima 
definiran visok položaj, lahko 
pride do težav. Pes lahko razu
me, da mu novi član »krdela« -
logično je, da bi bil hierarhič
no nižje - skuša netekmoval-
no, torej s prevaro, odvzeti 
zaslužen visok položaj. V psu 
se aktivirata globoko ukoreni
njen refleks pravičnosti in po
treba po kaznovanju »golju
fov« (v vseh tovrstnih tragedi
jah je bilo tako - še preden se 
je otrok rodil, je bil pes član 
družine). 

Kako ravnati? Zaradi novo
rojenčkov se zagotovo ni treba 
znebiti psa. Nasprotno, nešte
to je dobrih razlogov, da otrok 
odrašča ob psu (ali drugi živa
li). Toda, s prihodom otroka 

se ne sme zmanjšati mera lju
bezni do psa. Ta nežna in pra
vična bitja takšno spremembo 
doživljajo boleče. Posebna 
pozornost je potrebna pri iz
kazovanju nežnosti do otroka, 
če je zraven pes. Enako kot 
metuljček potrebuje sonce, 
pes v tem trenutku potrebuje 
božajočo roko (tragedija v Lo-
parjah se je dogodila v trenut
ku, ko je, sicer do psa nežna 
gospodarica, šla mimo njega z 
dojenčkom v naročju - če bi 
spotoma samo malo pobožala 
»starejšega člana«, do tragedi
je ne bi prišlo). Pomembno je 
tudi, da so - seveda s potrebno 
previdnostjo - otroci in pes 
čim več skupaj. Pes tako doje
ma »mehkost« in družabnost 
»novega člana« (napako sta na
redila nesrečna madžarska za
konca, ko sta psa zaprla v drug 
prostor in se posvečala dvojč
koma). 

Za vse, kar človek dobi od 
psa, in dobi zares veliko, bi se 
moral potruditi in bolje spoz
nati to občutljivo bitje, ki ga 
zvesto spremlja že dvanajst 
tisoč let. 

ANEJ SAM, 
za Ekološko-kulturološko 

društvo Jasa 

Hitrostne 
ovire , za 

krpanje iulcenj 
pa ni denarja 

v občini Žalec rastejo hi
trostne ovire kot gobe po dež
ju. Pojavljajo se na občinskih 
in krajevnih cestah, ki jih fi
nanciramo davkoplačevalci 
in ne tisti, ki te ovire zahteva
jo. Te grbine povzročajo voz
nikom škodo na vozilih (za
viranje, udarjanje s kolesi, 
poškodbe podvozja, amorti
zerjev, menjavanje in ponov
no speljevane itd.), obenem 
pa so nevzdrževane in slabo 
vzdrževanje ceste itak ena sa
ma cestna ovira. Udarne ja
me, neurejene bankine, 
manjkajoči asfalt na ovinkih, 
nesanirani ali slabo sanirani 
posegi raznih napeljav pod 
asfaltom, prekopavanje cest 
po dolgem in počez, posipa
vanje z debelim peskom v 
zimskem času, vse to našim 
vozilom povzroča škodo, 
voznikom pa ne dovoljuje 
normalne uporabe cest. 

Kam bi prišH, če bi ob vsaki 
hiši, ki stoji ob cesti, položili 
po dve hitrostni oviri? Vse ce
ste naše države bi bila ena 
sama cestna ovira! Od svojega 
doma do občinskega sedeža 
naletim na približno štirikilo-
metrski razdalji kar na šest 
takšnih ovir. Če temu prište-
jem (še vedno) na dveh mestih 
počez preluknjan Griški 
most, železniške tračnice in 
vse ostale potrebne in nepo
trebne ovire, potem prav goto
vo nisem edini, ki se upraviče
no jezim nad takim načinom 
reševanja prometne proble
matike. Menim, da pristojni 
organi preveč lahkotno dovo
ljujejo namestitve takšnih 
ovir. Pred izdajo dovoljenja bi 
moral pristojni organ priskr
beti vse analize (prometne 
ogroženosti, nesreč, možnosti 
za preureditev cestnega reži
ma, prehodov za pešce, obvo
zov, pešpoti itd.) 

Z namestitvijo »ležečih po
licajev« ne bi smeli reševati 
slabih urbanističnih rešitev 
okoli stanovanjskih hiš, kjer 

so dostop do njih uredili z 
direktno povezavo na glavno 
cesto, z visokimi živimi meja
mi pa onemogočili pregled
nost za direktno vključitev v 
promet na glavno cesto. Tudi 
cestne inšpekcije bi pri tem 
morale imeti odločilno in 
ključno besedo. 

Sodoben in dinamičen cest
ni promet zahteva tudi pri
merno dinamično infrastruk
turo, ne pa ovire, ki povzroča
jo škodo na vozilih. Kot voz
nik sem zaradi neupravičenih 
posegov v cestni promet di
rektno udarjen po denarnici, 
naprimer zaradi škode ob us
tavljanju (obraba zavor in 
gum), poškodb na podvozju, 
posredno moram sam financi
rati postavitev teh ovir, ki niso 
poceni. Po drugi strani pa za
radi neracionalne porabe cest
nega denarja ni sredstev za 
redno vzdrževanje cest. In zo
pet je to udarec po vozniku -
uporabniku, ki je od vseh dr
žavljanov tudi najbolj obre
menjen s cestnimi dajatvami. 
Tisti državljan, ki največ pris
peva za ceste, bi moral biti 
vsaj enakopraven z drugimi, 
ne pa da ima zato najmanj 
pravic na tem področju in so 
vse druge pravice bolj po
membne. Luknje na asfaltnih 
cestah so v naši KS Griže, 
zaradi pomanjkanja denarnih 
sredstev, pred zimo krpali z 
betonom. 

Od pristojnih pričakujem 
korekten in argumentiran od
govor, tudi glede pravic vozni
kov, saj sem prepričan, da 
mnogi upravičeno bentijo za
radi takšnega zapostavljanja 
te pomembne skupine udele
žencev v prometu. 

MARJAN JERIČ, 
Griže 

Bodimo 
ponosni! 

Moti me in boli, da se Slo
venci tako ponižujejo in sra
mujejo lepih slovenskih 
imen. Morali bi biti ponosni 
na imena krajev, zdravilišč, 
gostiln, trgovin, tako pa nad 
svojimi vrati izobešajo vse
mogoča tuja imena, ki jih pre
prosti Slovenec ne zna niti 
prebrati. 

Zadnjič sem s petletno vnu
kinjo hodila po ulicah Celja in 
bila prijetno presenečena nad 
njeno bistrostjo. Prišli sva na
mreč do neke prodajalne in se 
ustavili, ta petletni otrok pa 
me je prosil, naj mu prebe
rem, kaj piše nad vrati. Kako 
težko je bilo otroku povedati, 
da tega napisa ne znam pre
brati, ker piše v tujem jeziku! 
Vnukinja se je na to začudila 
in rekla: »Stara mama, saj sva 
ja v Sloveniji, zakaj tuj napis?« 
Hudo mi je bilo, ko sem mora
la petletnemu otroku pojas
njevati, da še sama ne vem, 
zakaj je tako. 

Zato se popolnoma stri
njam z gospo Jelerčič in gos
po Vingšel. Preko našega kra
jevnega časopisa jima moram 
čestitati za njuno prizadeva
nje za ohranitev slovenskega 
imena znanih toplic iz Podče
trtka. 

Atomske toplice, dovolj 
znano zdravilišče v Sloveniji, 
naj ostane »naše«, slovensko, 
tudi z imenom. Dovolj dolgo 
smo Slovenci trpeli pod tuji
mi gospodarji, zdaj ko ima
mo svojo državo, pa bodimo 
ponosni nanjo. Ne onesna-
žujmo s tujimi imeni naših 

zdravilišč, trgovin, gostili] 
drugih slovenskih znairn. ̂ ' 
tosti, pa tudi zasebnih lo.' 
lov ne. 

Ne strinjam se z gospo 
nik, kot tudi ne z gospodo, 
Ambrožičem. Ime Terme 0| 
mia se nikakor ne sliši slove, 
sko. Vas pri Podčetrtku se ^ 
mreč imenuje Olimje ne O 
mia. 

Gospa Rojnik piše, da 5 
smemo biti predpražnik ^ 
tujce, vendar ona predlag 
prav to: slovensko zdravili^f 
s tujim imenom Tudi gospo 
Ambrožič predlaga tuje 
Čudi in jezi me, da lahko î , 
braženi Slovenci s takšno lai 
koto poteptajo slovensko im 
znanega zdravilišča. Tako s 
vedejo edinole ponižni hla| 
ci. 

Tujci niso posebno pozen 
na ime, ampak na kakovo 
ponudbe, tako zdraviliške k( 
turistične, zato naj se ta dvi| 
ne na najvišjo možno ravei 
Gostu, tako tujemu kot dom, 
čemu, je treba ponuditi resvs 
najboljše, da se bo počut 
zadovoljnega, srečnega in 7i 
želenega. 

Ker smo v Sloveniji, nj 
bo in ostane slovensko vs( 
kar je naše, da bodo tuji 
čutili, da smo Slovenci pt 
nosni na svoje imetje in sv( 
ja imena, da pa kljub tem 
radi sprejemamo goste iz ti 
j ine ter jim ponudimo vs 
najboljše, seveda za primei 
no ceno. 

Zato prosim vse tiste, ki lai 
ko vplivajo na to, da ostanej 
naša imena slovenska, i 
vztrajajo pri tem s ponosom! 
se tudi na tak način borijo 2 
obstoj Slovenije kot držav 
Nimam visokošolske izobra: 
be, vendar sem ponosna, t 
sem Slovenka in v tem dul 
sem vzgojila tudi svoje otr 
ke. 

ANTONIJA KRAŠOVEI 
Rimske Toplii 

Nalcup danes 
in morda 
nilcoli vec 

v reklamnih letakih, ki 11 
bombardirajo iz naših nabin 
nikov, se včasih le najde tu 
kaj zanimivega. Sledeč spor 
čilu iz nabiralnika, sva se 
februarja s prijateljem odpi 
vila v Baumax, da si ogleda 
nekaj stvari, ki jih, oba gradil 
Ija, potrebujeva pri gradnji. I 
ogledu dokaj ugodnih cen s 
se dogovorila, da nakup opi 
viva naslednji dan (saj člov 
ne nosi vedno petdeset tisot 
kov v žepu), zato sva se odpi 
vila mimo blagajne proti izli 
du. In - glej ga zlomka! 

Senzor, ki je na izhodu 
oznanja tatove, je. začel 
smiljeno piskati. S prijatelja 
sva se začudeno spogledala, • 
sva oba vedela, da gre za poiT 
to, da za piskanje ni razloi 
Najhujše pa je šele prišlo. Pi 
dajalka pri blagajni številka 
je začela po telefonu klic 
varnostnika, ki je s svojim 1 
bustnim nastopom dajal vt 
kot da ima pred sabo največ 
ga kriminalca. Skoraj na s 
so me »odstranili« izpred b 
gajne in me peljali v poseb 
prostore, kjer so opravili 1 
tančen pregled vsebine mo 
žepov. Skupna ugotovitev P3 
bila ta: v mojih žepih ni b 
nič ukradenega, nič kar bi f 
padalo njihovi prodajalni. » 
skala« pa je koda na moji bi 



PISMA BRALCEV 23 
pa j e bila pred več kot 

'.^ letom kupljena prav pri 
!i, V Baumaxu. Ne vem, kdo 
j^J.jv, da koda, ki jo senzor 
.[la, ni bila odstranjena, vem 
'̂ j t o , da sem v tem kosu 
'jgfila bil že velikokrat v tej 
' g d a j a l n i , pa ni bilo nič naro-
, Vem pa tudi to, da tehnika 
j^l^o kdaj tudi zataji, a v ta-

primeru so se zaposleni 
'011 kupcu vsaj opravičiti, 
jfpa se v mojem primeru ni 
jgjilo. Imel sem celo obču-
\̂  d a je bilo zaposlenim, ki 
j[ , i l i ob tem dogodku prisot-

[ i i a l o mar, ker se to »pač 
,'odi«. Morda se res »pač zgo-
'((̂  a jaz nisem imel dobrega 
jfutka, ko so me obsojali 
j g l e d i ostalih kupcev in celo 
g o v c e v , ki so bili tam nekje za 
,oali i n so z zanimanjem opa-
ovali dogodek. Omenjeni na-
^ , p b o v a s prijateljem opravila 
fugje, saj me že misel na ta 
P g o d e k zmrazi in verjetno bo 
f e t e k l o veliko vode, da bo 
,oj d e n a r zašel v Baumaxovo 
iagajno. 

CVETKO GRAČNAR, 
Šentrupert 

Zakaj vse 
slabši obisk 
maturantskih 

plesov? 
Profesorji v srednjih šolah 

Elijo, da se vsak njihov dijak-
BATURANT udeleži maturant-
LEGA plesa, saj gre za nepo-
abni dogodek v življenju 
n l a d e g a človeka. S e pa pre-
n a b zavedajo, da je to velik 
b o š e k za dijake I N njihove 
M e . Ko sem s e 3. februarja 
TELEŽIL maturantskega plesa 
p l s k e g a c e n t r a Celje, sem 
;OTOVIL, da to N I več nepoza-
;ii d o g o d e k , temveč praznje-
e d e n a r n i c staršev. 
ČLANI d v e h d r u ž i n (moje in 
r u ž i n e sinove soplesalke) 
no prispeli na maturantski 
B V Halo Golovec. Pri vratih 
HIAS ustavili varnostniki, ker 
no imeli pri sebi zavito dari-
I. p e c i v o in manjši narezek, 
ioteli so vse to odviti, rekoč, 
3JETO naročila »šola«. Odvija
jo n i s m o dovolili, zato so se 
f k a t e r i varnostniki začeli ne-
fiiTierno vesti. Sam sem bil 
FLEŽEN celo grožnje varnost
MA, da b o kasneje z menoj 
ž i č n o obračunal. Pakete so 
jO'ii tako začasno zaplenili in 
JOL^LICALI organizatorja matu-
ptskega plesa. Vstopila je tu-
N t a r e j š a gospa z zavitim dari-
F I N prilepljenim šopkom 

NA vrhu. Varnostnik J I je 
prilo iztrgal iz rok in ga z 
pžem razdejal. Organizator 
N j e pojasnil, da na ples ni 
' ' ^ V o l j e n o nositi ničesar razen 
f c i v a , ker je tako določil »Šol-

center Celje«. 
^ dvorano smo odšli praz-

rok ter sedli za prazno 
'2O. v pogovoru z družina-
' 'iiaturantov so se vrstile 
•Joge pripombe na račun go-
"^jubnosti varnostnikov, or-
''lizatorja ter soorganizator-
^ Plesa. 

,?PraŠevali smo se, zakaj 
dobro plačani vstopni-

' Parkirnini ter garderobi) 
f dovoljeno, da bi ljudje hra-
. ''1 pijačo prinesli s seboj, 
)̂ S o j-jg plesu zelo viso
ki '[udje s šibkim socialnim 
ožajem pa si takšnega raz-

p 3 ne morejo privoščiti. 
' SEBASTJAN CIGOJ, 
' Celje 

So bankomati 
res varni? 

Tale členek je namenjen 
vsem tistim, ki imajo tekoče 
račune in so lastniki kartic za 
dvigovanje gotovine na ban-
komatih. Kaj se dogaja? 

Dogaja se, da »nekdo« (ne 
vem sicer, kako) dviguje na 
bankomatu moj denar s teko
čega računa. 

To sem opazil že oktobra in 
novembra lani, še bolj pa sem 
bil na to pozoren v mesecu 
decembru. Naj povem, da se 
je teh dvigov nabralo za prib
ližno 75 tisoč tolarjev. Dvigi 
so bili izvršeni na različnih 
bankomatih (od Hudinje do 
Nove vasi in OMV Istra Benz-
a) . 

Ko sem prišel zadevo prija
viti v Banko Celje - enoto na 
Prešernovi, so me čudno po
gledali in dejali, da takšnega 
primera še niso obravnavali. 
Bolj ko sem jim dokazoval, 
da teh dvigov nisem izvršil 
niti jaz niti moji domači (nih
če drug kot jaz nima poobla
stila pa tudi številke nihče ne 
ve), bolj so bančni uslužben
ci zatrjevali, da to, kar trdim 
da se mi dogaja, sploh ni 
mogoče . 

Potem sem naslovil pisno 
(priporočeno) pritožbo na od
govorno osebo, ki posluje s 
prebivalstvom. Šele po osem
najstih dneh sem dobil suho
paren odgovor (na štirih stra
neh), češ da je rokovanje z 
bankomatom v mojih rokah 
in podobno. Jaz pa dobro 
vem, da se takšne stvari doga
jajo tudi drugim. To pomeni, 
da se, kljub »zaščiti«, ki jo 
imajo (bi jo morali imeti) 
bankomati, zlorabe pojavlja
j o . 

Sprašujem se, če lahko 
čloyek še vedno zaupa ban
kam, ko pa se lahko pripeti, 
da lepega dne ostane brez 
vsakega tolarja, potrebnega 
za preživetje. Zato vsako
mur svetujem, da si skrbno 
vodi evidenco dvigov na 
bankomat ih in vsako spre
membo nemudoma pisno 
sporoči banki, kjer ima svoj 
tekoči račun. Morda bodo 
banke ukrepale po tem, ko 
se bo nabralo večje število 
prijav. Čeprav jih nekaj že 
imajo, si še vedno zatiskajo 
oč i . 

OŠKODOVANI KOMITENT 
(naslov je v uredništvu) 

ZAHVALE-1 
POHVALE 

Utrinki z 
Valent inovega 

pohoda 
v soboto, 10. 2. 2001, so se 

na nebu začele prižigati prve 
zvezde, ki so veselim pohod
nikom pomagale osvetljevati 
nočni vzpon na prelepi Žu-
sem, kjer kraljujeta dv€ cerk
vi. Starejša, ki je stara 700 let, 
je posvečena svetemu Jakobu^ 
mlajša, stara 3 0 0 let, pa svete
mu Valentinu. Slednja je bila 
naš cilj. 

Že ves dan je bilo v Dobrini 
čutiti, da se pripravlja nekaj 
velikega. In res se je. Ob 18. 
uri se je v tej lepi vasici, ki se 

nahaja v šentjurski občini, ob 
izviru zdravilne vode, zbralo 
približno tisoč pohodnikov, iz 
različnih krajev Slovenije in 
celo iz daljnje Nemčije so 
prišli. Najstarejši pohodnik je 
dopolnil 73 let, najmlajši pa 
je imel komaj poldrugo leto. 
Že na startu smo izvedeli, da 
imajo pripravljenih tudi nekaj 
lepih nagrad, za kar se bo 
treba potruditi in osvojiti vrh 
Žusma. 

Začeli smo z veselimi godci, 
ki so nas pospremili prvih sto 
metrov, da smo dobili koraj-
žo. Na nebu so sijale zvezde, 
kolona pa se je počasi, a 
vztrajno vzpenjala proti vrhu. 
Približno na polovici poti so 
nas na domačiji Žerjavovih 
pričakali z domačim zelišč
nim čajem in vejico, da smo 
dobili novih moči za nadalj
njo pot proti vrhu. 

Po slabih dveh urah hoje 
smo prispeli na vrh Žusma, 
kjer so nas že čakali godci in 
pevci, postregli pa so nam s 
toplim čajem, srčki in zelo 
okusnim domačim pecivom. 

Po kratkem okrepčilu smo 
stopili v cerkev svetega Valen
tina, kjer nas je pričakal žup
nik Marko in nam povedal 
nekaj o ljubezni, malo smo 
pomolili in s cerkvenimi pev
ci tudi zapeli. 

Veselih src smo se napotili 
nazaj v dolino - Dobrino, kjer 
se je nadaljeval večer z glasbo, 
plesom in vriskanjem do 
zgodnjih jutranjih ur. Koliko 
pohodnikov se je na ta večer 
na novo zaljubilo, ne vem, ker 
mi te skrivnosti ni nihče zau
pal, vem pa, da je bil Valenti
nov nočni pohod nepozaben 
in da se bomo pohodniki še 
srečali. 

Hvala organizatorjem za ta
ko lep večer, kot smo ga doži
veli. 

VESELI POHODNIK 

Zahva la 
Zahvaljujemo se zreškemu 

Uniorju - Turizem in gospodu 
direktorju Maksu Brečku za 
podarjene brezplačne karte za 
kopanje v Termah Zreče za 
našega sina Žana. Zahvaljuje
mo se tudi dr. Stepišnik za 
posredovanje. 

DRUŽINA VIPOTNIK 
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NOČNE I 
CVETKE I 

• Ata Zdiavko i/, tikolice Ce
lja so bili 14. februarja zvečer 
hudo slabe volje, jeza pa se je 
kar debelila in debelila ter po
stala tako grozno velika, da je 
grdo skalila družinsko razpo
loženje. Zdravko je namreč vpil 
na ženo in otroke in razbijal 
po hiši, da je bilo joj . 
• Marijo je v sredo zvečer obi
skal Lojze T., a ji ni imel nič 
kaj lepega povedati. Namesto 
da bi jo zabaval, je svoj odnos 
do nje demonstriral tako, da 
je pljuval po tleh in jo zmer
jal. Ko mu je Marija ukazala, 
naj gre ven iz njenega stanova
nja, pa je postal gluh na obe 
ušesi. 
• Dva na dva. Dva sta tepla, 
dva pa sta bila tepena. V ulici 
Zagata sta se v četrtek okrog 
enih ponoči Simon M. in Božo 
O. spravila nad Ivana L. in Zo
rana N. 
• Iz Bukovžlaka so v četrtek 
popoldne poklicali prestraše
ni krajani, ko so slišali strel, 
ki je zadonel pri neki hiši. Po
licisti, ki na takšne informaci
je nemudoma reagirajo, so na 
kraju streljanja izvedeli, da je 
šlo za uboj. Pavel V. je prosil 
znanca-lovca, da mu pokonča 
njegovega betežnega, od starosti 
zdelanega psa. Lovec je Pavlo
vo prošnjo uresničil. 
• Tale cvetka je zelo podobna 
prvi. Tudi Djuro K. iz bloka Pod 
lipami je bil v domačem oko
lju togoten. V soboto ponoči, 
ko je imel težave z ravnotež
jem, je svoje razpoloženje izra
žal tako, da je vpil, nočno vpitje 
pa ima to značilnost, da se ga 
daleč sliši. 
• Gojko D. iz soseske Pod ga
bri je v soboto ponoči navijal 
muziko do nezavesti, to pa je 
sosedom kratilo spokoj. Obi
skali so ga policisti, Gojko pa 
se je obnašal natanko tako, kot 
bi se ne bil smel. Namesto da 
bi ubogal in zvoke utišal, se je _ 
začel repenčiti in nespodobno 
obnašati, ta napaka pa ga bo 
pripeljala pred sodnika za pre
krške. 
• Tile si pa upajo! Pred samo 
poUcijsko palačo so štirje po
nočnjaki v nedeljo ponoči raz
grajali, vpili, lomili okrasna dre
vesa in se z brcami znašali nad 
tam parkirana vozila. Seveda so 
bili njihovi užitki kratkotrajni, 
škoda na drevesih pa nepoprav
ljiva. Za uničevalsko početje bo
do odgovarjali Miladin C , Re-
sul H., Damir D. in Denis P, vsi 
štirje iz Velenjkovca. 
• V nedeljo ponoči sta se hu-
ligansko obnašala tudi dva, ki 
sta na Kajuhovi kalila javni red 
in mir, razbijala korita za rože 
in prevračala smetiščne kante 
ter pri tem neskončno uživala. 
Vprašanje je, koliko se Celjan 
Bojan Č. in Laščan Jernej T. da
nes tega početja sramujeta. 

M.A. 

Če je v hiši harmonija, 
bo v državi red 

S komandirjem Markom Lamovškom o tem, kar občane teži, gostince veseli in starše skrbi 

število prekrškov zoper jav
ni red in mir je na Celjskem v 
porastu. Največ, letno okoli 
1.500 ali kar tretjino vseh kr
šitev na območju PU Celje, jih 
obravnavajo na Policijski po
staji Celje, kjer se kršitve v 
zadnjih dveh letih v porastu 
za dobrih 26 odstotkov. 

m 
Zato smo se z vprašanji na to 

in sorodno problematiko obr
nili na komandirja celjske po
licijske postaje Marka La-
movška, do lanskega oktobra 
komandirja Policijske postaje 
Laško. 

Bili ste na čelu laške poli
cijske postaje, zdaj ste prvi 
mož v celjski posadki. Koli
ko, v čem in kako se proble
matika in delo na teh dveh 
območjih razlikujeta? 

Ker je Laško precej manjša 
enota, tako po velikosti in šte
vilu prebivalstva kot po značil
ni problematiki z bistveno 
manjšo migracijo, je tudi krši
tev predpisov veliko manj. Je 
pa tudi kolektiv na postaji v Laš
kem številčno bistveno manj
ši. V Laškem, kjer je manj go
stinskih lokalov kot v Celju, kr
šitev javnega reda in miru sko
rajda ni, problematična sta le 
dva lokala v Radečah. Velik del, 
ki ga pokriva laška postaja, 
predstavlja podeželje, kar je 
eden od razlogov, da z obvla
dovanjem javnega reda in mi
ru ni večjih težav, vsekakor ve
liko manj kot v Celju. Ljudje 
na podeželju svojo energijo 
sproščajo z delom na kmetijah, 
so pa pogostejši spori in krši
tve zaradi nerešenih problemov 
s posestjo, mejami ipd. Seve
da pa se problematika, značil
na za mesta, širi tudi na pode
želje. Pri vodenju enot, kot so 
policijske postaje, pa gre za us
tvarjanje takšnih pogojev, da za
posleni lahko uspešno, učinko
vito in strokovno opravljajo vse 
naloge ter uresničujejo cilje. Po
trebna je tudi izredna organi
zacijska fleksibilnost, saj nikoli 
ne veš, kaj se bo zgodilo že čez 
pet minut. Pri načrtovanju de
la in razporejanju delavcev pa 
je treba upoštevati še veliko dru
gih faktorjev ter zelo pogosto 
tudi želje prebivalcev, ki si vse
kakor zaslužijo kakovostne var
nostne storitve. 

Je Celje res, kar se proble
matike javnega reda in miru 
tiče, tako zelo izstopajoče? 

Celje se po tem v ničemer ne 
razlikuje od ostalih slovenskih 
mest. Kršitve javnega reda in 
miru lahko razdelimo v dve 
skupini: na tiste, ki se dogaja
jo na javnih krajih, v gostin
skih lokalih in okoli njih ter 
na kršitve, ki se dogajajo zno
traj stanovanj, med štirimi ste
nami. V zadnjem času pogosto 
prihaja do kršitev tudi na šport
nih prireditvah, vse te kršitve 
pa imajo najpogosteje skupni 

imenovalec - alkohol. Na sled
njo skupino policija skorajda 
ne more vplivati. Kršitve na jav
nih krajih poskušamo prepre
čevati s preventivnimi in repre
sivnimi ukrepi. V zadnjem de
setletju je kršitev javnega reda 
in miru nekoliko manj, kljub 
vsem našim naporom pa so v 
porastu kršitve z elementi na
silja. Alkohol in druge droge 
so prelahko dostopne mladim 
ljudem, ki si šele oblikujejo 
osebnost. Vzrokov za vse več
jo opitost med mladino je ve
liko, eden bistvenih pa je po
manjkanje časa v družinah in 
pehanje za denarjem. Mesta, ki 
v Celju, glede na pogostost kr
šitev in opitost mladih izsto
pajo, pa so gostinski lokali v 
objektih Vrtnica ob Ljubljan
ski cesti in podobnih objektih 
v Novi vasi. Moteč za okolje je 
tudi Evergreen, predvsem za
radi hrupa, ki ga povzročajo 
gostje, ko odhajajo iz tega lo
kala. 

Veliko tega, kar je v Celju 
moteče, je tudi v pristojnosti 
inšpekcijskih služb, na pri
mer preverjanje zapiralnega 
časa lokalov, v katerih gostin
ci točijo alkoholne pijače mla
doletnim in že opitim ose
bam. Že kar pravilo je, da so 
nekateri lokali odprti vse do 
jutranjih ur, do zadnjega go
sta, bi rekli... 

Nikakor ne moremo v en koš 
vreči kar vse lokale. Večina go
stincev se drži zapiralnega ča

sa, spoštovanje tega pa je naj
pogosteje odvisno od osebnost
nih lastnosti lastnika. Če je last
nik oseba, ki spoštuje predpi
se in mu je ob tem tudi še kaj 
mar za človeka, problemov ni. 
Nekateri pa imajo pred očmi 
zgolj zaslužek in dobičekjn jim 
je zato vseeno, kaj Se bo na'pQ-
ti domov zgodilo tistemu, ki 
se je v lokalu prekomerno opil. 
Vloga inšpekcijskih služb pri 
nadzoru zapiralnega časa pa je 
zelo velika. Po moji oceni se 
inšpektorji trudijo, a so prema
lo prisotni na terenu, zlasti v 
kritičnih urah, nekateri svoja 
pooblastila premalo poznajo, 
so pa tu še drugi problemi. 

Tudi v kaznih? 
Tudi. Lastnik lokala, ki se ne 

drži zapiralnega časa, dobro 
pozna računico. Njegov zaslu
žek bo v času podaljšanja ne
primerno večji od kazni, ki jo 
mora plačati za ta prekršek. Na 
vseh področjih se zelo radi pri
merjamo z razvitimi državami, 
na področju kaznovalne poli
tike pa smo v Sloveniji zelo bla
gi. Vožnja pod vplivom alko
hola stane kršitelja v Kalifor
niji, preračunano v naš denar, 
poldrugi milijon tolarjev. Dvig
njen sredinec proti policistu je 
v Nemčiji vreden tri tisoč mark, 
v Italiji zaradi utaje davka za
plenijo lokal in še bi lahko na
števal razlike. Glede točenja al
koholnih pijač opitim osebam 
in mladoletnikom pa tole. Kaz
novati bi morali tudi lastnika 

lokala, ne le natakarja. Nata
kar v Ameriki sme od gosta, za 
katerega posumi, da še ni star 
enaindvajset let, zahtevati, da 
mu pokaže svojo osebno izkaz
nico, pri nas strežno osebje te 
pristojnosti nima. Pri tovrstnih 
kršitvah imajo težave tudi naši 
sodniki za prekrške, saj je v po
stopku težko dokazati, da je pi
jačo naročila prav opita ali 
mladoletna oseba. 

Ima pri izgledu javnega re
da in miru kaj zaslug tudi pol
na luna? 

Pri vplivu polne lune gre za 
drugačne težave, ki se odraža
jo na ljudeh. Nekateri so v siju 
ščipa razdražljivi, drugi čutijo 
večjo potrebo po pogovoru z 
nekom, ki ga razume, tretji ima
jo preganjavico, pri večini pa 
pade koncentracija. Število kli
cev na policijsko postajo se v 
takšnih dneh precej poveča, ne
kaj občanov pa je takih, ki nas 
vedno, kadar sveti polna luna, 
pokličejo. 

Vas takrat pogosteje kliče
jo tudi občani, ki jih moti vse, 
kar počenjajo njihovi sosed

je? Kako je s strpnostjo nift 
stanovalci v blokih, v strnje 
nih soseskah, med sosedi? 

Za Slovence še vedno velja 
pa naj bo luna na nebu ali na 
da smo drug drugemu zelo J 
voščljivi in privoščljivi. PrJ 
ti dve lastnosti sta, ob pomanj 
kanju strpnosti, največkrat raz. 
log za medsosedske spore i| 
prepire in tudi družinske spo 
re. Zaradi nenehne dirke s ča 
som smo postali nestrpni 
drugih. Samo poglejte obna 
sanje na cestah: voznik, ki| 
odstopi prednost ali omogoc 
vstop v kolono, je danes pra 
va redkost. Nestrpnost do so 
ljudi se med Slovenci odraz, 
na vseh področjih. Bistveni 
manj bi bilo nestrpnosti in do 
godkov, ki ogrožajo varnost 
če bi se ljudje ravnali po stai 
kitajski modrosti, ki pravi 
»Če je v duši luč, je tudi v čk 
veku lepota. Če je v človek 
lepota, je v hiši harmonija. C 
je v hiši harmonija, bo v drža 
vi red. Če je v državi red, je n 
svetu mir.« 

^ MARJELA AG&E 

Marko Lamovšek: »Ko razmišljam o mladini, ki se omandja z 
alkoholom in drugimi drogami, si dovoljujem dati nasvet star
šem: Otrok je vaša največja naložba. Če bomo tu napačno 
investirali, nam popravni izpit ne bo dan. Če se vaš otrok 
vrne domov omamljen, se z njim odkrito pogovorite, vzemite 
si čas zanj in mu še pravočasno pomagajte. Pokažite mu pra
vo pot do cilja, zaposlite ga z zanj zanimivimi aktivnostmi in 

- ukvarjajte se z njim.« 

PROMETNE NEZGODE 
Kar Čez krožišce 

V soboto, 17. februarja zgo
daj zjutraj, se je v krožišču 
Kersnikove in Oblakove uli
ce v Celju zgodila prometna 
nesreča, v kateri je bila ena 
oseba hudo telesno poškodo
vana, na vozilu in objektu pa 
je nastalo za okrog 650 tisoč 
tolarjev gmotne škode. 

33-letni M.L. iz Celja je vo
zil osebni avtomobil po Ker
snikovi ulici. Ko je pripeljal 
do krožišča z Oblakovo uli
co, je izgubil oblast nad vo
zilom ter zapeljal preko rob
nika na travnato površino kro
žišča, jo prevozil in zapeljal 
v Kersnikovo ulico, kjer je z 
vozilom obstal. V nesreči se 
je sopotnica, 25-letna K.L. iz 
Celja, hudo telesno poškodo
vala. 

Spolzka cesta 
V soboto, 17. februarja zju

traj, se je izven naselja Pri
slova na regionalni cesti Viš
nja vas-Dobrna pripetila pro
metna nezgoda, v kateri se je 
ena oseba hudo poškodova
la, na vozilu pa je nastalo za 
okrog 500 tisoč tolarjev ško
de. 

34-letni M.M. iz Zadobrove 
je vozil osebni avtomobil po 
regionalni cesti iz Lemberga 
proti Dobrni. V Pristovi je na 
poledenelem vozišču zapeljal 
s ceste po travnati brežini navz
dol in trčil v nasip. V trčenju 
se je voznik hudo telesno poš
kodoval in so ga z reševalnim 
vozilom prepeljali v celjsko 
bolnišnico. 

V d r e v o 
V nedeljo, 18. februarj 

zgodaj zjutraj, se je na regic 
nalni cesti izven naselja Škal 
pri Velenju zgodila prometn 
nesreča s hudo telesno poš 
kodbo. Nastalo gmotno škc 
do na vozilu so ocenili n 
okrog 300 tisoč tolarjev. 

D.Z. (62) iz Velenja se je 
osebnim vozilom pripeljal i 
smeri Gaberk proti Skalam.' 
levem nepreglednem ovinku j 
najprej zapeljal desno na bar 
kino, izgubil oblast nad voz 
lom in nato zapeljal levo čez c( 
sto ter trčil v drevo. V nesrei 
se je voznik hudo poškodova 
z reševalnim vozilom pa so g 
odpeljali v celjsko bolnišnice 

Nesreča V nesreči 
Na regionalni cesti izven Ki 

njiške vasi se je v nedeljo m 
kaj minut po tretji uri zjutr; 
zgodila prometna nezgoda, 
kateri se je ena oseba hud 
poškodovala, gmotne škod 
na vozilih je za okrog 2001 
soč tolarjev. 

Izven Konjiške vasi se je 2i 
letna A.S. iz Slovenskih Konji 
pripeljala do mesta, kjer sej 
na vozišču ustavila 23-letna BA' 
prav tako iz Slovenskih Konji' 
Slednja je želela pomagati vo: 
niku osebnega vozila 27-letn' 
mu S.A. iz Loč pri Poljčanal 
ki je pred tem zapeljal s cesti 
ča na njivo. 25-letua voznica A' 
je najprej trčila v vozilo B.V. t' 
nato še v voznika, ki je priteK' 
z njive do omenjenega vozi'' 
Pri trčenju se je Ločan hudo t' 
lesno poškodoval. # 
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Šofer ustreljen 
v Črni Gori 

Konec prejšnjega tedna so 
p e z n a n i napadalci na poti s 
Kosovega ubili šoferja Loj-
ĝta Paleška iz Grobelnega 

Ipfi Celju. Našli so ga v njego-
ygin tovornjaku, izginili pa 
50 vsi dokumenti in denar. 
Ijti dan so domenvno isti 

I j t o r i l c i oropali tudi šoferja 
p e t r a Cankarja iz Ljubljane. 

Oba dogodka naj bi se zgo
dila v četrtek zvečer. Črnogor-
5l(i policisti mrzlično Lščejo 
morilce in pretepače, vendar 
je bil njihov trud doslej za-
ijian. Edina sled je zapuščeni 
jvto, ki so ga zločinci očitno 
uporabljali v obeh primerih, 
policisti pa so ga našli tik ob 
čriiogorsko-srbski meji brez 
registrskih oznak. V njem so 
bile le opozorilne vrteče se 
luči, s katerimi na bi domnev
no ustavili tovornajkarja. 
Pokojni Palešek in Cankar 

sta že dalj časa trgovala s Ko
sovom, vendar za zdaj ni zna

menj, da bi se sploh poznala 
ali bila kako drugače poveza
na. Prvega so našli mrtvega v 
kabini njegovega tovornjaka 
hladilnika na parkirišču ob 
cesti iz Kolašina proti Podgo-
rici, morilci pa so mu od blizu 
pognali v glavo tri krogle. Oče 
je v Podgorici že prevzel tru
plo nesrečnega sina. Pokojnik 
je imel pri sebi verjetno kar 
nekaj denarja, saj je na Koso
vo pripeljal hladilnik mesa. 
Ker se na Kosovu trguje le z# 
gotovino, bi bilo možno, da so 
morilci nalašč čakali nanj. 

Peter Cankar je imel več 
sreče, izvlekel se je s hudimi 
podplutbami in izpraznjeno 
denarnico. Črnogorski polici
sti so mu omogočili, da se je 
čez Hrvaško vrnil domov. 
Preiskovalna sodnica Svetlana 
Vujanovič in policisti še ne 
želijo govoriti o podrobno
stih, zato je dogajanje zaen
krat stvar ugibanja. AB 

MINIKRIMIČI 
Vlomil V Šolske 

prostore 
v noči na 14. februar je nez

nanec vlomil v prostore osnov
ne šole Šmarje pri Jelšah in 
odnesel računalnik z barvnim 
monitorjem, telefonski aparat, 
30 tisoč tolarjev gotovine in 
nekaj prehrambenih izdelkov. 
Z dejanjem je povzročil za 380 
tisoč tolarjev .škode. 

Vinjen nad 
avtomobil 

v sredo, 14. februarja, nekaj 
minut po polnoči, je vinjeni 
V.B. na parkirnem prostoru na 
Prešernovi cesti v Velenju raz-
bil vetrobransko steklo na ] 
osebnem avtomobilu Honda j 
civic, last G.C. Policisti so 
osumljenca prijeli, zoper nje
ga pa bodo napisali kazensko 
ovadbo. 

Ni več 
motokultivatorja 
v noči s sobote na nedeljo je 

neznanec v Nazorjevi ulici v 
Celju izpod nadstreška stano
vanjske hiše odtujil motokul-
tivator, na katerem je bila na
meščena rotacijska kosilnica. 
Lastnika A.F. je s tem oškodo
val za okoli 350 tisoč tolarjev. ^ 

Okradel reševalno 
vozilo 

v ponedeljek, 19. februarja 
, nekaj minut po polnoči, je 
neznanec v Žalcu, v času nu-
denja nujne medicinske, izko
ristil odsotnost zdravstvenega 
osebja in iz reševalnega vozila 
odnesel nekaj aparatur za nu-
denje prve pomoči. Urgentna 
služba Zdravstvenega doma 
Celje je s tem oškodovana za 
550 tisoč tolarjev. 

Napadel in okradel 
v torek, 13. februarja, je 

neznan mlajši moški na osam
ljenem kraju desnega brega Sa
vinje v Letušu ustavil 67-letno 
M.A. Najprej jo je podrl na tla. 
zatem pa ji ukradel torbico z 
mobilnim telefonom Nokia v 
vrednosti 30 tisoč tolarjev. 

v koraku S Časom 
Za 170 tLsoč tolarjev je nekdo 

14. februarja oškodoval trgovino 
Cocoa v Gubčevi ulici v Celju, saj 
je odnesel sedem moških in žen-
.skih ročnih ur znamke Fissil. 

To naj bi storil 30-letni Ce
ljan P.P., ki so mu policisti že 
zasegli dve uri, ki sta izvirali 
iz vloma v omenjeno trgovi
no. Dve ženski uri, prav tako 
iz Cocoe, pa so našli pri njego
vi prijateljici, 27-letni T.B iz 
Celja. Oba Celjjana sta osum
ljena tudi drzne tatvine v trgo
vini Kamelija v Žalcu, kjer naj 
bi si nabrala plena za 60 tisoč 
tolarjev. Vse ukradene pred

mete so jima policisti zasegli 
in vrnili oškodovanki. Razlog 
za izvrševanje naštetih kazni
vih dejanj naj bi bil denar, k i ' 
sta ga potrebovala za nakup 
mamil. 

Ljubi hitrost in 
glasbo 

v noči na petek, 16. februar
ja, je nekdo v Kidričevi ulici v 
Žalcu vlomil v prostor Druš
tva ljubiteljev avto moto špor
ta HB. Odnesel je glasbeni 
stolp in dve motoristični čela
di. Društvo je s tem oškodoval 
za okrog 150 tisoč tolarjev. 

Bogatejši za štiri 
milijone 

Kar za štiri milijone in pol 
tolarjev denarja v tujih valu
tah si je nekdo prisvojil v noči 
na 19. januar iz stanovanjske 
hiše v Velenju, na škodo last
nika F.J. Kdo je za toliko boga
tejši še vedno ni znano. S.Š 

Izsledili napadalca 
Policisti so ugotovili, da 

naj bi 18-letnega dijaka A.D. 
iz Lopate pred štirinajstimi 
dnevi na maturantskem ple
su v Celju z nožem telesno 
poškodoval 17-letni M.R. iz 
laškega. 
A.D. je bil na maturantskem 

)lesu svojega brata. Ko se je 
okrog druge ure_zjutraj vračal 
na prireditveni prostor, je sre
bal 16-letnega V.B., doma iz 
[.aškega, s katerim sta se začr-
la prepirati zaradi spora, ki ga 

je imel slednji z njegovim bra
tom. V družbi s šestnajstletni-
kom je bil tudi 17-letni M.R., 
prav tako iz Laškega, ki je 
nenadoma z nožem zabodel 
A.D. v ledveni predel. Zoper 
mladoletna Laščana bodo po
licisti predlagali uvedbo po
stopka pri sodniku za prekrš
ke in kazenski ovadbi zaradi 
groženj in povzročitve telesne 
poškodbe. Tako žrtev kot na
padalca so dijaki celjskih 
srednjih šol. S.Š , 

Denar naj bi potreboval za drogo 
Celjski policisti so minuli četrtek v nadaljnji postopek k 

preiskovalnemu sodniku predali 18-letnega Celjana A.K. 
Utemeljeno ga sumijo več kot desetih vlomov in tatvin na 
območju Celja. 

A.K. naj bi izvršil osem vlomov v osebne avtomobile , 
predvsem znamke Yugo, vlom v okrepčevalnico na sred
nji šoli v Kosovelovi ulici v Celju, tatvino iz stanovanjske 
hiše Ob Kopirivnici. tri tatvine iz garderobe Atletskega 
l̂ luba Kladivar ter vlom v pisarno zdravstvenega doma 
pred približno štirinajstimi dnevi. Vsa ta dejanja naj bi 
osumljeni storil od 2 0 . januarja do 12. februarja letos, 
večino ukradenih predmetov pa so policisti zasegli pri 
drugih osebah, ki so jih skrivale. Tudi zoper njih bodo 
•zapisali kazenske ovadbe. Osemnajs t le tnik naj bi ukra
dene predmete prodajal, ker naj bi potreboval denar za 
heroin. S.Š 

Neprevidno pri hoji po snegu 
I 27-letna M.F. iz Brestrnice pri Mariboru se je v nedeljo, 18. 
•'^bruarja, poškodovala med hojo pod Turskin^i žlebom. Na 
^raj nezgode je s helikopterjem slovenske vojske poletelo 
>edem reševalcev gorske reševalne službe ter zdravnik, 
^onesrečenko so s helikopterjem prepeljali v celjsko bolni
šnico. S.Š 

Radarske kontrole bodo 
*^ petek, 23. februarja dopoldne, na območju Slovenskih 
'Konjic, popoldne pa na območju Šentjurja; 
*^ soboto, 24. februarja dopoldne, na območju Mozirja, 
•^opoldne na območju Rogaške Slatine; 

nedeljo, 25. februarja dopoldne na območju celotne 
•̂-''jske regije, popoldne pa na območju Žalca; 
^ ponedeljek, 26. februarja dopoldne na območju Šmarja 
' Jelšah, popoldne pa na območju Laškega; 

torek, 27. februarja dopoldne, na območju Mozirja, 
^°Poldne pa na območju Šentjurja in 

^ sredo, 28. februarja dopoldne, na območju Žalca, popold-
pa na območju Slovenskih Konjic. 
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NiNA VAS OPAZUJE 
Ljubljana obsedena 

od spolnosti 
Prestolnico je te dni zajela 

pravcata seksualna norost. 
Najprej so v imenu kulture 
obudili spomin na nekega 
ameriškega pisatelja, ki je 
med prvimi pisal tako imeno
vano umetniško pornografi
jo. 

Tako imenovane prijateljice 
noči, nismo mogli izvedeti, ko
liko so računale, so se slekle in 
potem pač same na sebi delale 
tisto, kar si gledalci mislijo, da je 
seks. Samo dan pozneje se je 
zadeva ponovila v enem od zna
nih mladinskih lokalov, kjer so 
se najprej slačili do golega moš
ki, potem pa je en par še poka
zal, kako seksata v spalnici, sa
mo, da sta tokrat seksala kar na 
odm. Potem pa je Bojan Požar v 
Klubu Central posodil ime svoje 
revije Moški svet za moški večer, 
lastnik Janoš Kem pa ga je 
organizacijsko uresničil. Naj
prej sta zaplesali dve ljubljanski 
frčafeh, se zvijali in se šU nekak
šne seksualne gibe, ki so bili 
tako strastni, da je večina moš
kih (do ene ure zjuti-aj je bil 
namreč dovoljen vstop samo 
moškim, potem pa je notri pri-
hmmel nežnejši svet] po prvem 
pogledu zavila kar k šanku. Nato 
je prišla lepa itahjanska gostja z 
resnično lepim oprsjem in ozad
jem, vendar z dokaj kilavim 
stiiptizom in vsaj malo ogrela 
občinstvo. Potem se je slekla do 
konca in konec. 

No, pa še nekaj o Požarju. Ta 
bo 8. marca, na dan žena, v Cafe 

teatru v Grand hotelu Union, ta 
teater ima čez Celjanka Vita 
Mavric, predstavil svojo novo 
knjigo, v kateri opisuje pred
vsem seksualne aktivnosti ne
katerih bolj ali manj znanih 
Slovencev. Pravijo, da je v knji
gi kar 1200 imen, ki zdaj bolj 
ah manj s strahom čakajo, kaj 
je napisal o njih. In ko so ga 
vprašali, če bo res veliko pisa
nega o seksualnem življenju pr
ve dame nacionalne televizije 
Miše Molk, je samo odgovoril, 
da nekaj bo, ne pa veliko, kajti 
tudi on je pameten Slovenec in 
ve, da je Miša Molk ena od 
najresnejših kandidatk za viso
ko direktorsko mesto na televi
ziji. 

Je pa te dni pricurljala v jav
nost sodba v imenu ljudstva, s 
katero je Okrožno sodišče v 
Ljubljani zavrnilo tožbo pevca 
Dominika Kozariča zoper Jav
ni zavod RTV Slovenija in nje
govo urednico Mišo Molk, s 
katero Dominik od RTV zahte
va 9 milijonov tolarjev. Domi
nik se je za odškodnino obrisal 
pod nosom, še več, televiziji 
mora za pravdne stroške vrniti 
347.600 tolarjev in to v petnaj
stih dneh, če ne, mu rubijo. 
Toda, tisti, ki je imel tožbo v 
rokah, se je lahko le nasmehnil, 
saj kaj več tudi storiti ni mogel. 
Miša in njeni so se branili, da na 
razvedrilnih oddajah sploh ne 
dajejo honorarjev ampak dobi
jo pevci povrnjene samo dnev
nico in potne stî oške. Nekaj 
vrstic naprej pa Miša pove, da še 
nobenemu pevcu ni plačala ho

norarja v takšni višini, to pa 
pomeni, da honorarje plačuje, 
samo tako visoke (Dominik je 
zahteval pet milijonov tolarjev 
neto) ne. Problem je bil tudi v 
trditvi, da televizija nobenemu 
pevcu ne plačuje honorarjev. 
Tisto nobenemu je marsikoga 
zbodlo zato, ker to pomeni, da 
ne plačujejo res nobenemu, tu
di tujemu ne. Toda, pravijo 
poznavalci, radi bi videli kate
rega tujega pevca ah pevko, ki 
bi prišel in na naši televiziji 
nastopil zastonj. 

Tudi Jože Krajnc, Mišin po
močnik, je usti"eUl marsikatere
ga kozla. Najprej je izjavil, da 
Dominik ni postavil nobene 
zahteve po honorarju, samo ne
kaj minut pozneje pa je dejal, 
da se je Dominik odpovedal 
honorarju. No ja, težko se neče
mu odpoveš, če tistega sploh ne 
zahtevaš. 

6kratka, na naši nacionalki 
se vedno dogaja nekaj živah
nega, pa če gre za direktorski, 
uredniški ali kakšen drug stol
ček ali pa če gre preprosto za 
denar. Sicer pa se na Pop TV 
vrača Jonas s svojim Lepo je 
biti milijonar in z njim bodo 
prepiri na nacionalki pozab
ljeni, saj jo bo gledalo bolj 
malo ljudi. 

NINA KAVRAN-ADLEŠIČ 

NASMEH, 
PROSIM! 

Jasmina Kladušek iz Buč 
še ni sodelovala v naši rubri
ki, zato tokrat objavljamo tri 
njene šale. 

Pamet 
Učitelj se ob koncu šolskega 

leta poslovi od učencev: »Že
lim vam prijetne počitnice in 
pa, da bi vas končno srečala 
pamet.« 

»Hvala enako, gospod uči
telj. « 

Na rokave 
Mama pravi sinu: »Lepo si 

nmij roke, preden oblečeš no
vo srajco.« 

»Ali naj se umijem za dolge 
ali za kratke rokave?« 

Skupina S 
Zdravnik vpraša bolnika: 

»Krvna skupina A ali B?« 
»Ne eno ne drugo, ampak Š.« 
»Ta sploh ne obstaja!« 
»Obstaja, obstaja. Š kot 

šmarnica.« 

4.E Gimnazije Celje - Center bo imel svoj maturantski ples 17. marca, fotografija pa j 
nastala ob koncu minulega šolskega leta. Na njej so (zgoraj od leve proti desni): Peter Čak 
Robi Mlakar, Špela Mrevlje, Jernej Herman, Jože Špiljak, Andrej Klemenak, Tina Krevzt 
Blaž Goličnik, Matevž Vrhovšek, Andreja Golouh, Maja Sinkovič, Maja Belej, Katja Kondi 
Anja Devčman, Metka Novak, Marko Bajt, Mojca Jošt, Brigita Gaheršek, Sandra Zida 
razredničarka Irena Plcuiinšek, Aleš Manfreda, Maja Tiefengraber, Tanja Arzenšek, Sabin 
Bunšek, Ksenja Mikala, Katka Ketiš, Hana Verdev, Tirm Pulko, Karlina Mlinaric, Ro 
Omladič in Uroš Verbovšek. Na fotografiji manjkata Nataša Esih in Petra Novai 

Dijaki 4.C Gimnazije Celje - Center so se prav tako fotografirali konec lanskega šolskega leti 
Na maturantskem plesu se bodo zavrteli (zgoraj od leve proti desni): Tjaša Vrbek, Ni" 
Strošek, Klementina Mlinar, Mojca Srebot, Silvija Horvat, Ana Kričej, Mojca Slokan, Katj 
Zajko, Polona Jelen, Špela Krajnc, Špela Florjanič, Nina Korošec, razredničarka Kan 
Polimac Dobovišek, Vesna Hajnšek, Mateja Kaluža, Lea Grešnik, Edita Hrvič, Vesrm Gofce 
Anja Žibert, Barbara Tome, Mateja Pečnik in Tadeja Rozman. Manjka Maja Zakrajšei 

Maturant i na plan 
Maturanti srednjih šol - va

bimo vas, da nam pošljete 
fotografijo svojega razreda 
in ji priložite imena vseh 
sošolcev na fotografiji. Obja-
vih jo bomo in postala bo lep 

spomin za današnje in pri
hodnje dni, ko boste tudi ob 
časopisnem izrezku obujali 
spomine na zadnje srednje
šolske dni in na zrelostni 
izpit. Fotografirate se lahko 

v razredu, parku, na mali 
rantskem plesu, izletu... ^ 
fotografije nimate, bomo z 
njo poskrbeli mi. Izpolni 
kupon in dogovorjenega di 
vas bo obiskal naš fotorepc 
ter. Kupone pričakuješ 
na naslov: Novi tedni' 
Prešernova 19, 3 0 0 0 Celj« 
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Prenova romarske cerkve naj bi bila zaključena ob 150 - letnici blagoslovitve. 

Središče slovenske 
odmaknjenosti 

Novo Štifta spoštuje svojega prekmurskega župnika, ki postaja gibalo kraja 

Nova Štifta pri Gornjem 
Gradu Je od slovenskega epi
centra odmaknjena ravno 
toliko in dovolj, da je skoraj 
neprepoznavna. In vendar 
je vsaj enkrat letno središče 
dodajanja, ko se v in okoli 

iromarske cerkve Marije 
Zvezde nadrenjajo romarji z 
B e h vetrov. Prednjačijo ZA-
jorjani, saj je veliki šmaren 
njihov verski in kulturni 
tradicionalizem, ki ga raz-
Imere časov niso otopile. 

S r e č a , da s i duhovnik Lojze 
Ternar podobo o ljudeh us
tvarja s a m in ga neznano ne 
b e g a . Sedaj je že leto in pol 
Novaštifčan, prej je služboval 
V r e d n e m prekmurskem Tur-
nišču. Prekmurec je naročja 
p l a n i n navajen in utrjen, od 

^ z a č e t k a duhovništva so mu 
s l u ž b o odrejali največ m e d 
hribovskimi farami. 

Zgornjesavinjčani so čudna 
•rriselna mešanica. Gorenjska 
^l^rtost in pohorska grčavost je 

nenju pokojnega Antona 
lijaka naselila te ljudi. 

Nobene zaplankanosti v last
no samozadostnost, prej bor-
ha za preživetje, ocenjuje svo-

farane župnik Ternar. V ta 
^ k o t j a je zavelo pozitivno 
32položenje z njegovim pri-
'odom, čeprav se je svet vrtel 
'udi pred njim. In vendar je bil 
prvi vtis katastrofalen: o teh 
iudeh ni slišal nič dobrega, 
^uhovnik je kakor sejalec. Ni 
dobre pšenice brez ljulke in 
"iive brez klasja. Samo to je 
l̂ d̂el ob prihodu, da je treba 
' ^ k a t i klasje. Klasje pa so fara-

zato je stopil mednje, skrb 
'^skupno dobro je obetala lep 
^četek. 
faro spoznaš po urejenosti 

l̂ ^kopališča i n cerkve, ugotav-
gospodarni dušni pastir, 

'"̂o s e m prišel, j e bila vsenao-
trava. Vrgel sem se v gos

podarstvo, sila razmer nas s i l i 
^skupnemu sodelovanju.« Tri-
.̂ Zvonovi, v farni i n podruž-
"fiiih cerkvah, so rezultat 
i^Pnikovega povabila. Ž i v -
N s k e izkušnje so ga izučile, 
; r̂ e moreš samo ugajati. Tak-

I pogoriš v e n e m mesecu. 

Tudi župnik je samo človek, 
strpnost je odlika, a je kljub 
temu treba zagovarjati m z vse
mi sredstvi braniti pravo usme
ritev Nekje do leta 2004, ta
krat bodo slaviU 150-letnico 
cerkve, naj bi ta zasijala v pol
nem sijaju. Cerkev sama in 
ljudje ob njej si kaj takega 
zaslužijo. Ljudje morajo čutiti 
pripadnost kraju in cerkvi, pri
poveduje župnik, zato je vztra
jal, da ljudje denar za obnovo 
cerkve prinašajo v župnišče. 
Kozarec prekmurskega vina 
občutek pripadnosti požlahti 

in utrjuje medsebojno zaupa
nje. »Včasih smo bili zelo slož
ni, pa je prišlo obdobje ko je 
bilo sloge med ljudmi konec,« 
pripoveduje ključar Ivo Rih
ter. Brez sloge pa je težko kaj 
narediti, je prepričan Rihter, 
kakor tudi, da je župnik gibalo 
cele fare. 

Savinjska Nova Štifta je torej 
zopet oživela. Lani je bila ena 
od svetoletnih cerkva v mari
borski škofiji. Ni samo delo in 
obveznosti tisto kar jih žene -
kraj je potrebno promovirati 
kot romarsko pot, ljudje ven

darle radi prihajajo v to zakot
je. Sicer pa, cela dolina je bila 
odrinjena bogu za hrbet, ugo
tavlja župnik Ternar, ki ima 
dobre znance in prijatelje tako 
med politiki kot cerkvenimi 
dostojanstveniki. Bolezen slo
venskega človeka je v njegovi 
miselni majhnosti. Savinjčan 
se odpravi v Prekmurje in giba
nico kupi v Tepanjah; tako tudi 
Zgomjesavinjčan ne zna pro
dati savinjskega želodca. Led 

sramežljivosti bo potrebno 
prebiti in to v Novi Štifti že 
počnejo. Korak za korakom, 
župnikova vztrajna trma gradi 
kamen na kamen. Njegova vo
lja prehiteva miselnost tistih, 
ki imajo v rokah finančne škar
je in platno. 

Ti kraji so hoteh biti nekoč 
središče slovenskega sveta. To-
Uko tega, pravzaprav vse se je 
spremenilo. Vendar ljudje še 
zaupajo, če zaupanja ne zlora

biš. Nova Štifta je ena redkih 
far, kjer se jih rodi več kot jih 
pokopljejo - skoraj pri vsaki 
hiši najdeš mladega gospodar
ja. Bojazen pozabljenosti pa se 
je ukoreninila v te ljudi. Svet je 
odšel svoja pota, zdi se, da je s 
prihodom prekmurskega žup
nika Lojzeta Ternarja nekaj te
ga odtekanja vendarle zašlo v 
kotanjo novaštiftne fare. 

EDI MAVRIC 
Foto: CIRIL SEM 

Župnik Ternar pred reliefno podobo sv. Ane z Marijo in Jezusom. 

Največ kandidatk s Kozjanskega 
Tretja potnica na izlet 100 kmečkih žensk na morje je Mateja Krajnc iz Kozjega 

Tlidi tretje vprašanje v kvizu 
pred zaključnim žrebanjem 
potnic za sodelovanje na 29. 
izletu 100 kmečkih žensk na 
morje vam ni povzročalo pre
velikih težav, saj so bili skoraj 
vsi odgovori pravilni. Doslej 
smo največkrat potovah v Lu
cijo pri Portorožu. 

Prvi in drugi izlet sta bila 
enodnevna in smo obiskali Por
torož s Postojnsko jamo oziro
ma Koper z Lipico. Od tretjega 
do dvanajstega izleta smo se 
vozih na dvodnevni obisk v Ro-
vinj, kjer so nas gostili v hotelu 
Eden. Skoraj vsako leto smo si 
ogledali še Pulj z znamenito 
areno ter se z ladjico popeljali 
na Crveni otok, kjer smo enkrat 
eno izmed potnic za nekaj ur 
celo »izgubUi«. Potem smo se 
prestavili na slovensko obalo, 
kjer so nas prisrčno sprejeli v 
hotelu Lucija. Postali smo pravi 
prijatelji in to prijateljstvo traja 
še danes. Ob končni postaji v 
Luciji si izmenično ogledujemo 
Postojnsko jamo, Piran, Sečo, 
soline, freske v Hrastovju in 
druge zanimive točke. 

V tretjem kolu našega mini 
kviza smo dobiU 153 odgovo
rov, z žrebom pa smo izbrali 

tretjo potnico, Matejo Krajnc, 
Kozje 178. Tolažilni nagradi bo
sta prejeli Jožica Germ, Rožni 
vrh 17, Šmartno v Rožni doUni 
in Iris Jereb, Liptovska 16, Slo
venske Konjice. 

Organizacija izleta je tudi to
krat v rokah Mitje Unrnika, ki 
je že poskrbel za vse, kar bo 
omogočilo prijeten izlet. Rezer
virana sta Izletnikova avtobusa, 
vse je dogovorjeno za obisk 
Postojnske jame, kjer bo Uidi 
kosilo, obeta se sprejem pri 
županji občine Piran...Tudi v 
letošnjem programu je vožnja z 
ladjico, kar je ob večernem pro
gramu z mnogimi glasbenimi 
in drugimi gosti največje doži
vetje izleta. Posebnega presene
čenja bodo deležne najstarejša 
in najmlajša udeleženka izleta, 
izletnica z največ otroki in mor
da še katera. 

Zadnji kupon z zadnjo črko 
gesla bomo objaviU v četrtek, 1. 
marca, kupone pa bomo spreje
mali do četrtka, 8. marca, med
tem ko bo javno žrebanje pod 
pokroviteljstvom občine Šent
jur in njenega župana Jurija 
Malovrha v petek, 9. marca ob 
18. uri v prostorih Kmetije od
prtih vrat Fatur v Slatini pri 
Ponikvi. 

TV 
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S posluhom za šolarje 
11. osnovna šolo v Celju in mag. Jana Kvas iz Šolskega centra Celje sta dobitnici priznanj Blaža Kumerdeja 

Zavod Republike Sloveni
je za šolstvo je pretekli teden 
podelil priznanja Blaža Ku
merdeja za dosežke v razvo
ju in uvajanju novosti na 
področju osnovnega in sred
njega šolstva. Nagrajencem 
sta se letos pridružili tudi II. 
osnovna šola v Celju ter 
mag, Jana Kvas, profesorica 
slovenskega jezika v Gim
naziji Lava. 

II. osnovna šola je prizna
nje prejela za plodno sodelo
vanje z Zavodom za šolstvo v 
organizaciji posveta o progra
mu devedetne osnovne šole, 
za sodelovanje v uvajanju le
te, za sodelovanje pri organi
zaciji regijskih srečanj na te
mo devetletke, za sodelovanje 
pri izdelavi računalniškega 
programa za sestavo urnika 
ter sodelovanje na likovnem 
področju. Ravnatelj šole Igor 

Topole pravi, da nagrade ni 
dobila II. osnovna šola, tem
več učitelji in zaposleni na 
šoh, saj le ti predstavljajo in
stitucijo: »Nagrada potrjuje 
našo usmeritev,' naše delo v 
preteklih letih, naše timsko 
delo in sodelovanje z vrtcem, 
vse, kar smo vložili v uspešen 

začetek devetletne osnovne 
šole, ki prinaša res veliko no
vosti in prednosti za otroke. 
Seveda pomeni to tudi obvez
nost, da nadaljujemo s tem 
delom, da se nenehno izbolj
šujemo in po možnosd prena
šamo naše izkušnje še ostahm 
šolam.« 

Mag. Jana Kvas si je to 
priznanje prislužila kot avto
rica in soavtorica številnih uč
benikov, delovnih zvezkov in 
drugih učnih gradiv za slo
venščino za dijake in profesor
je. Sodelovala je tudi pri šte
vilnih učnih delavnicah in pri 
oblikovanju učnih načrtov, 
kot članica iniciativne skupi
ne za pripravo projekta Preno
va pouka slovenskega jezika 
in književnosti itd. Kvasova je 
med drugim tudi aktivna čla
nica Slavističnega društva Ce
lje in mentorica v številnih 
interesnih dejavnostih na šoli. 
»Priznanje pomeni na nek na

čin potrditev same institucije 
in hkrati skupnosti za dobro 
opravljeno delo, ki si ga je 
posameznik že pred leti, ko se 
je odločal za svojo poklicno 
pot, postavil kot nekakšno po
slanstvo,« je dejala Kvasova, 
ki je odobravanje požela tudi 
med dijaki, ki jim je namenila 
svoje učbenike. Namesto zah
tevnih gradiv z zgoščenimi be
sedili, ki za večino dijakov 
niso primerna, je avtorica uč
ne knjige prilagodila različ
nim zmožnostim in interesom 
ter jih primerno shkovno 
opremila. Učbeniki so tako 
končno poštah uporabni in 
razumljivi tudi za dste dijake, 
ki jih književnost ne zanima 
posebej, gimnazijcem pa po
nudili obširnejša gradiva z iz
birnimi vsebinami, s katerimi 
naj bi še dodatno razširili svo
ja obzorja. 

B. JANČIČ, SB 
Foto: G. DOMJAN 

Mag. Jana Kvas 

Zimske 
počitnice malo 

drugače 
Kljub temu, da letošnjim 

zimskim počitnicam sneg ni 
naklonjen, nekateri otroci 
koristno preživljajo prosti 
čas . 

Zavod za aktivno preživlja
nje prostega časa Celje v času 
zimskih počitnic izvaja Zim
ski počitniški program 2001, 
ki okoli tridesetim otrokom 
omogoča aktivno in predvsem 
varno preživljanje šolskih po
čitnic. Dopoldne se otroci v 
prostorih Osnovne šole Frana 
Roša preizkušajo v različnih 
športih in v likovni delavnici 
ustvarjajo nove shkarske 
umetnine, popoldne pa se v 
športnem kompleksu Golovec 
udeležujejo različnih vodnih 
športnih aktivnosti. Najraje 
plavajo. SK, Foto: GK 

Pianinsice icorenine na Šmolioriu 
Na Šmohorju, eni najbolj 

priljubljenih točk Zasavske 
planinske poti, so se na pr
vem srečanju zbrali prvi po
vojni odborniki planinskih 
društev iz Zasavja in Posav-
ja. Medobčinska zveza pla
ninskih društev in Planin
sko društvo Laško sta zbrala 
najbolj aktivne povojne pla
nince, ki so gradili marsika
tere planinske postojanke. 

Prvemu srečanju nekdanjih 
odbornikov je prisostvovalo 
nekaj več kot šestdeset planin
cev, »predstavnikov zlate dobe 
Zasavskih planincev«, kot je 
dejal predsednik Meddruštve
nega odbora Zasavske regije 
Borut Vukovič, ki je nagovo
ril vse prisotne. 

Nekaj trpkega pelina se je 
utrnilo zaradi nove zakonoda
je, ki stopa v veljavo 1. julija 
letos in neusmiljeno zapira vra
ta marsikateri postojanki oz. 
bolje rečeno marsikateremu os
krbniku, ki po pokhcu ni gosti

nec. To namreč zakon po no
vem nesporno zahteva. Kar po
meni, da bo marsikatero pla
ninsko društvo, ki je imelo do
slej v upravljanju dom ali po
stojanko in v njem svoje oslab-
nike, zaradi zakonodaje mora
lo predati dom v zasebne roke. 

Sicer pa v meddruštvenem 
odboru posvečajo veliko skrb 
mladim obiskovalcem planin 
in se trudijo za njihovo ude
ležbo na planinskih taborih, 
še posebej se pripravljajo na 
prihodnje leto, ki bo medna
rodno leto gora. Še vedno pa 

je v teku akcija, kjer na skrbno 
načrtovanih izletih spoznava
jo planince z varovanjem na
rave, s poudarkom na poseb
nostih v določenih okoljih Za
savskega meddruštvenega od
bora. 

MOJCA MAROT 

Skupinska slika »zlate generacije« Zasavskih planincev. 

MODRI TELEFDN 

Parkirišče na 
javnem dobra 

Prebivalce na Polulah mo
ti dejstvo, da je g. Prevolnik 
na delu zemljišča ob nekda
njem mostu uredil parkiriš
če. Tam parkirana vozila so 
preprečila tudi čiščenje stru
ge Savinje na tem delu, kar 
utegne biti nevarno. Ker gre 
za poplavno zelo ogroženo 
področje, sprašujejo, kdo je 
lastnik zemljišča, kjer je 
parkirišče in kako je lahko 
g. Prevolnik s tam parkira
nimi vozili preprečil čiščenje 
struge. Prav tako jih zani
ma, ali bodo pristojni z zaš
čitno ograjo zavarovali po
tez ceste od gostišča do ovin
ka proti Košnici, na kar so 
že večkrat opozorili. 

Zaplet z »divjim« parkiriš
čem je delno pojasnila Dora 
Pavlovič, ki je na Nivoju (ta 
pa je bil naročnik čiščenja 
proda iz struge na spornem 
odseku) zadolžena za kataster 
vodnih zemljišč. Po preverja
nju na katastru zemljišč in v 
zemljišči knjigi so ugotovih, 
da je sporno zemljišče delno v 
lasti podjetja za urejanje cest 
in s tem »javno dobro«, delno 
pa zemljišče sodi k Savinji. 
Izvajalec del - Podjetje za ure
janje voda - je bil o tem obveš
čen, sami pa so na nedopustno 
oviranje del tudi opozorih g. 
Prevolnika, ki si je ta del zem
ljišča očitno prisvojil in nekaj 
časa tudi trdil, da je v njegovi 
lasti. Stane Petrovič s Podjet
ja za urejanje voda nam je 
pojasnil, da so čiščenje struge 
na spornem delu v teh dneh 
opravili do konca, kaj pa bo s 
spornim parkiriščem, nam ni 
uspelo izvedeti. Bržkone bo 
potrebna uradna prijava na 
pristojnih inšpekcijskih služ
bah. 

O nezavarovanem odseku 
ceste, v bližini katerega teče 
vzporedna pot, smo v naši 
rubriki že pisali. Vodja ko
munalnega nadzora na MOC, 
Vinko Andolšek, je še enkrat 
pojasml, da je cesta v tem 
predelu popolnoma ravna, 
hitrost je omejena na 50 km 
na uro in zaradi tega ta odsek 
naj ne bi bil nevaren. Bržko
ne tak postane, kadar vozniki 
ne upoštevajo omejitve hitro-
sd. (BS) 

Lastništvo in 
ogrevanje 

Po osmih letih pritožb in 
nerazumljivega molka 
Franc Špes iz Celja še ved
no išče odgovore na zastav
ljena vprašanja. O neja
snostih v zvezi z lastniš
tvom in dejansko površino 
stanovanja, ki ga je F r a n c 
Špes z Goriške ulice na La
vi v času t.i. Jazbinškove-
ga zakona odkupil od celj
ske Klime, smo v našem 
časopisu že pisali. Ker po 
njegovih besedah še vedno 
ni prišel do jasnih odgovo
rov pristojnih služb, se je 
po pomoč ponovno obrnil 
na medije: 

Po besedah Iztoka Horvata 
s Stanovanjskega sklada Celje 
je lastništvo razvidno iz kupo
prodajne pogodbe, uradno pa 
postane lastnik tisti, ki je vpi
san v zemljiško knjigo. Po 
metodologiji za izračun povr-

Do prihodnjega četrtka h 
vaše klice na Modrem tel^ 
nu sprejemala novinarlu 
Marjela Agrež. Na telefonska 
številko 031/569-581 jo ^ 
ko pokličete vsak dan 
10. in 17. uro. Svoja vpr(^ 
nja, naslovljena na Mo^ 
telefon, pa lahko od poi^ 
deljka do petka (do 17. un 
zastavite tudi na telefonsh 

številko 42-25-000 " 

šine po stanovanjskem zako 
nu veljajo posebni faktorji j] 
sicer za klet 0,5, za balkon p 
0,25. Za izdelavo etažnega nj 
črta, aneksa h kupoprodaji 
pogodbi in vknjižbo objekt 
oziroma stanovanja je bil a 
dolžen zastopnik stanovalcei 
v tem primeru Roman Omei 
zu iz Celeie - Prometa d.o.o. 
Celju. Tam so nam pojasni 
da so pogodbo s Špesom pn 
kinili zaradi nenehnih nest 
glasij in mu povrnili akontac 
jo, ki naj bi jim jo plačal z 
nadaljnje usluge. Kot pooblai 
čenči so, kot pravijo, v celo 
izdelali načrte etažnih lastn 
kov in vpisali funkcionaln 
zemljišče ter objekt, za h 
naj bi potrebovali kar dve lel 
sledi pa še zaključru del, to j 
vpis etažnih lastnikov, ki gab 
moral omenjeni opraviti san 
Na njegovo željo naj bi sest 
vih aneks h kupoprodajni pc 
godbi z želeno kvadraturo, \ 
naj bi bila celo večja od zapi 
sane v kupoprodajni pogodbi 

V Energetiki Celje porab 
toplotne energije zaračunava 
jo mesečno, na podlagi popis 
merilca, ki je skupen za Gorii 
ko 6 in 8. Ker tam nimaji 
nameščenih dehlnikov ogre 
vanja, skupno odčitano pon 
bo delijo s skupno ogrevaln 
površino obeh blokov tako, d 
dobijo porabljeno toplotn 
energijo na kvadratni mete 
(kVVh/m^). Rezultat pomnc 
žijo z ogrevalno površino p( 
sameznega stanovanja ter s d 
no za porabljeno energijo i 
tako dobijo variabilni stroše 
(porabljena toplota), ki g 
plačujejo stanovalci v ogreva 
nem času, medtem ko fiksi 
del (priključna moč) ter ši& 
nino plačujejo stanovalci sk( 
zi celo leto. Špesova ogreva 
na površina po njihovih p ' 
datkih znaša 46,66 kvadratni 
metrov. 

BOJANA JANČU 
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Človek lahko pove, žival ne more 
Jožica Vrhnjak iz Celja je življenje posvetila skrbi za živali 

0(jraščala je na kmetiji, kjer je od rane 
ijladost živela v stiku z živalmi. Ljubezen 
:gieh bitij je del njenega življenja. Šestind-
ĵget let je bila članica Društva proti muče-

jj, živali v Celju, s katerim še vedno sodelu-
, Jožica Vrhnjak iz Celja zadnje čase kljub 
ĵ avam z zdravjem še vedno predano skrbi 
fgdvsem za zapuščene mačke v okolici 
vojega doma. 

Konj je podlegel udarcem 
f̂ ekega dne je Jožica šla mimo pokopališča, 

j e r j e nek kmet neusmiljeno pretepal svojega 
onja. Ubogi konj ni mogel več vleči prenalo-
e n e g a voza. »Bil je ves penast in krvav od 
ida rcev , nazadnje pa je padel po tleh. Tega 
j s e m mogla gledati, zato sem vzela šibo in 
jče l a tepsti kmeta. Konja sem izpregla, kmeta 
a prijavila policiji. Hkrati sem se na policiji 
ozanimala za društvo proti mučenju živali in 
dšla naravnost k njim, nato pa smo se skupaj 
mili na kraj dogodka,« se z grozo spominja 
ožica in dodaja: »Človek lahko pove, žival pa 
l e m o r e . Odvisna je od člove-
ove pomoči. Stari rek pravi: 
isti človek, ki nima rad živa-
,nima rad ljudi.« 
Takrat se je priključila 
eljskemu Društvu proti mu-
enju živali. Jožica se še da-
es spominja nenavadnega 

dogodka iz preteklih let. »V 
društvo sta med mojim 
dežurstvom prišla dva fanta, 
ki sta povedala, da na Ponik
vi v starem zapuščenem vod
njaku že dva tedna tuli kuža. 
Takoj sem se odpravila tja. 

Vodnjak je bil zelo globok, 
na dnu voda, notri pa polno 
kač. Gospodar s sosednje 
kmetije mi je priiiesel lestvi, 
ki smo ju zvezali skupaj, da 
sem sploh lahko prišla do 
psička. Ko sem se spuščala 

po lestvi, so kače sikale va
me, jaz pa sem se pogovarja
la z njimi. Ko sem prišla do 
kužka, je bil ves prestrašen 
in sestradan. Dvignila sem ga 
v naročje in ga prinesla na 
piano.« In kakšna je bila uso

da tega psička? Posvojil ga je 
kmet s sosednje domačije. 
Jožica je njegovo življenje 
spremljala tri leta, dokler ga 
ni nekega dne ustrelil lovec. 
Bilo ji je zelo hudo: »Ni ga 
namerno ustrelil. Prišel se 
mi je opravičit, vendar za 
tako dejanje ni opravičila. 
S p o m n i m se, da so mu otroci 
naredili tako lep grob....« 

Nevzgojena 
mladina 

»Ljudje bi morali bolj paziti 
na naravo. In ravno človek je 
tisti, ki bi moral živalim po
magati,« meni Jožica. »Včasih 
vidim, kako babice lepo vzga
jajo svoje vnuke, učijo jih hra
niti golobe. To je lepa vzgoja, 
ki pa je je dandanes žal prema
lo.« 

Jožica še vedno hrani golo
be, na za to določenem mestu: 
»Včasih sem se peljala s kole
som, sedaj pa ga ne morem 
več voziti, zato grem peš.« 
Trenutno skrbi za enajst brez-
domih muck. Mucki, razen 
muce Miki, se ne pustijo prije
ti: »Miki imam v stanovanju. 

ostali mucki pa so čisto pre
plašeni, saj jih neprestano po
dijo in preganjajo.« 

Jožica s solzami v očeh pri
poveduje: »Pred kratkim sem 
videla, kako so neki mulci 
pohodili grlico, ki je že skoraj 
vzletela. To pa še ni vse. Dva 
najstnika sta mi ubila tri mu
ce. Kamenjala sta jih, eden od 
kamnov pa je zadel tudi mene 
v koleno.« 

Soseda ji je svetovala, naj 
pri bloku postavi zaboje, kjer 
bodo lahko mucke spale, pri
skrbela ji je tudi stare pulover
je, da jim bo toplo. Vendarle 
pa nekoga moti, da Jožica skr
bi za mucke: »Mucke nimajo 
kje spati, saj jim vse podrejo. 
Za njimi vedno počistim, ko
likor je pač potrebno, saj mač
ki svoje iztrebke zakopljejo.« 
Včasih pred njenim blokom 
kdo tudi namerno pusti mač
ka, ker ve, da bo za žival 
poskrbljeno. Jožica jih hrani 
in mnogokrat odreka sebi, da 
mucke niso lačne. 

Njena velika želja je, da bi 
vse te živali prišle v azil, ki pa 
ga Celje žal še vedno nima: 
»Ko bi vsaj našla kakšno pri
jazno družino, ki bi bila pri
pravljena sprejeti kakega iz
med nebogljenčkov!« Bo nje
na želja naletela na prava uše
sa? 

•
SABINA KRANJEC 

Foto: GAŠPER DOMJAN 

Začasno zavetje za zapuščene mačke, ki ga je Jožica Vrhnjak uredila v 
bližini svojega bloka. Očitno nekomu to ni všeč. 

Do »šic«, ra jtom, 
smo bili kavalirji 

Kot sem že napisal. Vera Strmecki je bila ena 
ionirk v časnikarskih vrstah. Že predvojna 
lovinarka je po vojni začela pri Slovenskem 
oročevalcu v centralni redakciji, potem je 
fišla za dopisnico istega časnika v Celje, od 

k nam. Kdo jo je zasnubil, ne vem. Bila je 
fagocena kolegica z dobrim strokovnim zna-
iem in dobrim poznavanjem celjske regije, 
lostavno vskočila je in že je bila v sedlu. Ko so 
•v uredništvu začela sicer še kar znosna 
ližanja mnenj, ji najbrž ni bilo do tega, da bi 
•pustila vključiti, zato je izkoristila prilož-
ost in se preselila k »Večeru« kjer je bila do 
^sreče in do veliko prezgodnje smrti. 

Dmga »šica« je kot rosno dekle prišla Ivica 
^mik, sprva za tajnico uredništva. Kar hitro 
• j e vpeljala tudi v novinarske veščine in ni 
îalo dolgo, ko je najprej opravljala redakcij-
posle in nato samostojno odrinila na rac-

'^nski ribnik. Moška večina v uredništvu je 
1̂ kmalu spoznala, da so kolegice nekakšno 
'l̂ o orožje. V časnikarskih vrstah jih takrat še 
'bilo veliko, niso jih bili še vajeni in marsika-

moški še opazil ni, kako hitro se je pustil 
^ '̂jati na tanek led zaupljivosti, da je bil bolj 
govoren in se hitreje odprl in zaklepetal. Kdo, 

6̂ je rad postavljal, se je prepozno ovedel, da 
pustil ujeti v zanko spretnega vprašanja, 

^Kršne iz moških .ust ne bi spregledal. Ne bi 
rad razumljen, da sem pristaš gesla, kjer 

l̂ îč ne more... Enostavno je pred feminizaci-
, 'kovinarskega poklica bilo kolegicam lepše, 
'̂̂ i moški del uredništva je bil večji del 

^^alirski. Kolegicam, zlasti materam, smo 
^ Vskočili pri opravkih na terenu ob sobo-
\ nedeljah in praznikih. 

čisto na tanko prisluhnem vesti, smo 
^̂ ski tudi večji potepini... Moram reči, da 

tule najbolj na spolzkem. Kolegice utegne-

Veliko let pozneje, ko se mi je nad zatiljkom 
že svetlikala pleša, me je, menda kolega 
Medved, zalotil v živahnem pogovoru z Ivico 
Bumik, ko je bila že v celjskem dopisništvu 
»Dela«. Fotka ni v barvah in Ivica tudi 
zardevala ni. Saj nič takega tudi zinil nisem. 

jo imeti drugačno mnenje o svojem položaju in 
o nas »mačotih«. 

Ne bo narobe, če se spomnim na kakšen 
poseben primer. Kolegice, dokler jih je bilo še 
manj v uredništvu, so navadno dobile »ženske 
resorje in teme«. Navadno smo jim obesih 
socialo, zdravstvo, ali pa odprli kar žensko 

stran ali kotiček in rubriko za otroke. To bi 
nam moškim bilo treba šteti za moški šovini
zem. 

Kolegica Zdenka Stopar mi ne bo zamerila, 
če povem, da je pri svoji zadolžitvi pisanja 
socialne problematike prišla s terena pogosto 
zelo pretresena in je, preden je sedla k pisal
nem stroju, začela zbirati reči, ki bi jih lahko 
pogrešali, da bi ublažila stisko družin in posa
meznikov, ki jih je pri svojem delu spoznala. 
Seveda je vedela, da je njena naloga obvestiti 
javnost in tako pripomoči k razrešitvi vzroka 
za hud socialni primer. Enostavno si v začetku 
ni mogla pomagati, da je tako reagirala. 

Takšna zadolžitev močno občutljivi osebi, 
že ni bila privilegij. 

Za prav nasprotno uslugo, kot bi bilo »crklja-
nje« kolegice nežnegai spola, me je nekoč 
prepričal dober prijatelj in kolega, takrat naj
brž še sodelavec uredništva. Vlado Smeh. 

Njegova mlajša sestra Metka si je, leto pre
den je postala gimnazijska maturantka, želela 
priti na počitniško prakso v uredništvo tedni
ka, ker se je odločala za časnikarski poklic. 
Vlado me je prosil, naj ji naložim takšna 
opravila, da jo bo želja minila. Tako sem jo 
sam peljal v najgloblje obzorje laškega rudni
ka, kjer so lege na podpornih stebrih pokale 
kot šibice, kjer je gazila po blatu in vodi, da ji 
je teklo v škornje. Vsa preznojena pod čelado 
in zaščitno obleko, marogasta od premogovega 
prahu je prišla iz podzemlja dobre volje kot 
kakšna nevesta in zatrjevala, kako zanimivo je 
bilo in da je doživela nekaj povsem novega in 
vzburljivega. 

Zdravilo je bilo zanič, študirala je časnikars
tvo, bila novinarka osrednjega radia in ob 
možu diplomatu videla svet in od tam poroča
la. 

V poznejšem času sem bil leta mentor mla
dih praktikantov, rekel sem jim »praktikabli«. 
Večji del so bila dekleta in velik del jim j e 
časnikarstvo postalo poklic. 

Pri tedniku jim ni bilo treba hoditi na 
sodišče pregledovat razglasne table z razpisi 
sojenj in če bi našle kak, za poročanje zanimiv 
primer, bi naj o tem poročale uredniku, da bi 
poslal tja starega novinarskega mačka. Takšna 
je bila prve mesece moja zadolžitev pri ured
ništvu Poročevalca. -

Seveda smo našim »šicam«, ko jih je bilo še 
manj, tudi podvorili. Ob zdajšnji feminizaciji 
bi utegnilo, če naj bi bili stalna praksa, hofira-
nje in privilegiranje postati že kar naporno. 
Meni, odkrito priznam, ni bilo nikoli, takšne 
sorte sem. 

V želji, da bi se izkazali korajžne, so bih 
začetniki, tudi dekleta, pripravljeni tudi tvega
ti, ne da bi se posledic zavedah. Na to sem jih 
kot mentor opozoril na zelo svojevrsten način. 
Vzemimo za primer poročilo o prometni ne
sreči, za katere smo dobivali podatke, kot je 
tudi danes, v poročilih prometne milice, zdaj 
policije. 

O bolj odmevnih in javnosti znanih osebah se 
je hitro razvedelo, najsi so bili žrtve ah povzro
čitelji. Pridevniško okraševanje te vrste poro
čil je bilo takrat po zakonu o tisku prepoveda
no, torej tožljivo. Še danes so v vesteh o 
nesrečah le začetnice udeležencev. Bolj razgla
šeni so primeri visokih strankarskih, vladnih 
in skupščinskih veljakov, za katerih sledmi se 
zapodi, če se zdi vredno, tudi trop pišočih 
raziskovalcev, ki si predvsem zagotavljajo za
nesljive priče in mnenja izvedencev, kot na 
primer pred leti primer Jelka Kacina. 

Na takšne in podobne pasti je bilo treba 
opozoriti zagnano mladost, pri kateri se je, 
hvala bogu, kazala korajžna želja po kritičnem 
pisanju. Da časnikarstvo ni zvezdništvo, vsaj 
večji del ne, so morale, kot Smehova Metka, 
tudi bodoče »šice« spoznati, ko smo jih napoti-
H »pisati z nogami«, včasih močno navkreber in 
po blatnih poteh. 

* 
Naj se vrnem k dekletom. Ivica Burnik, na 

primer, je imela korenine vendarle še v obdob
ju, ko so dekleta zardevala, ko jih je bilo sram -
ne tako kot zdaj, ko jih je, če zardijo, sram. Zato 
smo jo radi dražili. Saj ne bo huda, če povem 
naslednji dogodek. Takrat smo imeli uredništvo 
že v pritličju sedanjega zdravstvenega doma in 
za sejno mizo nas je sedelo menda vsaj osem, če 
ne deset. Kolegica Ivica je med sejo vstala. 
Takrat še ni bila »šef« za kuharske recepte, da bi 
šla pomešat juho. Z nizkega »rex« stola se je 
mično zvijugala kvišku, pri čemer sem hote 
globoko in dobro shšno vzdihnil. 

Neprevidno, ko je ujela moj pogled, je 
vprašala, kaj da je? 

»Eh, sem rekel, pomislil sem, če te je že kdaj 
kdo tako ljubil, kot si zaslužiš?« 

Hušnila je skozi vrata in ko se je čez ure brez 
rdečice na licih vrnila, mi je rekla, da je moje 
besede pretehtala in misli, da so bile najbrž -
kompliment. 

V sedemdesetih letih redko, v osemdesetih pa 
vse pogosteje posejane po uredništvih, so kole
gice, vsaj pri celjskem časniku prevzemale 
pobudo, zdaj pa skupaj z radijskimi tudi po 
položajih povprečno nadvladujejo dedce. 

Pa še prav nam je. 
(Sledi: Razgledovanje po svetu) 
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PSI, MAČKE IN OSTALA DRUŠČINA 

Ko kuža in muc delata težave 
»Zapuščina« na preprogi, 

lužica v kopalnici, zgrizene 
sobne rastline, spraskane ta
pete - življenje s štirinožcem 
ni vedno samo čisto veselje. 
Vendar pogosto za mačjimi 
in pasjimi razvadami tiči na
pačno ravnanje človeka. Če 
z njimi prav ravnamo, se hi
tro spet začnejo vesti tako, 
kot je treba. 

Kako bo umazanec 
spet postal cist 

Posebej neprijetno je, ko 
neka žival ne uporablja stra
nišča. Jezni gospodarji v takih 
primerih pogosto posežejo po 
drastičnih ukrepih: zhkovca 
zgrabijo in ga z nosom potun-
kajo v tisto, kar je pustil za 
seboj, in ga temeljito pretrese-
jo. Takšna napadalnost je do 
neke mere razumljiva, vendar 
povsem nekoristna: maček in 
pes namreč sploh ne moreta 
razumeti, zakaj ju je doletela 
takšna kazen. Med zmerja
njem gospodarja ah gospoda

rice in svojim zločinom ne 
vidita povezave. Če želimo 
umazanca prevzgojiti v prid
nega sostanovalca, moramo 
najprej ugotoviti, zakaj one
snažuje hišo, kajti praviloma 
mačka .in pes sama po sebi 
vzdržujeta stanovanje čisto. 

Pasji mladiči se morajo se
veda šele naučiti, kako se brez 
škode opravlja potreba. Ven
dar se čistoče hitro privadifo, 
če si vzamemo čas, da jih 
opazujemo. Če se pes mota 
okrog po stanovanju, ovohava 
kote, moramo hitro z njim 
ven. Ko svoje opravi tam, kjer 
je treba, ga zelo pohvalimo. 
Paziti moramo, da večkrat na 
dan - vsaj štirikrat - izkoristijo 
priložnost, da gredo »na stra
nišče«. Mlajši in starejši psi 
bodo šh še večkrat. 

Mucki, ki so vzgojeni v dru
žinski ljubezni, spoznajo smi
sel mačjega stranišča večino
ma prek materinega uka. Celo 
mačke brez vzgoje posoda s 
peskom, po kateri se da kopa
ti, magično privlači. 

Drugačen pa je položaj, ka
dar odrasle živali, ki so vedno 

upoštevale hišno higieno, ne
nadoma začnejo kazati slabe 
manire. Morda gre za zdravs
tvene težave kot so obolenja 
sečnih poti ah črevesja; v tem 
primeru se je nujno treba pos
vetovati z veterinarjem. Če je 
s telesnim zdravjem vse v re
du, je ponavadi za »nesrečo« 
kriv porušen duševni mir. 
Strahovi in agresivnost, ki se 
navzven kažejo v ponesnaže-
nju, so lahko posledica seli
tve, ločitve ah prihoda nove
ga kosmatega sostanovalca. V 
tem primeru bosta pomagah 
potrpežljivost in ljubezniva 
pozornost. Zmerjanje in kaz
novanje je nesmiselno in lah
ko samo poslabša nastah po
ložaj. 

Za mačke nadalje velja: radi 
obiskujejo samo čisto straniš
če; spodbudno deluje sveži 
pesek ali morda kar dodatno 
stranišče. Če se je muc že 
večkrat zaporedoma poneče-
dil na istem mestu v stanova
nju, je priporočljivo tam za 
nekaj časa postaviti stranišče. 

Pomoč pri grizenju 
in brušenju 
krempljev 

Proti neprijaznim mačkom 
ne pomaga nobeno zdravilo: 
žival, ki je izkusila kaj hude
ga, bo šele s časoma spet pri
dobila zaupanje. In lahko se 
zgodi, da bo do tujcev vse 
življenje nezaupljiva in se jih 
bo bala. Tu pomaga le eno: 
razumevanje. 

S psi je malo drugače: v 
krvi imajo življenje v tropu in 
so rojeni za življenje v hierar
hiji. Pes potrebuje močnega, 
dominantnega gospodarja. 
Če dobi občutek, da je sam 
»številka ena«, bo to tudi po
kazal svoji okolici - v najslab
šem primeru z zobmi. Za vsa
kim oblastnim psom stoji 
gospodar, ki se pusti tiranizi-
rati. 

Z železno doslednostjo in 
ljubeznivo oblastnostjo - vsa

ko pravilno vedenje mora biti 
temeljito pohvaljeno - lahko 
prevzgoj imo tudi odraslega 
zlikovca. V vsakem primeru 
bo v pomoč obisk kakšne pas
je šole, kjer poučujejo manj 
pse in bolj gospodarje - ti 
izvejo, kako se s svojim štiri
nožcem lahko pravilno spora
zumejo. 

Če žival, ki je bila vedno 
mirna in prijazna, pokaže ne
nadoma značilne spremembe 
v vedenju, moramo posumid, 
da gre za bolezen. Veterinar 
naj ga temeljito pregleda, kaj
ti pogosto so bolečine tiste, ki 
povzročijo nenadno napadal
nost. 

Uničevanje iz 
dolgčasa 

Razlog za uničevanje pred
metov v stanovanju je pogo
sto enostavno dolgčas. Hi
šnim živalim samo hrana ne 
zadostuje, potrebujejo tudi 
zaposlitev. Mlad pes se pre
prosto ne razbremeni, če ga 
samo na hitro peljemo okrog 
bloka. Dovolj utrujena žival, 
ki se je lahko razdivjala, ne 
bo napravila nobene neum
nosti. 

Še en nasvet: mački, ki se 
znašajo nad sobnimi rastlina
mi, v večini primerov samo 
pogrešajo mačjo travo. Majh
na porcija zelenjave je za sob
nega tigra življenjsko pomem
bna. 

UTRIP S CEUSKE TRŽNICE 

Po suho robo 
Na celjski tržnici vedno 

najdete tudi suho robo. Če 
potrebujete novo košaro, ce-
kar ali samo kuhalnico, jo 
boste tam zagotovo kupili po 
najnižji ceni, le »zglihati« 
bo treba malce. Če boste do
ber kupec, to zagotovo ne bo 
težko. 

Večje pletene košare stanejo 
od 2.000 do 3.500, darilne pa 
od 1.500 do 2.500 tolarjev. 
Lesene solnice so po 1.600, 
sita od 800 do 2.500, lesene 
kuhalnice so po 100, polentar 
300, kladiva od 800 do 1.000 
tolarjev. Vedno dobrodošle so 

tudi lesene deske - te stanejo 
od 400 do 1.200 tolarjev, od
visno od velikosti, prav tako 
leseni ribežni, ki stanejo od 
1.000 do 2.000 tolarjev. Va
ljarji za testo so po tisoč tolar
jev. 

Morda pridejo komu prav 
tudi lesene preše za sokove, 
zanje boste odšteh od 5.000 
tolarjey naprej. Da boste vse, 
kar boste kupili na tržnici in v 
bližnji mesnici varno prinesli 
domov, pa ne pozabite na pra
vi »mesarski cekar«, cena zanj 
je od 2.500 do 4.000 tolarjev. 

MOJCA MAROT 

Cene na celjski tržnici 20 . februarja 

MOJAPOKOJNINA 

Odgovori o 
upokojevanju 

stari oče je dopolnil 96 let 
starosti in je že nekaj let 
priklenjen na posteljo. Pre
jema invalidsko pokojnino 
ter dodatek kot vojni inva
lid. Pred tremi leti ga je pre
gledal zdravnik in ugotovil, 
da mu moramo domači po
magati pri oblačenju, pri 
prehranjevanju, pri umiva
nju, skratka pri vseh opravi
lih, ki jih opravlja. Ali kot 
težek bolnik ni upravičen do 
dodatka tudi pri pokojnin
skem zavodu? 

V okviru obveznega pokoj
ninskega in invalidskega za
varovanja lahko posameznik 
uveljavlja pravico do dodatka 
za pomoč in postrežbo. Gre 
za pravico, ki jo praviloma 
lahko uveljavljajo upokojene 
osebe iz kateregakoli naslo
va, bodisi da so starostni, in
validski, vdovski oziroma 
družinski upokojenci. Pravi
ca do dodatka pripada tudi 
nekaterim kategorijam aktiv
nih zavarovancev, na primer 
slepih, in tistih, katerih 
zmožnost premikanja je bis
tveno zmanjšana, če so v de
lovnem razmerju r najmanj 
polovičnim delovnim časom. 

Tovrstno pravico lahko pri
dobijo upravičenci, če sta jim 
zaradi zdravstvenega stanja 
oziroma trajnih sprememb v 
zdravstvenem stanju nujno 
potrebna pomoč in postrežba 
za opravljanje vseh ali večine 
osnovnih življenjskih potreb. 
Pravica do dodatka za pomoč 
in postrežbo ni odvisna od 
materialnih razmer upravi
čenca, saj je podlaga za prido
bitev te pravice izključno me
dicinske narave. Upravičenec 
lahko mesečni denarni preje
mek pridobi za poplačilo 
stroškov zaradi tuje nege in 
pomoči, ki jo potrebuje za 
opravljanje osnovnih življenj
skih potreb, ki jih sam zaradi 
zdravstvenih razlogov ne mo
re opravljati. 

Vsekakor pravica do dodat
ka za pomoč in postrežbo ni 
pravica, do katere bi bil upra
vičen vsakdo, ki je nekoliko 
starejši upokojenec, ampak 
je v vsakem primeru potreb
no s pisnim zahtevkom začeti 
postopek ugotavljanja upra
vičenosti do dodatka. Zahte
vek lahko poda sam upokoje
nec, oziroma zavarovanec, 
ali pa lečeči zdravnik, ki izpi
še tako imenovani obrazec 3 
in ga pošlje na Zavod za po
kojninsko in invalidsko zava
rovanje. Na podlagi izvede
niškega mnenja invalidske 
komisije aH zdravnika posa
meznika Zavod pokojninske
ga in invalidskega zavarova
nja izda odločbo o pravici do 
dodatka za pomoč pri po
strežbi. 

V okviru pridobitve pravi
ce veljavni zakon o pokoj
ninskem in invalidskem za
varovanju pozna samostojno 
določbo, ki določa, da upra
vičenec, ki pridobi pravico 
do dodatka za pomoč in po
strežbo po tem zakonu in 
pravico do tega dodatka po 
drugih predpisih, lahko uži
va le tisto od obeh pravic, ki 

si jo sam izbere. V tem čle 
zakona določa omejitev 
plačila dodatka za pomoč 
postrežbo v primeru, 
upravičenec pridobi prav 
do dodatka tudi na podlj 
drugih predpisov, in to 
glede na to, da je dodatek 
pomoč in postrežbo oseb 
in samostojna pravica iz i 
kojninskega in invalidsk« 
zavarovanja. 

Upravičenec ima torej p 
vico do izbire, saj se laE 
sam odloči, na podlagi kate 
ga predpisa bo pridobljej 
pravico do dodatka za ponu 
in postrežbo užival, oziron 
kateri dodatek se mu bo izpl 
čeval. V primeru, da izbei 
pravico do dodatka za ponit 
in postrežbo po drugih pre 
pisih, se mu dodatek po tei 
zakonu ne izplačuje. Pravit 
do dodatka za pomoč in p 
strežbo obdrži, vendar mu n 
ruje. 

Glede na vašo zastavljei 
vprašanje predvidevam, ( 
vaš stari oče že prejema dod 
tek za pomoč in postrežbo { 
Zakonu o vojnih invalidih i 
se mu iz naslova obveznej 
pokojninskega in invalidsk 
ga zavarovanja dodatek klĵ  
pridobljeni pravici ne moi 
izplačevati, razen če si pono 
no izbere izplačevalca. 

V kolikor kot vojni in val 
ne prejema dodatka za pomi 
in postrežbo, mu omogočil 
da sam ali preko osebnej 
zdravnika poda zahtevo : 
pridobitev pravice do dodati 
za pomoč in postrežbo p 
Zavodu za pokojninsko in ii 
validsko zavarovanje. 

BIO 
KOLEDAR 

Sejte, presojajte, sodite, zolivajfe, 
negujte rostline,- rohljojte in 

prezročujte tlo, pobirajte in predelup* 
pridelke v času, ki je najugodnejši z" 

posamezne tipe rastlin in ki je 
razviden iz koledarjo. 
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KAJ BI DANES KUHAU 

popecena kaša z 
jagodami 

2a 4 osebe potrebujemo: 

jjedu, 100 g sesekljanih man-
j[jev, maslo ali margarino za 
jgicač, 250 g skute, 1/8 litra 
jjdke smetane, vanilijin slad-
\ou 500 g jagod, 4 žlice jago-
jovega sirupa. 
Kašo operemo in kuhamo v 

JQ1 litra osoljene vode na 
pajhnem plamenu, da se 
jpiehča. Lahko pa skuhamo 
u(ji instant proseno kašo po 
lavodilu iz vrečke. Kaša naj se 
nalo ohladi. Ubijemo jajca in 
oČimo rumenjake in beljake, 
(umenjake in med zamešamo 
, mlačno kašo. Prepražimo 
jgsekljane mandlje in jih za-
nešamo v kašo. Iz beljakov 
•tepemo zelo trd sneg. Tretji-
,0 snega zamešamo z metlico 
23 stepanje v kašo. Preostah 
jneg nato primešamo z lopat-
(Otako, da kašo rahlo privzdi-
jujemo. Namastimo pekač, 
fanj damo kašo. Pekač posta-
nmo v pečico, kašo pečemo 
)ri 175 stopinjah 30 minut, 
ikuto gladko razmešamo s 
iladko smetano in z vaniliji-
lim sladkorjem. Jagode oči-
ilimo, narežemo in pokaplja-
no s sirupom. Vročo kašo 
azrežemo, zraven ponudimo 
iladno skuto in jagode. 

Piicantna 
zelenjavna 
enolončnica 

Za 4 osebe potrebujemo: 
OO g r i ž a , 3 /4 litra mesne 
uhe iz k o c k e , 1 bučko, 2 
lapriki, 1 paradižnik, 250 g 
»renja, 2 čebuli, 15 g masla 
ilimargarine, 250 g mešanega 
nletega m e s a , sol, p o p e r , ma-
aron, 25 g prekajene mesnate 
slanine. 

Zavremo 1/4 litra mesne ju
he. Vanjo stresemo riž in ga 
kuhamo na majhnem plame
nu 20 minut. Medtem očisti
mo zelenjavo in jo narežemo 
na koščke. Eno čebulo drobno 
sesekljamo, eno narežemo na 
tanke obročke. V veliki kožici 
segrejemo maščobo in rjavo 
popečemo mleto meso. Doda
mo na kockice narezano čebu
lo in jo prepražimo z mesom. 
Solimo, popramo in odišavi-
mo z majaronom. Dodamo 
očiščeno zelenjavo, premeša
mo, zalijemo s preostalo juho 
in kuhamo 10 minut. Slanino 
narežemo na tanke pramene. 
V ponvi jo scvremo, dodamo 
čebulne obročke in jih pope
čemo. Zelenjavo zmešamo z 
rižem, po okusu še začinimo. 
Potresemo s slanino in čebul
nimi obročki in ponudimo. 

Testenine Z 
bučkami 

Za 4 osebe potrebujemo: 
1,5 kg bučk, 1 čebulo, 1 strok 
česna, 90 g masla ali margari
ne, poper, sol, rožmarin, 250 
g makaronov, 50 g parmezana 
v kosu, 50 g ementalca v kosu, 
150 g mozzarelle ali drugega 
mehkega sira 

Bučke oplaknemo in prečno 
narežemo na rezine. Čebulo 
olupimo in sesekljamo. Česen 
olupimo, z njim natremo veli
ko ponev ali kožico. V ponvi 
segrejemo maslo ali margarino. 
Na maščobi prepražimo sese
kljano čebulo, da postekleni. 
Dodamo narezane bučke, po
pramo, solimo in dodamo rož
marin. Mešamo in pražimo 15 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

minut. Zavremo vodo, jo soli
mo in dodamo tudi strok česna. 
V vodi kuhamo makarone do 
mehkega. Odcedimo jih in 
zmešamo z bučkami v ponvi. 
Nastrgamo parmezan in emen-
taler, mozzarello pa narežemo 
na kockice. Tri vrste sira posta
vimo na mizo, vsak naj si maka
rone potrese s sirom po okusu. 

Ocvrii ribji krokeli 
Za 4 osebe potrebujemo: 

900 g rib, 1 čebulo, 1 por, 1 
korenček, zeleno, peteršilj, 1 
jajce, 1/2 kozarca belega kisa, 
maslo ali margarino, drobti-
ne, sol, poper. 

V osoljeni vodi skuhamo 
očiščene ribe, vodi dodamo 
tudi narezano čebulo, zeleno 
in korenček, ter nekaj zrn po
pra. Riba naj se v vodi ohladi, 
nato jo odcedimo in ji odstra
nimo kožo in kosti. Ribje me
so drobno sesekljamo ali zme-
Ijemo s strojčkom za mletje 
mesa. Sesekljano ribo strese
mo v skledo, dodamo drobno 
narezani beli del pora, sese
kljani peteršilj, poper, sol in 
razžvrkljano jajce. Primeša
mo toliko drobtin, da nastane 
primerno gosta zmes. Iz zmesi 
oblikujemo krokete in jih zla
to rumeno ocvremo na vro
čem maslu ali margarini. I IŠČEMO DOM 

Več informacij o izgubljenih živalih dobite v zavetišču za male 
'živali Zonzani v Jarmovcu pri Dramljah na telefonu 749-06-00 in 
na spletni strani http://come.to/zonzani. 

Enoletnega križanca so 15. februarja našli v Rogatcu. 

^ zavetišču čaka na nov dom tudi šestmesečna domača 
mačka. 

ZDRAVNIKSVETUJE 

Križi in težave menopavze 

Prim. dr. JANEZ TASIČ, 
spec. inter. kardiolog 

Stara sem 52 let in mislim, 
da sem v meni. Do lanskega 
oktobra sem imela redno 
menstruacijo na 28 dni. No
vembra sem imela podaljša
no, potem pa nič več. Začele 
so se »valunge«. Naenkrat mi 
v glavo in telo butne vročina 
in me oblije znoj. Slečem si 
nekaj oblačil, vendar se mo
ram že čez nekaj minut spet 
obleči, ker me zebe. To se 
ponavlja ves dan in vso noč, 
na vsaki dve uri. Včasih mi 
tudi srce močneje utripa. Zbu
ja me tudi bolečina v levi nogi, 
ki naj bi bila od išijasa (pri 
ortopedu imam kontrolo apri
la) . Ne vem, ali je yse to zaradi 
menopavze, ali pa gre le za 
naključje, da so se težave po
javile hkrati. 

Spoštovana bralka, med šte
vilnimi vprašanji, ki prihajajo 
na naslov Novega tednika, sem 
izbral vašega, saj menim, da so 
težave, ki jih navajate, tako veli
ke, da potrebujete nasvet takoj. 

Menopavzo pogosto označu
jemo kot tretje obdobje v življe
nju ženske, saj je to čas, ko v 
ovarijih postopoma preneha 
dozorevanje spolnih celic. 
Odraža se v padcu hormona 
estrogena in progesterona ter z 
izgubo menstruacije. Ponavadi 
se pojavlja med 40 in 55 letom 
starosti. Najprej se pojavijo ne
pravilnosti v menstrualnem ci
klusu, pozneje pa znaki, ki so 
posledica pomanjkanja hormo
nov. Postopni padec hormonov 
omogoča prilagoditev organiz
ma na spremembe. Ta padec 
estrogena spremljajo številni 
znaki in težave. Od navalov vro
čine, znojenja, rdečice kože, 
razbijanja srca, spremembe 
sluznic, padec libida, nespeč
nosti do psihičnih sprememb. 

Običajno zdravljenje ni po
trebno, ko pa so težave tako 
izrazite, kot jih opisujete vi, je 

potreben obisk pri ginekologu, 
ki vas bo pregledal in priporočil 
zdravljenje, ki omili oziroma 
odstrani težave. Pogosto je po
trebno nadomestno hormon
sko zdravljenje, ki zmanjša te
žave, prepreči atrofijo sluznice 
in osteoporozo, včasih zadostu
jejo le redna fizična aktivnost, 
spremenjen način prehrane, 
sprememba okolja ali blaga po
mirjevala. 

Če imate zdravstvene teža
ve in ne veste, kako ravnati, 
pišite na Novi tednik, Prešer
nova 19, 3000 Celje, za ru
briko Zdravnik svetuje. 

Da se ob nadomestnem hor
monskem zdravljenju zmanjša 
število stranskih učinkov, se es-
trogenu dodajajo tudi drugi 
hormoni, oziroma se določi 
najnižja koUčina hormona, ki 
uspešno odstranjuje težave. O 
indikacijah in težavah pri nado
mestnem hormonskem zdrav
ljenju sem že pisal. 

Čeprav je obdobje menopav
ze za številne žene relativno 
težko, pri večini težave niso 
dolgotrajne. Mnoge žene opisu
jejo, da so po tem obdobju 
postale samozavestnejše, polne 
energije in z več iniciative. Ker 
so pri vas težave tako izrazite in 
omejujejo kakovost vašega živ
ljenja, vam svetujem, da čim
prej obiščete vašega ginekolo
ga! Če bo ugotovil, da potrebu
jete še nasvet in pregled pri 
drugem specialistu, vam bo to 
tudi svetoval. 

Vivina akcija »Moj 
zdravnik 2001« 

Tudi letos lahko v Vivi, nekaterih lokal
nih časopisih in na radijskih postajah gla
sujete za zdravnika leta. 

Izbiri družinske zdravnice ali zdravnika so 
tokrat dodali še ginekologinjo ali ginekologa 
in pediatrinjo ali pediatra. Med njimi bo tisti, 
ki bo prejel največ glasov, prejel tudi laskavo 
priznanje Moj zdravnik 2001. Akcija bo traja
la do 30. marca. Glasujete lahko za enega od 
teh ali za vse tri zdravnike. Med glasovalci 
bodo v uredništvu revije Viva izžrebali lepe 
nagrade. 

Kupon pošljite na Novi tednik, Prešerno
va 19, 3000 Celje. 

http://come.to/zonzani
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Usodno srečanje dvojčkov 
Glas srca je Mojci Brecelj ter Marku Petku odprl pot do zvezd - Po nebesnem znamenju sta dvojčka, zato tudi ime The Twins 

Lansko jesen je izšla nju
na prva zgoščenka, na kate
ri najdete tudi uspešnico Glas 
srca. Pod vse skladbe sta se 
podpisala Mojca in Marko, ki 
nameravata posneti tudi an
gleško različico zgoščenke, 
ki bo nosila naslov The voi-
ce of heart, in jo ponuditi v 
tujino. 

Mojca pravi, da se je ogrom
no naučila ob poslušanju sku
pine The Kelly Family, katere 
člani so še vedno njeni vzorni
ki. To se odraža tudi v glasbi 
dua The Twins. 

Kdaj se je »zgodilo« usod
no srečanje? 

Mojca: »Pred štirimi leti na 
avtomobilskem sejmu v Ljub
ljani. Njegov prijatelj in mo
ja prijateljica sta bila zmenje
na, midva pa sva prišla zra
ven.« 

Sta kar takoj združila svo
ja glasova? 

Mojca: »Ko sva se spoznala, 
sva ravno s prijateljico nekaj 
prepevali in razmišljali, da bi 
imeh malce večji bend. Ko sem 
izvedela, da Marko poje, sem 
ga poklicala. Sprva ni bil rav
no navdušen in je predlagal svo
ja prijatelja. Enkrat pa je pri
šel na vaje in mu je bilo všeč. 
Že takrat sva pela v duetu. To 
je trajalo kakšna dva meseca, 
nato pa smo se z bendom raz-
šh in ostala sva samo še midva 

z Markom ter začela po svoje 
ustvarjati. Nastajati so začele 
različne pesmice. 

Tudi vidva sta med tistimi, 
ki jih je Orion popeljal med 
zvezde slovenske zabavne 
glasbe... 

Marko: »Predlani spomladi 
je nastala pesem Glas srca, be
sedilo sva napisala skupaj, glas
bo in aranžma pa Mojca. Od
ločila sva se, da skladbo poš-
Ijeva na Orion. Izbrana sva bi
la za januarsko oddajo, kjer sva 
zmagala, se uvrstila v finale Slo
venske popevke in - zmagala. 
Orion je trenutno edina taka 
priložnost v Sloveniji, da pro-
dreš na sceno. Prej naju, razen 
sorodnikov, nihče ni poznal.« 

Se je vajino življenje z vsto
pom v medijski svet močno 
spremenilo? 

Mojca: »Posledica zmage so 
bile številne ponudbe za sne
manje, ki so kar deževale. Nisva 
vedela, katera je >prava<. Poma
gal nama je Jože Potrebuješ, ki 
je priskrbel snemalno ekipo in 
studio, sam pa posnel kitare. 
Še vedno sodelujeva z njim.« 

Marko: »Imava zelo natrpan 
urnik. Poleg glasbe izpolnju
jeva tudi šolske oziroma štu
dijske obveznosti. Mojca je štu
dentka drugega letnika, sam pa 
sem maturant in to je včasih za 
oba zelo naporno.« 

Ali ob številnih obveznostih 
sploh ostane kaj prostega ča
sa? 

Mojca: »Počitnice ... kaj je 
že to? Včasih si komaj vzame-
va čas za hrano. Poleg glasbe 
zelo rada smučam, hodim v ki
no in kuham.« 

Marko: »Prosti čas prespim, 
kolikor se da. Nekoč sem se 
ukvarjal s plezanjem in alpi
nizmom, sedaj pa že dve led 
ne. Se pozna še kje drugje. 
(Smeh.) Ko končam šolo, bi se 
rad ponovno posvetil tudi te
mu.« 

Verjetno ogromno časa pre
živita skupaj? 

Mojca: »Skoraj vse počneva 
skupaj, zato veliko ljudi misli, 
da sva par. Predvsem naju dru
ži glasba.« 

Mojca, ti si doma v Logu pri 
Brezovici pri Ljubljani, Mar
ko, ti pa v Kamniku. Kje va
dita? 

Mojca: »Vadiva pri meni, ker 
imam doma inštrumente in oz
vočenje. Večino glasbene opre
me je kupil moj oče, ki se je 
tudi sam ukvarjal z glasbo. 
Imam veliko veselje do glasbe. 
V glasbeni šoli sem se naučila 
igrati klavir, sama pa sem se 

naučila igrati bobne, bas kita
ro, ritmično kitaro, akustično 
kitaro in flavto.« 

Marko: »Sam sem se začel 
učiti igranja na kitaro, sedaj me 
uči Mojca. Prav tako me uči 
bobnati.« 

Torej glasba pri obeh izha
ja iz družinskih korenin? 

Mojca: »Vedno, ko smo šli 
kam na dopust, smo peli v av
tu. Oče se je nekoč ukvarjal z 
glasbo in mi tudi pokazal prve 
akorde, da sem lahko nadalje
vala.« 

Marko: »Mami je pela v zbo
ru, sicer pa pri nas ni bilo kak
šne posebne glasbene tradici
je. Dokler nisem spoznal Moj
ce, nisem kazal znakov, da bi 
se ukvarjal z glasbo.« 

Verjetno vama ogromno po
meni podpora družine? 
. Marko: »Veliko. Sicer je pa 

Mojčin oče Marjan Brecelj na
jin manager.« 

Mojca: »Je rekel, da se mu 
zdi neumno, da bi si morala 
sama utirati pot, saj se je že on 
dovolj namučil, da je prišel do 
ljudi, ki so danes najboljši.« 
- i S M s ; « SABINA KRANJEC 

EKSPRESEKSPRES 
• Vrh angleške lestvice najbo
lje prodajanih albumov že tretji 
teden zaseda londonska pevka 
Dido s svojim LP prvencem »No 
Angel«. Na oni strani Atlantika 
se je na najvišjo pozicijo z albu
mom »Hot Shots« vrnil Shaggy, v 
Nemčiji pa je na prvem mestu 
Jennifer Lopez s svojim drugim 
albumom »J-Lo«. 
• The Beatles s svojo zbirko 27. 
No. 1 uspešnic spet rušijo rekor
de. LP se je prejšnji teden povz
pel še na vrh poljske lestvice in 
tako pristal na najvišji poziciji les
tvic že v 34. državah. Prejšnji re
kord - prvo mesto v 32. državah -
so si od leta 1997 z albumom »Pop« 
lastili U2. Sicer pa so The Beatles 
prodali že več kot 20 milijonov al
buma »1«, nekateri optimisti pa na
povedujejo, da bo njihova »enica« 
kmalu postala najbolje prodajan 
glasbeni izdelek vseh časov - ta 
laskavi naziv sedaj pripada Mic-
haelu Jacksonu in njegovi plošči 
»Thriller«, ki jo do sedaj kupilo kar 
47 milijonov Zemljanov. 
• Prejšnji torek so objavili listo 
nominirancev za letošnjo že 73. 
podelitev nagrad Oscar, ki bo 25. 
marca v Los Angelesu. Največ 
nominacij, kar 12, si je prislužil 
film »Gladiator«, izmed glasbe
nikov pa se bodo za to čislano 
nagrado potegovali Bob Dylan, 
Bjork, Randy Newman, Jorge Ca-
landrelli in Sting. 
• AC/DC so najbolje prodaja
na avstralska skupina vseh ča
sov. Samo v ZDA so do sedaj pro-
dah 63 milijonov plošč - več so 
jih na oni strani vehke luže pro
dale le skupine The Beades, Led 
Zeppelin, Pink Floyd in The Ea-
gles. 
• Quincy Jones je skupaj z le
gendarnim aranžerjem in skla
dateljem Sammyem Nesticom 
posnel album »Basie & Beyond« 
posvečen velikemu big-band 11-
derju Countu Basieju. 
• Okroglolična spajcica Emma 
Bunton alias Baby Spice je že 
posnela vse skladbe za svoj de-
bitantski solo izdelek »A Girl Li
ke Me«. 
• Sredi prihodnjega meseca bo 
končno le izšel nov album 56-
letnega škotskega veterana Ro
da Stevvarta. Na LP »Human« bo 
enajst skladb, med njimi tudi 

pravkar objavljeni single »I Q 
Deny It«. 
• Dobrih 14 dni pred letošj 
izborom za popevko Evrovi? 
ki bo 12. maja v danski presU 
niči Copenhagen, bo zalo; 
BMG objavila cedejko »Eurovij 
Song Contest Copenhagen 20 
s 23 skladbami. Med njimi bo 
veda tudi zmagovalka naš 
predizbora EMA. 
• Plejadi pop zvezdnikom (Î  
haela Jacksona, Raya Charl< 
Rickya Martina, Faith Hill...) 
so v preteklosti svoje ime in ( 
prodali velikanu Pepsi, se je 
daj pridružila še trenutno najl 
zaželena najstnica na svetu. B 
ney Spears bo za Pepsi posti 
serijo TV reklam, proizvajj 
zdravju nič kaj prijazne gazirj 
pijače pa bo na njen račun na 
zal nekaj deset milijonov zel 
cev, obenem pa bo še spon 
njene naslednje turneje. 
• Latino zveznica Gloria 
fan je svoje fane konec prejšnji 
ga tedna razveselila z drugo zbt 
ko svojih največjih uspešnic, L 
»Greateset Hits Vol. 2« poleg di 
setih uspešnic, ki jih je Gloriap 
snela v devetdesetih, prinašat 
tri nove skaldbe. 
• Irski boy-bend VVestlife ji 
pičlih nekaj urah razprodal s} 
jo britansko turnejo, na kale 
predstavlja aktualni albui 
»Coast To Coast«. Fantje so za5 
koncertov prodali neverjetnih 5( 
tisoč vstopnickar ni do sedaj u 
pelo še nikomur. 
• Po odhčno sprejetem singl 
»Overioad« je končno le izšel teš 
pričakovani LP prvenec »Oi 
Touch« obetavnih britansl<i 
najstnic Sugarbabes. Na ploši 
ki se je takoj po izidu zavihte 
na tretje mesto nemške lestvic 
poleg omenjene pesmi in prih 
jajočega singla »Run for Cove 
najdemo še deset sodobnih pl 
snih popevk. 
• Rok'n'band je te dni pod tal 
drko razvpitega režiserja Vind 
Voguea Anžlovarja v kočevski 
gozdovih posnel videospot z 
drugo uspešnico »Ne, ne, ne« 
pred nedavnim objavljenega a 
buma »Brez dvoma«. 
• Agencija Plahutnik je razpisi 
la natečaj za 14. mednarodni i 
stival Melodije morja in soncJ 
ki bo med 16. in 22. julijem. Pest 
val bo razdeljen na kar štiri ve5 
re (Nova scena. Pop debi, Otroi 
ki MMS in Pop MMS), nanj pas 
lahko prijavijo domači in tuji u 
tvarjalci s še neobjavljenimi bt 
sedili in glasbo. Prijavnina za p( 
samezno pesem je 15 tisoč tola 
jev, gotove glasbene predloge 
posnetimi vokali, tremi izvodi bt 
sedila, podatki o avtorju in ban 
no fotografijo izvajalca pa zbiraj 
na naslovu: Agencija Plahutnil 
Rošmarin 32,6000 Koper. 

STANE ŠPEGE 

Brane Klaužar, Romana Cafuta in Robi Merzel, spredaj 
Marko Semprimožnik in Robi Ribič. 

Melodije najprej med občinstvo 
Ansambel Braneta Klaužarja je doživel manjšo kadrovsko 

spremembo, saj je postal novi član Robi Merzel iz Slovenj 
Gradca, ki je zadnja leta uspešno igral pri Francu Miheliču. 

Ansambel Braneta Klaužarja je na lanskem tekmovanju Celj
skih 5 na Radiu Celje osvojil 4. mesto z melodijo Vraga bi ljubi
la. Vodja ansambla je poln delovnega elana, saj pripravlja izda
jo kar dveh kaset, toliko dobrega gradiva se mu je nabralo. O 
novi kaseti je povedal: »Nove skladbe bomo najprej testirali 
med številnimi nastopi pred občinstvom. Tako jih bomo dobro 
zvadili in dodajali tisto, kar se nam bo zdelo potrebno za dober 
izdelek. Tako pripravljeni se bomo odpravili v studio in upam, 
da bomo delo opravili do konca leta.« TV 

MED 
NOTAMI 

• CIK bo imel zadnjega izmed 
treh jubilejnih koncertov v če
trtek, 22. februarja ob 19,30 v 
Kulturnem centru Laško v ok
viru Avsenikovega abonmaja 
polk in valčkov. Kot gostje bo
do nastopili manjša zasedba or
kestra Akord ter nekateri nek
danji člani Vera Soline, Valeri
ja Skaza, Igor Podpečan, Fran
ci Pirš in Brane Klaužar. 
• Vodja CIK Mirko Polutnik je 
v ponedeljek, 19. februarja, sre
čal Abrahama. Česdtamo! 
• V ponedeljek, 26. februar
ja, bodo gostje v glasbeni od
daji Vrriljak polk in valčkov na 
Radiu Celje, člani popularne
ga ansambla Slapovi. Predsta-
vih bodo nov CD Rože z do
mačega vrta. 
• V Avsenikovem abonmaju 
polk in valčkov, ki bo 15. mar
ca v Treh lilijah v Laškem, bo
do nastopili najboljši z Vrtilja
ka polk in valčkov na Radiu Ce
lje v letu 2000 Slovenskih 5: Ču
ki, Ptujskih 5, Slapovi, Mladi 
Dolenjci in Nagelj ter zmago
valci Domačih 5 in Domače 4 
Kvintet Dori ter zmagovalci Celj
skih 5 v letu 2000 Trio Vikija 
Ašiča z vokalno skupino Trs. 

Roclc IconcerI malo drugače 
Dekanijski odbor za mladino je v soboto, IZ februarja, v 

športni dvorani Janina v Rogaški Slatini organiziral ročk 
koncert s skupinama Avantgarda in Ksyht. 

Zbralo se je lepo število mladih iz Rogaške Slatine in okohce 
ter duhovniki, ki so uživali ob rockovski glasbi. Malce manj 
sicer ob uvodu skupine Avantgarda, saj so se dobesedno norče
vali iz vere. To potrjujejo tudi kritike publike. 

Jutri ob 18. uri Dekanijski odbor za mladino v Kulturnem 
domu Šmarje pri Jelšah organizira ročk kantato z naslovom 
Ogenj v kosteh, ki jo pripravljajo študentje iz Maribora. SK 

Gibonni v Cankarjevem domu 
Sloviti hrvaški pevec in av

tor glasbe Gibonni bo v torek 
(2Z februarja) nastopil v Gal
lusovi dvorani Cankarjevega 
doma v Ljubljani. Kot poseb
ni gost se bo na koncertu pred
stavil tudi legendarni Vlatko 
Stefanovski, nekdanji kitarist 
skupine Leb i sol, danes pa 
eden najboljših in najbolj za
poslenih svetovnih kitari
stov, 

Zlatan Stipišič - Gibonni se 
je od začetka devetdesetih raz
vil v prvovrstnega avtorja/iz
vajalca hrvaške popularne glas
be, ki uživa enoglasno podpo
ro tako kritike kot tudi najšir
še publike. Do sedaj je objavil 

štiri redne in koncertni albui 
ter nanizal vrsto uspešnic, s ^ 
terimi se je uveljavil kot izjemU 
talentiran avtor in karizmat 
čen izvajalec. 

Lani februarja je izšel GiboC 
nijev peti studijski album z 
slovom »Judi, zviri i beštimj^ 
(»Ljudje, zveri in kletvice«)-' 
njim je vsekakor še utrdil sv̂  
položaj - na Hrvaškem je prâ  
tično institucija zase. Gre za nĵ  
gov najzrelejši, najbolj sloj' 
vit in najkvalitetnejši projel '̂ 
s katerim je osvojil neverje' 
nih sedem Porinov, najpomei^ 
bnejših nagrad hrvaške disk^ 
grafije, in to v najprestižnej^i' 
kategorijah. 
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Sončna stran ulice 
ft/lladi Micha se zaljubi, vpla-

^(aso in prelepo Miriam. In, 
j^Ql je to u navadi, ona njega 
0 ne opazi - lepotec ni, go-
0ec pa tudi ne. Pravi sicer, 
^ ima globoke misli, ampak 
j^ji obljubi pokazati dnevnik, 
i; katerem so te misli zapisane 
0 (najverjetneje globokem) pa
pirju, to kazanje ne gre preveč 
jioglo, ker mora dnevnik šele 
0pisati. V bistvu si mora ce-
lutno življenje izmisliti na no-
yo. Kaj bi ona z njim, ko pa ji 
^Dori frajer z najnovejšim av-
lom, frajer, za katerega se zdi, 
^ si je svoje življenje že zdav-
0j izmislil, frajer z druge stra-
jii zidu? J a, zidu. Zgodba fil-
0L se namreč dogaja v Nemš-
jii demokratični republiki, v 
Berlinu, v Sončni ulici, tik ob 
iloglasnem zidu, v časih, ko je 
ta še stal in Fink Floydi še niso 

[pe/i svoje zidarske himne. Pa 
vendar: pustite na strani revš-

If ino pa tihotapljenje pa para-
nojo (v deželi Velikega brata 
te vsakdo lahko nadzoruje!) pa 
peripetije s cariniki, kijih vedno 
srbi prst, s katerim običajno pri-
lUskajo na sprožilec, pustite na 
strani turiste z zahodne strani 
l^emčije, ki si svoje omejene so-
jodnike ogledujejo z višine, kot 
k so nekakšne opice, pustite 
m strani neizmerno, celo pre
dano občudovanje vsega, kar 

prihaja »z one strani«, pustite 
na strani komunizem in ideo
loška nasprotja, poglavitno je 
le dvoje: poslušati rock'n'roll 
(vključno z mešanjem astma
tičnih zelišč, ki nadomeščajo 
mamila) in - dobiti blondinko. 

Film, ki očitno stavi na pre
prostost - torej od njega ne pri
čakujte preveč podrobne ana
lize tedanje politične ali social
ne situacije. Več povezanega 
znanja in malo manj idilično-
sti mu tudi, resnici na ljubo, 
ne bi niti najmanj škodilo. 
Sončna stran ulice bi, rečeno 
na rock'n'roll način, lahko kdaj 
pa kdaj vsaj za trenutek stopi
la na divjo stran, pa tega ne 
stori, noče storiti. Film, ki je 
na trenutke naiven prav tako 
kot njegovi junaki - pa se to opa
zi, ne samo v poteku zgodbe, 
temveč tudi v občasno malce 
nespretnih nastavitvah kame
re; sicer je režiser videl mnogo 
filmov in je očitno hotel vsaj ne
katere njemu ljube scene po
snemati, vendar mu to ni rav
no najbolj uspelo. Pa vendar... 
vse te prej omenjene posebno
sti tedanjega življenja so dovolj 
nevsiljivo všite v strukturo do
gajanja in morda prav zaradi 
nostalgične duhovitosti, s ka
tero so obravnavane, niti ne 
potrebujejo več kot preprostost 
- manj kot analiza jim zado

stuje. In jih včasih tudi rešuje. 
Mladost je mladost, kamorko
li jo postaviš. Recimo. In koMic-
ha s hitrostjo kakšnega svetlob
nega žarka sestavlja svoj dnev
nik, hkrati sestavlja svoje mi
sli, in ko sestavlja svoje misli, 
sestavlja sebe, ob tem pa ugo
tovi, kako zelo je pravzaprav 
politično ozaveščen. Zaradi 
punce v politiko, heh. In zara
di punce z zgodbo v malhi. Za 

katero bi nekateri dejali, da je 
postala tale film. Prava - pa še 
dokaj resnična - reklama za 
ustvarjalnost. 

Režiserju Leanderju Haus-
smanu je Sončna stran ulice 
filmski prvenec, poprej se je 
predvsem ukvarjal z gledališ
čem - kot režiser in igralec. Sce
narij sta napisala skupaj s Tho-
masom Bussigom. 

PETER ZUPANC 

• Medtem ko se je Nataša Pire 
že privadila materinstvu (čestit
ke za sina Maksa), se nanj pri
pravlja še ena POP Tvjeva vo
diteljica - športnica Nika Mu-

Nataša Pire 

lec. Pa naj še kdo reče, da ozrač
je na naši največji komercial
ni TV ni plodno in ustvarjal
no. Predvsem za ženske, dodaja 
neuničljivi macho in legendar
ni voditelj Matjaž Tanko. 
• Kdo bo novi največji play-
boy na Slovenskem? Ogledal-
ce na steni pove, da bo to vse
kakor Bojan Krajnc. Urednik 
in voditelj Studia City, ki je de
kliško lepoto in brhkost odkri
val v rodnem mu Celju, namreč 
zapušča TV Slovenijo, da bi 
prevzel vajeti slovenske izdaje 
najbolj znane svetovne revije 
Playboy. 
• V največji slovenski javni hi
ši, nacionalni RTV, se razmere 
zaostrujejo do vrelišča. In to 
zaradi njenega prvega moža, 
Janeza Čadeža. Po tem, ko ga 

Janez Čadež 

je Svet RTV izvolil za novega 
generalnega direktorja, so vik 
in krik zagnali sindikalisti Raj-
ka Geriča. Novinar s kratko
trajno kariero voditelja TV 
Dnevnika in nesojeni dopisnik 
iz Zagreba, ima pri rušenju Ča
deža menda največjo podporo 

pri dveh eminentnih voditeljih: 
Lidiji Hren in Urošu Slaku. 
Toda Čadež se ne da. Kljub te
mu, da mu je tudi kadrovska 
komisija Državnega zbora 
odrekla podporo, je prepričan, 
da je lahko le on generalni di
rektor. Med tem je Čadežu že 
potekel stari mandat, in ker mu 
poslanci novega še niso potr-
diU, ga je Svet zavoda, pod 
vodstvom Janeza Kocijanči
ča, imenoval za vršilca dolž
nosti generalnega direktorja. S 
tem je znova potrdil, da v ka
drovski kuhinji še vedno velja 
pravilo, da ni važno, če je kan
didat pismen, pomembno je, 
da je »naš«. 
• Stilski izziv Aljoše Rebolja 

je v zadnjih zdihljajih. Na ko
mercialnem Kanalu A sicer 
vztrajno še ponavljajo nekate
re že lani posnete in že objav
ljene oddaje. A jih bo, na veli
ko žalost gledalcev, kmalu 
zmanjkalo. Novih pa ne bodo 
več snemah. Ker pa je Aljoša 
Rebolj še poln idej in energije, 
je šefom na komercijalki takoj 
ponudil novo idejo za nov pro
jekt. In naletel na gluha ušesa. 
Veliki mali mož in ustvarjalec 
svoje genialne zamisli zdaj 
menda ponuja Janezu Lomber-
garju na TVS, kjer je začel svojo 
pot k Slavi in Jožici. Program
ski direktor TVS sicer načelno 
nima nič proti Rebolju, kon
kretno bi pa v vlogi voditelja 
raje kot majhnega mladeniča 
videl dve visokorasli mladen
ki, katerih skupna starost pa ne 
bi smela biti večja od Rebolje
ve. 
• Borut Veselko prav nič ne 
pogreša kviza, ki ga je na Ka
nalu A vodil le kratek čas. To
laži se z novo funkcijo gleda
liškega direktorja in podarje
nim stanovanjem. Oboje je se
veda prejel za zasluge. 

Borut Veselko 

KINO 
Celjski kinematografi si pri

držujejo pravico do spremem
be programa. 

Union: od 22. do 28.2. ob 
16.30,18.30 in 20.30 najstniška 
romanca Prva ljubezen. 

Mali Union: od 22. do 28.2. 
|b 19. komična drama Sonč
na stran ulice, ob 21. psiho
loški triler Nezlomljivi. 

Kino Metropol - počitniški 
program: 22.2. ob 10. risani 
film Dinozaver, ob 16. risani 
film Svet igrač 2, 23.2. ob 10. 
^romantična komedija J a k e , 
Brian in Anna, ob 16. risani 
film Svet igrač 2, 24.2. ob 10. 
[najstniška romanca Prva lju

bezen, ob 16. risani film Tar
zan, 25.2. ob 16. risani film 
Tarzan. 

Metropol: od 22. do 25.2. ob 
18. in 20. ter od 26. do 28.2. 
ob 16., 18. in 20. romantična 
komedija Začaran. 

Kino Žalec: 19.2. ob 18., 
23.2. ob 20. in25.2. ob 18. groz
ljivka Krik 3, 20.2. ob 18. zgo
dovinski spektakel Gladiator, 
21.2. ob 18. risani film Tarzan, 
22.2. ob 18. akcijski triler Sa
mo še 60 sekund, 23.2. ob 18. 
glasbena romantična komedija 
Dobre mrhe, 24.2. ob 18. in 20. 
ter 25.2. ob 20. akcijska pusto
lovščina Vertikala smrti. 

Gremo v kino! 
Pravilni odgovor na vprašanje prejšnjega tedna: V glavnih vlo

gah komedije Začaran sta igrala Billy Cristal in Robert De Niro. 
'Nagrajenci so: Boža Guček, Pod gradom 6, Celje; Duška Roje, 
Prekorje 87, Škofja vas in Polon-Pascal Trobiš, Gotovlje 55a, 
Žalec. Prejeli bodo vstopnico za ogled filma Celjskih kinemato
grafov. 

Nagradno vprašanje: Film Sončna stan ulice se dogaja ob 
berlinskem zidu (ko je ta še stal) - na kateri strani zidu? 

Odgovore pošljite na Novi tednik, Prešernova 19, 3000 Ce-
'je, do ponedeljka, 26. februarja. Izžrebali bomo tri dobitnike 

pstopnice za ogled filma. 

VRTIUAK POLK IN 
VALČKOV 
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S1 • julijem le 
neosvinčeni bencini 

čeprav je res, da v Sloveniji 
ob skoraj 900 tisoč registrira
nih vozihh počasi upada delež 
vozil nekdanje Crvene zastave, 
je na slovenskih cestah še veli
ko yugov in stoenk ter drugih 
vozil brez katalizatorja. 

Ti lahko sedaj točijo osvin-
čeno gorivo super 98. Toda s 1. 
julijem bodo vse slovenske ben
cinske črpalke prenehale pro
dajati to gorivo. Kaj se utegne 
zgoditi s prej omenjenimi av
tomobili? V bencinski rezervoar 

bodo morali lastniki vozil brez 
katalizatorja najprej doliti po
seben dodatek kot nadomesti
lo za svinec, potem pa natočiti 
98-oktanski neosvinčeni ben
cin. Kot pravijo pri Petrolu, je 
takšen dodatek nujen predvsem 
zaradi zaščite motorja. Sedeži 
ventilov zastarelih motorjev so 
namreč iz mehkejših materia
lov kot pri sodobnih agregatih. 
Svinec iz osvinčenega bencina 
se je nalagal na te sedeže in us
tvaril zaščitni sloj, ki je sedeže 
varoval pred obrabo. Ker pa v 
neosvinčenem bencinu svinca 

ni, tudi ni te zaščite, pri upora
bi zgolj neosvinčenega bencina 
brez omenjenega dodatka pa 
utegne priti do poškodb. Kot 
znova pravijo pri Petrolu, s ko
ličino tega dodatka, ki ga bo tre
ba doliti v rezevoar za gorivo, 
ne bo težav, saj bo na plastenki 
natančno zapisano, kako in kaj. 
Gre za dodatek, ki ga pri Petro
lu imenujejo ventil plus in bo 
zadostoval za 250 litrov gori
va. Plastenka z 250 mililitri do
datka stane ta hip 990 tolarjev, 
kar je po sedanjih cenah neka
ko štiri tolarje na liter goriva. 
To seveda ni posebno velik iz
datek. Pri Petrolu dodajajo, da 
bosta po 1. juliju na njihovih 
črpalkah na voljo predvsem 98-
in 95-oktanski neosvinčeni ben
cin, 91-oktanski neosvinčeni pa 
samo tam, kjer bo kaj kupcev. 

VW beetle se je lani v ZDA dobro prodajal. 

Januarski minusi v Z D A 
Lani so bile evropske oziroma nemške avtomobilske to

varne v ZDA izjemno uspešne. 
Samo korporacija Volksvvagen (VW) je tam prodala skoraj 330 

tisoč avtomobilov, BMW 168 tisoč ipd. Gre seveda za izjemno 
velik in pomemben trg, kjer tako rekoč ni večje avtomobilske 
hiše, ki bi manjkala. Manj uspešen pa je bil za nemške avtomobil
ske tovarne letošnji januar. Tako je VW prodaja padla za 18,8 
odstotka, Mercedes Benz je prodajo zmanjšal za dobrih deset 
odstotkov, pri Audiju je bilo za 4,1 odstotka manj kupcev ipd. 

Toyota yaris - lani so jih v Nemčiji prodali 18 tisoč. 

Toyota najuspešnejša v Nemčiji 
Japonske avtomobilske to

varne si na nemškem avto
mobilskem prostoru odreže-
jo približno 12 ali 13-odstot-
ni delež, kar je nedvomno le
pa številka oh skupni proda
ji 3,5 milijona vozil. 

Lani je bila med temi hišami 
najuspešnejša Toyota, sicer naj
večja japonska avtomobilska to
varna. Nemcem so prodali do

brih 86 tisoč toyot, kar je za
dostovalo za 2,6-odstotni trž
ni delež. Najbolje so prodajali 
corollo (20 tisoč vozil), sledil 
je yaris (dobrih 18 tisoč) ipd. 
Sicer pa drži, da postaja yaris 
japonski avtomobil z evrop
skim poreklom, saj je konec 
januarja stekla serijska izdela
va v Franciji. 

Chrysler voyager - največ napak po treh letih. 

Dekra o napakah na avtomobiliii 
Nemška Dekra je te dni objavila rezultate pregledov osebnih avtomobilov različnih starosti 
Pregledali so 5,6 milijona vozil in jih razdelili v tri kategorije. Po treh letih so imel 

najmanj napak mercedes A in VW golf IV, največ pa chrysler voyager in peugeot 806. P| 
petih letih so največ napak odkrili pri renaultu espace in chrysler voyagerju, najmanj pa pi 
mercedesu SL in BMW Z3. Po sedmih letih je bilo najmanj napak pri porscheju 911 ii 
mercedesu SL, največ pa pri alfi 145 in 146 ter peugeotu 205. 

Aprila bo slovenski 
avtomobilski salon 

Vse kaže, da letos sloven
ski avtomobilski salon bo. Že 
22. po vrsti, bo po sedanjih 
napovedih na ljubljanskem 
Gospodarskem razstavišču 
od 19. do 29. aprila. 

Organizatorja, Avto društvo 
Slovenije in Ljubljanski sejem, 
ki je najemnik prostorov na GR, 
obljubljata imenitno priredi
tev, ki naj bi na razstavišče pri
vabila 100 tisoč obiskovalcev. 
Število razstavljavcev še ni zna
no, naj bi jih pa bilo od 200 do 
240. Uradna otvoritev salona 
bo v petek, 20. aprila popold
ne, salon pa bo nato odprt vsak 
dan od 10. do 20. ure. V okoli
ci GR bo na voljo od 150 do 
400 parkirišč, kar naj bi vsaj 
za silo omililo najbolj pereči 
problem razstavišča. Sicer pa 
je pred časom lastnik GR po

stala mestna občina Ljubljana 
ki ima s prostori kar nekaj na 
črtov. Tako naj bi najprej zgra 
dili garažno hišo za sedanji 
stavbo Slovenijalesa, potem p 
še večnamensko dvorano s prifc 
ližno površino 5000 kvadra 
nih metrov. To naj bi se zgodi 
lo v nekaj letih, natančno kdaj 
pa ta hip seveda še ni jasno. N 
pobudo Ljubljanskega sejma p 
je bil lani podpisan tudi proto 
kol o terminih avtomobilskil 
predstav na območju nekdanji 
Jugoslavije. Tako je dogovor 
jeno, da bosta v neparnih letil 
organizirana beograjski in ljub 
Ijanski salon, v parnih pa za 
grebški in skopski. Takšen do 
govor gre v prid razstavljavcem 
saj se termini ne prekrivajo (ta 
ko kot sta se še pred nedavnin 
zagrebški in ljubljanski). 

Daewee 
veča domačo 

prodajo 
Daewoo Motor Sales 

Corp., hčerinsko podjetje 
Daevvoo motorja, speciali
zirano za prodajo vozil Dae-
woo na južno korejskem tr
gu, je lansko poslovno leto 
zaključilo s čistim dobič
kom, ki znaša 45,82 mili
jonov dolarjev. 

Daevvoo Motor Sales Corp. 
sporoča, da je bila vrednost 
lanske prodaje 3,1 milijarde 
dolarjev, kar je 10,5% več kot 
v letu 1999. K tako povečane
mu obsegu prodaje v letu 2000 
je pomemben delež prispeva
la prodaja tako imenovanih re
kreacijskih vozil (SUV - Spori 
Utility Vehicles) in Tacume, 
ki se na domačem trgu ime
nuje Rezzo. Poleg tega podjetje 
navaja, da so v letu 2000 v pri
merjavi z letom 1999 bistve
no zmanjšali operativne in mar-
ketinške stroške. 

Renault: še tesneje z Nissanom 
Globalizacija avtomobilske industrije očitno postaja nekaj, čemur se ne more upreti 

skoraj nobena avtomobilska tovarna. Kot je bolj ali manj znano, je francoski Renault 
37-odstotni lastnik japonskega Nissana. Ta je bil oziroma je še v precejšnjih finančnih 
težavah, ki pa naj bi jih po napovedih Renaulta kmalu rešil - v celoti ali vsaj delno. 

Prav zato ne preseneča novica, da bi rad Renault povečal svoj delež v Nissanu, in sicer na 
domnevnih 44 odstotkov. Med drugim se je vrednost Nissanovih delnic v zadnjem času 
precej povečala, kar je predvsem posledica dokaj ugodne prodaje nissanov in domneve, da 
bo šlo tovarni v prihodnje precej bolje kot nekdaj. Sicer pa drži, da bosta Renault in Nissan 
v prihodnje še trdneje povezana kot sta sedaj, saj naj bi nova micra in novi clio nastajala na 
skupni osnovi. 

Izredni pregled za mitsubishije 
in mercedese A 

o izrednih pregledih avtomobilov, ki se že 
vozijo po cestah, je bilo lani veliko napisane
ga. »Serija« se nadaljuje, pri čemer ima dokaj 
pomembno vlogo znova japonski Mitsubishi. 

Kot se ve, je ta dolga leta skrival napake na 
svojih avtomobilih in se ni zmenil za pritožbe 
kupcev. Zato je moral lani na t.i. izredni pre
gled poklicati veliko avtomobilov. Sedaj se to 
ponavlja. Pregledali bodo okoli 400 tisoč vo
zil, med temi bo tudi kakšnih 110 tisoč vozil, ki 
so jih lani enkrat že pregledaU. Večinoma bodo 
pregledali galante in tudi terenske pajere. Hkrati 
je tovarna sporočila, da bo vpoklicala tudi 950 

tisoč vozil , ki so jih prodali v ZDA. Prav zarail 
teh pregledov bo imel Mistsubishi kakšnih do 
datnih 146 milijonov dolarjev stroškov. 

Na izredni pregled pa bodo morali tudi mef 
cedesi razreda A, in sicer 55 tisoč oziroma ^ 
sti, ki so bili izdelani od lanskega septembra d' 
letošnjega januarja. Pregledali bodo zavorni si 
stem in na nekaterih avtomobilih zamenjali gla^ 
ni zavorni valj. Mercedes je sporočil, da bi lali 
ko zavorni sistem slabo deloval v primeru, l̂ ' 
se temperatura spusti pod ničlo. Za sedaj še ̂  
znano, ah bodo na popravilo klicali tudi sl^ 
venske lastnike mercedesov oziroma kdaj. 
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Spomladi novi izvedenici mercedesa C 
j^ercedes Benz zanje veli-

1̂ 0 (količinskega) uspeha 
ĵ l̂ o z mercedesom A (naj-
p,anjšim avtomobilom pri 
[ j j g i ) , kot tudi z mercedesom 
J; ki predstavlja srednji raz-

red- . . 
Lani je tovarna postavda na 
êsto povsem novo hmuzino 

f a z r e d a C, sedaj, tako rekoč 
pred pomladjo, pa še dve 

l^aroserijski izvedenki, in si-
(•er sports coupe i n kombi ah 
CT. Obe novi karoserijski raz
l ič ic i sta seveda narejeni na 
jsti osnovi kot limuzina, kar 
dokazuje tudi enaka medosna 
r a z d a l j a (271 centimetrov), 
pa tudi cela vrsta karoserij-

Iskih in drugih podobnosti. 
Sports coupe bo namenjen 
predvsem nekaj mlajšim in 
m o r d a dinamičnejšim, CT ali 
i ( o m b i pa nekaj bolj ustaljeni 
avtomobilski publiki. Kupe je 
od limuzine za 18 centimetrov 
k r a j š i , vendar so vrata širša za 
12 cendmetrov, medtem ko je 
CT nekaj daljši. Najugodnejši 
je količnik zračnega upora pri 

l l i m u z i n i , sports coupe se do-
I k a z u j e z vrednostjo 0,29, 
I k o m b i pa s količnikom zrač
enega upora 0,32. Ob novi izve
d e n k i sta serijsko opremljeni 
spo šestimi zračnimi varnost
nimi blazinami, pri čemer za 
čelni velja, da se polnita pro
gramirano. To pomeni, da se 
pri trku do hitrosd med 20 in 
}0 k m / h napolni s4mo del 

zračne blazine, pri močnejših 
trkih pa v celoti. CT bo na 
voljo s tremi vratmi opreme 
(classic, elegance in avantgar
de), pri kupeju bo izbira opre
me bolj individualna, pred
vsem pa bodo za športno nav
dušene ponujaU opremi evo-
lution in evolution AMG. 

Z menjalniki ne more biti 
težav, saj bosta tako kupe kot 
CT serijsko opremljena z roč
nim 6-stopenjskim, za dopla
čilo pa bodo ponujah 5-sto-
penjsko avtomatiko in sek-
venčni menjalnik, ki ga ozna

čujejo s sequentronic. Pri ku
peju bodo od marca naprej na 
voljo štirje motorji. Bencinski 
ponujajo od najmanj 129 do 
največ 197 KM (230 kompres-
sor), na voljo pa bo tudi turbo-
dizelski mototr CDl, ki zmore 
143 KM. Precej obsežnejša je 
izbira agregatov pri kombiju, 
in sicer jih je kar sedem. Os
novni bencinski je enak dste-
mu v kupeju (2,0-litra in 129 
KM), potem pride na vrsto 
200 kompressor (163 KM), pa 
240 (170 KM) in 320 (218 
KM). Dizelski motorji so iz 
znane serije CDl, vsi pa imajo 
po štiri ventile na valj, turbin
ski polnilnik, polnilnik hla
dilnega zraka, vbrizgavanje 
po načelu skupnega voda ipd. 
Začetni CDl tako ponuja 116 
KM, sledi motor s 143 KM in 
na koncu je najzmogljivejši, 
ki razvije 170 KM. Sports cou
pe pripelje do slovenskih kup
cev marca, medtem ko je na 
kombi oziroma CT računati 
nekaj kasneje. 

Novi mercedesovi C izvedenki - sports coupe in CT. 

Močnejši motor za C1 
Nemški BMW ima kar nekaj uspeha s svojim motoci-

klom C1, ki je posebnež zaradi strehe nad voznikom. 
Zlasti v Nemčiji je šel Cl kar dobro v promet, zato se je 

tovarna odločila, da bo sedanji motor s 125 kubičnimi 
centimetri nadomestila z novim, ki bo zmogel 176 kubičnih 
centimetrov in razvil 18 KM. Zanimivost tega motocikla je 
tudi to, da tovarna za vožnjo z njim ne predpisuje varnostne 
čelade. To je v nasprotju s predpisi v številnih evropskih 
državah (tako je bilo nekaj časa tudi pri nas), kar prodaji tega 
motocikla seveda ni bilo v poseben prid. 

Izjemno poslovanje Porscheja 
Nemški Porsche je v zadnjih letih v takšnem 

produkcijskem in tržnem ter poslovnem vzpo
nu, da podatki, ki jih objavlja, niti ne presene
čajo prav izjemno. Tako je sedaj jasno, da je v 
prvem polletju poslovnega leta 2000/2001, ki 
se je končalo 31. julija lani, prodajo avtomobi
lov povečal za 9,4 odstotka na skupaj 23 tisoč 
vozil. Največ je bilo prodanih boxterjev in 911. 

Še bolj razveseljiv je podatek o dobičku, ki ga 
je bilo za 134 milijonov mark ali za 12 odstotkov 

več kot leto prej. Kot pravijo, naj bi do konca 
omenjenega poslovnega leta prodali kar 50 dsoč 
avtomobilov, kar bi bil nedvomno izjemen us
peh. Veliko pa pri tovarni pričakujejo tudi od 
cayenna, novega športnega terenca, Id ga bodo 
izdelovali skupaj s Volksvvagnom. Tako menijo, 
da se jim bo v letu dni posrečilo prodati kar od 20 
do 25 tisoč cayennov (ta bo nastajal v Leipzigu), 
na trge pa naj bi pripeljal prihodnje leto. Na 
sliki: porsche boxster. 

Mazda 626 bo s prenovljenim motorjem bolj konkurenčna. 

Mazda 626 z DIDT motorjem 
Japonska Mazda spada na slovenskem 

med povprečno uspešne, saj je lani 
P̂ ôdala nekaj več kot 700 avtomobilov in si 
•̂ •̂ iborila 1,4-odstotni tržni delež. 

Letošnji rezultat bo seveda v veliki meri 
°^visen od splošnega zdravja slovenskega avto-
['^obilskega prostora, pa tudi od tega, kaj bo 
i^ela tovarna novega ponuditi. Med letošnje 
^Sodnje novosd je treba šteti recimo tudi 
•Nekoliko spremenjeni oziroma dopolnjeni 
|j'̂ otor najprej za mazdo 626 iz serije DITD. V 

primeru je to 2,0-litrski štirivaljnik, ki po 

novem ponuja 110 KM ali 81 kW pri 4000 
vrtljajih v minuti. Navora je za 230 Nm v 
območju od 1800 do 2600 vrtljajev v minud. 
Najvišja hitrost mazde 626 s tem izpopolnje
nim motorjem je 191 km/h, pospešek od O do 
100 km/h pa 11 sekund. K večji moči tega 
agregata največ pripomore novi turbinski pol
nilnik, nekohko so spremenili sesalne cevi 
ipd. Motor bo Mazda ponujala v vseh treh 
karoserijskih različicah, se pravi v limuzini, 
kombilimuzini in kombiju, cena najcenejše 
izvedenke pa je 4,26 milijona tolarjev. 
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Zlatoporočenca v spremstvu prič, hčerke Irene na levi in zeta Braneta na desni, tik preden 
sta si (ponovno) obljubila večno zvestobo. 

Brez glasbe ne gre 
Zlatoporočenca Anica in Jože Kroflič iz Celja 

časi , ko so odraščali naši 
dedki in babice niso bili ved
no rožnati. Revščina, gara
nje na zemlji in prihajajoča 
vojna so zahtevali svoj da
vek. Večina prebivalstva se 
je preživljala s tistim, kar so 
pridelali na rodni grudi. 
Otroci so se morali zgodaj 
osamosvojiti in pridno po
magati staršem. 

Tako se je odvijalo tudi živ
ljenje mlademu fantu z Malih 
Dol pri Vojniku, ki je zrasel v 
kmečki družini s trinajstimi 
otroki. Krofličevi so se pretež
no preživljah z izkupičkom 
od prodanega vina. Možnosti 
za zaposlitev je bilo malo, 
zato se je večina preselila v 
mesto, kjer so si ustvarili dru
žine. Jože je bil že pri osem
najstih mobiliziran v nemško 
vojsko, iz ujetništva pa se je 
vrnil šele po koncu vojne. Po 
šestih mesecih služenja do

movini se je izučil za pečarja 
in se leta '48 zaposlil v Ce-
mentninah. Takrat je spoznal 
bodočo ženo, ki pa je štela 
komaj petnajst pomladi. Z 
bratrancem sta po delu več
krat obiskala teto, ki je živela 
v bližini Podgorškovih v Ce
lju. Zaljubljeni pogledi so 
prerasli v ljubezen, ki se je z 
led le še poglabljala. 

Anica se je rodila v hiši, kjer 
z možem in eno od hčera živi
ta še danes. Odraščala je v 
delavski družini s petimi otro
ki, ki so biU vajeni skromnega 
življenja. Po rani smrd očeta, 
je skrb za družino in posest 
prešla na materina ramena. 
Nekdanjih zaslužkov očeta zi
darja, ki je pozimi, ko ni bilo 
dela, z igranjem na harmoni
ko preživljal družino, ni bilo 
več. Kar so otroci poslej zaslu
žili, so dali materi, ki je gos
podarila s skupnim denarjem. 
Da bi dobila še kakšen dinar, 
je v hišo sprejela najemnike. 

Podstrešno sobico je oddala 
tudi Jožetu, ki se ji je takoj 
prikupil. Fant se ni branil de
la. Ker je bila hči Anica za 
poroko še premlada, je mora
la podpisati izjavo, da soglaša 
z namero mladega para. Pol
drugo leto po poroki se jima je 
rodila prva, štirinajst let ka
sneje pa še druga hči, ki sta, 
kot pravi Anica, dosegli dsto, 
kar si je sama vedno želela. 
»Izobrazba in splošna razgle
danost sta bili in vedno bosta 
najpomembnejši stvari v živ
ljenju,« je dejala Anica. »Še 
dobro se spomnim, kako me 
je vozil na krmilu kolesa, na 
rami pa je imel kitaro,« je z 
nasmeškom dodala Anica. 

Čeprav na videz različni, sta 
imeli obe družini nekaj skup
nega. Ljubezen do glasbe, ki 
druži tudi generacije potom
cev. Muzikantov, pevcev in 
plesalcev nikoli ni manjkalo, 
in tako je še danes. 

BOJANA JANČIČ 

Zaljubljena v vinograd 
Stanislava in Franc Slejko 

sta 20. januarja pred matičar
jem v Šentjurju in domačim 
župnikom v Dramljah po 50 
letih ponovno rekla da. 

Franc Slejko se je rodil 13. 
septembra 1920 v Postojni. Že 
zelo zgodaj je moral poprijed 
za delo. V družini je bilo šest 
otrok. Pogosto je pomagal 
očetu pri delu v gozdu. Zaradi 
nasilja italijanske oblasd se je 
kot devedetnik s starši, bra
tom in sestrami preselil na 
Štajersko. Franc ni imel jugo
slovanskega državljanstva, za
to se je izognil vpoklicu v 
nemško vojsko. Do leta 1944 
je kot tesar delal v Mariboru. 
Vojna vihra ga je nato potegni
la v NOB. Po vojni je zaključil 
gozdarsko šolo in se kot logar 
zaposlil pri Gozdnem gospo
darstvu v Celju, kjer je delal 
vse do upokojitve leta 1973. 

Stanislava se je rodila 3. 
septembra 1928 v Pletovarju 
pri Dramljah. S sestro sta mo
rali že od rosnih let pomagati 
staršem pri delu na veliki 
kmetiji. Po končani osnovni 
šoh jo je čakalo delo doma na 
kmetiji, čeprav je želela na
prej v šolo. V njej je dela želja 
po drugačnosti in zato se je 
kljub nasprotovanju staršev 
odločila, da se poda na skup
no pot s simpatičnim Francem 
iz Trnovca pri Dramljah. 

Prvič sta se srečala pn foto
grafu na Ponikvi. Iskra je pre

skočila. Začela sta načrtovati 
skupno življenjsko pot. Januar
ja 1951 sta se poročila. V Dram
ljah sta kupila gozdno zemljiš
če in zgradila dom zase in za 
svoja otroka. Stanka je skrbela 
za dom in gospodinjila družini. 
Ko sta otroka nekoliko zrasla, si 

je poiskala zaposlitev in delala 
celih 20 let. Ukvarjala sta se z 
živinorejo, poljedefstvom, goz
darstvom in čebelarstvom. Nju
na največja in tudi najljubša 
skrb pa sta vzgoja in obdelova
nje vinograda na Gori. 

MILENA SLEJKO 

Zlatoporočenca Stanka in Franc Slejko iz Dramelj. 

Zlatoporočenca Pirnat 
50 let skupnega življenja 

sta proslavila tudi 82-letni 
Matija Pirnat in njegova 72-
letna Alojzija, doma iz Ka-
ple v občini Tabor. Obred ci
vilne poroke je bil v Savinovi 
spominski sobi v Žalcu, 
opravil ga je Franc Žuža. 
Slavljenca je v domači žup
nijski cerkvi zlatoporočil de
kan Leopold Selčan. 

Matija in Alojzija izhajata iz 
kmečkih družin ^-Kapli. Os
novno šolo sta obiskovala v 
Taboru, Matija pa se je potem 
izučil za kovača. Vojaški rok 
je služil v Beogradu, kjer ga je 
zajela vojna vihra. Srečno jo 
je prebil, po končani vojni pa 
opravljal razna dela, največ 
pri Kmetijskem kombinatu 
Žalec, kjer se je pred 22 leti 
tudi upokojil. 

Alojzija je ostala na domači 
kmetiji, pa tudi pozneje je svo
je življenje posvetila kmetova
nju. Matija in Alojzija sta se 
spoznala na sprejemu, ki so ga 
pripravili fantom ob vrnitvi iz 

11. svetovne vojne. Znanstvo je 
preraslo v ljubezen, 4. februar
ja 1951 pa sta v Taboru sklenila 
zakonsko zvezo in se še istega 
dne vselila v novo zgrajeno 
hišo v Kapli, kjer sta še danes. 

Rodili sta se jima hčerki Mile
na in Stanka, ki imata sedaj že 
vsaka svojo družino. Zlatoporo

čenca največ ljubezni namenjata 
svojim vnukom. Še vedno z ve
seljem kmetujeta, rada prisluh
neta novostim na tem področju, 
pri tem jima je v veliko pomoč 
dobro zdravje. Še vedno skrbita 
tudi, da je njun dom toplo zavet
je za člane njune družine. 

T. TAVČAR 

Z zlate poroke v Savinovi spominski sobi v Žalcu. 

Elektrika prinesla zakon 
Zlato poroko sta slavila Marjana in Branko Cmok iz Šentjurja 

Skromna kot vedno, sta si 
želela svojih 50 skupnih let 
praznovati tiho, brez obeša
nja na »veliki zvon«, v kro
gu družine, a njuni otroci so 
jima kljub vsemu pripravili 
veliko in nepozabno slavje. 

Marjana, rojena Knez, se je 
rodila v Trbovljah in živela tam 
do svojega četrtega leta staro
sti, zatem pa so se preselili v 
vas Dobovec. Spoznala sta se 
leta 1948, ko se je v tej vasi po 
službeni dolžnosti znašel 
Branko, da bi vas elektrificiral. 
To so bili časi, ko je v marsika
teri hiši posvetila prva žarnica 
in tako je bilo tudi pri Knezo
vih v Dobovcu. Z elektriko je 
preskočila tudi prava iskra lju
bezni med Marjano in Bran
kom. Že naslednje leto je mo
ral Branko za tri leta na služe
nje vojaškega roka, vendar sta 
se leta 1951 med njegovim pri
hodom na dopust že poročila. 
Leta 1952, ko se je Branko 
dokončno vrnil iz vojske, sta se 
preselila v Šentjur, na domači
jo Cmokovih, kjer še zdaj živi
ta v slogi in razumevanju. Sre
čo sta imela, ker sta vseskozi 
držala skupaj, kajti vmes sta 
doživela marsikaj hudega. »A 
vse hudo naj bo pozabljeno, 
dobro pa naj ostane,« je dejala 
Marjana Cmok, ki je bila vse
skozi gospodinja in mati in je 
dolgo skrbela tudi za bolnega 
tasta in taščo. Branko pa je 
upokojitev dočakal leta 1989 v 
Železarni Štore, kjer je bil za
poslen polnih 38 let. 

V zakonu so se jima rodili 
trije otroci: Marjeta, Branko 
in Tatjana, na katere sta danes 
zelo ponosna, saj vsi s svojimi 
družinami živijo v njuni nepo
sredni bližini in če je treba, 
tudi pomagajo. Čas jima kraj

ša njunih pet vnukov, Marjan^ 
še vedno rada izveze kakšen 
namizni prt, Branko pa se loO 
kakšnega manjšega popravil 
pri hiši, da mu čas hitreje 
mine. 

MOJCA MAROt 

Zlatoporočenca Marjana in Branko Cmok in njuni otroci 
Marjeta, Branko in Tatjana z družinami. 
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Modna oprava za 
praznik norčavosti 

Za postavne mladenke - z mini modo do maxi pustnega veselja 

prihaja Pust, »masten 
okrog ust«, s polno košaro 
0ecih krofov, praznik kli-
i^ja pomladi, šemljenja, 
norčavosti. Ta čas je zabav-
jo izkoristiti, saj ponuja pri
ložnost, da se za kakšen dan 
jluijemo za preobleko in po
ginemo sproščen, navihan, 
jiudomušen ali zapeljiv nek-
(jo,.., ki se mu ni potrebno 
pblačiti v formalna, spodob
na oblačila ter se temu pri
merno tudi obnašati. 

Če bi se, drage gospodične 
o z i r o m a gospe, ki se ponašate 
z vitkimi, lepo oblikovanimi 
l o g a m i , t u d i letošnjo pustno 
i o b o t o rade noro zabavale, pa 
l i m a t e pri roki prav nobene 
z v i r n e maske, to še ni razlog 
la vržete puško v koruzo. 

V č a s i h zadostuje že pogled v 
g a r d e r o b n o omaro, med po
s te l jno perilo, kakšna razisko
valna urica na podstrešju, br
skanje po predalih s šiviljski
mi potrebščinami, med ostan-
l a M a g a , volne... ali v najno-
vejšo modno časopisje! Na-
l i k o tam, torej med najno-
l e j š i m i kreacijami vrhunskih 
Dodnih oblikovalcev smo 

poiskali nekatere ideje za le
tošnje pustne modofilke. Za 
tiste, ki bodo le za to prilož

nost ali tudi v resničnem vsak
danu sprejele maxi-modni hit 
prihajajoče tople sezone: mi
ni krilce z neštetimi modnimi 
obrazi. 

Naj nam cenjena imena, kot 
so Vivienne Westwood, Dol-

ce&Gabbana in John Galliano 
ne zamerijo, ker smo si drzni
li peščico njihovih avantgard
nih utrinkov iz sezone pom-
lad-poletje 2001 uporabiti kot 
navdih za oblačilno podobo 
praznika norčavosti. 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

Na lanskem londonskem ted
nu mode je opozoril nase nez
nani angleški kreator poljske
ga rodu s poročno krinolina-
sto obleko, sestavljeno iz tila, 

napolnjenega s slamo... 

Takšnih vzorčnih kombina
cij se je prva domislila slav
na punkovska mama - Vi
vienne Westwood. Vas je 
vselej zanimalo počutje, ki 
ga spodbuja tovrstna garde
roba? Privoščite si, pust je le 

enkrat na leto! 

Novost, da se je hiper mini 
vrnil na modno prizorišče, 
bomo seveda ob bolj resnem 
času še omenili, za dni, ko se 
lahko »utrga« tudi nam, pa 
bo nemara kot nalašč mini 

krilce z gigantsko pentljo. 
Seksi stevardesa z napihnje

no blazino-ovratnikom. 
Imamo ga na sumu, da se je 
malce pošalil - kreator John 
Galliano, ko je svojo mane-
kensko muzo oblekel v trako
ve iz blaga, ji nculel velik 
ovratnik, ki je pravzaprav 
zadrga ter dva zatikača. 
(lahko ju izrežete tudi iz le
penke in pobarvate s kovin

sko srebrno barvo) 

NAMIG ZA NAKUP 

Pomlad v zapeljivem perilu 
v teh dneh prihajajo na 

trgovske police nove kolek
cije, nove barve, novi mode
li, novi so tudi nekateri ma
teriali, ki bodo krojili modo 
prihodnjih mesecev. Spod
nje perilo pri tem ni izjema. 

Omembo si še posebej za
služi Schiesserjevo perilo, ki 
ga najbrž vsi, ki cenite kako
vost, že zelo dobro poznate. 
Njihova nova kolekcija, ki se 
odlikuje z mehkimi in lahkimi 
materiali, daje ženski obču
tek izjemnega udobja. Med 
barvami boste našli tople od
tenke rjave, njihova trendov-
ska linija Uncover pa pred
stavlja barvne kombinacije 
koralne in črne barve ter belo 
in barvo borovnic. Uspešnica 
sezone bo njihov nedrček z 
naramnicami iz lateksa iz ko
lekcije Meryl. Pri Schiesserju 
pa nikoli ne pozabijo na 
otroško spodnje perilo in pe
rilo za močnejši spol. Pri sled
njem bodo prevladovale bela, 
srebrno siva in mat oranžna 
barva. V Celju imajo eksklu-
zivno prodajalno njihovega 
perila v celjskem Interspani -
Fabiani perilo, bogato po
nudbo njihovih izdelkov pa 
boste našli tudi na oddelku 
perila v blagovnici Vele. 

V Modiani v Intersparu ima
jo trenutno največjo izbiro pe
rila francoske blagovne znam
ke Wonderbra in Playtex, pred
vsem nedrčki teh znamk so 
primerni za močnejše prsi. 
Imajo tudi perilo Beti in Lisca, 
nemški znamki Sloggi in 
Triumph ter avstrijsko Hubert 
tricot. Še posebej so nam pri
tegnile pozornost pižame 

nemškega proizvajalca Rosch 
creative culture, izjemno lepe 
za oko in iz mešanice naravne
ga bombaža, pohestra, elasta-
na in mikromodala. Temu pri
merne so tudi cene, spalna 
srajca stane kar 2Z0O0 tolarjev. 
A pri Modiani lahko še vedno 
kupujete tudi na več čekov ah 
na obroke s kreditno kartico 
Mercator pika. 

V prodajalni Miroteks na 
Cankarjevi S prodajajo pre
težno perilo iz lastne proi

zvodnje iz 100 odstotnega 
bombaža ali mešanice z ela-
stanom, cenovno so ugodni, 
saj stanejo ženske spodnjice 
od 495 tolarjev naprej, ženske 
spodnje majice od 1.100 in 
moške od 960 tolarjev naprej. 
Otroško perilo imajo do sta
rosti 14 let. Velika je izbira 
pižam. Njihovo ponudbo do
polnjujejo modeli nemške 
znamke Triumph, italijanske 
Libertv in francoske Playtex. 

MOJCA MAROT 
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Trije Franci v eni gostilni 
VTremerjah pri Celju namesto konj železni konjički - Gostinec, zlatar, inkasant, monter, baskitarist, pevec, umetnik, zbiratelj, rezbar ter čebelar v 

eni osebi - Oče se je zgrudil za točilnim pultom 

v Tremerjah pri Celju sta 
bili nekoč dve gostilni, od 
katerih se je obdržala Drak-
slerjeva. Ta je nastala okoli 
leta 1880 ter je v lasti Drak-
slerjevega rodu vse od leta 
1939. Pred tem so se različni 
gostilničarji menjavali vsa
kih nekaj let. 

Pri Drakslerjevih je zadnjih 
šest let na čelu Branka Drak-
sler, ki je nasledila očeta 
Franca Drakslerja, pred njim 
pa je vodila gosdlno njegova 
pokojna mama Ana Draksler. 
Ana je bila doma v gostilni v 
Žalni pri Grosupljem, kjer je 
imel njen oče trgovino, gosdl
no in veliko kmetijo. Gostilno 
v Tremerjah pri Celju ji je 
kupil za doto. 

Kmalu potem, ko je postala 
lastnica, se je začela 11. svetov
na vojna, zato je morala go
sdlno zapreti. Obdržala je lah
ko le trafiko, prodajo cigaret. 
V bližini je bilo namreč tabo
rišče za britanske vojne ujet
nike ter nemška protiletalska 
obramba, ki je varovala želez
niška mostova. Ana Draksler 
je po vojni uradno nadaljevala 
vse do leta 1970, vendar je 
priskočila na pomoč vse do
kler ji je dopuščalo zdravje. 
Umrla je pred desetletjem. 

Njen mož Franc Draksler, s 
katerim sta se poročila leta 
1939, je prišel iz Mar nega pri 
Hrastniku ter delal kot rudar v 
Pečovniku ter v Hrastniku. V 
gostilni je vehko pomagal pri 
strežbi in nabavi, saj so morali 
s konji pogosto v Laško po 
pivo ter v Celje po vifio in 
kislo vodo. Goste je pogosto 
razveseljeval s harmoniko -
pred poroko se je preživljal 
kot glasbenik. Delal je vse do 
smrti, pred tremi desetletji, 
ko se je zgrudil za točilnim 
pultom. 

Pri Drakslerju, na pol poti 
med Celjem in Laškim, je bila 
dolgo znana furmanska gostil
na, kjer so imeli priveze za 
konje. Tod so med drugim 
tovorih pesek s tremerskega 
prodišča ob Savinji ter les iz 
bogatih gozdov. V tistih časih 
so začeli pogosto hoditi mimo 
planinci, ki jih je zamikal 
približno dve uri oddaljeni 

Šmohor. Pri gostilni še vedno 
vabijo planinske markacije. 

Od Franca do 
Franca 

Gostilničarka Ana in rudar 
Franc Draksler sta imela tri 
otroke. Njun naslednik je po
stal sin Franc Draksler, hči 
Daniela živi doma, sin Ciril v 
Nemčiji. 

Sin Franc Draksler je bil v 
gosdlni vse od otroških let. 
Starša sta ga začela že zgodaj 
usmerjad v gosdnstvo. Kljub 
temu se je najprej izučil za 
zlatarja ter odšel na začasno 
delo v Nemčijo. Fantje so ta
krat pogosto odhajali na tuje, 
da bi si prislužili za avtomo
bil, saj to pri nas takrat še ni 
bilo mogoče. Nekateri so tam 
ostali, Franc je bil med tisti
mi, ki jih je najbolj vleklo v 
rodni kraj. Po nekaj ledh v 
Nemčiji je začel redno delati v 
domači gostilni ter se izobra
zil še na gostinskem področju. 

Mama se je kmalu upokoji
la, zato je pričel kmalu z vode
njem gostdne. To je bilo leta 
1971, v času, ko se je poročil z 
Minko iz Hramš pri Galiciji, 
ki je bila v Celju kuharica. 
Minka Draksler se je po poro
ki povsem posvetila družini, 
domu in gostilni. Takrat so 
gostilno znotraj povsem pre
novili. V tistih letih se je veli
ko spremenilo; konje so nado
mestili železni konjički, lju
dem pa se je začelo v gostilnah 
bolj muditi. 

Leta 1980 so Drakslerjevi 
zaprli gostilno za desetletje in 
pol. Franc Draksler je od ta
krat zaposlen v Elektru Celje, 
kjer je začel kot inkasant ter 
nadaljeval kot monter pri za
menjavi merilnih naprav. Po 
nekaj letih so želeli gostilno 
znova odpreti, vendar so imeli 
težave z dovoljenjem, saj je 
bila hiša preblizu takrat zelo 
prometne ceste Celje-Laško. 
Danes služi cesta pred Drak
sler j evo hišo le še za potrebe 
majhne vasice, zato je v polet
nem času tam prijetno pose
deti na prostem. 

Po izgradnji tremerske ob
voznice so končno dobili dovo
ljenje ter odprli gostinska vrata; 
tam zdaj nadaljuje z gostinsko 

hadicijo v okrepčevalnici hči 
Branka Draksler. Oče in mama, 
ki pomagata mladi Branki, ima
ta prav tako sina Francija (pri 
Drakslerjevih gre to ime iz roda 
v rod), ki dela v fumunici v 
Celju, ter Bojano, šiviljo, ki 
živi v Reki pri Laškem. 

Pri Drakslerju v Tremerjah je 
tako še vedno čutiti duh stare 
slovenske gostilne, ne le zaradi 
starinskih slik nekdanjih Tre-
merij ter gostilne, ki krasijo 
stene. Najbolj živahno je ob 
nedeljah, ko se po maši v bliž
nji cerkvi sv. Luke (menda eni 
od vsega dveh na Štajerskem, 
posvečenih tem svetniku) ogla
sijo predvsem ljudje iz Treme-
rij, Košnice in Rifengozda. 

Tremerskidulcat 
K Drakslerju pride največ 

ljudi na vsakoletno Lukeže-
vo nedeljo, starodavno tre-
mersko praznovanje v okto
bru. Na ta dan je zadnjih pet 
let glasbena prireditev v ok
viru kluba vrtiljaka polk in 
valčkov, ki jo vodi novinar 
Radia Celje Tone Vrabl 
(predsednik vrtiljaka je so
sed Stane Kranjc iz Rifen
gozda). Na tremerskem odru 
se vrstijo različni narodno-
zabavni ansambli, med nji
mi vsako leto domači ansam
bel Tremerski dukat, ki ga 

vodi gostitelj, baskitarist 
Franc Draksler. 

Drakslerjevi vedno pomaga
jo pri organizaciji prireditve 
pred domačo hišo. Oktobra 
lani je bilo še posebno zanimi
vo, saj je nastopila dramska 
skupina kulturnega društva 
Svoboda Zagrad ter uprizorila 
štiri slike iz opere Radovana 
Gobca Tremerski dukat. Gre 

za pripovedko o reševanju du-
kata in ugrabljenega mežnar-
jevega dekleta (Gobec naj bi 
jo slišal med učiteljevanjem v 
Laškem). Za zadnjo Lukeževo 
nedeljo je gostilna Draksler 
celo izdala tri nove razgledni
ce vasice Tremerje, prve po 
letu 1928. Na njih so motivi 
priznanih celjskih fotografov 
Vinka Skaleta (svetovnega 
popotnika ter pomočnika na
čelnika celjske upravne enote, 
kjer je »vodja oddelka za občo 
upravo, druge upravne naloge 
in skupne zadeve«), Viktorja 
Berka (med drugim dolgolet
nega gledališkega fotografa) 
ter Bernija Tratnika (pred 
upokojitvijo zaposlenega v 
Fotoliku Celje). Pri Draksler
jevih je bila maja lani prvič še 
nova prireditev Med dišečimi 
šmarnicami, prav tako v zna
menju srečanja narodnoza-
bavnih ansamblov. Sicer pa je 
pri Drakslerju posebno veselo 
tudi na silvestrovo, za pusta, 
materinski dan ter martinovo. 

Franc Draksler, še vedno duša 
Drakslerjevega lokala, je seve
da navdušen glasbenik. Kljub 
temu, da je kot uslužbenec 
Elektra zelo zaposlen, se ukvar
ja z marsičem. Oče harmonikar 
ga je usmerjal v glasbo vse od 
otroških let, ko ga je začel 
spremljad z bugarijo (pozneje 

je bil sin tudi član treme« 
tamburaške skupine). Od rri 
dih let igra spremljevalne j 
strumente v različnih naroda 
zabavnih skupinah, zadnjih p 
let s Tremerskim dukatom, 
ga je ustanovil. Vse od otroJî  
let poje v različnih zborih, 
njega četrt stoletja pri pevske 
društvu Pod gradom, ki deli] 
zadnji čas pod vodstvom Celj 
nov Jasmine Maček in Robj 
Voduška. 

Med zanimivostmi Dra 
slerjeve hiše je prav tako k\ 
urejen, nov razstavni proste 
Tam si je mogoče ogledati ra 
lične skulpture iz korenin, 
jih oblikuje narava, Frai 
Draksler pa jim doda še oŝ  
no noto. Razstavljene so pn 
tako različne starine, med n 
mi kmečko orodje ter njego 
rezbarski izdelki. Poleg vsej 
je zadnje desetletje in pol] 
čebelar, za kar ga je navdui 
Celjan Franc Šlander, ki ga 
opazoval pri delu v bližnjei 
čebelnjaku. Med zanimivos 
mi Drakslerjevih je prav tal 
figovo drevo, ki ga je Fraj 
posadil pred osmimi leti 
bogato rodi vsako leto. 

BRANE JERANK 
Franc Draksler. ki je prevzel gostilno od mame, ter njegova 
naslednica, hči Branka Draksler pred najbolj znanim moti
vom Tremerij s cerkvijo sv. Luke in Drakslerjevo gostilno. 

Gostilna Draksler v Tremerjah v času Avstro-Ogrske, ko so ji rekli pri Ropotarju. Pred njo 
Tiemerčani ter cesarjevo vojaštvo. 


